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شروع به كار وزير جديد امور اقتصادي و دارايي با آغاز دور 
جديد تحريم ها همراه بود. مشكلات داخلي به اندازه اي 
بود كه بسياري از سيستم ها قفل ش��ود و آغاز دور جديد 
تحريم وضعيت را پيچيده تر كرده است. اقتصاد ايران از 
يك سوي با مشكلات فضاي رواني ناشي از اخبار منفي 
روبه رو اس��ت و از س��وي ديگر آثار واقعي تحريم هر روز 
خود را بهتر نشان خواهند داد. شانس بزرگ كشور وجود 
يك نقطه ضعف قديمي يعني بسته بودن نسبي اقتصاد 
اس��ت، نس��بت تجارت خارجي ايران به GDP نسبت 
به بسياري از كشورها كم است و همين موضوع با وجود 
تمام معايب باعث شده است كه ايران تاب آوري بيشتري 
نسبت به تحريم ها در دهه هاي گذشته داشته باشد. با اين 
وجود گلوگاه هاي مشخصي براي آسيب از ناحيه تحريم 
براي اقتصاد ايران وجود دارد. اساس برنامه ريزي تحريم 
تنها جلوگيري از تجارت خارجي ايران نيست بلكه نقاط 
ضعف اساسي اقتصاد ايران يعني استعداد ورود به ركود 
و مس��اله بيكاري هدف قرار گرفته شده است. در چنين 
شرايطي سوال اين است كه وزير جديد امور اقتصادي و 
دارايي چه برنامه اي براي مقابله با تحريم دارد؟ دژپسند در 
برنامه هاي ارايه شده به مجلس در اين خصوص به صورت 
تيتروار اشاره كرده است اما در جلسات و سخنراني هاي 
چند هفته اخي��ر، رد پ��اي برنامه اي مش��خص در اين 
خصوص ديده مي ش��ود. تحليل صحبت هاي دژپسند 
نشان مي دهد كه وي 3 برنامه مش��خص براي مقابله با 
تحريم دارد. مساله اول بحث جلوگيري از گسترش ركود 
است. كاهش صادرات غيرنفتي باعث مي شود كه كمبود 
تقاضاي موثر نسبت به عرضه بيش از پيش خود را نشان 
دهد. براي اين موضوع منابع مالي جديدي نياز اس��ت و 
در عين حال نمي توان از روش هايي استفاده كرد كه پايه 
پولي را افزايش دهند. برنامه مشخص دژپسند كه چندين 
بار روي آن تأكيد ش��ده اس��ت اس��تفاده از دارايي هاي 
دولت اس��ت. در حال حاض��ر دارايي ه��اي دولت حدود 
7000 هزار ميليارد تومان اس��ت كه دژپس��ند صحبت 
از فروش 20 درصد اين رقم و اس��تفاده از آن براي رش��د 
اقتص��ادي مي كند. طبيعتا فروش املاك و مس��تغلات 
دولت باعث جمع شدن بخش قابل توجهي از نقدينگي 

س��ردرگم در بازار مي ش��ود و در عين حال ابزاري براي 
جلوگيري از كاهش رشد اقتصادي خواهد بود. مساله دوم 
اصلاح ساختاري در بخش بانك و ماليات است. در حال 
حاضر فشار زيادي بر بخش خصوصي و اقتصاد به دليل 
ناكارآمدي اين دو بخش وارد مي ش��ود. در موضوع بانك 
عملا شاهد هستيم كه بانك ها به جاي انجام فعاليت هاي 
منطقي خود به بنگاه داري مي پردازند. منابع بانك ها در 
جاهايي قفل شده اس��ت كه نمي توان از آن استفاده كرد 
و بخش قابل توجهي از وام هاي بانك ها صرفا اس��تمهال 
بدهي ها است.  از سوي ديگر در بخش مالياتي نيز دژپسند 
صحبت از افزايش سهم ماليات در اقتصاد از هفت به 10 
درصد مي كند و در عين حال تأكيد دارد كه نبايد فشار بر 
روي مودياني كه پيش از اين ماليات را به موقع پرداخت 
مي كردند بيشتر شود. معني اين حرف بسيار روشن است؛ 
نهادها و بنگاه هايي كه تاكنون ماليات پرداخت نمي كردند 
بايد سهم خود در اقتصاد را بپردازند اما به نظر نمي رسد با 
ساختار كنوني سازمان امور مالياتي اين مهم محقق شود 
و احتمالا به زودي بايد ش��اهد تغييرات گسترده در اين 
بخش باشيم. اما سومين مساله استفاده از روش هايي براي 
قطع نش��دن صادرات در ايام تحريم است. هرچقدر هم 
به منابع مالي داخلي بسنده كنيم بعضي نيازهاي كشور 
از خارج تأمين مي ش��ود پس نياز به ادامه مسير صادرات 
ب��راي تأمين نيازهاي ارزي كش��ور ض��روري مي نمايد. 
دژپسند در اتاق بازرگاني و مجلس صحبت درباره استفاده 
از پتانسيل هاي بخش خصوصي را آغاز كرد اما شاه بيت 
صحبت هاي وي درب��اره ايجاد ش��ركت هاي تخصصي 
مديريت ص��ادرات با ابعاد بزرگ اس��ت. حتي در حالتي 
كه تحريم وجود نداشته باشد قيمت تمام شده كالاهاي 
ايراني به دليل ساختار مبتني بر SMEها در كشورمان 
اجازه توسعه بازارهاي صادراتي در حجم انبوه را نمي دهد 
و به همين دليل بايد با ايج��اد بنگاه هاي بزرگ مقياس 
صادراتي از صرفه مقياس استفاده كرد. با تمام اين تفاسير 
زمان اندكي تا مشخص ش��دن ابعاد واقعي تحريم و بروز 
مشكلات باقي مانده است. شايد اگر دولت چند ماه فرصت 
داده شده از زمان خروج امريكا را برجام را هدر نمي داد و 
اين برنامه ها در اين چند ماه اجرايي مي شد امروز آمادگي 
بيش��تري وجود داش��ت اما امروز هم بايد از اين فرصت 

نهايت استفاده را كرد.

رمزگشايي از برنامه هاي ضدتحريم وزارت اقتصاد

سرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

رمزگشايي از برنامه هاي 
ضدتحريم وزارت اقتصاد

ش��روع ب��ه كار وزي��ر 
جديد ام��ور اقتصادي 
و داراي��ي با آغ��از دور 
جديد تحريم ها همراه 
بود. مشكلات داخلي به 
اندازه اي بود كه بسياري 
قف��ل  سيس��تم ها  از 
ش��ود و آغاز دور جديد 
تحريم وضعيت را پيچيده تر كرده است. اقتصاد 
ايران از يك سوي با مشكلات فضاي رواني ناشي 
از اخبار منفي روبه رو اس��ت و از سوي ديگر آثار 
واقعي تحريم هر روز خود را بهتر نشان خواهند 
داد. شانس بزرگ كشور وجود يك نقطه ضعف 
قديمي يعني بسته بودن نس��بي اقتصاد است، 
نسبت تجارت خارجي ايران به GDP نسبت به 
بسياري از كش��ورها كم است و همين موضوع با 

وجود تمام معايب باعث شده است كه ...

فراز   جبلي
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بانك وبيمه

جزئيات خروج ۴ بانك ايراني 
از ليست تحريم هاي ثانويه

مدي��ر مب��ارزه ب��ا پولش��ويي و تطبي��ق بانك 
خاورميانه جزئيات خروج چهار بانك و موسسه 
مالي ايراني از فهرست تحريم هاي ثانويه امريكا 
را تش��ريح كرد. به گزارش ايسنا، فرزانه رجايي 
سلماس��ي با تاييد خروج چهار بانك و موسسه 
مال��ي ايران��ي از فهرس��ت تحريم ه��اي ثانويه 
امريكا، گف��ت: وزارت خزان��ه داري امريكا روز 
سه شنبه، پنجم نوامبر با انتشار فهرستي، برخي 

بانك هاي ايراني را تحت تحريم ثانويه قرار داد.

كلان

رشد اقتصادي در گرو ايجاد 
انحصار براي صاحب علم

حس��ين جوش��قاني اس��تاد اقتصاد دانشگاه 
شريف در توضيح مس��اله مورد بررسي رومر 
نوبليس��ت اقتص��ادي 2018 كه ب��ه موجب 
آن نوبل گرفته اس��ت، مي گوي��د: وي كه يك 
اقتصاددان نهادگراس��ت معتقد ب��ود عاملي 
كه در بلندمدت به رش��د اقتصادي مي انجامد 
تكنولوژي اس��ت. تكنولوژي كه نهادها آن را 
تقويت مي كنند از طريق حمايت از تحقيق و 
توسعه و ايجاد انحصار كوتاه مدت براي صاحب 
دانش.ب��ه گ��زارش »تع��ادل« روز گذش��ته 
نشس��ت بررس��ي آثار اقتصاددان نوبليس��ت 
2018 در دانش��كده اقتصاد دانش��گاه تهران 
برگزار ش��د. يكي از س��خنرانان اين نشست 
تيمور رحمان��ي، اقتصاددان ب��ود كه چنين 
گفت: تا دهه هفتاد در بررسي هاي اقتصاددان 
بيش��تر به اين پرداخته مي ش��د كه چه چيز 

باعث ايجاد نوسان در اقتصاد مي شود؟ 
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با اصلاح اساسنامه سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان رخ مي دهد

آخوندي و حناچي در راند آخر 
انتخاب شهردار تهران

جبران زيان مصرف كنندگان

آموزش

رييس مركز ملي پرورش اس��تعدادهاي درخشان 
و دانش پژوهان جوان از اول ش��دن ايران در المپياد 
جهان��ي نج��وم و اخترفيزي��ك خب��ر داد.  فاطمه 
مهاجراني رييس مركز ملي پرورش اس��تعدادهاي 
درخش��ان و دانش پژوهان جوان در اس��توديو الفبا 
اظهار كرد: در دوازدهمي��ن المپياد جهاني نجوم و 
اخترفيزيك )IOAA 2018( كه در كش��ور چين 
برگزار ش��د، دانش آموزان ايراني به مقام اول دست 
يافتند و كشورهاي روسيه و چين به مقام هاي دوم 
و س��وم رس��يدند. او ادامه داد: دانش  آم��وزان در دو 
تيم »الف« با ۵ نفر و »ب« با ۴ نفر ش��ركت كردند 
كه تيم اول ايران موفق به كسب ۴ مدال طلا و يك 
نقره و تيم دوم ايران نيز موفق به كسب 2 مدال طلا 
و 2 نقره شد و در مجموع توانس��تند ۶ مدال طلا و 
3 نقره كسب كنند كه نتيجه ش��گفت  آوري است. 
مهاجراني با بي��ان اينكه امس��ال دوازدهمين دوره 
نجوم و اخترفيزيك برگزار ش��د، گفت: در گذشته 
اين المپياد با المپي��اد فيزيك برگزار مي ش��د كه 
با پيش��نهاد ايران مستقل شد و س��ال 8۹ ميزباني 
المپياد نجوم و اختر فيزيك را ايران بر عهده گرفت؛ 
البته امسال هم پيشنهاد شد كه اين المپياد را ايران 
برگزار كند اما چون المپياد زيست شناسي را در ايران 
داش��تيم، نپذيرفتيم. او با بيان اينكه دانش آموزان 
در المپيادهاي مختلف در مجموع طي س��ال هاي 
گذشته بيش از 700 مدال كسب كردند و در المپياد 
نجوم و اخترفيزيك بيش از ۹0 مدال كس��ب شده 
است، اضافه كرد: دانش آموز هدي پور غلامي كاپ 
بهترين رصد را كس��ب كرد و نفر س��وم جهان شد. 
رييس مركز ملي پرورش استعدادهاي درخشان و 
دانش پژوهان جوان افزود: 18 ماه روند المپياد طول 
مي كش��د و دانش آموزان در س��ال پيش در آزمون 
المپياد شركت كردند و تعداد رصدها هم بالا بود چرا 
كه از امكانات دانش��گاه اميركبير در دوره تابستاني 
و اس��اتيد خوب اس��تفاده كردند؛ برخي اس��اتيد، 
مدال آوران س��ال هاي قبل هس��تند. او اضافه كرد: 
تفاهم نامه اي با سازمان فضايي كشور داريم كه اين 
س��ازمان ۵0 رصدخانه دارد كه قرار است در اختيار 
مدارس استعدادهاي درخشان با رويكرد المپياد قرار 
بگيرد. مهاجراني با بيان اينكه از بين دانش آموزان 
عضو تيم المپياد نج��وم و اخترفيزي��ك، تعدادي 
از دانش آموزان مدارس اس��تعدادهاي درخش��ان 
و م��دارس غيرانتفاعي هس��تند، اف��زود: مديران 
مدارسي براي اين كار برنامه ريزي ويژه مي كنند. او 
به تمهيدات براي نگهداشت دانش  آموزان المپيادي 
اش��اره كرد و افزود: ب��ه همين منظور انديش��كده 
دانش پژوهان جوان ايجاد ش��د؛ ما آدم ها را پايبند 
نمي توانيم كنيم اما دلبسته مي توانيم بكنيم. بايد 
برنامه ريزي كرده و ظرفيت ه��ا را ايجاد كنيم. بايد 

روي هويت ملي دانش آموزان كار كنيم.

د انش آموزان ايران در المپياد 
جهاني نجوم اول شدند

انرژي

فروش ۴۴ ميليون دلاري 
نفت در بورس 
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پرويز كاظمي، وزير رفاه و تامين اجتماعي دولت محمود 
احمدي نژاد بازداشت و به اوين منتقل شد. به گزارش 
ايرنا، يك منبع آگاه در قوه قضاييه در گفت وگو با ايرنا با 
تاييد اين خبر گفت: اين فرد دو روز پيش به اتهام اخلال 
در نظام اقتصادي بازداشت و به بازداشتگاه اوين منتقل 
شده اس��ت. كانال حاميان رييس جمهوري سابق نيز 
ديروز نوشت كه كاظمي به اندرزگاه ٤ زندان اوين انتقال 

داده شده است. كاظمي مدتي رييس هيات مديره بانك 
سرمايه بود و غلامحسين محسني اژه اي سخنگوي قوه 
قضاييه نيز عصر  ديروز در صد و سي و سومين نشست 
خبري خود از بازداشت شدن دو مدير سابق بانك خبر 
داده و گفته بود ب��راي متهمان اي��ن پرونده صندوق 
فرهنگيان كيفرخواس��ت صادر ش��ده و پرونده براي 

رسيدگي به دادگاه رفته است.

وزير دولت احمدي نژاد بازداشت شد

خبر



روي موج خبر

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار 
دست اندركاران كنگره شهداي قزوين: 

اگر روحيه جهاد و شهادت 
گسترش يابد گرايش به شرق و 

غرب رخت برخواهد بست
بيانللات رهبر معظللم انقللاب اسللامي در ديدار 
دست اندركاران كنگره شهداي استان قزوين كه در 
تاريخ ۱۴ آبان ۹۷ برگزار شده بود، صبح ديروز در محل 

اين همايش در قزوين منتشر شد.
به گزارش پايگاه اطاع رسللاني دفتللر مقام معظم 
رهبري؛ حضرت آيت الله خامنلله اي در اين ديدار با 
اشاره به موقعيت جغرافيايي، تاريخي و فرهنگي قزوين 
گفتند: بزرگان، علما و شهداي برجسته قزوين و سوابق 
اين اسللتان در آزمون بزرگ دوران انقاب اسامي و 

دفاع مقدس مايه افتخار است.
رهبر معظم انقاب اسامي، شهدا را مايه رونق حيات 
معنوي در كشللور و حفظ حركت به سمت اهداف 
آرمانها دانسللتند و افزودند: شهيد در دوران زندگي 
با تن و جان خود در خدمت اسللام اسللت و پس از 
شللهادت با ايجاد فضاي معنوي به جامعه اسامي 
خدمت مي كند. رهبر معظم انقاب اسامي صداي 
شللهيدان را تأثيرگرفته از خداوند متعال خواندند و 
خاطرنشان كردند: بزرگداشت شهيدان اين صداي 
بيدارگر و هوشياركننده را به گوش همه مي رساند و 
دل ها را منقلب مي كند، و بر همين اساس اگر روحيه 
جهاد و شهادت گسترش يابد، گرايش به شرق و غرب، 
و كفر و الحاد رخت برخواهد بست. حضرت آيت الله 
خامنه اي با انتقاد از كساني كه درصددند ياد شهدا را 
به فراموشي بسپارند يا در عظمت كار بزرگ شهيدان 
خدشه وارد كنند، گفتند: اگر چه سي سال از پايان 
دوران دفاع مقدس مي گذرد اما ياد شهيدان نه تنها 
فراموش نخواهد شد بلكه روز به روز در جامعه زنده تر 
مي شود چرا كه شهدا الگو و اسوه هستند. رهبر معظم 
انقاب اسامي با تأكيد بر لزوم استفاده حداكثري از 
ياد شللهيدان و انجام كار هنرمندانه و دقيق در مورد 
آنان، افزودند: گاهي برخي افراد در بيان آثار شللهدا 
مبالغه مي كنند در حالي كه شهيدان از جان و آرزوهاي 
خود براي خدا گذشتند و عملشان آنقدر مهم، عظيم و 

باشكوه است كه نيازي به اغراق ندارد.

 گفت وگوي تلفن�ي ظريف با وزير خارجه 
فرانسه؛ تعادل|

وزيران امور خارجه جمهوري اسامي ايران و فرانسه 
تلفني گفت وگو كردنللد. .در اين گفت وگو طرفين 
در خصوص آخرين تحولات روابط دوجانبه، برجام 
و سللاير موضوعات مورد عاقه رايزني و تبادل نظر 
كردند. وزير امور خارجه فرانسه بر عزم پاريس و ساير 
كشللورهاي اروپايي در بهره مندي ايران از مزاياي 
اقتصادي برجام و ايجاد ساز و كارهاي ويژه تاكيد كرد. 
محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه ديروز يكشنبه با 
زوراب پلولوليكا دبيركل سازمان جهاني گردشگري 
و زيگمار گابريل وزير خارجه سللابق آلمان ديدار و 

گفت وگو كرد.

 27 آب�ان زمان بررس�ي لايح�ه CFT در 
كميسيون امنيت ملي؛ خانه ملت| 

رييس كميسلليون امنيت ملي مجلس در توضيح 
 CFT فرايند بررسي ايرادات شوراي نگهبان به لايحه
در كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس، 
گفت: لايحه »سللي اف تي« را به عنوان دستور كار 
اصلي كميسيون امنيت ملي مجلس در روز يكشنبه 
هفته آينللده )2۷ آبان ماه( قللرار داديم، البته چند 
انتخابات مربوط به ناظرين در دقايق نخست جلسه 
برگزار و بافاصله وارد بحث لايحه »سللي اف تي« 
خواهيم شد. حشمت الله فاحت پيشه تصريح كرد: در 
اين مدت به همه دستگاه هايي كه درباره لايحه مذكور 
بحث و نظري داشتند و در طول ايام بررسي لايحه در 
كميسيون امنيت ملي مجلس حاضر شدند، نامه اي 
را به ضميمه ايرادات شوراي نگهبان ارسال و از آنها 

نظر مشورتي خواستم.

 طرح جديد نمايندگان درباره مواد مخدر؛ 
تسنيم|

 عضو كميسلليون شللوراها و امور داخلي مجلس از 
طرح جديد نماينللدگان درباره مواد مخدر خبر داد. 
ابوالفضل ابوترابي با بيان اينكه بخشي از زندانيان در 
 كشور مربوط به بحث مواد مخدر هستند، گفت: تقريباً
60 درصد از زندانيان در كشللور مربوط به اين بحث 
هسللتند. وي با اعام اينكه 60 درصد قتل هايي كه 
در كشور رخ مي دهد مستقيم يا غير مستقيم به مواد 
مخدر مربوط مي شود، ادامه داد: 62 درصد از طاق ها 
و 62 درصد از زندانيان جرايم خرد مانند سرقت هاي 
خرد مربوط به مواد مخدر هستند. ابوترابي با اعام 
اينكلله طرحي در مجلس در راسللتاي قضازدايي از 
جرايم مواد مخدر تدوين شللده است، اظهار داشت: 
در اين طرح قوه قضاييه را مكلف كرده ايم كارتي براي 
بيماران معتاد براي دسترسي به مواد تحت نظارت 

مراكز درماني در اختيارشان بگذارد.

 ضرورت اس�تفاده از ظرفيت رس�انه اي در 
جهت آموزش و فرهنگ سازي؛ وزارت كشور|

وزير كشللور گفت: بايد در عرصلله آموزش، آگاهي 
بخشي و فرهنگ سازي در جامعه بتوان از ظرفيت 
رسانه اي استفاده مناسبي كرد. عبدالرضا رحماني 
فضلي با بيان اينكه بايللد در عرصه آموزش، آگاهي 
بخشي و فرهنگ سازي در جامعه بتوان از ظرفيت 
رسانه اي استفاده مناسبي كرد، افزود: البته لازم است 
در اين موضوع اجتماعي مردم بطور مستقيم درگير و 

در صحنه حضور پيدا كنند.

 جهانگيري قهرماني تيم ملي فوتس�ال 
ساحلي ايران را تبريك گفت؛پاد|

 معاون اول رييس جمهللوري در پيامي قهرماني 
تيم ملي فوتبال سللاحلي ايران در مسابقات جام 
بين قاره اي فوتبال ساحلي 20۱۸ امارات متحده 
عربي، را تبريك گفت و تاكيد كرد: اين قهرماني 

افتخارآفرين و غرورانگيز است.

ايران2

سخنگوي دستگاه قضا مطرح كرد

 10سال حبس، جزاي قاضي متخلف             تشكيل پرونده براي سيف و ممنوع الخروج بودن وي

فهرست جديد محكومان مفاسد اقتصادي
گروه ايران|

 غامحسين محسني اژه اي سخنگوي دستگاه قضا در 
يكصدوسي وسومين نشسللت خبري خود، ضمن اعام 
اسللامي محكومان دادگاه هاي ويژه جرايم اقتصادي، به 
اطاع رساني درباره مسائل مهم حقوقي و قضايي پرداخت 
و به پرسش هاي خبرنگاران پاسخ داد. پرسش هايي كه 
دامنه وسيعي از موضوعات حقوقي و قضايي از اعام حكم 
قضات متخلف تا پرونده سيف و ماجراي ممنوع الخروج 
بودن رييس سللابق بانك مركزي و از گرانفروشي دفاتر 
 هواپيمايي تا سرانجام پرونده بابك زنجاني از مهم ترين 
موضوعاتي بودند كه در نشست خبري روز گذشته مطرح 

و به آنها پاسخ داده شد. 
اما مهم ترين بخش از نشست روز گذشته مربوط به تحليل 
 و ارزيابي اژه اي از بخشللنامه اخير رييس دسللتگاه قضا 
درخصوص ارجاع دادخواست هاي مربوط به تصميمات 
بانك مركزي به دسللتگاه قضا بود كه اژه اي توضيحاتي 
مفصلي را در خصوص آن ارايه كرد و فلسفه بنيادين آن را 
در مسير بهبود شاخص هاي نظارتي و در راستاي كمك به 
بانك مركزي عنوان كرد. به گزارش ميزان، محسني اژه اي 
در ابتداي يكصد و سي و سومين نشست خبري خود پس 
از اعام اسامي تعدادي از محكومان دادگاه ويژه تصريح 
كرد: البته موارد ديگري از احكام دادگاه ها را نيز داشتيم 
كه در غير دادگاه هاي ويژه صادر شللده و مشللمول اين 
استجازه اخير نبوده است و از آنجايي كه اين احكام قابل 
تجديدنظرخواهي است و قطعي نشده، از بيان مشخصات 

و جزييات معذور هستم.

 10 سال حبس و جزاي نقدي
مجازات قاضي متخلف

سخنگوي قوه قضاييه در ادامه با اشاره به مشخصات يك 
قاضي متخلف افللزود: همان گونه كه بارها در اين زمينه 
تاكيد كرده ايم، مقرر شللد كه با متخلفين در دسللتگاه 
قضايي با جديت و شدت بيشتري از جاهاي ديگر برخورد 
كنيم. طبيعتا از حدود ۴0 هزار قاضي و كارمند كه افرادي 
شايسته و خدوم و زحمتكش هستند، ممكن است بين 
آنها افراد متخلفي نيز وجود داشته باشند كه تعداد آنها 
بسيار بسيار انگشت شمار باشد؛ اما حتي يك مورد هم به 
نظر ما نبايد باشللد و زياد است. وي ادامه داد: در مورد دو 
نفر قاضي كه گزارش تخلفات آنها رسيده بود و دادسراي 
انتظامي قضات و مركز حفاظت موضوع را بررسي كرده 
بودند و تخلللف آنها از ناحيه توجه اتهللام در اين مرحله 
مشخص شده بود، درخواسللت تعليق از سمت قضايي 
ارايه شللد تعليق شللدند و پرونده آنها براي رسيدگي به 

دادگاه هاي كيفري و دادسللرا ارسال گرديد. معاون اول 
دستگاه قضا خاطرنشان كرد: يك مورد هم كه متهم آن 
قبا محكوم شده بود و پرونده با اعتراضي كه هم از ناحيه 
دادستان و هم از ناحيه محكوم عليه و وكيلش شده بود، 
به دادگاه تجديد نظر رفته بود، بعد از رسيدگي در دادگاه 
تجديدنظر حكم آن صادر شد و از آنجايي كه حكم قطعي 

شده، مي توان آن را اعام نمود.
محسني اژه اي نام اين قاضي متخلف را حجت الله يازرلو 
اعام كرد و گفت: حجت الله يازرلو فرزند سليمان به دليل 
اخذ رشللوه به ۱0 سللال حبس ۷5 ضربه شاق، 3 سال 
انفصال و ۷ ميليارد تومان جزاي نقدي و رد مال محكوم 
شده است. سخنگوي قوه قضاييه در توضيح رد مال افزود: 
رد مال از جمله در مواردي كه كساني رشوه داده بودند، 

آنها نيز به عنوان تعزير رشوه دهندگان ضبط شده است.

   فلسفه بخشنامه رييس قوه قضاييه
درباره دادخواست هاي مرتبط با بانك مركزي

سخنگوي قوه قضاييه در ادامه به بيان فلسفه بخشنامه 
رياسللت قوه قضاييه در رابطه با ارجاع دادخواست هاي 
مربوط به تصميمات بانك مركزي كه ۱5آبان ماه اباغ 
شللده ، پرداخت و اظهار كرد: پيشنهادي از طرف رييس 
بانك مركزي به شللوراي عالي هماهنگي اقتصادي كه 
سران سلله قوه در آن حضور دارند، ارايه شد تا يك طرح 
جامع به مجلس برود و اصاحات اساسي صورت گيرد و 
بعضي از موارد ضروري هم در اين شورا كه اجازاتي دارند، 

به تصويب برسد.
حجت الاسام والمسلمين محسللني اژه اي يادآور شد: 
پيشنهادي شده بود و كارگروه مربوطه نيز بررسي كرده 
بود و پيشنهاد در جلسه شوراي عالي مورد بررسي قرار 
گرفت و بخشي را بگونه اي تنظيم كرده بودند كه رياست 
محترم قوه با آن تنظيم موافقت نداشتند و اعام كردند 
كه اين كار، هم دسللت ديوان عدالت اداري را مي بندد و 
هم ممكن است دسللت دادگاه ها را ببندد و احيانا حقي 
از طرفي ضايع شللود يا از طرف كسللاني كه طرف بانك 
هستند، دادخواستي عليه بانك بدهند يا احيانا خود بانك 
در شرايط كنوني متضرر شللود. سخنگوي قوه قضاييه 
گفت: يك اصاحيه  در جلسه اخير شوراي عالي در اين 
مورد مطرح و تصويب شللد و بر اساس آن، اين بخشنامه 
صادر شد تا اگر تصميمي بر مبناي مصوبات شوراي عالي 
كه سللران سه قوه در آن هستند گرفته شد، اين تصميم 
را بافاصله كسي نتواند در ديوان عدالت اداري يا دادگاه 

حقوقي متوقف كند.
وي افزود: رياست قوه قضاييه در اين بخشنامه فرموده اند 

اگر دادخواستي عليه بانك مركزي از سوي افراد حقيقي 
يا حقوقي، صرفا نسللبت به مصوبه اي كه شللوراي عالي 
اعام مي كند نه براي هر اقدام ديگري، مطرح شد، ابتدا 
دادخواست را به رييس قوه قضاييه احاله دهند تا رييس 
قوه بررسللي اجمالي كنند كه مطابق با مصوبات است يا 
خير؛ چرا كه بايد با مصوبات اين شورا سران سه قوه موافق 
باشند و مقام معظم رهبري هم مصوبات را تاييد بفرمايند. 

بنابراين فلسفه اين بخشنامه اين بوده است.

   فردي كه خود را داماد معاون اول
 قوه قضاييه معرفي مي كرد

اژه اي در اداملله گفت: كمال اميربيك فرزند محمد كه 
كارمند وزارت امور خارجه بوده به ۱0 سللال حبس و 
ضبط 2۷0 هزار دلار محكوم شللده اسللت. اين فرد به 
عنوان جاسللوس متهم بود و وزارت اطاعات روي اين 
پرونده كار كرده بود كه حكم وي در دادگاه بدوي صادر 
و سپس قطعي شللده است.معاون اول دستگاه قضا در 
رابطه با پرونده هاي احتكار كالا و صرافي ها و پرونده هاي 

ارز گفت: در اين رابطه بيش از ۱۱0 نفر دستگير شدند 
كه تعداد قابل توجهي از پرونده ها به دادگاه رفته است و 
اسامي اين افراد در جلسات پيش نيز قرائت شد. در اين 
زمينه براي حدود ۸5 نفر حكم صادر شده است. معاون 
اول دستگاه قضا با ذكر مثالي در زمينه جعل گفت: فردي 
با عنوان نهاد رياست جمهوري به شوراي پول و اعتبار 
نامه نوشته اسللت؛ اين در حالي است كه جعل امضاي 
رييس جمهور مجازات سنگيني دارد يا فردي خود را 
به عنوان داماد بنده معرفي كرده است. جالب است كه 
اين فرد قباً مدعي بوده است كه داماد آقاي روحاني، 
رييس جمهور بوده است و پس از جدايي از دختر ايشان، 
داماد يكي از روساي جمهور در كشورهاي آفريقايي شده 
است و بيان كرده كه در سال ۹6 داماد بنده شده است. 
اين اقدامات واقعاً جاي تعجب دارد. اين فرد به روستايي 
در استان همدان رفته و قصد داشته در زمين مزروعي 
خاف مقررات ساخت و ساز كند. فرض كنيم كه اين 
فرد منتسب به كسي باشد مگر صرف انتساب مي تواند 
منجر به كار خاف قانون شود؟ اين كاهبرداري ها منجر 

به گرفتاري فرد جاعل و خانواده او مي شود و مردم بايد 
هوشيار باشند.

  تشكيل پرونده براي سيف 
و ممنوع الخروج بودن وي

حجت الاسام والمسلمين محسني اژه اي در پاسخ به سوالي 
مبني بر اينكه چند نفر از متهمان اصلي فساد اخير محاكمه 
شده اند و شنيده شده است كه 3 نفر از مديران بانك مركزي 
شاغل در دوره آقاي ولي الله سيف بازداشت شده اند؛ گفت: 
در رابطه با بانك مركزي 3 پرونده تشكيل شده است. در يك 
پرونده از بعضي از اعضاي شركت تعاوني هاي اعتباري و يكي 
از نهادهاي مردمي شكايت شده است و در گزارشي هم كه از 
مجلس آمده است، در رابطه با رييس كل سابق بانك مركزي 
و بعضي از اعضاي آن شكايت شده است كه پرونده هنوز در 
حال رسيدگي است. او در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه آيا 
آقاي سيف همچنان ممنوع الخروج است يا خير گفت: ايشان 
همچنان ممنوع الخروج است و در مورد شكايت هايي كه 

عليه ايشان شده، پرونده تشكيل شده است.

»تعادل« برنامه هاي مجلس براي حمايت از اقشار ضعيف را بررسي مي كند

پيشنهاد هاي پارلمان براي چالش معيشت
گروه ايران|

برخي از نمايندگان مجلس مي گويند كه دولت بايد افزايش 
هزينه زندگي ايرانيان در شش ماه گذشته را پرداخت كند. 
هزينه هايي كه با افزايش نرخ ارز و در نتيجه قيمت كالاها، 
رشد چشمگيري داشته است. طرح تامين كالاي اساسي 
مردم، افزايش يارانه نقدي براي دهك هاي پايين و بازبيني در 
حقوق كارمندان و كارگران پيشنهاداتي است كه مجلسي ها 
به دولت داده اند، اما تا به امروز هيچ يك اجرايي نشده است. 

 افزايش دستمزد از منابع درآمدي جديد
اوايل امسللال بود كه همزمان با افزايش نللرخ ارز و اعام 
رسمي نرخ ۴200 براي دلار دولتي، چندتن از نمايندگان 
خواهان افزايش دستمزدها شدند. منبع درآمدي آن را هم 
مابه تفاوت نرخ ارز 3 هزار و 500 توماني پيش بيني شده 
در بودجلله ۹۷ با نرخ رسللمي ۴200 توماني دولت اعام 
كردند. اين پيشللنهاد را نادر قاضي پور نماينده اروميه در 
ارديبهشت امسال داده بود. اين نماينده معتقد بود دولت بايد 

لايحه دوفوريتي براي افزايش حقوق و دستمزد كارگران، 
كارمندان و بازنشسللتگان از محل افزايش درآمد ناشي از 
رشللد قيمت نفت و درآمد حاصل از افزايش قيمت ارز به 
مجلس ارايه كند. اگرچه دولت اعتنايي به اين پيشللنهاد 
نكرد، اما پيگيري افزايش دستمزدها همچنان ادامه يافت. 
تا آنجا كه زمزمه هايي مبني بر افزايش 5 درصدي حقوق 
كاركنان دولت شللنيده شد. در همين ارتباط، محمدباقر 
نوبخت، رييس سللازمان برنامه و بودجه، افزايش حقوق 
كارمندان را يكي از 5 بسللته حمايتي دولت اعام كرد. به 
گفته وي، هر زماني كه بسته افزايش حقوق كارمندان به 
فرجام برسد و نهايي شود، اطاع رساني خواهد شد. او اين 
را شهريورماه امسال گفت، اما ظاهرا دولت در اين رابطه به 
جمع بندي نرسيده است؛ چراكه تا به امروز دولت خبري در 
اين باره اعام نكرده است. افزايش حداقل حقوق كارگران 
نيز ديگر مطالبه تعدادي از نمايندگان بود كه بر اسللاس 
آخرين اخبار، جلسه شوراي عالي كار براي تصميم گيري 
درباره آن سلله شنبه اين هفته برگزار مي شود. اين را زهرا 

 ساعي، عضو كميسلليون اجتماعي مجلس گفته است: 
» بررسي ها در فراكسيون كارگري و كميسيون اجتماعي 
نشان داد با توجه به تغييراتي كه در نرخ كالاهاي اساسي 
در كشور ايجاد شده است، توان خريد كارگران به يك سوم 
كاهش پيدا كرده است، بنابراين پيش از اين از سرپرست 
وقت وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي خواسته بوديم كه 
شوراي عالي كار براي افزايش حقوق و دستمزد اين قشر 
جلسه اي داشته باشد.« ساعي در ادامه با اشاره به موافقت 
براي تشكيل شوراي عالي كار در روز سه شنبه اين هفته، 
ابراز اميدواري كرد كه از اين جلسلله خبرهاي خوبي براي 
كارگران شنيده شود. كارگراني كه به اعتقاد اين نماينده، در 
حال حاضر كمترين دستمزد را دارند و بايد هم حقوق آنان 
را افزايش داد، هم با بن هاي غيرنقدي معيشت شان را بهبود 
بخشيد. عليرضا محجوب، از نمايندگان عضو كميسيون 
اجتماعي كه دبيركل خانه كارگر هم هست، اعتقاد دارد 
همانطور كه قيمت ارز در حال حاضر شناور است، ميزان 
دستمزد كارگران نيز بايد شناور باشد. او وعده داده كه به 

همراه ديگر نمايندگان طرحي را در همين رابطه در مجلس 
تهيه و تصويب كنند. اما افزايش دستمزد كاركنان دولت 
و كارگران تنها پيشنهاد نمايندگان مجلس نبوده است. 
برخي از مجلسي ها هم معتقدند دولت بايد با افزايش نرخ 
محصولاتي همچون بنزين كه يارانه دولتي به آن اختصاص 
مي يابد، يارانه دهك هاي پايين جامعه را افزايش دهد. اين را 
الياس حضرتي عضو كميسيون اقتصادي مجلس پيشنهاد 
داده است. اين نماينده مجلس همزمان با انتشار خبرهايي 
مبني بر احتمال افزايش قيمت بنزين و سهميه بندي اين 
فرآورده، از قاچاق روزانه 300 ميليارد تومان بنزين خبرداده 
كه به اعتقاد او »مي توان با صادرات، اين ميزان بنزين را به 
5 دهك پاييني جامعه اضافلله كرد و رقم يارانه نقدي اين 
دهك ها را از ۴5 هزار تومان به ۱50 هزار تومان افزايش داد«. 
به گفته حضرتي »دولت اين اختيار را دارد كه يارانه نقدي 
را افزايش دهد، اما اگر اين اقدام توسط دولت انجام نشود در 
بودجه سللال ۹۸ پيشنهاد مي شود كه رقم يارانه نقدي به 
۱50 هزار تومان براي 5 دهك پايين جامعه افزايش يابد«.

 بسته هاي معيشتي جايگزين افزايش دستمزد
اما به نظر مي رسد دولت سياست متفاوتي در پيش گرفته 
است. بر اساس آخرين خبرها، دولت براي امسال نه قصد 
افزايش دستمزدها را دارد نه افزايش يارانه نقدي. مقامات 

دولتي مي گويند افزايش هزينه هللاي زندگي ايرانيان را 
از طريق بسته هاي حمايتي جبران مي كنند. در همين 
ارتباط، حسللن روحاني رييس جمهور گفت كه »دولت 
اولين بسللته حمايت غذايي را در آبان بلله افرادي كه در 
فشار بيشتري هستند و جزو افرادي هستند كه مشكات 
بيشتري دارند، پرداخت مي كند و اين روند در چند نوبت 
ادامه پيدا خواهد كرد«. روحاني در عين حال تاكيد كرد 
كه دولت در بودجه سللال آينده براي حقوق و دستمزد 
پيش بيني هايي خواهد كرد كه مشكات وارده به مردم را 
جبران كند. اين اقدام دولت پس از آن صورت گرفت كه 
يكماه پيش چندتن از نمايندگان مجلس طرحي را براي 
براي سبدكالاي اقشار ضعيف و افزايش حقوق كارمندان 
ارايه كردند. پورابراهيمي كه رييس كميسيون اقتصادي 
مجلس است گفته بود اين طرح آنان در صورتي پيگيري 
مي شود كه دولت به وعده هاي خود براي ارايه بسته هاي 
معيشتي عمل نكند. اين نماينده مجلس در حالي از ارايه 
چنين طرحي سخن گفته بود كه پيش تر نمايندگان با ارايه 
چنين طرح هايي از سوي مجلس مخالفت كرده بودند و 
آن را در حيطه وظايف دولت مي دانستند. حال بايد ديد 
دولت با بسته هاي معيشتي خود مي تواند بخش از افزايش 
هزينه هاي زندگي را جبران كند يا آنكه بايد در پي راهكار 

ديگري، همچون افزايش دستمزدها باشد.

نمايندگان با تابعيت فرزندان 
داراي مادر ايراني مخالفتي ندارند

 لزوم ايستادگي كشورها
مقابل يكجانبه گرايي امريكا

ملت ايران هيچگاه مقابل خواسته 
امريكا تسليم نخواهد شد

مذاكرات هسته اي در زمان اوباما 
درخواست امريكايي ها بود

ملت ايران با افزايش فشار 
خارجي منسجم تر مي شود
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چهره ها

دستيار ويژه رييس جمهور 
در امور حقوق شهروندي با 
اشاره به مصوبه اخير دولت 
مبني بر اعطاي تابعيت به 
فرزنللدان داراي مادر ايراني 
و پدرغيرايرانللي گفللت: 
فراكسلليون زنان مجلس 
همراهي لازم را در اين زمينه دارد و فكر مي كنم، بخش 
اعظم نمايندگان مجلس مخالفتي با اين موضوع نداشته 
باشند.شهيندخت مولاوردي در گفت وگو با ايلنا درباره 
تصويب مصوبه اعطاي تابعيت بلله فرزندان داراي مادر 
ايراني و پدر غير ايراني در مجلس گفت: فكر مي كنيم، اين 
مصوبه در مجلس تبديل به قانون شود و بايد هم همينطور 
باشد، چرا كه مجلس نيز طرحي را در همين رابطه داشت، 
البته اين لايحه كه اكنون تصويب شده، ماده واحده اي 
بوده كه مجلس سال ۸5 تصويب كرده بود و حالا دولت 
اين ماده واحده را اصاح كرده است. وي يادآور شد: آن 
طرح مجلس به دليل اينكه بار مالي داشت از دستور كار 
خارج شللد و دولت در قالب لايحه و اصاح ماده واحده 
مصوب سال ۸5 كه عنوانش تعيين تكليف كودكان ناشي 
از ازدواج زنان ايراني با مردان خارجي بود، به آن پرداخت.
مولاوردي در پاسخ به اين سوال كه آيا با نمايندگان در 
خصوص اين مصوبه مذاكره اي داشته ايد؟ گفت: قطعا 

فراكسيون زنان همراهي لازم را در اين زمينه دارد .

نايللب رييس مجلللس در 
ديدار با سللرگئي بلوسوف 
رييللس هيللات پارلماني 
شوراي فدراسيون روسيه به 
فرصت هاي سرمايه گذاري 
در منطقه به ويژه در حاشيه 
درياي خللزر اشللاره كرد و 
گفت: ايران و روسلليه در كنار ديگر كشورهاي ساحلي 
خزر با همگرايي و توسعه ارتباطات فيمابين مي توانند از 
ظرفيت هاي موجود در اين دريا در جهت تامين منافع 
مردم منطقه استفاده كنند.به گزارش خانه ملت، مسعود 
پزشكيان همچنين با انتقاد از يكجانبه گرايي امريكا در 
جهان و عدم پايبندي اين كشللور بلله تعهدات و قواعد 
بين المللي از جمله برجام گفت: كشورهاي مستقل جهان 
مي بايست در مقابل يكجانبه گرايي و هنجار شكني امريكا 
بايستند و به اين كشور اجازه تداوم اقدامات زورگويانه و 

مداخله در امور داخلي ديگر كشورها را ندهند.
پزشكيان در پايان اين ديدار گفت: همكاري موثر ايران و 
روسيه در كمك به كاهش بحران در سوريه مي بايست 
به عنوان الگويي موفق از همكاري هاي فيمابين، در ساير 
عرصه ها از جمله در عرصه اقتصادي و تجاري نيز مورد 
استفاده قرار گيرد. سرگئي بلوسوف، رييس هيات شوراي 
فدراسيون روسلليه خواهان توسعه ارتباطات دوستانه 

ميان ٥ كشور ساحلي درياي خزر شد.

دسللتيار و مشللاور عالللي 
فرماندهي معظم كل قوا با 
تاكيد براينكه امروز به بركت 
رهبري دلسللوز، ايللران در 
هياهوي ناامني هاي منطقه 
در امنيللت به سللر مي برد، 
گفت: ملللت ايران هيچگاه 
مقابل خواسته امريكايي ها و مستكبرين تسليم نخواهد 
شد.به گزارش تسنيم، سرلشللكر پاسدار سيد يحيي 
صفوي ديروز در اجاسيه فرهنگيان كنگره ملي 3000 
شهيد استان قزوين گفت: امروز برخي كشورهاي عربي 
عليه ايران با دشمنان همدست شدند و نتانياهو و ديگر 
سران مستكبر را به كشورهاي خود دعوت مي كنند در 
حالي كه اين اقدام خاف آرمان هاي فلسطين است. در 
زمان جنگ ريال كشور در شرايط اقتصادي خوبي نبود 
در حالي كه صدام 65 ميليارد دلار براي جنگ هزينه كرد 
و دشمنان با توطئه چيني مانع درآمد نفتي ايران شدند.

او  بيان كرد: در زمان جنگ با رهبري امام خميني )ره( به 
پيروزي رسيديم و امروز نيز به بركت رهبري دلسوز، ايران 

در هياهوي ناامني هاي منطقه در امنيت به سر مي برد.
وي افزود: امروز ترامپ با رفتارهاي ديوانه وار و نامتعادل 
امريكا را به ذلت مي كشللاند و امريللكا در مقابل قدرت 
اقتصادي چين، محور مقاومت سوريه و تمدن و فرهنگ 

ايراني شكست خواهد خورد. 

رييللس مجلللس بللا بيان 
اينكه مذاكرات هسللته اي 
در زمان اوباما درخواسللت 
خود امريكايي ها بود، گفت: 
ترامپ ناگهان زير ميز توافق 
زد و تصور كرد با اين برخورد 
مي تواند ايران را به هم بريزد. 
به گزارش تسنيم علي لاريجاني شرايط بين المللي را به 
خاطر رفتارهاي ترامپ داراي شرايط غيرمتعيني توصيف 
كرد و افزود: اقدامات ترامپ اروپايي ها را به خاطر مسائل 
اقتصادي، روس ها را به خاطر پيمان موشكي شان و دنيا 
را به خاطر خروج از پيمان محيط زيسللت و توافقنامه 
هسته اي نگران كرده و صحنه غيرمتعيني را به وجود 
آورده كه نياز به تغيير شللرايط از سوي كشورها ديده 
مي شود.او  بيان داشللت: اگر پرونده تروريسم باز شود، 
اشتباه فاحش امريكايي ها مشخص شده كه داعش را 
ايجاد كردند كه برايشان مشكل سللاز شده، لذا مبارزه 
آنها در حوزه تروريسللم صادقانه نيسللت.لاريجاني با 
يادآوري اين مطلب كه امريكا در حوزه مساله هسته اي 
ماجراجويانه برخورد كرده است، اضافه كرد: خود امريكا 
درخواست مذاكرات هسللته اي را داشت و اوباما در اين 
زمينه 2 نامه براي ايران نوشللت كه مذاكرات هم ميان 
ايران و اعضاي ۱+5 صورت گرفت، بسيار زمان برد و در 

نهايت به تصويب شوراي امنيت رسيد.

معاون وزير امللور خارجه 
روسلليه گفت: بللا تحريم 
نمي تللوان اراده ايللران را 
درهللم شكسللت و قطعا 
ملللت ايللران بللا افزايش 
فشللار خارجي منسجم تر 
»سللرگئي   . مي شللود
ريابكوف« مذاكره كننده ارشللد هسته اي روسيه در 
گفت وگو با ايرنا خاطرنشللان كرد: استحكام اقتصاد 
ايران را نبايد دسللت كم گرفت، ضمن اينكه هر قدر 
فشار بر اين كشللور افزايش مي يابد ملت آن انسجام 
بيشتري پيدا مي كنند. او افزود: تشكيات اقتصادي 
و دولتي ايران در گذشته راه حل هايي را براي مسائل 
دشللواري كه امريكا و متحدانش عليه اين كشللور به 
وجود آورده بودند، پيدا كرد؛ امروز هم ايران مي تواند 
راه حل هايي را براي دور جديد سياسللت هاي مخرب 
امريكا عليه اين كشور بيابد. معاون وزير خارجه روسيه 
با بيان اينكه هدف تحريم هاي امريكا عليه ايران كاما 
آشكار است و آنها به دنبال درهم شكستن اراده ملت و 
دولت ايران هستند، اظهار داشت: اين هدف هيچگاه 
محقق نمي شود.او ادامه داد: اطمينان دارم كشورهايي 
كه در برجام مانده اند حداكثر تاش خود را خواهند 
كرد كه زيان هاي اقتصادي ايران به پايين ترين سطح 

ممكن برسد.



اخبار كلان 3 كلان

اطلاعات وزارت كار نشان داد

فرهاد دژپسند در توضيح برنامه هاي اقتصادي وزارت اقتصاد:

شكاف 66 درصدي درآمد كاركنان دولتي و خصوصي

اكنون افزايش نرخ ماليات توجيه ندارد

گروه اقتصاد كلان|
بر اساس جداولي كه وزارت كار منتشر كرده درآمد 
خالص سالانه حقوق بگيران بخش دولتي و عمومي 
در س��ال گذشته 66 درصد بيش��تر از درآمد حقوق 
بگيران بخش خصوصي است. به بيان ديگر در سال 
96 درآمد سالانه خانوارهايي كه سرپرست آنها شاغل 
در بخش دولتي يا عمومي است، 45.2 ميليون تومان 
بوده در حالي كه همين دريافتي براي شاغلان بخش 

خصوصي 27 ميليون محاسبه شده است. 
به گزارش »تعادل«، بر مبناي اطلاعات وزارت كار در 
سال 95 درآمد خالص سالانه خانوارهايي كه شغل 
سرپرست آنها در رس��ته هاي كارفرمايي و عمومي 
)دولتي( قرار دارد، بيش از ديگر انواع مشاغل است. 
بر اساس اين گزارش بيشترين درآمد خانوارها مربوط 
به كارفرما بوده كه س��الانه به مي��زان 57 ميليون و 
214 هزار تومان بوده است. بعد از اين رسته شغلي، 
حقوق بگير عمومي يا دولتي با 45 ميليون و 278 هزار 
تومان بيشترين درآمد را در بين مشاغل ديگر داشته 
است. كاركن فاميلي يكي ديگر از مقوله هاي شغلي 
است كه كمترين درآمد خالص سالانه )25 ميليون 

تومان( را در ايران دارد.
اي��ن در حالي اس��ت ك��ه كاركنان بخ��ش تعاون، 
خصوصي و مس��تقل نصف و حتي كمتر از آن نصف 
حقوق بگيران بخ��ش عموم��ي و كارفرماها درآمد 
دارن��د. كاركن مس��تقل 30 ميلي��ون و 850 هزار، 
م��زد و حقوق بگير خصوصي 27 ميليون و تعاوني ها 
مبلغ 28 ميليون و600 ه��زار تومان درآمد خالص 
داشته اند. ش��كاف بين درآمد حقوق بگيران بخش 
دولتي و كارگران بخش خصوصي در اين جدول كاملا 
نمايان است؛ موضوعي كه از تشديد نابرابري طبقات 

اجتماعي در آينده خبر هشدارآميزي مي دهد. 

  مقرري بيكاران
بر اساس گزارش وزرات كار تعداد مقرري بگيران بيمه 
بيكاري در سال گذشته 220 هزار نفر بوده كه نسبت 
به س��ال 95 )221 هزار( كاهش يافته اس��ت. نكته 
جالب اين است كه تعداد مقرري بگيران جديد در اين 
سال 221 هزار نفر است يعني هزار نفر بيشتر از آماري 
كه از تعداد كل افراد مقرري بگير اعلام ش��ده است. 
اين نش��ان مي دهد كه همه بيكاران مش��مول بيمه 
حداكثر به مدت يكس��ال مقرري دريافت كرده اند. 
مدت دريافت مقرري بيكاري به سطح سوابق بيمه 
افراد ارتباط دارد كه بر اساس مدت زمان آن حداقل 
و حداكثر 6 ماه تا 4 س��ال مقرري دريافت مي كند. 
البته عوامل ديگري مانند اشتغال مجدد، شناسايي 
اش��تغال پنهان، عدم حضور در دوره هاي آموزشي، 
عدم مراجعه جهت حضور و غياب و امتناع از مشاغل 
پيش��نهادي هم موجب قطع مقرري مي ش��وند. در 
سال 96 مقرري 178 هزار نفر قطع شده كه 16 هزار 
نفر آنها به دليل اشتغال مجدد و 12 هزار نفر به علت 
شناسايي اش��تغال پنهان آنها از دايره شمول خارج 
شده اند.مقرري 6 هزار و 500 نفر افراد به دليل عدم 
مراجع��ه براي حضور و غياب و تع��داد كمي )حدود 
600 نفر( به دلايل امتناع از مشاغل پيشنهادي و عدم 
حضور در دوره هاي آموزشي قطع شده است. اما عامل 
اصلي قطع بيمه بيكاري پايان دوره استحقاق مقرري 

آنها بوده كه تعداد آنها 140 هزار نفر بوده است. 

  12 ميليون حوادث شغلي 
تع��داد كل افراد در معرض حادثه ش��غلي در س��ال 
1396، 12 ميليون و 829 هزار و 722 گزارش شده 
كه نسبت به س��ال 1395 به ميزان 1.2 درصد رشد 
داش��ته اس��ت. از تعداد كل افراد در معرض حادثه 
شغلي، 18876 نفر حادثه ديدگان شغلي ثبت شده 
است كه اين تعداد نيز نس��بت به سال گذشته 1.9 
درصد رشد داشته اند. در ميان افراد حادثه ديده شغلي 
ح��دود 21 درصد )4010 نفر( مج��رد و 79 درصد 
)14866 نفر( متأهل هس��تند. همچنين 97 درصد 

)18329 نفر( مرد و 3 درصد )547 نفر( زن است.
بيش��ترين تعداد حادثه ديدگان ش��غلي مربوط به 
گروه هاي س��ني 34 - 30 س��اله و 29 - 25 ساله با 
24.2 درص��د و 21.8 درصد اس��ت )46درصد كل 
حوادث( و كمتري��ن آن مربوط به گروه هاي زير 15 
سال و بالاتر از 70 سال بوده است. در سال 1396 از 
تعداد 18876 مورد حادثه ديده ش��غلي، 118 مورد 
آن فوت و 121 مورد آن از كار افتادگي كلي گزارش 
شده است. براساس محل وقوع حوادث شغلي، 94.3 
درصد داخل كارگاه، 4.4 درصد خارج از كارگاه و 1.3 
درصد هنگام رفت و آمد به محل كار اس��ت. مطابق 

با اطلاعات س��ازمان تأمين اجتماعي بيش��ترين و 
كمترين علت وقوع حوادث شغلي به ترتيب مربوط 
به بي احتياطي با 12841 مورد )64.6 درصد( و تهويه 
نامطلوب با 23 مورد )0.1درصد( اس��ت، همچنين 
طبقه بندي بر حس��ب نوع حادثه نشان مي دهد كه 
س��قوط كردن و لغزيدن بيشترين فراواني و خفگي 
و مسموميت ناشي از گاز گرفتگي كمترين آن را به 

خود اختصاص داده اند.

  حقوق معوقه؛ علت اصلي دعاوي
ب��ر اس��اس اي��ن گ��زارش در س��ال 1396 تعداد 
هيات هاي تش��خيص دعاوي كار 640 هيات، تعداد 
دادخواس��ت هاي واصله در هيات تش��خيص 291 
ه��زار و 519 دادخواس��ت و تع��داد آراي صادره در 
هيات مذكور 267 هزار و 331 راي است. بيشترين 
تعداد دادخواس��ت واصله به ترتيب به اس��تان هاي 
تهران، اصفهان و خوزس��تان اختصاص دارد. تعداد 
موارد خواسته در هيات هاي تشخيص برحسب نوع 
دعاوي نشان مي دهد بيشترين موارد خواسته ها به 
ترتي��ب به حقوق معوقه، عيدي و پاداش و س��نوات 
خدمت اختصاص دارد . همچنين تعداد آراي صادره 

برحسب نوع دعاوي نش��ان مي دهد بيشترين آراي 
صادره به ترتيب مربوط به پرداخت سنوات خدمت، 
عيدي و پ��اداش و حقوق معوقه بوده اس��ت. درصد 
آراي سازشي تشخيص در كل كشور 36 درصد بوده 
است و بيش��ترين مقدار آن به ترتيب به استان هاي 
تهران، اصفهان و آذربايجان شرقي اختصاص دارد. 
همچنين تعداد هيات هاي حل اختلاف دعاوي كار 
332، تعداد پروند هاي واصله 99554 دادخواست و 
تعداد آراي صادره در هيات مذكور 83041 راي است. 
تعداد موارد در خواست تجديد نظر در هيات هاي حل 
اختلاف برحسب نوع دعاوي نشان مي دهد بيشترين 
موارد به ترتيب به حق��وق معوقه، عيدي و پاداش و 

سنوات خدمت اختصاص دارد . 
همچنين تعداد موارد تاييد شده برحسب نوع دعاوي 
نشان مي دهد بيش��ترين موارد به ترتيب مربوط به 
پرداخ��ت س��نوات خدمت، عيدي و پ��اداش و حق 
بيمه اجتماعي بوده است. درصد آراي سازشي حل 
اختلاف در كل كشور 32 درصد بوده است و بيشترين 
مقدار آن به ترتيب به استان هاي تهران، خوزستان و 

اصفهان اختصاص دارد.
ب��ر اس��اس اين گ��زارش در س��ال گذش��ته تعداد 
دادخواس��ت هاي مرتبط با دعاوي كار كه به ديوان 
عدلت اداري واصل شده اند 13 هزار و 181 مورد بوده 
كه 8 هزار 268 مورد آنها تاييد و 1 هزار و 724 مورد 
آن نقض شده اند. 3 هزار 396 مورد آنها هم در دست 
بررس��ي ديوان قرار دارد. اين در حالي است كه كل 
دادخواست هاي واصله در سال 95 به ميزان 3 هزار 
874 فقره بوده كه 3 هزار و 101 پرونده آن به نتيجه 

)تاييد( رسيده است. 

  400 هزار بازرسي در كارگاه ها 
در سال 1396 تعداد بازرس��ي هاي انجام شده از 

كارگاه ها در كل كشور 435 هزار و 201 مورد كه 
از اين تعداد، 304 هزار 640 مورد بازرسي ادواري 
و 130هزار 561 مورد بازرسي موردي بوده است. 
همچنين تعداد بازرسان كار 884 نفر   كه نسبت به 
سال قبل داراي افزايش 5.6 درصدي بوده است از 

اين تعداد 791 نفر مرد و 93 نفر زن است. 
تعداد كارگاه هاي مشمول قانون كار بازرسي شده 
318 ه��زار 792 م��ورد بوده كه بيش��ترين تعداد 
آن ب��ه ترتيب مربوط به فعاليتهاي صنعت، س��اير 
فعاليتهاي خدمات عمومي و اجتماعي و شخصي و 
ساختمان بوده است. در سال 1396 تعداد حوادث 
شغلي ثبت شده مشمولين قانون كار 10513 مورد 

گزارش شده است.
 همچنين براساس بازرسي هاي به عمل آمده، تعداد 
حادثه ديدگان شغلي ثبت شده مشمول قانون كار 
10697 نفر بوده كه 843 نفر از آنان فوت كرده اند 
و بيشترين فوتي با 45.8 درصد مربوط به فعاليت 

ساختمان است.
بر اساس اين گزارش در سال مذكور تعداد 28 هزار 
ابلاغيه به كارفرمايان جهت رفع موارد مغاير با قانون 
كار صادر شده در حالي كه اين ابلاغيه ها در سال 95 

بيش از 31 هزار فقره بوده است.

  سازمان هاي كارگري و بيمه بيكاري
در سال 1396 تعداد س��ازمان هاي كارگري داراي 
مجوز 11 هزار و 20 مورد بوده اس��ت كه نسبت به 
س��ال قبل داراي افزايش 9 درصدي بوده اس��ت و 
بيشترين تعداد آنها به ترتيب مربوط به استان هاي 
تهران، خراسان رضوي و فارس بوده است. همچنين 
تعداد س��ازمان هاي كارفرمايي داراي مجوز 2656 
مورد بوده است كه نس��بت به سال قبل 0.5 درصد 
كاهش يافته اس��ت و بيشترين تعداد آنها به ترتيب 
به استان هاي خراس��ان رضوي، مازندران و تهران 

اختصاص دارد.
در س��ال 1396 تع��داد كل مقرري بگي��ران بيمه 
بي��كاري 220ه��زار و 410 نفر بوده كه نس��بت به 
سال گذش��ته 0.4 درصد كاهش يافته است. از اين 
تعداد 80.4 درصد به مردان و 19.6 درصد به زنان 

اختصاص دارد. 
تعداد مقرري بگيران جديد 221هزار و 59 نفر بوده 
اس��ت. از كل مقرري بگيران جدي��د 86.3 درصد 
متاهل و 13.7 درصد مجرد بوده اس��ت. تعداد قطع 
مقرري بگيري نيز 178 هزار 409 نفر است. بيشترين 
علت قطع مقرري مربوط به پايان دوره اس��تحقاق 

مقرري با تعداد 139 هزار و 977 نفر است.
در زمينه امور اجتماعي در س��ال 1396 تعداد 24 
ميليون و 34 هزار سهام به ارزش 145 ميليارد ريال 
به 674 كارگر واگذار شده است. 436 هزار و 639 نفر 
تسهيلات رفاهي دريافت و 740 هزار و 634 نفرتحت 

پوشش بيمه تكميلي قرار گرفته اند.
در اين سال تعداد كل خانه هاي بهداشت كارگري در 
سطح كشور 2885 و تعداد كل خانه هاي بهداشت 

جديدالتأسيس 605 است. 
همچنين تعداد كل بهداشتياران كار 2041 نفر است 
كه بيشترين تعداد مربوط به استان هاي آذربايجان 
ش��رقي و خراس��ان رضوي و كمترين آن مربوط به 

استان هاي اردبيل و گيلان است. 

گروه اقتصاد كلان|
فرهاد دژپس��ند با حضور در يك برنامه تلويزيوني 
ضمن ابراز اميدواري نسبت به عدم توانايي تحريم ها 
در آسيب زدن به اقتصاد كشور، از اصلاح نظام بانكي 
خبر داد. او همچنين در پاسخ به پرسشي در رابطه 
با مطالبات بانكي به ارزش 110 هزار ميليارد تومان 
كه در اختيار هش��ت نفر قرار گرفته، اين مساله را 
نفي نكرد اما پاس��خ به آن را به بررسي هاي بيشتر 
موكول كرد. به نظر مي رسد وزير جديد اقتصاد، در 
شرايط فعلي به جاي اظهارات جنجالي تلاش دارد 
تا با اميدوار كردن مردم در كنار پرهيز از جنجال، 
ثبات كشور را بر هم نزند. او همچنين بار ديگر عدد 
دارايي هاي دولت را 7000 هزار ميليارد تومان اعلام 
كرد و گفت كه برنامه مولد س��ازي اين دارايي ها با 

جديت در دستور كار است.
به گ��زارش تعادل فرهاد دژپس��ند ك��ه در برنامه 
تلويزيوني سخن مي گفت با اش��اره به برنامه هاي 
دولت و وزارت اقتصاد در شرايط كنوني گفت: اول 
بايد بدانيم تحريم ها با ما چه كار مي كند، تحريم ها 
مي خواهد م��ردم را از دولت بريده و نااميدي ميان 
ملت ايجاد كند. تحريم ه��ا قصد دارد ورودي هاي 
كشور را مس��دود كند به اين خاطر تحريم نفتي و 

مشتقات آن جدي گرفته مي شود.
دژپسند ادامه داد: اگر مردم احساس كنند با دولت 
و حكومت هستند، بخشي از گا م هاي لازم برداشته 
شده است حال اينكه چگونه بايد اين حس پديدآيد. 
حكومت بايد در رفت��ارش ثابت كند كه هدفي جز 
افزايش رفاه مردم ندارد و آرامش و آسايش مردم را 
در اولويت قرار دهد. اگر رقابت ها را براي انتخابات 
نگه داريم و پس از انتخاب��ات به رفاقت بپردازيم و 
لباس همفكري بپوش��يم مي توانيم گامي مناسب 

در اين راستا برداريم.
او اف��زود: بع��د از تأمي��ن منابع و ايجاد آس��ايش 
بايد به داش��ته هايمان توجه كني��م و بهره وري را 
حداكثر سازيم، بايد از ظرفيت هاي خالي استفاده 
كنيم. باي��د دارايي هاي دولت را اهرمي كنيم براي 

خروج از ش��رايط تحريم به اين منظور توانسته ايم 
محاسبه اي دقيق از دارايي هاي دولت تهيه نماييم.

وزير اقتصاد تصريح كرد: در حال حاضر دارايي هاي 
دولت چيزي حدود 7000 هزار ميليارد تومان اعم 
از مستغلات و اماكن است كه بيست درصد اين رقم 
حدود 1440 ميليارد توم��ان خواهد بود و همين 
مبلغ براي ايجاد اهرم محرك اقتصادي كافي است. 
اين رقم مي تواند به گونه هاي مختلفي وارد اقتصاد 
كشور شود، يا به فروش برسد يا نيازمنديهاي برخي 

شركتها به املاك تأمين گردد.
او ادام��ه داد: واگذاري ش��ركتهاي دولتي از ديگر 
اقدام��ات موثر در ايجاد تح��رك اقتصادي خواهد 
بود البته موانع اجتماعي و فرهنگي بس��ياري سد 
راه اين طرح وج��ود دارد. البته ما نمي خواهيم در 
راستاي كوچك س��ازي دولت، بحرانهاي بيكاري 
ايج��اد كنيم بلكه هدف ما تنوع بخش��ي به نيروي 
كار توسط آموزش هاي فني و حرفه اي خواهد بود 
آن هم در جهت افزايش س��ود و منافع شركتهاي 

خصوصي سازي شده واقعي است.
دژپس��ند در خصوص ت��ورم و عوامل وابس��ته آن 
گفت: گاهي اوقات به دليل افزايش نرخ ارز و مشكل 
در تأمين مواد اوليه، تورم ناش��ي از فش��ار هزينه 
حاصل مي شود و برخي مواقع بي اعتمادي به آينده 
مي تواند انتظ��ارات را بالا ببرد ك��ه تقاضا افزايش 
مي ياب��د و در نهايت تورم بالا خواه��د رفت. اينكه 
در دولت آقاي روحاني، تورم به خوبي كنترل شده 
است مي توان علت آن را كنترل انتظارات بيان كرد، 
يعني من ب��ه عنوان خريدار اميد داش��ته ام كه در 
آينده كالا و خدمات ارزانتر خواهد شد يا اطمينان 
داشته ام كه گرانتر نمي شود پس شتابي براي خريد 
نداشته ام. اگر اين احساس دوباره احيا شود مي تواند 
به شرايط اقتصادي كش��ور كمك بسيار كند ولي 
دشمن نمي خواهد چنين اتفاقي رخ دهد. دژپسند 
در ادامه برنامه نگاه يك اظهار كرد: زماني كه درباره 
بازار مالي صحبت مي ش��ود بازار پول نبايد اينقدر 
نقش داشته باشد بلكه بايد بازار سرمايه جايگزين 

آن ش��ود. در 2 سال اخير بازار س��رمايه با توجه به 
شرايط، خود را سرپا نگه داشته است.

دژپس��ند با بيان اينكه “بايد عمق بازار س��رمايه را 
افزايش دهيم “ تصريح كرد: نرخ س��ود بايد مثبت 
باش��د و زماني كه تورم يك رقمي شد نرخ سود نيز 

بايد عكس العمل نشان مي داد.
وي درباره اصلاح نظام بانكي با ابراز اينكه »همچنان 
از شرايط گلايه داريم« گفت: برنامه بايد به گونه اي 
طراحي ش��ود كه مجريان با علاقه آن را اجرا كند. 
البته ميان مديران بانك ها اين علاقه وجود دارد و 
هر بانكي برنامه مشخصي دهد تا با پايش آن، برنامه 
اجرايي شود. اصلاح نظام بانكي را از هفته پيش آغاز 
كرديم. بانك ها از بالا بودن ميزان مطالباتشان دچار 

مشكل هستند.
وي در پاسخ به اينكه »آيا حدود 110هزار ميليارد 
توم��ان از مطالبات بانكي در اختيار 8 نفر اس��ت يا 
خير؟« گفت: در اعداد تأمل و بر اساس تعاريف آنها 

را بررسي مي كنم.
دژپسند افزود: بدهي دولت به نظام بانكي ادعايي 
اس��ت ك��ه بانك ه��ا آن را مط��رح مي كنن��د و ما 
نمي توانيم تا زماني كه اين ادعا حسابرس��ي نشده 
باش��د آن را بپذيريم. بايد با مردم صادق باش��يم و 
مباحث را شفاف بگوييم زيرا شفافيت راهكار مبارزه 
با فساد اس��ت. از كسي كه افش��اگري اش منتهي 
به ص��دور حكم مي ش��ود بايد قدردان��ي كرد. اگر 
مي خواهيم با فساد بجنگيم بايد كارها الكترونيكي 
شود و از اقتصاد مقاوم به س��مت اقتصاد هوشمند 

برويم و آن را الكترونيكي كنيم.
دژپس��ند در پاس��خ به اين س��وال كه »آيا فس��اد 
س��ازمان يافته اي وجود دارد؟«  تصريح كرد: فساد 
س��ازمان يافته تعري��ف دارد، اگر منظور فس��اد از 
صدر تا ذيل باش��د چنين فس��ادي وجود ندارد اما 
اگر منظور فساد گس��ترده و شبكه اي است چنين 

فسادي داريم.
وزير اقتصاد ب��ا طبيعي خوان��دن مقاومت برخي 
دستگاه ها براي پيوستن به شبكه الكترونيكي گفت: 

نباي��د از الكترونيكي كردن اقتصاد عقب نش��يني 
كنيم. در اين ش��رايط افزايش ماليات ها توجيهي 
ندارد و بهتر اس��ت درباره كاهش آن مطالعه شود. 

به هيچ وجه افزايش نرخ ماليات ها مطرح نيست.
وي ب��ا اظهار اينك��ه “از ظرفيت ماليات اس��تفاده 
نمي كنيم “ گفت: اكنون س��هم ماليات در اقتصاد 
كش��ور 7 درصد اس��ت كه بايد آن را به 10 درصد 
برسانيم. در چند سال اخير بخش ماليات عملكرد 
خوبي داشته اس��ت اما بايد راه هاي فرار و اجتناب 
از ماليات بس��ته شود. شناس��ايي پايه هاي جديد 
مالياتي و لغ��و برخي معافيت ه��ا موجب افزايش 
درآمد مالياتي مي شود. ماليات ها بايد بدون فشار 

بر مردم و ماليات دهندگان افزايش يابد.
وي با بيان اينك��ه ماليات نبايد فق��ط ابزار درآمد 
دولت باشد اضافه كرد: ماليات ابزاري براي آرايش 
فعاليت هاي اقتصادي و زدودن فعاليت هاي مخرب 
در اين بخش است. موافق ماليات بر عايدي سرمايه 
هس��تم اما نرخ مالي��ات نبايد تولي��د را كور كند و 

سرمايه ها را فراري دهد.
وي درباره برخ��ي گمانه زني ها مبن��ي بر افزايش 
قيمت حامل هاي ان��رژي به ويژه بنزين اعلام كرد: 
تاكنون هيچ قراري در اين زمينه گذاش��ته نشده 

است.
دژپس��ند گفت: مراكز پژوهشي بسته هايي را ارايه 
داده اند كه اين بسته ها در دست بررسي و تاكنون 
هيچ تصميمي گرفته نشده است. با توجه به اينكه 
بنزي��ن يك��ي از اصلي ترين بخش ه��اي هدررفت 
منابع ملي كشور اس��ت و اين موضوع مورد توجه 
بس��ياري از كارشناس��ان قرار دارد تعيين قيمت 
سوخت، فرآيندي را طي مي كند تا نرخ عادلانه اي 

داشته باشد.
دژپسند درباره بسته هاي حمايتي نيز گفت: بسته ها 
تا پايان اين ماه اجرايي مي شود اما دغدغه اين است 
كه ش��ؤون مردم حفظ شود. انتظار اين است كه بر 
اساس شرايط و عوامل بنيادين نرخ ارز كاهش يابد.
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فعاليت هاي اقتصادي نهادها 
و بنيادها از ماليات معاف نيست

ايرنا| معاون ماليات هاي مستقيم سازمان امور 
مالياتي كشور اعلام كرد: همه بنيادها و نهادهاي 
انقلاب اسلامي بابت فعاليت هاي اقتصادي خود 

از هيچگونه معافيت مالياتي برخوردار نيستند.
نادر جنتي، با يادآوري ماده 2 قانون ماليات هاي 
مستقيم و تبصره هاي آن تصريح كرد: به استناد 
تبصره هاي اين ماده قانون��ي، همه فعاليت هاي 
اقتصادي بنيادها و نهادهاي انقلاب اس��لامي و 
همچنين وزارتخانه ها و شهرداري ها به هر نحوي، 
 مشمول پرداخت ماليات بوده و معافيتي ندارند.

وي اظه��ار داش��ت: ب��ر همي��ن اس��اس، 
نهاده��ا و بنياده��اي انقلاب اس��لامي، ماليات 
عملك��رد همه فعاليت ه��اي اقتص��ادي خود و 
تكليف��ي  ماليات ه��اي  هم��ه  همچني��ن 
 و ارزش اف��زوده را پرداخ��ت مي كنن��د.

مع��اون ماليات ه��اي مس��تقيم س��ازمان امور 
مالياتي كش��ور، با اش��اره به انتش��ار خبري در 
رس��انه ها درخصوص معافيت مالياتي بنيادها و 
نهادهاي انقلاب اسلامي از س��وي سازمان امور 
مالياتي كش��ور، يادآورش��د: فعاليت اقتصادي 
بنياده��ا و نهاده��اي انق��لاب اس��لامي طبق 
 ضوابط و مقررات قانوني، مشمول ماليات است.

وي تصري��ح كرد: به اس��تناد تبص��ره 1 ماده 2 
قان��ون ماليات هاي مس��تقيم، ش��ركت هايي 
كه همه يا قس��متي از س��رمايه آنه��ا متعلق به 
وزارتخانه ه��ا ي��ا بنياده��ا و نهاده��اي انقلاب 
اس��لامي باش��د، س��هم درآمد يا س��ود آنها نيز 
 وفق قوانين و مقررات مش��مول ماليات اس��ت.

واريز اعتبار بسته حمايتي افراد 
تحت پوشش كميته امداد

فارس| مقام ارشد دولت با اشاره به سبد كالاهاي 
خانوارهاي نيازمند گفت: روز گذشته 200 هزار 
تومان براي افراد تحت پوشش كميته امداد واريز 
شده و به تدريج ديگر گروه ها نيز بسته حمايتي را 

دريافت مي كنند. 
يك مقام ارش��د دولت با اش��اره به س��بد كالاي 
خانوارهاي نيازمند اظهار داشت: براي افراد تحت 
پوشش نهادهاي حمايتي از جمله كميته امداد، 
بهزيستي، خانواده ش��هدا و ايثارگران سبد كالا 
پيش بيني ش��ده كه به تدريج در حال پرداخت 
اس��ت.  وي افزود: در هر مرحله 200 هزار تومان 
به حساب افراد واريز مي شود كه قابل نقد شدن 
نيست و فقط مي توانند با اين اعتبار كالاي اساسي 
مورد نياز خانوار را براساس پيش بيني هاي صورت 

گرفته تامين كنند. 
اين مقام ارش��د دولت اف��زود: در مرحله اول روز 
گذش��ته براي افراد تحت پوش��ش كميته امداد 
200 هزار تومان به حسابشان واريز شده است و 
هر دو روز يك بار گروه هاي مختلف رقم حمايتي 

را دريافت مي كنند. 
اين مقام مسوول با بيان اينكه هنوز بسته حمايتي 
كارمندان قطعي نش��ده اس��ت، تصريح كرد: در 
روزهاي آينده نيز اين مس��اله نهايي خواهد شد 
و به تدريج براي كارمندان و بازنشس��تگان سبد 
حمايت��ي در نظ��ر گرفته مي ش��ود. همچنين 
شناسايي كارگراني كه زير س��ه ميليون تومان 
حقوق دريافت مي كنند از اهميت بالايي برخوردار 
است كه با حساس��يت دنبال مي شود. با افزايش 
چشمگير سطح عمومي قيمت ها به دليل نوسانات 
ارزي در ماه ه��اي اخي��ر، دولت تصميم گرفت 
بسته حمايتي به اقشار آسيب پذير جامعه يعني 
كارمندان دولت، كارگران، افراد تحت پوش��ش 
كميته امداد امام خميني، س��ازمان بهزيستي، 
بازنشس��تگان و تمام كس��اني كه زير 3 ميليون 
تومان حقوق مي گيرند، اختصاص دهد. همچنين 
قرار اس��ت اولين بسته حمايتي به صورت كارت 
اعتباري باشد و بسته هاي بعدي به صورت بسته 

غذايي توزيع شود.

خالص حساب سرمايه در بهار 
به منفي ۵.۳ ميليارد دلار رسيد

تع�ادل| ب��ه گفت��ه رييس س��ابق س��ازمان 
سرمايه گذاري خارجي، خالص حساب سرمايه 
در سال 1392 قريب 9- ميليارد دلار بوده است 
كه در س��ال 1396به قري��ب 20- ميليارد دلار 

رسيده است.
به��روز عليش��يري، ريي��س س��ابق س��ازمان 
س��رمايه گذاري خارجي در صفحه اينستاگرام 
خود نوشت: خروج سرمايه از كشور در برابر ورود 
سرمايه به كشور، يك شاخص مهم براي تعيين 
سلامت اقتصادي و كش��ش پذيري كسب و كار 
است آمارهاي رسمي كش��ور نشان مي دهد كه 
خالص حساب س��رمايه در س��ال 1392 قريب 
9- ميليارد دلار بوده است كه در سال 1396 به 

قريب 20- ميليارد دلار رسيده است!
 تراز حساب سرمايه در س��ه ماهه اول سال 96 
قريب 1.3 - ميليارد دلار بود. اما اين رقم در سه 
ماهه سال 97 به5.3 - ميليارد دلار رسيده است 
كه رشد چشمگير و هش��دار دهنده يي است از 
طرفي 9.4 ميليون نفر به عنوان گردشگر در سال 
96 از كشور خارج ش��ده اند، كه اين رقم در سال 
95، قريب 8.1 ميليون نفر بوده است. گرجستان، 
تركيه و آذربايجان بيشترين رشد را در مقايسه 
اين دو سال داشته اند. در گزارش ديگري داشتيم 
كه قريب 1700شهروند ايراني در سال 95، فقط 
در تركيه ملك خريده اند، اگر هر مس��افر ايراني 
فقط براي هزينه گردش��گري خود 500 دلار از 
كشور خارج كند، مي شود 5 ميليارد دلار. چنانچه 
فقط يك درصد اين افراد در خارج سرمايه گذاري 
كرده باش��ند، رقم خروج س��رمايه كشور بسيار 

نگران كننده خواهد بود.

  تعداد مقرري بگيران جديد در اين سال 221 هزار نفر است يعني هزار نفر بيشتر از آماري كه 
از تعداد كل افراد مقرري بگير اعلام شده است. اين نشان مي دهد كه همه بيكاران مشمول بيمه 
حداكثر به مدت يكسال مقرري دريافت كرده اند. مدت دريافت مقرري بيكاري به سطح سوابق 
بيمه افراد ارتباط دارد كه بر اساس مدت زمان آن حداقل و حداكثر 6 ماه تا 4 سال مقرري دريافت 
مي كند. البته عوامل ديگري مانند اش�تغال مجدد، شناسايي اش�تغال پنهان، عدم حضور در 
دوره هاي آموزشي، عدم مراجعه جهت حضور و غياب و امتناع از مشاغل پيشنهادي هم موجب 
قطع مقرري مي شوند . در س�ال 96 مقرري 178 هزار نفر قطع شده كه 16 هزار نفر آنها به دليل 

اشتغال مجدد و 12 هزار نفر به علت شناسايي اشتغال پنهان آنها از دايره شمول خارج شده اند.

برش

  بده�ي دولت به نظ�ام بانك�ي ادعايي 
است كه بانك ها آن را مطرح مي كنند و ما 
نمي توانيم تا زماني كه اين ادعا حسابرسي 
نش�ده باش�د آن را بپذيريم. بايد با مردم 
صادق باش�يم و مباحث را ش�فاف بگوييم 
زيرا شفافيت راهكار مبارزه با فساد است. 
از كسي كه افشاگري اش منتهي به صدور 

حكم مي شود بايد قدرداني كرد. 

برش



بانك و بيمه4اخبار

گزارش »تعادل« از آخرين تحولات بازار طلا و سكه در بازار

۱۲ بانك ايراني در فهرست تحريم  ثانويه قرار ندارند و سوييفت براي آنها باز است

ارزصادركنندگانبهچرخهاقتصادميآيد

جزييات خروج ۴ بانك ايراني از ليست تحريم هاي ثانويه

گروه بانك وبيمه|
 روز يكش��نبه 20 آب��ان 97، نرخ انواع ارز و س��كه با 
كاهش مواجه شد به طوري كه برخي فعالان بازار ارز 
اعلام كردند كه تعدادي از صرافي ها، قيمت هر دلار 
امريكا را به 13 هزار و 900 تومان و هر يورو به را 16 

هزار و 600 تومان معامله كرده اند. 
به گزارش تعادل، نرخ دلار در مراكز مختلف و بازارها 
و صرافي هاي مختلف بين 13900 تا 14300 تومان 
معامله شده و نش��ان مي دهد كه تمايل نرخ دلار به 
كاهش و قرار گرفتن در كانال 13 هزار تومان افزايش 
يافته است. نرخ درهم نيز بين 3930 تا 3950 تومان 

معامله شده است. 
از سوي ديگر، سايت سنا ميانگين نرخ ارز روز شنبه 
را براي دلار 14328، ليرتركيه 2731، يورو 16370، 
دره��م 3905، يوآن 2151 و پون��د 18454 تومان 

اعلام كرده است. 
 در شرايطي كه نرخ هر انس طلا نيزدر بازار جهاني با 
5 دلار كاهش به 1210 دلار رسيده، نرخ طلا و سكه 
نيز كاهش يافته است. سكه امامي با قيمت 4 ميليون 
و 395 هزار تومان، سكه بهار آزادي 4 ميليون و 200 
هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون و 230 هزار تومان، 
ربع س��كه 1 ميليون 230 هزار تومان، سكه گرمي 
680 هزار تومان، آب شده نقدي 17 عيار مثقالي يك 
ميليون 790 هزار توم��ان و هر گرم طلاي 18 عيار 
به قيمت 413 هزار تومان معامله ش��د. ابراهيم آيت 
محمدولي، رييس اتحاديه طلا و جواهر تهران بزرگ 
در اين زمينه اعلام كرد كه هر قطعه سكه تمام طرح 
امامي با قيمت چهار ميليون و 400هزار تومان داد و 
ستد مي شود. بهاي سكه بهار آزادي نيز چهار ميليون 
و 200 هزار تومان، نيم سكه دو ميليون و 250 هزار 
تومان و ربع س��كه با قيمت يك ميليون و 280هزار 
تومان، سكه گرمي 680 هزار تومان، در بازار به فروش 
مي رسد. هر گرم طلاي 18عيار نيز در بازار 411هزار 

و 300تومان قيمت گذاري شد. 

 پيش بيني قيمت دلار و طلا و سكه 
با توجه به روند نزولي بودن نرخ روزهاي قبل، برخي 
دلالان ت��لاش دارند كه با مطرح كردن موضوع عدم 

امكان اصلاح س��ي اف تي به ايجاد هيج��ان در بازار 
بپردازند. براين اساس، برخي كارشناسان معتقدند 
كه دلار سليمانيه 14170 و دلار تهران 14300 شد 
و از طرفي دلار فردايي هرات 13950تومان بود، اگر 
روند بازار نزولي ش��ود مهم ترين حمايتي كه از دلار 
صورت مي گيرد در 14200 تومان اس��ت و عبور پر 
قدرت از آن ما را به 13800 هم مي تواند برساند ولي 
اگر جهت برگردد و صعودي شود اولين مقاومت براي 

دلار 14600 و بعدي 14800 تومان خواهد بود. 

 صرافان  اسامي خود را به كانون اعلام كنند
 از سوي ديگر، كانون صرافان طي اعلاميه اي به صرافان 
اعلام كرد: كليه صرافي هايي كه پرونده آنها در خصوص 
تمديد در دستور كار بانك مركزي است، اسامي خود را 

سريعا به كانون اعلام كنند.

  ارز صادركنندگان به چرخه اقتصاد مي آيد
از سوي ديگر، رييس كل بانك مركزي اعلام كرد كه 
تهميدات جديدي ب��راي آوردن ارز صادركنندگان 
به چرخه اقتصاد انديش��يده شده كه به زودي اعلام 

مي شود.
 عبدالناصر همتي روز گذش��ته مهمان ويژه نشست 
استانداران سراسر كش��ور بود كه پس از اين جلسه 
با اش��اره به موض��وع صحبت خود در اين جلس��ه از 
تهميدات جديدي براي آوردن ارز صادركنندگان به 

چرخه اقتصاد خبر داده است.
به گفته وي، پيش از اعلام اين سياست ها، ديدگاه هاي 

فعالان بخش خصوصي نيز اخذ و نهايي مي شود.
وي همچنين در پست اينستاگرامي خود اعلام كرد 
كه براي آوردن ارز صادركنندگان غيرنفتي به چرخه 
اقتصاد تمهيداتي انديشيده شده است كه به زودي 
اعلام مي شود. قبل از اعلام حتما ديدگاه هاي فعالان 

بخش خصوصي نيز اخذ و نهايي مي شود.
سياست هاي بانك مركزي ثبات در بازار ارز ايجاد كرد

 همچنين يك كارش��ناس اقتصادي تغييرات ثبات 
در بازار ارز را معلول دخالت بانك مركزي دانس��ت و 
عنوان كرد: بخشي از افزايش قيمت ها به دليل حباب 
اقتصادي و جو رواني ايجاد ش��ده توس��ط رسانه اي 

بيگانه اتف��اق افتاد.به گزارش رواب��ط عمومي بانك 
مركزي، غلام س��وري در خصوص كنت��رل بازار ارز 
افزود: در بازار قيمت ها كاهش پيدا كرده و اين براي 

بازار ارز اتفاق خوبي محسوب مي شود. 
وي با تاكيد بر اينكه افزايش قيمت ها ناشي از حباب 
اقتصادي بوده، ادامه داد: بنيان هاي اقتصادي ما نشان 
نمي دهد كه ارزش پول ما تا اين اندازه ضعيف ش��ده 
باشد و بيشتر افزايش قيمت ها به دليل حباب، فعاليت 

گسترده دلالان و جو رواني اتفاق افتاد.
س��وري همچني��ن تعدي��ل قيمت ه��ا را در گروي 
به كارگيري سياس��ت هاي صحيح دولت دانس��ت و 
خاطرنشان كرد: اگر دولت سياست هاي مناسبي به 

كار گيرد مي تواند قيمت دلار را حفظ كند.

 اختلاف دولت و بانك مركزي هند
براي برداشت از ذخاير ارزي

دولت هند به دنبال دريافت مازاد ذخاير بانك مركزي 
اين كشور است كه اين موضع منجر به افزايش تنش 
ميان دستگاه اجرايي و نهاد مرجع بانكي اين كشور 

شده است.
ب��ه گزارش لايومين��ت، يك مقام رس��مي در بانك 
مركزي هند كه خواست نامي از او برده نشود، گفت: 
دولت هند به دنبال گرفتن بخشي از مازاد ذخاير رزرو 

بانك هند به منظور استفاده پُربازده تر است.
اين مقام رس��مي گفت: معيار بهره ب��ردن از ذخاير 
سرمايه مازاد بايد بر اس��اس معيارهاي تعيين شده 
جهاني باش��د. بيش��تر بانك هاي مركزي جهان 13 

تا 14 درصد از داريي هاي خ��ود را به عنوان ذخيره 
نگهداري مي كنند؛ در حالي كه اين رقم براي بانك 

مركزي هند 27 درصد است. 
ب��ر پاي��ه اي��ن گ��زارش، درخواس��ت دول��ت هند 
از بانك مرك��زي هند ب��راي تحويل م��ازاد دارايي 
خ��ود مي تواند به تنش ه��اي موجود ب��ا رزرو بانك 
 دامن زند و به اس��تقلال بانك مركزي هند آس��يب 

وارد كند.
همچنين هفته گذشته، وزارت دارايي هند اعلام كرد 
كه به استقلال اختيار پولي احترام مي گذارد؛ اما بعد 
از آنكه اختلافات بر س��ر مديريت بانك هاي دولتي 
ضعيف و نقدينگي س��فت و سخت كه تاثير منفي بر 

روي بازار گذاشته به پايان برسد.

گروه بانك وبيمه|
مدير مبارزه با پولش��ويي و تطبيق بانك خاورميانه 
جزيي��ات خروج چهار بانك و موسس��ه مالي ايراني 

از فهرست تحريم هاي ثانويه امريكا را تشريح كرد.
به گزارش ايس��نا، فرزانه رجايي سلماس��ي با تاييد 
خروج چهار بانك و موسس��ه مالي ايراني از فهرست 
تحريم هاي ثانويه امريكا، گفت: وزارت خزانه داري 
امريكا روز سه شنبه، پنجم نوامبر با انتشار فهرستي، 
برخي بانك هاي ايراني را تحت تحريم ثانويه قرار داد.

وي ب��ا بي��ان اينك��ه، دفت��ر كنت��رل دارايي هاي 
خارج��ي امريكا )اوف��ك( ارگاني اس��ت كه زيرنظر 
اداره كل خزان��ه داري ف��درال امري��كا فعالي��ت 
مي كن��د، اظهار داش��ت: اين ارگان فهرس��ت هاي 
 متعددي دارد ك��ه مهم ترين آنها فهرس��تي به نام

  SDN )Specially Designated National(
است كه اين فهرست هم شامل افراد و شركت هايي 
اس��ت كه تحت تحريم اوليه هس��تند و هم افراد و 
ش��ركت هايي كه امريكا آنها را تح��ت تحريم ثانويه 

قرار داده است.
مدير مبارزه با پولش��ويي و تطبيق بانك خاورميانه 
اف��زود: به اين ترتي��ب در روز پنج��م نوامبر امريكا 
فهرستي را منتش��ر كرد كه در آن برخي بانك هاي 

ايراني شامل تحريم هاي ثانويه هم مي شدند.
رجايي سلماس��ي با بي��ان اينكه برخ��ي بانك ها از 

جمل��ه س��امان، كارآفرين، اقتصاد نوين، مس��كن، 
س��رمايه و ... از ابتدا در فهرس��ت تحريم هاي ثانويه 
قرار نداش��تند، تصريح كرد: بنابراين اين طور نبوده 
كه همه بانك هاي ايراني از ابتدا تحت تحريم ثانويه 
بوده باش��ند و در واقع براي تعدادي از آنها برچسب 
subject to secondary sanctions ق��رار 

داده نشده بود.
وي با اش��اره به خروج چهار بانك و موسسه مالي از 

فهرست تحريم هاي ثانويه، گفت: چند روز پس از آن 
يعني روز پنجش��نبه هفته گذشته با تغييري كه در 
فهرست تحريم هاي امريكا اعمال شد، در واقع گفته 
شد كه اش��تباهي به وجود آمده و امريكا بانك هاي 
»خاورميانه«، »حكمت ايرانيان«، »قرض الحس��نه 
مهر ايران« و موسس��ه مالي »توسعه« را از فهرست 
تحريم ه��اي ثانويه خ��ارج كرد؛ در واقع برچس��ب 
subject to secondary sanctions از آنه��ا 

برداش��ته ش��د.به گفته مدير مبارزه با پولش��ويي و 
تطبيق بانك خاورميانه، در حال حاضر بين 11 تا 12 
بانك ايراني هستند كه در فهرست تحريم هاي ثانويه 
امريكا قرار ندارند و س��وئيفت ب��راي آنها باز خواهد 
بود كه اي��ن بانك ها در ابتدا باي��د بخش بين الملل 
فعال داش��ته باش��ند و در مرحله دوم بانك هايي را 
پيدا كنند كه حاضر باش��ند به عنوان بانك كارگزار 

با آنها كار كنند.
رجايي سلماس��ي ادامه داد: به نظر مي آيد كه اوفك 
با اين كار خواس��ته كانالي را براي واردات غذا، دارو 
و اقلام بشر دوستانه باز بگذارد و شايد نتوانيم براي 

واردات كالاهاي ديگر از اين كانال استفاده كنيم.
وي با اشاره به ابهاماتي در فهرست تحريم هاي امريكا، 
اظهار داشت: به نظر مي رسد كه وزارت خزانه داري 
امريكا همه چيز را روشن و شفاف نمي كند تا بتواند 
در صورت نياز تغييرات خود را در تحريم ها به راحتي 
اعمال كند. براي مثال در حال حاضر در اين تحريم ها 
بطور رسمي مشخص نشده كه ما از كانال سوئيفت 
مي توانيم چه اقلامي را وارد كنيم و فقط گفتند كه 
سوئيفت براي آنها باز است و تحت تحريم هاي ثانويه 

هم نيستند.
افراد و شركت هايي كه در فهرست تحريم هاي اوليه 
امريكا قرار بگيرند، تمام ساكنان دايمي )داراي گرين 
كارت امريكا(، ش��هروندان  امريكايي و شركت هاي 

تجاري و حتي غيرانتفاعي ثبت شده در امريكا اجازه 
انجام هيچ گونه معامله اي را با آنها بدون مجوز اوفك 
ندارند، اما شركت ها و افراد ثالث يا در واقع شركت ها 
و افراد غيرامريكايي مي توانند به تبادلات تجاري با 

آنها ادامه دهند.
اما زماني كه فرد يا شركتي در فهرست تحريم هاي 
ثانوي��ه امريكا قرار گيرد، علاوه ب��ر محدوديت هاي 
تحريم هاي اوليه، هيچ ش��خص يا ش��ركت ثالث در 
هيچ كشوري نمي تواند مبادلات تجاري با آن فرد يا 
شركت داش��ته باشد كه در غير اين صورت مشمول 
جريمه هاي س��نگين و احتمالا تحريم هاي امريكا 

خواهند شد.
به گزارش تعادل، پيش از اين اعلام ش��ده بود كه با 
تحريم بانك مركزي ايران، حدود 40 بانك و موسسه 
اعتباري ايران در فهرس��ت تحريم هاي اوليه امريكا 
قرار دارند و س��وئيفت نيز اعلام كرد كه خدمات به 

بانك هاي ايراني نخواهد داد.
 براين اس��اس، به نظر مي رس��د كه ت��ا زمان اعلام 
دقيق فهرس��ت بانك هاي تحريم شده ايران از نظر 
تحريم ه��اي ثانويه و س��وئيفت، همچن��ان تحريم 
ثانويه و س��وئيفت براي بانك هاي ايران نامشخص 

و مبهم است. 
در اين زمينه اعلام ش��ده كه فهرست كامل تحريم 
بانك هاي ايران در روزهاي آينده اعلام خواهد شد. 
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الزامات تراكنش هاي انتقال 
وجه شتابي و غير شتابي

 دريافت وجوه خُرد دولتي
از طريق خدمات پرداخت

درخواست معاون از دادستان 
كل براي تذكر به بانك ها

بانك پاسارگاد الزامات جديد تراكنش هاي خريد و 
انتقال وجه شتابي و غير شتابي ابلاغ شده از سوي 

بانك مركزي را به شرح زير اجرايي كرد.
به گزارش روابط عمومي بانك پاس��ارگاد، مجموع 
تراكنش هاي »خريد كارتي« براي هر فقره كارت 

در هر شبانه روز، حداكثر 500 ميليون ريال است.
بر اين اساس، سقف عمومي تراكنش هاي »انتقال 
وجه« شتابي و غيرشتابي براي هر يك از پايانه هاي 
مجاز يعني س��امانه هاي بانك��داري الكترونيك، 
دس��تگاه هاي خودپرداز و كيوسك، براي هر فقره 
كارت در ه��ر ش��بانه روز30 ميليون ريال اس��ت. 
همچنين سقف عمومي تراكنش هاي »انتقال وجه« 
شتابي و غيرشتابي براي پايانه كارت خوان شعبه اي 
براي هر فقره كارت در هر شبانه روز 150 ميليون 
ريال تعيين شده است. مشتريان گرامي مي توانند 
براي كس��ب اطلاعات بيش��تر با مركز مشاوره و 
اطلاع رس��اني بانك پاسارگاد به ش��ماره 82890 

تماس حاصل كنند. 

هيات دولت، بانك مركزي ايران را موظف كرده تا 
ماه آينده سازوكارهاي لازم را براي دريافت وجوه 
خرد دولتي از طريق شركت هاي خدمات فناوري 

مالي ايجاد كند.
با تصويب هيات وزيران، دستگاه هاي اجرايي موظف 
شدند سازوكارهاي لازم براي دريافت وجوه دولتي 
از طريق ش��ركت هاي خدمات فناوري مالي را به 
وجود آورند.براساس اين تصويب نامه، بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران موظف است چارچوب ها و 
ضوابط بانكي پرداخت خرد، كيف پول الكترونيك و 
پرداخت هاي مبتني بر انواع فناوري ها را با رعايت اين 
تصويب نامه و ساير قوانين و مقررات مربوط ظرف 
يك ماه از تاريخ ابلاغ اين تصويب نامه تدوين و ابلاغ 
كند.همچنين بانك مركزي بايد سازوكارهاي لازم 
براي فراهم آوردن رفع انحصار موجود و ايجاد فضاي 
رقابتي در خصوص فعاليت شركت هاي ارايه دهنده 
خدمات پرداخت و شركت هاي فناوري مالي را ظرف 
سه ماه از تاريخ ابلاغ اين تصويب نامه فراهم كند و 
در حوزه هاي نوآورانه اي كه در آن مقررات گذاري 
نشده است به منظور گس��ترش نوآوري در حوزه 
فناوري هاي پرداخت الكترونيك نسبت به ايجاد 
»فضاي آزمون نوآوري« با زيرس��اخت هاي مورد 
نياز بانكي - پرداختي اقدام كند. براساس بند )2( 
اين تصويب نامه، بانك ها و شركت هاي ارايه دهنده 
خدمات پرداخت موظفند دسترس��ي به خدمات 
بانكي براي ش��ركت هاي خدمات فن��اوري مالي 
)فنم ها( را كه داراي مجوز از صنف مربوط هستند، 
در ح��دود ضوابط مق��رر در جزو )ال��ف( بند )1( 
اين تصويب نامه كه به عنوان ش��رط فعاليت آنها 
در پروان��ه صنفي قيد مي ش��ود، فراه��م آورند. بر 
اس��اس اين گزارش، محاس��به هزينه استفاده از 
خدمات اپراتورهاي تلفن همراه در حوزه بانكداري 
و پرداخ��ت الكترونيك بايد مطاب��ق با تعرفه هاي 
مصوب كميس��يون تنظيم مق��ررات و ارتباطات 
راديويي انجام شود و اپراتورهاي ارتباطي مجاز به 
محاسبه و دريافت هزينه استفاده از خدمات به ازاي 
هر تراكنش خارج از تعرفه هاي مصوب كميسيون 

يادشده نيستند.

معاون قضايي دادس��تان كل كش��ور، نامه اي براي 
دادستان كل نوشته و ضمن تشريح بهانه هاي بانك ها 
براي اجرا نكردن قان��ون بودجه، درباره بازپرداخت 
بدهي معوق بدهكاران از وي خواسته دستور دهد تا 
تذكرات قانوني لازم طي نامه اي به مراجع ذي ربط و 

نظارتي مربوط ابلاغ شود.
به گزارش ايرنا، در راستاي حمايت از توليد كننده هاي 
داخلي، دولت در بن��د »و« تبصره 16 قانون بودجه 
س��ال 97 كه به تصويب مجلس شوراي اسلامي و 
تاييد شوراي نگهبان رسيده، مقرر كرده است: »به 
منظور تش��ويق توليدكنندگان و تسويه مطالبات 
بانك ها و موسسات مالي و اعتباري چنانچه مشتريان 
بدهي معوق خود را كه تا پايان سال 1396 سررسيد 
شده باشد از تاريخ سررسيد تا پايان شهريور 1397 
تسويه كنند، بانك ها و موسس��ات مالي و اعتباري 
مكلفند اصل و س��ود خود را مطابق قرارداد اوليه و 
بدون احتساب جريمه دريافت و تسويه كنند«. پس 
از تصويب قانون نيز بانك مركزي طي بخش��نامه 
مورخ 18 ارديبهش��ت 1397 بن��د »و« تبصره 16 
قانون بودجه را به بانك ها ابلاغ كرد تا بانك ها رسما 
طبق قانون عمل كنند.اما حالا محمدجواد حشمتي، 
معاون قضايي دادستان كل كشور به حجت الاسلام 
منتظري دادستان كل نامه اي نوشته و اعلام كرده 
كه بانك ها ب��ه بهانه هاي مختل��ف از اجراي قانون 
استنكاف مي كنند. در نامه  حشمتي كه در تاريخ 13 
آبان براي دادس��تان كشور نوشته شده، آمده است: 
بانك ها به بهانه هاي مختلف از قبيل ابهامات در بند 
قانوني مذكور، وجود برخي مش��كلات اجرايي در 
عمل و بررسي موضوع توسط كميسيون اقتصادي 
مجلس شوراي اسلامي، بانك مركزي، وزارت امور 
اقتصادي و دارايي، س��ازمان برنامه و بودجه و مركز 
پژوهش هاي مجلس به منظور اص��لاح اين بند، از 
اجراي اين قانون استكاف مي كنند. معاون دادستان 
كل كشور تصريح كرده است: »بنابراين با عنايت به 
اهميت و حساسيت موضوع و ايراد خسارت فراوان بر 
واحدهاي توليدي و متضرر شدن آنها به جهت عدم 
اجراي مصوبه مذكور توسط بانك هاي عامل با تمسك 
به بهانه هاي فوق الذكر، خواهشمند است در صورت 
صلاحديد دستور فرماييد به قيد فوريت، تذكرات 
قانوني لازم طي نامه اي به مراجع ذي ربط و نظارتي 

مربوط ابلاغ شود«.

آمادگي بانك سپه براي خدمات ارزي به توليد و صادرات استان زنجان 
مدير شعب بانك سپه در منطقه زنجان گفت: تسهيلات 
پرداختي اين بانك ب��ه بخش هاي مختلف اقتصادي و 
اقشار كم درآمد مردم در استان زنجان طي دو سال اخير 

افزايش چشمگيري داشته است.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني بانك سپه، سعيد محمدي 
دوست ضمن اشاره به اعتماد بالاي مردم استان زنجان 
به بانك س��په، تصريح كرد: در كن��ار افزايش پرداخت 
تسهيلات، منابع اين بانك در استان طي مهرماه سال 
جاري نسبت به پايان سال 1396، 14 درصد رشد داشت 
و منطقه زنجان در اين زمينه، موفق به كسب رتبه اول در 

بين استان هاي هاي منطقه غرب كشور شد.

 منابع بانك در زنجان به 5 هزار ميليارد رسيد
دبير كميس��يون هماهنگي بانك هاي استان زنجان با 
تأكيد بر اهميت افزايش مناب��ع و تأثير آن بر بالا رفتن 
توان تسهيلات دهي بانك، تصريح كرد: منابع بانك سپه 
در استان زنجان از مبلغ 4 هزار و 314 ميليارد ريال در 
پايان سال 1396 به نزديك 5 هزار ميليارد ريال در پايان 

مهرماه سال جاري افزايش يافته است.

 افزايش تسهيلات وكاهش مطالبات معوق
محمدي دوست، ضمن تأكيد بر ضرورت كاهش ميزان 
مطالبات معوق، خاطرنشان كرد: مطالبات معوق بانك 
س��په در اس��تان زنجان طي هفت ماهه نخست سال 
جاري 17 درصد كاهش داشت در همين مدت پرداخت 
تس��هيلات اين بانك از مبلغ هزار و 952 ميليارد ريال 
به 2 هزار و 357 ميليارد ريال رس��يد كه نشان دهنده 

رش��د 21 درصدي در اين زمينه است.دبير كميسيون 
هماهنگي بانك هاي استان زنجان اظهار داشت: بانك 
سپه براي كمك به تحقق يكي از برنامه هاي دولت مبني 
بر حمايت از توليد داخل و كمك به افزايش قدرت خريد 
مردم اقدام به طراحي كارت اعتباري كرد و اين بانك در 
استان زنجان تاكنون 426 فقره كارت اعتباري به مبلغ 

52 ميليارد ريال صادر كرده است.

  پرداخت 112 ميليارد ريال تسهيلات ازدواج
مدير ش��عب منطقه زنجان به عملك��رد مطلوب بانك 
س��په در اجراي طرح ضربتي تس��هيلات ازدواج اشاره 
ك��رد و افزود: اين بانك 711 فقره تس��هيلات ازدواج از 
ابتداي امسال تا پايان مهرماه در استان زنجان پرداخت 

كرده است.
وي تعداد تس��هيلات پرداختي ازدواج توس��ط شعب 
بانك سپه در اس��تان زنجان طي سال 1396 را 1189 
فقره اعلام كرد و اظهار داشت: بانك سپه بابت پرداخت 
تسهيلات ازدواج از ابتداي سال گذشته تا پايان مهرماه 
سال جاري در استان زنجان، 235 ميليارد ريال از منابع 

اين بانك را اختصاص داده است.

  ۴۴3 ميلي�ارد تس�هيلات از طري�ق س�امانه
 بهين ياب

مدير شعب منطقه زنجان به ضرورت حمايت از توليد 
و اشتغال اش��اره كرد و افزود: بانك سپه براي كمك به 
توليد و اش��تغال در استان زنجان، از طرح هاي مولد در 

بخش هاي مختلف اقتصادي حمايت كرده است.

 وي ادامه داد: س��ال گذشته در قالب سامانه بهين ياب
33 فقره تس��هيلات به مبل��غ 270 ميليارد ري��ال و در 
هفت ماهه سال جاري هم 10 فقره تسهيلات به مبلغ 173 
ميليارد ريال توسط بانك سپه به فعالان استان در زمينه 

توليدي و فعاليت هاي مولد زنجان پرداخت شده است.

  كمك به رونق توليد و كسب وكار در استان
دبير كميس��يون هماهنگي بانك هاي اس��تان زنجان 
گفت: بانك سپه براي كمك به رونق توليد و كسب وكار 
در اس��تان زنجان طي هفت ماهه س��ال جاري بيش از 
772 ميليارد ري��ال در بخش صنع��ت، 115 ميليارد 
ريال در بخش كشاورزي، 178 ميليارد ريال در بخش 
بازرگاني و خدمات و 132 ميليارد ريال در بخش مسكن 
و س��اختمان پرداخت كرده است.وي در مورداستفاده 
از معافيت دولت در قالب تبصره 35 در زير بخش هاي 
كش��اورزي و حوادث غيرمترقبه و قهري اظهار داشت: 
بانك س��په 22 ميلي��ارد ريال منابع بابت تس��هيلات 
گيرندگان مش��مول طرح تبصره 35 براي بخشودگي 
سود و ديركردها در استان زنجان اختصاص داده است.

  كمك به اقشار آسيب پذير استان
مدير شعب منطقه زنجان در زمينه پرداخت تسهيلات 
به اقشار آسيب پذير اس��تان گفت: ميزان تسهيلات 
پرداختي بانك سپه به اقشار آسيب پذير تحت پوشش 
كميته امداد امام خميني )ره( و سازمان بهزيستي در 
اس��تان زنجان از اول س��ال تاكنون بيش از 7 ميليارد 

ريال بوده است.

  در  نوسازي مسكن روستايي اولين هستيم
محمدي دوست با اش��اره به كسب رتبه نخست بانك 
سپه در بين بانك هاي عامل استان در زمينه پرداخت 
تسهيلات بهس��ازي و نوسازي مس��كن روستايي در 
هفت ماهه سال جاري اظهار داشت: بيش از 27 ميليارد 
ريال تس��هيلات براي بهسازي و بازس��ازي 110 فقره 
مسكن روستايي و 117 فقره تس��هيلات به مبلغ 15 
ميليارد ريال براي بهس��ازي و تعمير اماكن روستايي 
خسارت ديده از حوادث قهري استان توسط بانك سپه 
پرداخت شده است.دبير كميسيون هماهنگي بانك هاي 
استان زنجان خاطرنشان كرد: بانك سپه سال گذشته 
59 فقره تسهيلات به مبلغ 38 ميليارد ريال و طي هفت 
ماه سال جاري 66 فقره به مبلغ 44 ميليارد ريال براي 
خريد و احداث مسكن خانواده شهدا و ايثارگران در استان 

زنجان پرداخت كرده است.

 تامين سرمايه در گردش واحدهاي توليدي
مدير ش��عب منطقه زنجان گفت: در سال گذشته 15 
واحد توليدي، مبلغ 275 ميلي��ارد ريال و در هفت ماه 
سال جاري 21 واحد توليدي، مبلغ 60 ميليارد ريال از 
محل منابع صندوق توسعه ملي از بانك سپه تسهيلات 

دريافت كرده اند.

  توسعه خدمات الكترونيكي
محمدي دوس��ت اظهار داش��ت: در حال حاضر كليه 
ش��عب بانك س��په اس��تان زنجان با حداكثر ظرفيت 
موجود خطوط مخابراتي، به شبكه بانك متصل هستند 

و در آينده نيز، قراردادهايي با ش��ركت مخابرات استان 
به منظور افزايش سرعت خطوط شعب منعقد خواهد 

شد.
دبير كميسيون هماهنگي بانك هاي استان زنجان ضمن 
اشاره به رشد 26 درصدي تعداد پايانه هاي فروشگاهي 
بانك سپه در استان زنجان در پايان مهرماه 97 نسبت به 
زمان مشابه سال قبل اظهار داشت: تعداد دستگاه هاي 
خودپرداز بانك س��په در اين استان هم نسبت به سال 
گذشته 29 درصد رشد داشت و بانك سپه به لحاظ تعداد 
دس��تگاه هاي خودپرداز رتبه سوم را در بين بانك هاي 
عضو كميسيون هماهنگي بانك هاي استان زنجان به 
خود اختصاص داده اس��ت.مدير شعب منطقه زنجان 
يادآور شد: بطور متوسط، توقف دستگاه هاي خودپرداز 
در ش��ش ماهه نخست امسال نسبت به شش ماهه دوم 
سال گذشته 4 درصد كاهش داشته است.مدير شعب 
منطقه زنجان به ظرفيت هاي قابل توجه استان زنجان در 
بخش هاي مختلف اقتصادي به ويژه صنعت سرب و روي، 
صنايع سلولزي، صنايع الكترونيك، صنايع بهداشتي و 
مجتمع عظيم كاغذسازي در استان اشاره كرد و افزود: 
بانك سپه سال گذشته و هفت ماهه سال جاري تا حد 
امكان در تأمين مالي واحدهاي مولد و فعال در بخش هاي 
يادشده، مشاركت كرده است.دبير كميسيون هماهنگي 
بانك هاي استان زنجان اظهار داشت: كليه شعب بانك 
سپه در استان زنجان با تكيه بر سابقه و تجربه درخشان 
چندين دهه اين بانك در حوزه فعاليت هاي ارزي آماده 
ارايه خدمات ارزي به كليه واحدهاي توليدي و فعالان 

بخش صادرات كالاهاي غيرنفتي در استان است.



نگاه 5 بازار سرمايه

»تعادل«چراييافزايشفشارفروشسهامشركتهايبورسيرابررسيميكند

معاوننظارتبرنهادهايماليسازمانبورسخبرداد

نگاه بورس ايران به كاموديتي هاي جهان

تصويبمقرراتتاسيسوفعاليتصندوقهايسرمايهگذاريخصوصي

گروه بورس|  مسعود كريمي|
روند معاملاتي سهامداران تالار شيشه اي حافظ روز يكشنبه 
تحت تاثير قيمت هاي جهاني كاموديتي ها و برخي از شايعات 
قرار داشت بطوري كه شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران 
با كاهشي بيش از 3 هزارو 500 واحد به كار خود پايان داد. 
در همين حال برخي از كارشناسان بازار سرمايه معتقدند 
كه ريزش قيمتي كالاهاي اساس��ي در سطح جهان بطور 
مستقيم صنايع داخلي را تحت تاثير خود قرار داده و باعث 
شده است تا معامله گران طرف تقاضا كم رنگ تر از گذشته 
به فعاليت خود در ب��ازار بپردازند. اما در نقطه مقابل ديگر 
صاحب نظران بازار سرمايه بر اين باورند كه علاوه بر تاثير قابل 
توجه كاموديتي ها موضوعاتي پيرامون ابهامات اقتصادي و 
سياسي در خصوص آينده برنامه جامع اقدام مشترك اكنون 
به طويل شدن صف  هاي فروش در بازار سهام نيز منجر شده 
است. بطوري كه با ارايه بسته اقتصادي طرف اروپايي صنايع 
داخلي از جمله كاموديتي محور ها مي توانند با چشم انداز 
مناسب تري استراتژي هاي معاملاتي خود را در فضاي كلان 
اقتصادي كشور و بين الملل به اجرا درآورند. در همين حال، 
ضرورت تغيير رويكرد بانك مركزي در خصوص نرخ  نيما و 
سنا از موارد توجه سرمايه گذاران محسوب مي شود چرا كه 
معامله گران بر اين باورند كه كاهش فاصله چنين نرخ هايي 
مي تواند به سودآوري شركت هاي بورسي منجر شود. به هر 
روي، با توجه به اعلام شركت بورس تهران مبني بر عرضه 
اوليه سهام 3 شركت پتروشيمي از جمله نوري، بندر امام و 
آرياساسول در آينده نزديك پيش بيني مي شود كه نقدينگي 
از بخش غير مولد به بخش مولد اقتصادي با چنين عاملي 

تغيير مسير دهد. 

  ابهام  سيستماتيك 
در همين رابطه، حميدرضا مهرآور مديرعامل كارگزاري 
بانك س��امان در خصوص چرايي افزايش فش��ار فروش 
سهام شركت هاي بورسي در گفت وگو با »تعادل« عنوان 
كرد: بازار سهام با بازار كاموديتي جهاني رابطه مستقيمي 
دارد. بر اين اس��اس، زماني كه افزايش يا كاهش قيمت در 
بازار هاي جهاني صورت مي گيرد بطور قطع اين اتفاق منجر 
به صعود يا نزول قيمت س��هام صنايع مرتبط در بازار هاي 
داخلي مي شود. اين كارشناس بازار سرمايه معتقد است 
كه بخشي از ريزش نماگر بورس كشور طي معاملات روز 
گذش��ته تحت تاثير قيمت هاي كالاهاي اساسي به وقوع 
پيوست. حميدرضا مهرآور با اش��اره به اينكه رشد بازار در 
گذشته غالبا به واسطه صعود صنايع صادرات محور صورت 
گرفت به بررسي شرايط موجود پرداخت و گفت: بطور كلي 
موضوعاتي پيرامون ابهامات آينده صادرات كشور و اينكه آيا 
مي توان همانند تجربه گذشته صادرات صورت بگيرد و از 

طرفي ارز ناشي از صادرات به راحتي وارد كشور شود يا خير، 
از نكات مهم و اساسي در بازار سرمايه محسوب خواهد شد 
كه برخي از سرمايه گذاران در شرايط فعلي در انتظار ثبات 
شرايط و رفع ابهامات به سر مي برند تا با اطمينان بيشتري به 
فرآيند معاملاتي خود در بازار سرمايه بپردازند. وي افزود: از 
ديگر ابهامات بازار مي توان به موضوعاتي پيرامون چگونگي 
فعاليت سوييفت در شرايط جديد، چگونگي تداوم صادرات 
و اينكه طرف اروپايي يا روسي به تعهداتي كه تاكنون به ايران 
داده اند از جمله خريد محصولات نفت، پتروشيمي و... وفادار 

خواهند ماند يا خير، نام برد.
اين تحليلگر بازار سرمايه خاطرنشان كرد: ابهامات موجود 
در بازار بطور قطع با ارايه بسته اقتصادي اتحاديه اروپا مرتفع 
خواهد شد. مديرعامل كارگزاري بانك سامان تاكيد كرد: 
اقتصاد ايران هيچ گونه وابستگي به ايالات متحده امريكا 
ندارد. از س��ويي، در صورتي كه اروپا و روسيه بتوانند كانال 
ارتباطي در راستاي مراودات مالي ايجاد كنند بطور قطع 

شرايط به شكل بهتري رقم خواهد خورد.

  رد  شايعات
حميدرضا مهرآور درباره اينكه در فضاي كلي بازار شنيده 
مي شود كه عرضه هاي اوليه پيش رو يكي از عوامل منفي 
شدن شاخص كل طي اين روز ها است نيز بيان كرد:  بطور 
كلي چنين موضوعي در بازار صحت نخواهد داشت چرا كه 
حجم عرضه هاي اوليه به ميزاني نيست كه بتواند اثر گذاري 
خاصي در حجم معاملات بازار س��هام داشته باشد. اين در 
حالي است كه اصلا مشخص نيست كه عرضه هاي آتي چه 
زماني،  با چه تعداد و مبلغي صورت خواهد گرفت. بنابراين، 
نمي توان روند منفي ش��اخص هاي بورسي را به اين مهم 
ارتباط داد. اين كارشناس بازار سرمايه درباره اين موضوع 
كه گفته مي شود ركودي بزرگ برخي از صنايع داخلي را 
طي چند وقت آينده تهديد مي كند، اذعان داشت: چنين 
نظريه اي منطقي نيست چرا كه در صنايعي از جمله خودرو، 
افزايش نرخ خواهيم داش��ت و اين مهم مي تواند وضعيت 
س��ودآوري اين صنعت را تحت تاثير قرار دهد. همچنين، 
ب��ا توجه به اينكه احتمال كاهش همكاري ش��ركت هاي 
بيمه اي بين المللي وجود دارد در نتيجه وضعيت صنعت 
بيمه در داخل بهبود پيدا مي كند. از سويي، صنايع دارويي، 
بانكي و غذايي هم مي توانن��د روند مطلوب تري را تجربه 
كنند. مديرعامل كارگزاري بانك سامان بر اين باور است كه 
چشم انداز كليت بازار تا پايان سال بستگي به حمايت ها و 
نوع تصميم گيري هاي دولت دارد. اگر تصميمات در راستاي 
حمايت از بازار باشد و به نوعي شرايط طوري رقم خورد كه 
نقدينگي به سمت بازار مولد حركت پيدا كند چشم انداز 

مثبت و مناسب ارزيابي خواهد شد. 

  ماهيت كاموديتي محور بورس
از سويي ديگر، محمد دارس��تاني كارشناس بازار سرمايه 
درخصوص چرايي ريزش بيش از 3500 واحدي شاخص 
كل در معاملات روز يك شنبه در گفت وگو با »تعادل« بيان 
كرد: به دنبال ريزش قيمت نفت طبيعتا انتظار مي رود كه 
قيمت كاموديتي ها در سطح جهان نيز با نزول همراه شوند. 
به عنوان مثال براي توليد شمش آهن، روي و مس ميزان 
انرژي مصرفي بس��يار زياد است، بر همين اساس به دليل 
اينكه مبناي محاسبه قيمت اين دست از محصولات با توجه 
به قيمت نفت )متشكل از استخراج، توليد، حمل و نقل و...( 
است بنابراين با كاهش قيمت اين محصول شاهد اثر گذاري 
آن در ساير صنايع مرتبط هم هستيم. وي خاطرنشان كرد: 
با توجه به اين مهم كه ماهيت بورس كشور كاموديتي محور 
است در نتيجه كاهش قيمت  كالاهاي اساسي در جهان به 
زيان بازار سهام خواهد بود. بر همين اساس مي توان بر اين 
نكته تاكيد كرد كه افت قيمت هاي جهاني در كنار مسائل 

رواني از دلايل ريزش روز گذشته بازار سهام بوده است.
اين تحليلگر بازار سرمايه درباره اينكه در فضاي كلي بازار 
شنيده مي شود كه عرضه هاي اوليه پيش رو يكي از عوامل 

منفي شدن شاخص كل طي اين روز ها است نيز تصريح كرد: 
فشار فروش در معاملات روز گذشته به دليل آماده شدن بازار 
براي عرضه هاي اوليه پتروشيمي نوري و ... صورت نگرفت اما 
بطور كلي عرضه هاي اوليه در راستاي رشد بازار تاثير بسزايي 
دارند و بطور قطع اين عامل مي تواند به تعميق، رشد و تنوع 
بازار كمك شاياني داشته باشد. محمد دارستاني عنوان كرد: 
واكنش بازار به عرضه اوليه اي كه تاكنون جلسه معارفه  آن 
نيز برگزار نشده است در مقطع زماني فعلي منطقي نيست و 
يقينا نقد كردن سهام در داد و ستد ها به دنبال چنين امري 

صورت نگرفته است.

  چالشي به نام ركود
اين كارشناس بازار معتقد است كه صنايع صادراتي ميزان 
قابل توجهي را در بازار سرمايه به خود اختصاص داده اند. به 
عنوان مثال، مس به مقدار زيادي كاتد و كالسيمين به ميزان 
بالايي شمش و روي توليد مي كنند. بنابراين با توجه به اين 
موضوع كه بخش��ي از اين توليدات به صادرات اختصاص 
پيدا مي كند در صورتي كه مشكلي در اين حوزه ايجاد شود 
ش��اهد افزايش عرضه در داخل خواهيم بود. به گفته وي، 

 EPS صنايعي همانند خودرويي يا دارويي ها به دليل رشد
با افزايش قيمتي همراه نشدند و عمدتا اين دست از صنايع 
تحت تاثير صعود نرخ دلار قرار گرفتند. از طرفي، صنايعي 
همانند غذايي ها، دارويي ها و... كه به نوعي در گروه كالا هاي 
اساسي قرار مي گيرند درگير ركود در آينده كشور نخواهند 
شد. اما شركت هايي همانند پتروشيمي ها يا فولادي ها در 
صورتي كه نتوانند محصولات خود را به راحتي صادر كنند 
و مجبور به فروش در داخل شوند ممكن است تا حدودي 

درگير ركود شوند.

  ضرورت ايجاد يك تغيير
محمد دارستاني در خصوص چش��م انداز بازار سرمايه تا 
پايان سال نيز تاكيد كرد: اگر عرضه هاي اوليه شركت هاي 
بزرگ در بازار محقق شود و در صورتي كه نرخ دلار نيمايي 
بانك مركزي )7800 تومان( به نرخ دلار سنايي )14000 
تومان( نزديك تر شود مي توان چشم انداز روشني را براي 
بازار سرمايه كشور متصور شد. اين در حالي است كه، انتظار 
مي رود چنين امري با توجه به نگرش جديد بانك مركزي و 

با رويكرد جلوگيري از رانت در بازار اجرايي شود. 

حداقل سرمايه صندوق هاي سرمايه گذاري خصوصي 
مبل��غ 500 ميليارد ري��ال تعيين ش��د. دوره فعاليت 
در نظ��ر گرفته ش��ده ب��راي اين صندوق ه��ا حداكثر 
به مدت هفت س��ال اس��ت كه 4 س��ال ابتدايي آن به 
عنوان دوره س��رمايه گذاري صندوق تعيين مي شود. 
معاون نظارت بر نهاد هاي مالي س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار، ط��ي توضيحاتي، ضمن اع��لام خبر مربوط به 
تصويب دس��تورالعمل و اساسنامه نمونه صندوق  هاي 
 ،)Private Equity Funds( سرمايه گذاري خصوصي
مهم ترين ضوابط مرتبط با تاسيس و فعاليت اين نهاد 
مالي را اعلام كرد. س��عيد فلاح پور در گفت وگو با  سنا  
افزود: جهت نهايي سازي اين ضوابط، نظرات متقاضيان 
فعاليت در اين حوزه و صاحب  نظران اخذ و پس از بحث 
و بررس��ي در كميته، تدوين مقررات سازمان بورس و 

اوراق بهادار اين دس��تور العمل نهايي و در هيات مديره 
سازمان، مطرح و تصويب شد. معاون نظارت بر نهاد هاي 
مالي سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: موضوع فعاليت 
صندوق س��رمايه گذاري خصوصي، جمع آوري منابع 
مالي و تخصيص عمده آن به س��رمايه گذاري در سهام 
و سهم الشركه شركت ها با موضوع فعاليت  هاي از قبل 
تعيين شده است. سرمايه گذاري صندوق در شركت هاي 
سرمايه پذير با هدف كس��ب و حفظ كنترل شركت  و 
هدايت سياست هاي مالي و عملياتي آن به منظور تحقق 
اهداف مورد نظر و سپس خروج از شركت سرمايه پذير 
است. فلاح پور توضيح داد: صندوق هاي سرمايه گذاري 
خصوصي از امكان سرمايه گذاري در شركت هاي غير 
سهامي عام نيز برخوردارند. همچنين بر اساس ضوابط 
تعيين ش��ده، بس��تر حمايت از ش��ركت هاي سهامي 

عام پذيرفته نش��ده در بورس، ش��ركت هاي پذيرفته 
شده در بازار ش��ركت  هاي كوچك و متوسط فرابورس 
ايران و شركت هايي كه ش��رايط پذيرش در بورس را از 
دست داده اند نيز از طريق صندوق هاي سرمايه گذاري 
خصوصي فراهم شد. مضافاً اينكه شركت هايي كه در دو 
سال گذشته مشمول موضوع ماده 141 اصلاحيه قانون 
تجارت گرديده اند نيز تحت شرايطي مي توانند از حمايت 

صندوق هاي سرمايه گذاري خصوصي بهره مند شوند.
وي ادامه داد: حداقل سرمايه صندوق هاي سرمايه گذاري 
خصوصي مبل��غ 500 ميليارد ريال تعيين ش��د. دوره 
فعاليت در نظر گرفته شده براي اين صندوق ها حداكثر 
به مدت هفت سال است كه 4 سال ابتدايي آن به عنوان 
دوره سرمايه گذاري صندوق تعيين مي شود. فلاح پور 
ادام��ه داد: صندوق هاي س��رمايه گذاري خصوصي از 

منظر ماهيت و كاركرد با صندوق هاي سرمايه گذاري 
در اوراق بهادار متعارف فعال در بازار سرمايه، تفاوت هاي 
بنيادين دارند و چارچوب و استراتژي هاي سرمايه  گذاري 
صندوق هاي سرمايه گذاري خصوصي، منجر به ايجاد 
ريس��ك  هاي بالاتر در اي��ن صندوق ها مي ش��ود، لذا 
متقاضيان س��رمايه گذاري در اين صندوق ها بايد پس 
از مطالعه جزييات اساس��نامه و اميدنامه صندوق، فرم 
بيانيه پذيرش ريسك را جهت سرمايه گذاري در صندوق 
تكميل نمايند. همچنين حداقل ميزان سرمايه گذاري هر 
سرمايه گذار در صندوق هاي سرمايه گذاري خصوصي، 
هزار ميليون ريال تعيين ش��ده است. معاون نظارت بر 
نهاد هاي مالي س��ازمان بورس و اوراق بهادار گفت: به 
اين ترتيب مي توان اذعان داش��ت كه بس��تر مناسب و 
گسترده اي براي تأمين مالي شركت  هاي غير سهامي 

عام و شركت  هاي س��هامي عام با شرايط خاص فراهم 
شده اس��ت. در اين دستورالعمل، تلاش شده با تعيين 
برخي الزامات و محدوديت  ها، به مقوله مديريت ريسك 
نيز توجه ش��ود. به گفته وي، درخواس��ت متقاضيان 
اخذ موافقت اصولي تاس��يس صندوق سرمايه گذاري 
خصوصي از طريق دبيرخانه كميته بررسي مستقر در 
شركت فرابورس بررسي و در صورت احراز وجود حداقل 
شرايط لازم، مجوز تاس��يس و فعاليت صندوق توسط 

سازمان بورس و اوراق بهادار صادر خواهد شد.
فلاح پور در پايان ابراز اميدواري كرد: با اقدامات صورت 
گرفته از جانب سازمان بورس در اين زمينه شاهد ايجاد 
بستر مناسب جهت تأمين مالي بنگاه  هاي نيازمند اصلاح 
ساختار مالي و عملياتي در كنار ايجاد تنوع در ابزارهاي 

سرمايه گذاري باشيم.

گروه بورس| 
شاخص كل بورس در پايان معاملات روز يكشنبه با 
كاهش 35۶۲ واحدي به 180 هزار و ۶۶8 واحد رسيد.

 شاخص كل هم  وزن با كاهش 315 واحدي به ۲8 
هزار و 180 واحد، شاخص سهام آزاد شناور با كاهش 
3۶8۲واحدي به 1۹0 هزار و 4۹8 واحد، ش��اخص 
بازار اول با كاهش ۲8۲۲ واحدي به 134 هزار و 3۲3 
واحد و شاخص بازار دوم با كاهش ۶141 واحدي به 
353 هزار و ۹75 واحد رسيد. در روز گذشته ارزش 
كل معاملات بورس تهران در حالي به بيش از 804 
ميليارد تومان نمايش داده ش��د كه ناشي از دست 
به دست ش��دن بيش از دو ميليارد و 387 ميليون 
سهم و اوراق مالي قابل معامله طي 177 هزار و 304 
نوبت داد و س��تد بود. طي معاملات نماد معاملاتي 
شركت هاي سرمايه گذاري بهمن، گروه دارويي البرز، 
سرمايه گذاري ساختماني اعتمادگستر، عطرين نخ 
قم از سوي ناظر بازار س��هام بازگشايي و در مقابل، 
نماد معاملاتي شركت هاي ليزينگ ايرانيان، عطرين 
نخ ق��م، كارخانه هاي صنعتي آزماي��ش، توكاريل، 
مهندسي نصير ماش��ين، پارس الكتريك، سيمان 
لار سبزوار، حق تقدم استفاده نشده سهام سيمان 
كردستان، داروسازي زهراوي و سرمايه گذاري ملت 

متوقف شدند.
بر اس��اس آمارها در بازار دوم ب��ورس تهران كه به 
معاملات درون گروهي سهامداران عمده اختصاص 
دارد، 10 ميليون سهم پتروشيمي مبين به ارزش 
بيش از ۹ ميليارد توم��ان به كدهاي درون گروهي 
س��هامدار عمده انتقال يافت. همچنين كمتر از 8 

ميليون سهم بيمه دانا به ارزش كمتر از دو ميليارد 
توم��ان كد به كد ش��د، در پتروش��يمي جم نيز 5 
ميليون س��هم به ارزش بيش از ۹ ميليارد تومان به 
كدهاي درون گروهي انتقال يافت و 5 ميليون سهم 
پتروش��يمي پرديس به ارزش بي��ش از 8 ميليارد 
تومان توانست معاملات درون گروهي را تجربه كند. 
در اين روز همچنين دو ميليون س��هم پتروشيمي 
پ��ارس ب��ه ارزش بي��ش از 7.5 ميلياردتومان و دو 
ميليون سهم پتروش��يمي خراسان به ارزش كمتر 
از ۲.5 ميليارد تومان با معام��لات درون گروهي از 
سوي س��هامدار عمده مواجه شدند. به اين ترتيب، 
در پايان روز معاملاتي اخي��ر، در 177 هزار و ۲۹4 
نوبت معاملاتي، ۲ ميليارد و 387 ميليون برگه اوراق 
بهادار به ارزش 8 هزار و 3۹ ميليارد تومان در بورس 
معامله شد و ارزش بازار به ۶87 هزار و 1۶ ميليارد 

تومان رسيده است.

  معامله بيش از 4 هزار ميليارد ريال در فرابورس
بازار فرابورس ايران بيس��تمين روز از آبان ۹7 را با 
تغيير مالكيت ۶35 ميليون ورقه به ارزش بيش از 
4 هزار و ۲۲4 ميليارد ريال پش��ت سر گذاشت كه 
همزمان با دادوستدهاي انجام شده شاخص كل اين 
بازار نيز 33.5 واحد افت كرد. از مجموع كل معاملات 
انجام ش��ده در بازارهاي فرابورس، بازار اول خريد و 
فروش ۹4 ميليون س��هم ب��ه ارزش 31۹ ميليارد 
ريال را تجربه ك��رد. بازار دوم ميزب��ان جابه جايي 
۲۶1 ميليون سهم به ارزش يك هزار و 104 ميليارد 
ري��ال قرار گرفت و ب��ازار پايه به اس��تقبال معامله 

۲5۹ ميليون س��هم ب��ه ارزش 5۹4 ميليارد ريال 
رفت. معاملات ديروز سهام شركت ذوب آهن كه با 
جابه جايي 1۶0 ميليون سهم به ارزش 457 ميليارد 
ريال خاتمه يافت، موجب صدرنشيني نماد »ذوب« 
در بازار سهام فرابورس به لحاظ تجربه بالاترين حجم 
و ارزش معاملاتي شد. اين نماد همچنين نخستين 
نمادي بود ك��ه نزديك به 8 واح��د تاثير مثبت بر 
آيفكس داش��ت و پربازديدترين نماد نيز شناخته 
شد. همانطور كه اش��اره شد شاخص كل فرابورس 
در پايان معاملات اين روز با 33.5 واحد افت مواجه 
شد كه نمادهاي »زاگرس«، »ميدكو«، »مارون«، 
»شاوان«، »ارفع« و »شراز« تا سطح حداكثر 13.5 
واحد تاثير منفي بر اين شاخص داشتند. در سمت 
مقابل، نماد »ذوب« با تاثير مثبت 8 واحدي از افت 
بيشتر اين نماگر جلوگيري كرد. هم اكنون آيفكس 

در نزديكي سطح 1۹۶1 واحدي قرار دارد.
در س��مت ديگر بازار، معاملات اوراق بهادار در بازار 
ابزارهاي نوين مالي )مجموع معاملات اوراق بدهي، 
صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل معامله و اوراق 
تسهيلات مسكن( با تغيير مالكيت ۲۲ ميليون ورقه 
به ارزش ۲ هزار و ۲07 ميليارد ريال به پايان رسيد. 
در بازار اوراق با درآمد ثابت، اسناد خزانه اسلامي در 
نماد »اخزا711« بيشترين حجم و ارزش معاملاتي 
را به خ��ود اختصاص داد. همچني��ن قيمت اوراق 
تسهيلات مسكن در اغلب نمادها با افت مواجه شد 
و اين اوراق در بازه 4۶1 هزار تا ۶10 هزار ريال نوسان 
ك��رد. در حال حاضر بالاترين قيم��ت در ميان اين 

اوراق به تسه خرداد ۹۶ اختصاص دارد.

منفيممتدشاخص
درنگاهيبهآمارمعاملاتبورسوفرابورسبررسيشد

در آينده نزدي��ك فايل فراداده )متاديتا( كه ش��امل 
شناس��نامه و تعريف اقلام آماري منتش��ر ش��ده در 
گزارش هاي ماهانه است و همچنين قيمت هاي تعديل 
شده بر اساس افزايش سرمايه يا تقسيم سود نقدي، روي 
سايت مركز پژوهش سازمان بورس قرار خواهد گرفت. 
سازمان بورس و اوراق بهادار تهران بر اساس سندي با 
نام »چارچوب ارزيابي كيفيت داده ها« بهترين عملكرد 
را در بين نهادهاي حوزه عملكرد وزارت امور اقتصادي 

و دارايي كسب كرد.
زانيار احمدي، مدير گروه آمار و تحليل ريسك سازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار با اعلام اين خبر به س��نا، افزود: 
س��ند مذكور مش��تمل بر اصول اطمينان از صحت، 
روش شناسي مطمئن، درستي و قابليت اعتماد، قابليت 
استفاده و قابليت دسترسي است كه به منظور ارزيابي 
دقيق تر براي هركدام از اين اصول نماگرهايي تعريف 
شده است. وي توضيح داد: بر اساس ارزيابي وزارت امور 
اقتصادي و دارايي بر اساس استاندارد DQAF، سازمان 
بورس و اوراق بهادار بالاترين سطح استاندارد را در ميان 
10 نهاد مورد بررس��ي ديگر داشته است. اين سازمان 
در اصول قابليت اس��تفاده، درستي و قابليت اعتماد و 
نماگرهاي شفافيت، ش��رايط و ضوابطي كه تحت آن 
آمار گردآوري، پردازش و انتش��ار مي يابد و در اختيار 
عموم قرار مي گيرد، بالاترين امتياز را كسب كرده است.

احمدي اظهار داش��ت: البته س��ازمان بورس در نماگر 
»دسترسي به فراداده ها« در اصل »قابليت دسترسي« به 
دليل نبود فايل فراداده مرتبط با داده ها امتياز پايين تري 
نسبت به ساير نهادها كسب كرده و نيازمند بهبود است.

وي خاطرنش��ان كرد: گروه آمار و تحليل ريس��ك در 

سازمان بورس و اوراق بهادار كه با هدف توسعه و تقويت 
يكپارچگي در مديريت داده بازار س��رمايه، توس��عه 
روش ها و رويكرده��اي آماري به منظور شناس��ايي 
ريسك ها، روندها يا تغييرات مقرراتي در بازار سرمايه در 
سازمان بورس ايجاد شد، مسووليت اصلي ارايه و انتشار 
داده ها در سازمان بورس و اوراق بهادار را بر عهده دارد.

احمدي با بيان اينكه اين گروه از سال 13۹5 شروع به 
كار كرده و تا اكنون ۲5 گزارش آماري ماهانه به صورت 
پي دي اف و 1۶ گزارش به صورت اكسل منتشر كرده 
اس��ت، افزود: همچنين گروه آمار و تحليل ريسك در 
سازمان بورس و اوراق بهادار از سال 13۹۶ ماهانه اقدام 
به ارايه گزارش آماري انگليس��ي براي سرمايه گذاران 
خارجي كرده است كه تاكنون 1۶ نسخه از آن منتشر 
شده است. به علاوه، تاكنون ۲0 گزارش تحليلي ريسك 

ارايه شده است.
خاطرنشان مي شود: اين گروه به منظور تسهيل اطلاع 
كاربران از زمان انتشار اين گزارش ها اقدام به طراحي 
تقويم آماري كرده كه در بخش آمار و داده سايت مركز 
پژوهش، توسعه و مطالعات اسلامي سازمان به آدرس 

)rdis.ir( در دسترس عموم قرار گرفته است.
به گفته احمدي، در آينده نزديك فايل فراداده )متاديتا( 
كه شامل شناسنامه و تعريف اقلام آماري منتشر شده در 
گزارش هاي ماهانه است و همچنين قيمت هاي تعديل 
شده بر اساس افزايش سرمايه يا تقسيم سود نقدي، روي 
سايت مركز پژوهش سازمان بورس قرار خواهد گرفت. 
اين اقدام در جهت تسهيل دسترسي به داده كاربران، 
به خصوص تحليلگران و افراد دانشگاهي جهت تحليل 

و پژوهش صورت خواهد گرفت.

عملكردبرترسازمانبورسدرارزيابيكيفيتدادهها
مديرگروهآماروتحليلريسكسازمانبورسخبرداد
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 تحقق تنوع بخشي 
به ابزارهاي مالي در فرابورس

به گفته عضو هيات مديره شركت فرابورس ايران به 
نظر مي رسد در كنار تنوع بخشي به ابزارهاي مالي 
بايد نقش��ه راه نيز براي دهه دوم فرابورس طراحي 
شود. ضمن اينكه در كنار تنوع بخشي، به عمق بخشي 

بازارهاي فرابورس توجه شود. 
علي نقوي، عضو هيات مديره شركت فرابورس ايران، 
تنوع بخشي به ابزارهاي مالي را از شعارهاي اصلي اين 
شركت طي 10 سال فعاليت دانست و گفت: اگر به 
گذشته برگرديم و اهداف و ماموريت ها را بررسي كنيم، 
مي بينيم كه اهداف راه اندازي و تاسيس اين شركت 
غالبا محقق شده و گاه از حد انتظار نيز فراتر ظاهر شده 
است. نقوي در گفت وگو با سنا اظهار داشت: يكي از 
بحث هاي جدي فرابورس در 10 سال گذشته تدوين 
برنامه اي بود كه بر اساس آن حركت رو به جلوي خود 
را تداوم بخشد؛ لذا تنوع بخشي به ابزارهاي مالي نيز 
بر همين مبنا صورت گرفته است. وي افزود: بر همين 
اس��اس، اولين هاي زيادي در بازار س��رمايه توسط 
فرابورس اتفاق افتاد كه البته صفر تا صد اين اتفاقات 
الزاما توسط خود فرابورس انجام نشده است . بلكه اين 
برنامه ها با همكاري مجموع��ه اي از همه اركان بازار 
سرمايه شامل سازمان بورس و اوراق بهادار، شركت 
س��پرده گذاري مركزي، ش��ركت مديريت فناوري 
عملياتي شده است. نقوي با اشاره به اينكه نهادهاي 
ديگري هم در خارج از اين مجموعه فرابورس ايران را 
در طراحي ابزارهاي مختلف همراهي كردند، اظهار 
داشت: براي مثال بانك مسكن در اوراق تسهيلات 
مسكن و معاونت علمي و فناوري رييس جمهور در بازار 
دانش بينان كمك هاي مهمي به فرابورس داشته اند.

عضو هيات مديره شركت فرابورس ايران تاكيد كرد: 
بنابراين آنچه امروز مشاهده مي شود، حاصل جمع 
تلاش  گروه هاي زي��ادي بوده اس��ت . برخي از اين 
اقدامات از اهميت بالايي برخوردار هستند، مثل اوراق 
تسهيلات مسكن كه امكان خوبي را براي آحاد مردم 

فراهم و فرايند دريافت وام مسكن را تسهيل كرد.
وي همچنين با اشاره به اينكه اوراق تسهيلات مسكن 
با حذف دلالي كمك شاياني به خانه دار شدن تعداد 
زيادي از مردم كرد، افزود: در همين اوراق تس��ه، در 
كنار ابزارسازي يك فرهنگ سازي هم صورت گرفت 
و با توجه به گستره شعب بانك مسكن در اقصي نقاط 
كشور، طبيعي اس��ت كه نام فرابورس در اين عرصه 
مي درخشد. نقوي در ادامه اين گفت وگو به موضوع 
پذيرش شركت ها در فرابورس ايران اشاره كرد و افزود: 
در چند سال اول، شركت هاي زيادي در فرابورس ايران 
پذيرش شدند. ش��ركت هايي كه شايد در آغاز همه 
شرايط لازم براي حضور در تابلوي بورس را نداشتند، 
اما امروز مجموعه هاي خوبي از بازار سرمايه را تشكيل 
داده اند. نقوي، عملكرد ش��ركت هاي دانش بنيان و 
اوراق بدهي را از نقاط قوت فرابورس دانست و گفت: 
دانش بنيان ها محصول تلاشي چندين ساله است كه 
البته هنوز نياز به تكامل دارد. اوراق بدهي هم كه رفته 
رفته دارد جاي پاي خود را باز مي كند. وي با بيان اينكه 
هنوز در ابزارهاي بدهي جاي كار زيادي وجود دارد، 
تاكيد كرد: بايد به طراحي ابزارهايي با طول انتشار بالاتر 
و مصون از تورم انديشيده شود و چالش هاي آن مورد 
بررسي قرار بگيرد تا به تامين مالي دولت كمك كند.

عضو هيات مديره ش��ركت فرابورس ايران در عين 
حال يادآور شد: مهم تر از تامين مالي دولت، تامين 
مالي بخش خصوصي است كه بايد چالش هاي آن با 
ذي نفعانش بررسي شود و زنجيره اي طراحي شود تا 
بخش خصوصي بتواند از محل بازار سرمايه تامين مالي 

مناسبي صورت بگيرد.
وي با بيان اينكه دولت نيز اين ابزار را شناخته است، 
ابراز اميدواري كرد كه فرابورس با همكاري بيش��تر 
دولت در اي��ن ابزار تنوع ايجاد كرده و به تامين مالي 

دولت نيز كمك شود.
نقوي در ادامه با اشاره به بازار سوم فرابورس و عملكرد 
موفق آن گفت: در چند سال گذشته كه واگذاري ها 
بر اس��اس اصل 44 انجام ش��د، بازار سوم فرابورس 
نقش بسيار مهمي در اين زمينه ايفا كرد و سازمان 
خصوصي سازي موفق شد بسياري از شركت هايش را 
از طريق اين بازار و به صورت كاملا شفاف واگذار كند.

وي افزود: با توجه به اينك��ه ميزان عرضه هاي ذيل 
اصل 44 كاهش يافته است، اين بازار مي تواند محل 
مناسبي براي عرضه هاي شركت هاي عمومي مانند 
تامين اجتماعي يا بانك ها باشد كه شركت هاي زير 
مجموعه خود را واگذار كنند. عضو هيات مديره شركت 
فرابورس ايران يادآور شد: اگر بخواهيم به صورت كمي 
هم صحبت كنيم، شاخص فرابورس از زمان شروع و 
عدد 100 هم اكنون به رقم دو هزار واحد رسيده است 
كه رشد اين بازار را در يك دهه گذشته نشان مي دهد.

نقوي سپس از ضرورت طراحي نقشه راه براي دهه 
دوم فعاليت هاي فرابورس سخن گفت و افزود: به نظر 
من در كنار تنوع بخشي به ابزارهاي مالي و ابزارهايي 
كه در جهان استفاده مي شوند، بايد نقشه راه براي دهه 
دوم فرابورس طراحي شود. نكته دوم اين است كه در 
كنار تنوع بخشي، به عمق بخشي بازار هاي فرابورس 

نيز توجه شود.
عضو هيات مديره ش��ركت فرابورس ايران ادامه داد: 
نكته بعدي كه با توجه به ش��رايط اقتصادي كشور 
در فرابورس بايد مورد توجه قرار گيرد و در دهه اول 
كمتر مورد توجه قرار گرفته، بحث تامين مالي بازار 
اوليه است. البته پذيره نويسي بانك ها و شركت ها در 
فرابورس صورت گرفته است اما بايد براي تامين مالي 
بازار اوليه بخش خصوصي، برنامه ريزي هاي مناسبي 

صورت بگيرد. 
وي همچنين عمق بخش��ي لازم ب��راي بازارهاي 
فرابورس را از مهم تري��ن برنامه هاي فرابورس براي 
دهه آينده فعاليت خود ذكر كرد و گفت: به هرحال در 
دهه اول، فرابورس شركت جواني بوده و سرعت بالايي 
داشته است و توانسته تعدادي از ابزارها را معامله پذير 
كند. حال اين ابزارها بايد با استفاده از مجموعه اي از 
استراتژي ها و برنامه ريزي هاي مشخص به ذينفعان 
خود شناسانده شوند و اين رسالت مهمي است كه در 

بازار سرمايه به منظور تامين مالي وجود دارد.

رويداد



تشكلها6خبر

حمل و نقل و دور جديد تحريم ها

رييس انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان سنگ آهن تشريح كرد

تغيير چهره بازارهاي صادراتي به دليل محدوديت حمل و نقل

خير و شر كاهش صادرات مواد معدني

يكي از مهم ترين بخش هاي تحريم هاي امريكا بحث 
حمل و نقل اس��ت. اكثري��ت بنادر اي��ران جز چابهار 
در ليس��ت تحريم هاي اين دور قرار دارند. همچنين 
بخش هاي ديگر حمل و نق��ل از روش هاي فيزيكي و 
پولي تحت تأثير تحريم قرار گرفته اس��ت. در چنين 
شرايطي راهكارهاي دوره هاي قبلي تحريم براي دور 
زدن تا حدي بسته شده است اما كارشناسان مي گويند 
هنوز راه هاي مطمئن��ي براي دور زدن تحريم حمل و 

نقل وجود دارد.

  از ظرفيت كريدور شرقي استفاده شود
مسعود دانشمند رييس هيات مديره كانون سراسري 
انجمن هاي حمل و نقل بين المللي در اين زمينه درمورد 
راه هاي جايگزين وغلبه بر چالش تحريم هاي دور دوم 
امريكا بر صنعت حمل و نقل، اظهار داش��ت: اهميت 
كريدور شرقي كشور به دليل پيوند كشورهاي شرق 
آسيا، آسياي ميانه و اروپاي ش��رقي از طريق ايران به 
آب هاي آزاد مي تواند ظرفيت ترانزيت كش��ور را چند 

برابر كند.
وي با اش��اره به اينكه دو پروژه ريلي چابهار- زاهدان و 
مشهد- هرات بسيار بالا است، افزود: اين مهم در قرارداد 
توسعه بندر چابهار با طرف افغان مورد نظر قرار گرفته 
است و با پيوستن مشهد به سرخس اين امكان به وجود 
مي آيد كه از مرز سرخس، جنوب ايران را به افغانستان 
متصل كرد. براي سرمايه گذاري خط راه آهن چابهار – 
زاهدان به طول 610 كيلومتر ايران با هند قرارداد بسته 
است و براي تكميل كريدور شرقي ايران، مسوولان برقي 
كردن خط آهن بندرعباس به سرخس را در دستور كار 
قرار داده اند كه بر اساس آن دو آلترناتيو فاينانس روسي 
و همكاري يكي از زيرمجموعه هاي قرارگاه سازندگي 
خاتم الانبيا با فاينانسور چيني براي سرمايه گذاري در 

اين بخش، مطرح شده اند.
دانشمند با بيان اينكه آنچه كشورهاي CIS و منطقه 
شرق آسيا اعم از هند و چين به دنبال آن هستند، تكميل 
كريدور ريلي شرق كشور است، عنوان كرد: از اين طريق، 
بندر چابهار به شرق آسيا متصل مي شود و از طريق اين 
خط ريلي اين كش��ورها مي توانند بار را به كشورهاي 
آسياي ميانه، قفقاز و اروپاي شرقي ترانزيت كنند زيرا 

اين كريدور فرا منطقه اي است.
وي در ادامه با اش��اره به پروژه 900 ميليارد دلاري راه 
ابريشم، گفت: اتصال انزلي به اين شبكه ريلي و در جهت 
تكميل كريدور ش��مال – جنوب در دستور كار است 
كه با توجه به اهميت بنادر حاشيه خزر و اينكه امروزه 

حمل ونقل چندوجهي يك رويكرد جدي در حمل ونقل 
جهاني به شمار مي رود توسعه اين نوع حمل نقل بايد 

در اولويت قرار گيرد.
زيرا در برخي از كش��ورها حمل نقل تنها ريلي انجام 
مي شود اما در كشورهاي توسعه يافته با تركيب شبكه 
ريلي و دريايي شبكه حمل نقل تركيبي ساخته و در 

تجارت بين المللي بسيار مثمر ثمر است . 

  بازارهاي منطقه اي به دليل محدود ش�دن 
حمل و نقل دريايي

رييس هيات مديره كانون سراسري انجمن هاي حمل 
و نقل بين المللي معتقد است: با توجه به اينكه به زودي 
رابط��ه صادراتي و وارداتي و حم��ل و نقل به خصوص 
در عرصه كش��تيراني در ايران محدود مي شود، ايران 
مي بايست بر بازارهاي منطقه اي تمركز كند كه از جمله 
آنها پاكستان و تركيه هستند. اين دو كشور با تبادل مالي 
نزديك به 700 ميليون دلار در سال تجارت با كشتي را 
در برنامه دارند كه مي توان بازرگانان دو كشور را توجيه 

كرد كه از مسيرهاي پيشنهادي ايران استفاده كنند .
وي در مورد تاثير مس��تقيم و غير مستقيم تحريم ها 
بر صنعت حمل ونقل ريلي، گفت: افزايش هزينه هاي 
تامين مالي خريد واگن كه عمده آن از طريق واردات 
انجام مي شود از روسيه وارد مي شود كه اين كشور تابع 
تحريم هاي وضع شده از سوي امريكا نيست بنابراين 
در اين زمينه مشكل خاصي به وجود نخواهد آمد. اما 
تاثير مستقيم تحريم ها با كاهش حمل بارهاي ترانزيتي 
روي مي دهد كه به خاطر نگراني صاحبان كالا از قرار 
گرفتن در فهرست تحريم ها تمايل به حمل از طريق 
ايران را نداشته باش��ند. ضمن اينكه پوشش بيمه اي 
كالاهاي ترانزيتي نيز از جمله چالش هايي اس��ت كه 
با عدم تمايل ش��ركت هاي بيمه اي بين المللي بيشتر 

آشكار خواهد شد.
دانشمند با تاكيد بر توسعه كريدورهاي ضدتحريمي 
در مرزهاي ش��مالي تصريح داش��ت: باوج��ود بازار 
ب��زرگ 400 ميليون نفري ايران و 15 همس��ايه آن 
بايد مسيرهاي ترانزيتي با همس��ايگان فعال  شوند 
و تجارت مرزي ب��ه كليدواژه دولت ب��راي دور زدن 
تحريم ها تبديل ش��ود. بعد از امضاي كنوانس��يون 
حقوقي درياي خزر به نظر مي رسد در سايه همراهي 
ايران و همسايگان ش��مالي، فرصت مساعدي براي 
تعريف مسيرهاي جايگزين تجاري در دوران تحريم 
فراهم شده كه بايد بخشي از تجارت پساتحريمي از 

كانال اين كشورها انجام شود.

  تحريم هاي روي آب 
تحريم صنعت كشتيراني ايران كه بخش عمده اي از آن 
شامل بازرسي محموله كشتي ها به مقصد يا مبدا ايران 
در مناطق مختلف درياي��ي و همچنين بلوكه كردن 
اموال سازمان هاي وابسته به كشتيراني است، تحريم 
پورت اپراتور بندر شهيد رجايي، تحريم شركت هاي 
بزرگ كش��تيراني در صورت ادامه فعالي��ت در بنادر 
جمهوري اس��امي ايران و مواردي ديگر مي ش��ود با 
تصويب قطعنامه 19۲9 شوراي امنيت در سال ۲010 
ميادي ابعاد تازه اي به خود گرفت. اما تنها 10 روز پس 
از اعام موضع ترامپ مبني بر خروج امريكا از برجام، 
پس لرزه هاي اين تصميم با امضاي بازگشت تدريجي 
تحريم ها بر حمل ونقل دريايي آش��كار شد. درهمان 
زمان شركت هاي گروه كشتيراني اي پي مولر- مرسك 
و MSC اعام كردند كه فعاليت هايش��ان را در ايران 
متوقف خواهند كرد. شركت خطوط كشتيراني هاپاگ 
لويد آلمان نيز يكي از دو خط كشتيراني خود به مقصد 
ايران را متوقف كرد. از سوي با شروع تحريم هاي بانكي 
از روز ۲5 ارديبهش��ت ماه و تداوم مسدود شدن نقل 
وانتقالات ارزي، به خودي خود فعاليت ش��ركت هاي 
بين المللي حمل ونقل دريايي با بنادر ايران دچار مشكل 
شد. براين اصل در شرايطي كه بيش از 90 درصد حمل 
ونقل ايران در حوزه دريايي انجام مي شود، عدم تبادل 
كالا در بنادر كشور مي تواند صنعت كشتيراني و بنادر 

كشور را با خطر مواجه كند.
كارشناس��ان معتقدند تحريم هايي كه قرار است در 
خص��وص صنعت كش��تيراني از س��وي امريكا عليه 
كشتيراني هاي داخلي اعمال شود، احتمالا از جنس 
تحريم هاي قبلي است كه پيش از اين تجربه كرده ايم. 
البته تحريم هاي كشتيراني مي تواند مستقيم هم نباشد 
و متاثر از تحريم هاي بانكي، بيمه هاي دريايي مورد نياز 
تردد كشتي ها و موسسات رده بندي بين المللي باشد 
كه به گونه اي فعاليت كشتي ها را با مشكل رو به رو كند.

براين اس��اس براي گذر از اي��ن بحران ها طرح تحول 
صنعت دريايي كشور با همكاري چهار وزارتخانه صنعت، 
معدن و تجارت، راه و شهرسازي، وزارت نفت و وزارت 

دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح شكل گرفت. اين طرح 
براي جايگزيني شناورهاي استيجاري، سكوهاي نفتي، 
شناورهاي مورد نياز سازمان بنادر و دريانوردي، سازمان 
صنايع دريايي وزارت دفاع، توليد تعدادي از شناورهاي 
مرتبط با وزارت نفت و سازمان بنادر و دريانوردي را در 
دستور كار قرار داده است. اساس اين طرح بهينه سازي 
ناوگان حمل و نقل كالا و فرآورده هاي نفتي، نوسازي 
ش��ناورهاي خدمات بندري و امداد و نجات س��ازمان 
بنادر و دريانوردي با شناورهاي ساخت داخل مطابق با 
سند راهبردي 10 ساله صنعت دريايي اجرايي خواهد 
شد.اجراي اين طرح ضمن جلوگيري از خروج صدها 
ميليون دلار ارز از كش��ور، اشتغال زايي پايدار، كاهش 
تهديدات ناشي از خروج شناورهاي استيجاري خارجي 
در زم��ان تحريم، ارتقاي توان توليد داخلي، توس��عه 
فناوري هاي نوين دريايي و بومي سازي زنجيره تامين 

را در پي خواهد داشت.
همچنين ارتقاي كمي و كيفي، تجهيز، تقويت و افزايش 
ايمني ناوگان دريايي و س��امانه پايش و اطاع رساني 
الكترونيك بنادر و اسكله ها، كنترل ترافيك دريايي و 
طراحي آنتني، سامانه سنجش از راه دور و تدوين و ارايه 
راهبردهاي پدافند غير عامل با تاكيد بر تهديدات نوين 
و تهديدات در پايانه ها از ديگر برنامه هايي است كه براي 

توسعه و حفظ اين صنعت در نظر گرفته شده است.

  نقش كريدورهاي ريلي در زمان تحريم 
اگر تحريم ه��ا بخواهد بنادر اي��ران را تحت تأثير قرار 
دهد. راه آهن مي توان��د در چارچوب اقتصاد مقاومتي 
نقش موثري ايفا كند. چين. تركيه، عراق و افغانستان 
مسير هايي هستند كه ايران به سمت آنها ريل دارد و 
ام��كان واردات و صادرات ريلي به اروپا، چين، تركيه و 
روس��يه نيز وجود دارد. كه در اي��ن زمينه با در اختيار 
داشتن 6۸ ميليون تن بار صادراتي و ۲0 ميليون تن بار 
وارداتي، ايران مي تواند در حوزه صادرات به اين نقاط 

قوت خود توجه كند.
كريدور زاهدان به پاكستان 4 ميليون تن قابليت انتقال 
بار به داخل كش��ور را دارد. كريدور سرخس به سمت 

چين ۸ ميليون تن، كريدوري كه از اينچه برون مي تواند 
از قزاقس��تان و بندر اميرآباد وارد ش��ود ظرفيت هاي 
قابل توجهي دارند، كريدورهاي به سمت اروپا چه در 
تركيه از طريق بندر مرسين و چه درياي سياه هر كدام 
ظرفيت قابل توجهي مي تواند داشته باشند و به همراه 
كريدور از مرز جلفا و آس��تارا ني��ز مي توانند به عنوان 
شاهرگ هاي اقتصادي عمل كنند تا حدود 7۲ ميليون 

تن از اين مبادي صادر و وارد شود.
 

  توسعه مسيرهاي تجاري جديد در دوران 
تحريم ها

پايگاه خبري ماريتيم اعام كرده است كه شركت هاي 
كشتيراني متعدد كه به بنادر امريكا رفت و آمد دارند، 
به دليل نگراني از مجازات امريكا، ناچار هستند خدمات 
شان به بنادر ايراني را متوقف كنند با اين حال با وجود 
تحريم ها، مسيرهاي حمل و نقل ديگري وجود دارند 

كه احتمالا رونق پيدا خواهند كرد.
اگرچه تحريم هاي امريكا احتمال توقف خدمات رساني 
كش��تي هاي كانتينري و نفتكش ها به بنادر ايراني را 
افزايش مي ده��د اما روش هاي ديگر حم��ل و نقل با 
كاميون باري يا كاميون كانتينري وجود دارد يا در حال 
توسعه است. همچنين چين توسعه يك جاده ابريشم در 
سراسر آسيا را در دست اجرا دارد كه شامل خطوط لوله 
انتقال نفت و گاز طبيعي از ايران است. مقامات دولتي 
خارج از اين منطقه ممكن است نتوانند حجم نفت و گاز 
طبيعي كه از طريق خطوط لوله جاده ابريشم جريان 
پيدا مي كند را مونيت��ور كنند. مذاكرات درباره اتصال 
يك خط ريلي ميان استانبول و آسيا چند دهه قبل آغاز 
شد و در حال حاضر، چين خط ريلي از تهران تا پكن را 
به هم متصل مي كند و قطارهاي باري اين مسير را طي 
مي كنند. نياز به گسترش خط ريلي در اطراف درياچه 
وان تركيه وجود دارد تا براي عب��ور دادن قطار از اين 
درياچه نيازي به كشتي نباشد. يك خط ريلي مستقيم 
ميان اس��تانبول و تهران حمل و نقل كانتينري ريلي 
ميان چين و اروپا را بهبود خواهد بخشيد. تحريم هاي 
امريكا هيچ تاثيري بر ساخت خط ريلي در تركيه ندارد.

وزارت صمت چندي پيش اعام كرد در پنج ماهه نخست 
امس��ال ميزان صادرات مواد معدني بيش از ۲0 درصد 
كاهش يافته در حالي كه مي��زان واردات كالاهاي اين 
بخش حدود 10 درصد افزايش داشته است؛ طبق اين 
آمار در پنج ماهه نخس��ت امسال، ارزش صادرات زغال 
سنگ و لينيت 607.1 درصد افزايش يافته، در حالي كه 
ارزش صادرات كانه هاي فلزي و ساير محصولات معدني 

به ترتيب 40 و 7.۸ درصد كاهش داشته است.
براس��اس اطاعاتي كه از سوي وزارت صنعت، معدن 
و منتشر ش��ده ميزان )وزن( واردات ساير محصولات 
معدني جز كاني هاي فلزي، زغال س��نگ و لينيت با 
كاهش 6 درصدي مواجه بوده است. اين در حالي است 
ارزش واردات اين محصولات بيش از 47 درصد افزايش 

داشته است.
مه��رداد اكبري��ان، رييس انجم��ن توليدكنندگان و 
صادركنندگان سنگ آهن ايران در گفت وگو با اگزيم 
نيوز خبر كاهش صادرات مواد معدني را داراي دوجنبه 
خير و شر دانست و گفت: وجه خير اين خبر مربوط به 
راه اندازي واحدهاي كنستانتره سازي در سال جاري 
است؛ در واقع بخشي از سنگ آهن توليدي كشور صرف 
تامين اوليه اين واحدها شده كه در نتيجه آن صادرات 

كاهش يافته است.
وي افزود: در نيمه اول سال جاري، حوزه معدن شرايط 
خوب��ي را تجربه نكرد چ��را كه افت و خيز ب��ازار ارز در 
كنار سياس��ت هاي تهديدآميز آمي��ز امريكا، وضعيت 
قراردادهاي معدني را تحت تاثير قرار داد؛ به دليل تحت 
الش��عاع قرار گرفتن قراردادهاي حم��ل و نقل دريايي 
و بيمه، برخي از ش��ركت هاي داخلي ترجيح دادند به 
جاي حضور در بازار خارجي، تمركز بيشتري را متوجه 
بازارهاي داخلي كنن��د؛ لازم به ذكر اس��ت با افزايش 

تحريم ها در نيمه دوم اين وضعيت تشديد خواهد شد.
اكبريان گفت: ش��كل گيري نهضت فرآوري يك اتفاق 

مثبت در صنعت معدن به خصوص سنگ آهن كشور 
است؛ حركت بسياري از ش��ركت ها به سمت فرآوري 
بدون حمايت دولت��ي يك اتفاق خوب اس��ت اما بايد 
توجه داش��ت در فرايند فرآوري از تبديل س��نگ آهن 
به كنس��تانتره، گندله، آهن اسفنجي و شمش فولاد و 
مقاطع فولادي، نهايتا اين بازار مصرف است كه سود و 
زيان را مشخص مي كند و اگر نتوانيم محصول به دست 
آمده را صادر كنيم يا به دليل توقف پروژه هاي عمراني 
به مصرف بازار داخلي برسانيم، توليد فولاد تحت تاثير 
قرار خواه��د گرفت كه تمامي زنجيره ف��ولاد را تحت 
الش��عاع قرار خواهد داد.رييس انجمن توليدكنندگان 
وصادركنندگان سنگ آهن اذعان داشت: بسياري از 
كارخانه هاي ما به تازگي به زنجيره فولاد پيوسته اند و 
اگر پيرو كاهش توليد فولاد، نتوانند بازاريابي و فروش 
موفقي داشته باشند، در نهايت به مشكل خواهند خورد.

وي گفت: دو حوزه مهم در اقتصاد ما وجود دارد كه نبايد 
يكي را فداي ديگري كرد؛ حوزه نخست صادرات است 
كه در هر شرايطي حتي جنگ، نبايد آن را متوقف كرد؛ با 
وجود قرار گرفتن در شرايط تحريم مي توان راهكارهايي 
را براي ص��ادرات در همه اصناف، حتي به ميزان اندك 
طراحي و اجرا كرد؛ حوزه بعدي توليد است؛ قيمت تمام 
ش��ده در اين بخش از اهميت زيادي برخوردار اس��ت؛ 
ضعف دولت در كنترل قيمت ها در همه بخش ها از جمله 
خدمات و كالا منجر به بالا رفتن قيمت تمام ش��ده هر 
محصولي در كارخانه جات خواهد شد كه ميل به مصرف 

را در حلقه هاي بعدي كاهش خواهد داد.
 مه��رداد اكبريان اذعان داش��ت: كاهش توليد خطر 
بزرگي براي زنجيره فولاد محسوب مي شود و به دليل 
اينكه س��رمايه هاي بس��ياري پس از فراخوان دولت 
براي كار در حوزه معدن جذب اين بخش ش��ده و در 
صورت عدم همراهي و خلأ بازار فروش، اين سرمايه ها 

از دست خواهد رفت.

 اكبريان به موضوع احياي معادن كوچك و متوس��ط 
و متمرك��ز كردن مع��ادن كوچك دري��ك منطقه و 
برنامه ريزي ب��راي همكاري ش��ركت هاي كوچك با 
معادن بزرگ به عنوان شركت مادر به منظور كاهش 
قيمت تمام ش��ده اش��اره كرد و گفت: پيشنهاد ما به 
دولت اين است كه در يك تا دو سال آينده كه شرايط 
براي حوزه معدن س��خت تر از گذشته خواهد شد؛ از 
سخت گيري هاي زياد خصوصا حقوق دولتي بپرهيزد 
و با كاهش بروكراسي، مسير فعاليت اين شركت ها را 

تسهيل كند.
وي خواستار اعمال اصاحات در سامانه نيما شد و گفت: 
معتقديم نيت طراحان سامانه نيما خير بوده و بازگشت 
ارز حاصل از صادرات در شرايط فعلي حياتي است اما 
واقعيت اين است كه اين س��امانه مشكل نرم افزاري 
دارد و در عمل قابل اجرا نيست و بسياري از شركت ها 
نمي توانند با آن كار كنند؛ پيشنهاد ما اعطاي مجوز به 
صرافي هاي مجاز براي انجام معامات به صورت آزاد 
است؛ در اين پروسه معامات بصورت شفاف و با ارايه 

اوراق صادراتي به دولت انجام خواهد گرفت.
اكبريان در ادامه به شرح وضعيت صادرات محصولات 
معدني به كش��ورهاي هدف صادراتي مهم از جمله 
چي��ن پرداخت و گفت: بيش از ن��ود درصد صادرات 
محصولات معدني كشور به چين صادر مي شود و در 
حال حاضر روند صادرات به اين كش��ور خوب است؛ 
چين همواره آخرين كشوري اس��ت كه روابط خود 
را با ايران محدود مي كند؛ البت��ه يك تغيير رويه در 
جريان تحريم ها از وي چين مشاهده شده كه طي آن 
شركت هاي بزرگ و معتبر چيني به مروراز قراردادها 
كنار مي كشند و به جاي خود شركت هاي كوچك و 
متوسط را جايگزين مي كنند. كه اين موضوع تا حدي 
براي فعالين صادراتي تازگي دارد اما در مجموع فرايند 

صادرات به اين كشور تداوم دارد.
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تزريق سرمايه در گردش به 
بنگاه هاي بدهكار  بي تاثير است

مديريت تامين مالي و سرمايه در گردش از مهم ترين 
بخش هاي مديريت در سازمان هاي توليدي است كه 
نقش بسيار مهمي در آينده بنگاه هاي اقتصادي ايفا 
مي كند؛ توانايي واحدهاي توليدي در مشخص كردن 
منابع مالي بالقوه اعم از داخلي يا خارجي براي تهيه 
سرمايه به منظور سرمايه گذاري و تهيه برنامه هاي 
مالي مناسب از عوامل اصلي بقا وتوسعه بنگاه هاي 
توليدي محسوب مي شود.اقتصاد متكي به سيستم 
بانكي باعث شده عمده منابع مالي بنگاه ها از طريق 
سيستم بانكي تامين مالي شود، اين در حالي است 
كه بسياري از واحدهاي توليدي در كشور به سيستم 
بانكي بدهكارند و تا تسويه كامل اقساط وام هاي خود، 
قادر به تامين مالي مجدد از سيستم بانكي نيستند؛ 
هرچند از س��وي دولت وعده تنفس به اين بدهي ها 
داده ش��ده اما كماكان مهم تري��ن معضل بنگا هاي 
اقتصادي بدهي هاي معوق است.  عبدالوهاب سهل 
آبادي در گفت وگو با پايگاه خبري اگزيم نيوز در اين 
باره گفت: سرمايه درگردش منحصرا به بنگاه هايي 
مي تواند كمك كند كه بده��ي قبلي ندارند رييس 
خانه صنعت، معدن و تجارت كش��ور در ادامه افزود: 
پرداخت هرگونه تسهيات به بنگاه هاي كوچك و 
متوسطي كه ديون معوق دارند، سم است؛ قرار بر اين 
بوده كه دولت براي اين دست بدهي ها تنفس اعام 
كند به اين ترتيب فرصتي براي ساماندهي وضعيت 
توليد به اين ش��ركت ها داده ش��ود. وي افزود: قطعا 
س��رمايه در گردش در شرايطي كه بنگاه ها با پايين 
آمدن نرخ ارز و كاهش قاب��ل توجه ارزش پول ملي 
دست به گريبانند مي تواند كمك بسيار مهمي باشد. 
س��هل آبادي اعام كرد: خواسته جامعه صنعتي و 
معدني در ارتباط با موضوع معوقه بنگاه هاي اقتصادي 
كه عاوه ب��ر بالا بودن نرخ تس��هياتي كه دريافت 
كرده اند، با جريمه ها ي روزافزون نيز مواجه هستند، 
اين است كه برنامه حمايتي براي تنفس بدهي هاي 
اين شركت ها متناسب با وضعيت آنها طراحي و اجرا 
شود. وي در مورد موضوع افزايش نرخ سود با نكي و 
تاثرات متعاقب آن بر نرخ تسهيات گفت: با كاهش 
نرخ سود بانكي شاهد سرازير شدن پول به بازارهاي 
غير مولدي چون ارز، س��كه و زمين هستيم؛ به نظر 
مي رسد سياست گذاران مالي كشور برنامه مشخصي 
براي اين موضوع پيش بيني نكرده اند.  عبدالوهاب 
سهل آبادي گفت: ما راهي براي قوي تر كردن بورس 
و عام كردن س��هامي واحدهاي صنعتي به منظور 
جذب سرمايه هاي مردم پيدا نكرده ايم. وي به اهميت 
همگرايي تشكل ها براي جلب اعتماد مردم اشاره كرد 
و گفت: سنديكاها و انجمن هاي مختلف مي توانند 
اعتماد اقشار مختلف را به دست آورند و سرمايه هاي 
جمع آوري ش��ده را به مصرف بهين��ه در بنگاه هاي 

اقتصادي جذب كنند.
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سرمايه گذاران در امريكا نگران تبعات افزايش دستمزدها هستند

نگاهي به قاره سبز در 100سالگي جنگ جهاني اول

آيا»سودحاشيه«شركتهالاغرميشود؟

نظم ليبرال اروپا پايدار خواهد ماند؟

گروه جهان|
شركت هاي امريكايي نسبت به افزايش دستمزدها كه 
مي تواند سود حاش��يه اي آنان را تحت تاثير قرار دهد، 
هشدار مي دهند. اين مساله نگراني سرمايه گذاران را 
برانگيخته كه دامنه افت رشد سود در سال آينده بيش 

پيش بيني ها باشد. 
در ميانه نتايج يك سه ماهه قدرتمند رشد اقتصادي، 
افزايش هزينه هاي نيروي كار به يك نگران جدي براي 
شركت هاي امريكايي تبديل شده است. رويترز گزارش 
داده كه شمار شركت هاي امريكايي ها كه نسبت به سود 
حاشيه اي خود در سال گذشته نگران هستند، نسبت به 
سال گذشته در همين زمان افزايش قابل ملاحظه اي 
داشته است. هفته آينده چندين شركت خرده فروشي 
از جمله والمارت و ميس��يز قرار است كه گزارش هاي 
فعاليت خود را منتشر كنند و در اين ميان سرمايه گذاران 
شديدا مشتاق آن هستند كه ببينند اين شركت ها درباره 

هزينه هاي نيروي كار چه خواهند گفت. 
رستوران ها و خرده فروشي ها تمايل دارند كه كارمندان 
زيادي داشته باشند و به همين دليل انتظار مي رود كه 
از جمله شركت ها و كسب و كارهايي باشند كه افزايش 
دستمزدها بيشترين تاثير را بر سود و گردش مالي اين 
شركت ها داشته باش��د. استراتژيست هاي اقتصادي 
مورگان اس��تنلي پيش بين��ي كرده اند ك��ه هتل ها، 
رس��توران ها، خرده فروش��ي ها، تجهيزات و خدمات 
انرژي، خدمات فناوري اطلاعات احتمالا جزو كسب 
و كارهايي هستند كه بيش از همه در معرض افزايش 

دستمزدها قرار دارند.
كريستينا هوپر استراتژيست بازار جهاني اينوسكو در 
نيويورك، در اين باره مي گويد: »فشارهاي دستمزدي 
مدتي است كه آغاز شده، اما در نهايت تاثيرات آن را در 
گزارش ماه اكتبر ديديم. بنا براين فكر مي كنم كه اين 
مساله همچنان به عنوان يك چالش جدي باقي بماند.«

فشارهاي دستمزدي مي تواند براي درآمدهاي سالانه 
شركت هاي »اس اند پي« مي تواند مساله اي جدي باشد. 
انتظار مي رود كه رشد سود هر سهم اين شركت ها پس 

از ي��ك افزايش 24 درصدي در س��ال 2018 به دليل 
سياس��ت هاي مالياتي دولت امريكا، در س��ال آينده 
ميلادي افتي 9 درص��دي را تجربه كند. در تازه ترين 
گزارش بازار كار ايالات متحده كه در ماه اكتبر منتشر 
 ش��د، دس��تمزدها ركورد بيشترين سود س��اليانه را 

ثبت كردند. 
گزارش جداگانه ديگري درباره شاخص هزينه اشتغال 
نشان مي دهد كه بيشترين ميزان هزينه هاي نيروي كار 
پس از افزايش 0.8 درصدي در سه ماهه سوم و رشد 0.6 
درصدي در سه ماهه دوم، نرخ رشد سالانه 2.8 درصدي 

را شاهد بوده است. ايجاد 7.14 فرصت شغلي كه نياز 
به نيروي كار دارد باعث ش��ده ت��ا كارفرمايان مجبور 
شوند براي جذب و حفظ نيروي كار خود دستمزدها 

را افزايش دهند. 
در گزارش رويترز آمده، شركت خرده فروشي آمازون ماه 
گذشته اعلام كرده است كه حداقل حقوق اين شركت 
آنلاين از ماه نوامبر براي كارمندان و كاركنان امريكايي 
به ازاي هر س��اعت كار 15 دلار خواه��د بود. علاوه بر 
اين، با پيروزي دموكرات ها در انتخابات هفته گذشته 
ميان دوره كنگره در مجلس نمايندگان امريكا احتمال 

افزايش دستمزدهاي فدرال هم بيشتر شده است. در 
ميان ش��ركت هايي كه درباره آثار افزايش دستمزدها 
صحبت كرده اند، كوين اوزان مسوول امور مالي شركت 
مك دونالد 23 اكتبر گفته ك��ه هزينه هاي نيروهاي 
انساني از جمله فش��ارهايي است كه در ماه هاي اخير 
سود حاشيه اي اين شركت را تحت تاثير قرار داده است. 
جيم هارتونگ رييس مالي چيپوتل مكزيكن گريل، در 
اين باره مي گويد كه انتظار دارد هزينه هاي نيروي كار 
در سه ماهه چهارم همچنان بيشتر شود. گفته شده اين 
شركت مانند بس��ياري از كسب و كارهاي ديگر توقع 

دارند كه فشارهاي دستمزدي بيش از انتظارها باشد. 
كل��ي ويليامز ريي��س و مدير اجرايي ش��ركت ماركو 
اويل ويل نشنال، هم گزارش داده است كه هزينه  تهيه 
فولاد و هزينه نيروهاي كار اين شركت روند افزايشي 
داشته بطوري كه سود حاشيه اي اين شركت را از محل 
افزايش قيمت ها در تمامي بخش هاي اين كسب و كار 

تحت تاثير قرار داده است. 
به يقين، اصلاحات مالياتي كه كنگره در اواخر س��ال 
2017 ميلادي تصويب كرد به شركت ها كمك كرده 
تا بخشي از هزينه هاي اضافي را جبران كنند و همين 
مساله باعث ش��ده كه ش��ركت هاي اس اند پي500 
 بيش��ترين س��ود را از س��ال 2010 ميلادي تاكنون

 داشته باشند. 
راسل پرايز اقتصاددان ارشد بخش مالي، معتقد است 
كه نرخ هاي پايين تر مالياتي بايد در نهايت شركت ها 
را قادر سازد كه دس��تمزدها را افزايش دهند؛ آن هم 
بدون اينكه نيازي باشد تا از حاشيه سود براي پرداخت 
اين هزينه استفاده كنند. استراتژيست هاي گلدمن 
س��اكس معتقدند كه تورم دستمزد در كنار افزايش 
تعرفه ها و هزينه هاي بدهي يكي از ريسك هاي سود 
حاشيه اي اس اند پي 500 است. آنها در يادداشتي كه 
در اين باره نوشته اند، آورده اند: »مديريت شركت ها 
در بخش جبران هزينه هاي ناشي از افزايش تعرفه ها 
بيا بازس��ازي زنجيره تامين تقريبا قابل اعتماد ظاهر 
ش��ده است. با اين حال مس��اله اصلي در حال حاضر 
افزاي��ش رقابت ب��راي نيروي كار و تش��ديد فش��ار 

دستمزدهاست.« 
به اعتقاد كارشناسان اقتصادي، با ادامه وضع موجود 
برخي كس��ب وكارها به ويژه خرده فروش��ان احتمالا 
مجبور خواهند ش��د كه با لاغرتر كردن سود حاشيه 
دستمزدهاي بيشتري را به كاركنان خود بپردازند. پيتر 
كارديليو اقتصاددان ارشد بازار مستقر در نيويورك در 
اين باره مي گويد: »وقتي حقوق  و دستمزدها به سطحي 
مي رش��د كه مي تواند ايجاد تورم كند، از آن پس تاثير 

منفي بر رشد درآمدها خواهد داشت.« 

گروه جهان|
ده ها نفر از رهبران جهان يك ش��نبه در پاريس گردهم 
آمدند تا در مراس��م يادبود صدمين سالگرد پايان جنگ 
جهاني اول ش��ركت كنند؛ اما به نظر مي رسد خاطرات 
كابوس وار اين جنگ خانمان س��وز محو شده و بار ديگر 
شياطين ديرينه همچون اختلافات قومي و ملي گرايي 
متعصبانه در سراس��ر اروپا قابل مشاهده هستند. اكنون 
كه خاطره ها ش��كل تاريخ به خود مي گيرند، اين سوال 
پيش مي آيد كه آيا خواهيم توانست بدون تكرار تاريخ از 
آن درس بگيريم؟ كشورهاي اروپايي پس از درك عواقب 
فاجعه آميز جنگ ها با يكديگر همراه ش��دند تا با عزمي 
مشترك نيروهاي ملي گرايي و نفرت قومي را با چشم انداز 
اتحاديه اروپا، مغلوب كنند. اما نس��ل ج��وان امروز هيچ 
خاطره اي از كشتار صنعتي ندارند. در عوض، آگاهي آنها با 
بحران مالي ده ساله و هجوم مهاجران از آفريقا و خاورميانه 
شكل گرفته است و وعده اتحاديه اروپا به اروپايي متحد 

كه هرگز عملي نشد.
نيويورك  تايمز نوشته، براي بسياري جنگ جهاني خونين 
اروپا به اندازه عصر حجر دور اس��ت؛ اما همين 100 سال 
پيش، جنگ جهاني اول به كشته شدن 16 ميليون سرباز 
و غيرنظامي منجر ش��د و ميراث آن شكل گيري اروپاي 
امروزي بود.وينستون چرچيل نخس��ت وزير افسانه اي 
بريتانيايي در سال هاي 1914 تا 1945 يك بار گفته بود 

»جنگي براي پايان دادن به همه جنگ ها« صحنه را براي 
درگيري فاجعه آميز و يك كشتار دسته  جمعي وحشيانه 
آماده كرد. او در س��ال 1948 گفته ب��ود: »آنهايي كه در 
آموختن از تاريخ شكست مي خورند، محكوم به تكرار آن 
هس��تند.« آنگلا مركل صدراعظم آلمان، كه تصميمش 
درباره پذيرش بيش از يك ميليون مهاجر در آلمان در سال 
2015 در ابتدا به نماد نظم ليبرال اروپايي تبديل شد اما در 
نهايت به ظهور مجدد راست افراطي در اين كشور انجاميد، 
گفته تاريخ هنوز نتوانسته در اين باره تصميم گيري كند 
كه اروپا درس هاي خود را از گذشته آموخته است يا خير. 
او درب��اره جنگ جهاني دوم هم گفته: »در زماني زندگي 
مي كنيم كه ش��اهدان عيني اين دوره وحشتناك تاريخ 
آلمان، در حال مرگ هس��تند. در اين مرحله اس��ت كه 
مي توانيم بگوييم حقيقتا از تاريخ درسي گرفته ايم يا نه.«

آخرين كهنه  س��رباز جنگ جهاني اول در س��ال 2012 
درگذشت و ش��مار افرادي كه تجربه جنگ جهاني دوم 
و هولوكاس��ت را داش��ته اند نيز به س��رعت رو به كاهش 
است. سياستمداران عمدتا از تاريخ به صورت انتخابي و 
زماني اس��تفاده مي كنند كه به نفعشان است؛ اما در اين 
مورد، فراموش كردن تاريخ به نفع هيچ كس��ي نخواهد 
بود. اكنون هم مثل آن زمان، مركز سياسي اروپا ضعيف 
است و حمايت از سياست هاي افراطي افزايش يافته است. 
ملي گرايي كه با تنفرهاي قومي در ارتباط است، طرفداران 

زيادي يافته و در بسياري از كش��ورهاي اروپايي دولتي 
پوپوليستي روي كار آمده است.

در ايتاليا كه يكي از بنيان گذاران اتحاديه اروپاست، ماتئو 
سالويني معاون ملي گراي نخست وزير قايق هاي مهاجران 
را از ساحل اين كشور بازگردانده و خروج مهاجران از رم را 
خواستار شده است. ويكتور اوربان نخست وزير مجارستان، 
عليه مسلمانان س��خن مي گويد و آش��كارا نسخه اي از 
»دموكراس��ي غيرليبرال« را ارايه مي كند. او اوايل سال 
جاري ميلادي گفته است: »در 1990، اروپا آينده ما بود. 

اما امروز، ما آينده اروپا هستيم.«
گفتمان سياسي هم به شيوه اي آشنا بي نتيجه مي مانند. 
در آلمان، جناح راست افراطي به صداي اصلي اپوزيسيون 
در پارلمان تبديل ش��ده است و رسانه هاي جريان اصلي 
را با نس��بت دادن دروغ گويي به آنها به استهزا مي گيرد. 
»لوگن پرسه«، واژه مورد استفاده آنها، درست همان واژه اي 
 اس��ت كه اولين مرتبه نازي ها در ده��ه 1920 و پيش از 

به قدرت رسيدن استفاده كرده بودند.
پس از جنگ جهاني دوم، اتحاديه اروپا س��عي داش��ت 
از طري��ق ايجاد يك بازار مش��ترك، يك ارز مش��ترك، 
ي��ك منطقه مس��افرتي بدون ني��از به روادي��د و متحد 
كردن حاكميت ها در برخي مناط��ق، از وقوع مجدد هر 
اتفاقي مش��ابه جنگ هاي جهاني جلوگي��ري كند. اما 
يكشنبه در كنار مركل و ميزبانش يعني امانوئل ماكرون 

رييس جمهوري فرانسوي حامي اروپا، شماري از رهبران 
ملي گرا ايس��تاده بودند كه هيچ چيزي را به اندازه از هم 
گس��يختن اتحاديه اروپا نمي خواس��تند. دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امريكا، از جمله اين افراد بود و در كنار او 
هم ولاديمير پوتين رييس جمهور روسيه و رجب طيب 

اردوغان رييس جمهوري تركيه ايستاده بودند.
مورخان معتقدند بين ش��رايط كنوني با دوران شكننده 
پس از جنگ جهاني اول ارتباط مستقيمي وجود ندارد و 
تفاوت هاي قابل توجهي هست كه بايد به آنها توجه شود. 
پيش از جنگ جهاني اول، اروپاي متشكل از امپراتوري ها 
تازه به اروپاي متشكل از كشورها تبديل شده بود. سنت 
ليبرال دموكراس��ي هنوز مورد آزمون و خطا قرار نگرفته 
بود؛ مشكلات اقتصادي به  كلي در سطح ديگري بود. حتي 

در برلين كودكان از سوء تغذيه مي مردند. وراي همه اينها، 
اكنون فرهنگ نظامي كه آن زمان در اروپا رايج بود، ديگر 
وجود ندارد. فرانسه و آلمان كه براي چندين قرن دشمن 

يكديگر بودند، اكنون متحداني نزديك هستند.
مي توان گفت هيچ كسي نمي داند چه آينده اي در انتظار 
اروپا است. اروپا وارد دوره اي ناشناخته شده  است و كسي 
نمي داند ك��ه تاريخ نگاران قرن هاي بع��دي چه چيزي 
درباره اروپاي س��ال 2018 خواهند نوشت. آنتوني بيور 
نويسنده مشهور كتاب هاي تاريخي، چندان به اين مساله 
خوش بين نيست و پيش بيني مي كند كه معماي اخلاقي 
در آينده دموكراسي ليبرال اروپا را از بين خواهد برد. بحران 
مهاجرت 2015 تنها نمونه اي از اتفاقاتي بود كه در آينده 

باز هم تكرار خواهند شد. 

دريچه

كوتاه از منطقه

چين از موشك مافوق صوت 
جديد رونمايي كرد

آراي انتخاباتي ايالت فلوريدا 
بازشماري مي شود

 طرح »معامله قرن« ترامپ
به زودي اعلام خواهد شد

آتش سوزي كاليفرنيا ۲۵ كشته 
و ۲۵0 هزار آواره برجاي گذاشت

تظاهرات عليه سياست هاي 
مهاجرتي دولت ايتاليا
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 آغاز اجلاس آسيايي
با محوريت تجارت

گروه جهان| س��ي و س��ومين نشس��ت مجمع 
كشورهاي جنوب شرق آسيا موسوم به »آ سه آن« و 
رويدادهاي مرتبط با آن از يكشنبه در سنگاپور كليد 

خورد و پنج شنبه پايان مي يابد.
به گزارش اس��پوتنيك، اين نشس��ت به رياس��ت 
لي هسينگ لونگ، نخس��ت وزير سنگاپور برگزار 
مي شود و بيانگر پايان دوران رياست اين كشور بر 
اين مجمع است و رياست مجمع در مراسم پاياني 
به پراي��وت چان اوچا، نخس��ت وزير تايلند واگذار 
مي شود.رهبران كشورهاي عضو آ سه آن قرار است 
چارچوپ شهرهاي هوشمند اين مجمع را با هدف 
توسعه شهري در سراسر كشورهاي عضو آماده كرده 
و درباره دس��تاوردها و اهداف آ سه آن به گفت وگو 
بنش��ينند. آنها همچنين قرار اس��ت به بررس��ي 
پيشرفت در ارتباط با ايجاد شراكت اقتصادي جامع 

منطقه اي بپردازند.
ولاديمي��ر پوتي��ن رييس جمهوري روس��يه، لي 
كچيان��گ نخس��ت وزير چي��ن، نارن��درا مودي 
نخس��ت وزير هند، شينزو آبه  نخس��ت وزير ژاپن 
و ماي��ك پنس مع��اون رييس جمه��وري امريكا 
در اين نشس��ت حض��ور دارند. ام��ا دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امريكا برنام��ه اي براي حضور در 
اجلاس آس��يايي ندارد و همين مساله سوالاتي را 
درباره تعهدات امريكا در ارتباط با اس��تراتژي  در 
اين منطق��ه ايجاد كرده و اين در حالي اس��ت كه 
قدرت هاي منطقه اي از جمل��ه چين، ژاپن و هند 
به دنبال جلب حماي��ت از نظام تجاري چندجانبه 
هس��تند. به گزارش رويترز، رهبران حوزه آس��يا 
پاسيفيك براي بازنگري درباره درخواست ها براي 
چندجانبه گرايي و ح��ل درگيري هاي منطقه اي 
از جمله بح��ران روهينگيا در ميانمار و تنش ها در 

درياي چين جنوبي گردهم  آمده اند.
نخست وزير چين احتمالا در جريان نشست هاي 
آس��ه آن در جهت جلب حمايت از بسته مشاركت 
اقتصادي جامع منطقه اي )RCEP( خواهد كوشيد. 
مذكرات درباره اين بسته پيشتر انجام شده است. 
در اين بس��ته 16 كشور از جمله چين، هند، ژاپن، 
كره جنوبي حضور دارند اما امريكا عضو اين بسته 
نيس��ت. ترامپ بر اين باور اس��ت ك��ه توافق هاي 
تجاري بايد منصفانه و براساس اصول متقابل باشد. 
او بسته هاي تجاري با كره جنوبي و توافق تجاري سه 
جانبه با مكزيك و كانادا را مورد بازنگري و مذاكرات 

دوباره قرار داده است. 

 حمله حشد شعبي
 به مواضع داعش در سوريه

نيروهاي حشد ش��عبي عراق اعلام كردند كه نفوذ 
گروهي از داعش��ي ها ب��ه مرزهاي مش��ترك اين 
كشور با سوريه را ناكام گذاشته و مقرهاي اين گروه 
تروريستي را در داخل خاك سوريه هدف قرار دادند. 
به گزارش ايس��نا، نيروهاي حش��د شعبي گروهي 
از داعش��ي ها را كه قصد نزديك شدن به مرزهاي 
مشترك عراق با سوريه و نفوذ از طريق آنها را داشتند، 
هدف قرار دادند. داعش در سال هاي 2014 و 2015 
كنترل مناطق گسترده اي در س��وريه و عراق را به 
دس��ت گرفت. عراق دسامبر سال گذشته پيروزي 
خود بر اين گروه تروريس��تي و ني��ز بازپس گيري 

تمامي اراضي اش از كنترل داعش را اعلام كرد.

 انتشار پيام هاي صوتي
قتل خاشقجي

تركي��ه فايل هاي صوتي ضبط ش��ده در ارتباط 
با مرگ جم��ال خاش��قجي روزنامه نگار منتقد 
دولت عربس��تان را به امريكا، آلمان، فرانس��ه و 
بريتانيا تحويل داده اس��ت. رجب طيب اردوغان 
رييس جمهور تركيه، گفته تمامي اين كشورها 
فرصت دارند تا به اين فايل هاي صوتي گوش دهند. 
اردوغان گفته عربستان مي داند كه قاتل خاشقجي 
در بين گروه 15 نفره اي است كه وارد تركيه شدند. 
عربستان پس از فشار سنگين بين المللي پذيرفت 
كه خاش��قجي با برنامه ريزي قبلي كشته شده 
است. گفته شده، روساي جمهور تركيه و امريكا در 
پاريس در حاشيه يكصدمين سالگرد جنگ جهاني 

اول در اين باره گفت وگو كرده اند.

 قطر جنگنده هاي تايفون
را تحويل مي گيرد

س��فير انگلي��س در دوحه گفته بخش��ي از 24 
فرونده جنگنده تايفون كه قرار اس��ت براي قطر 
ساخته ش��ود 2022 و همزمان با برگزاري جام 
جهاني فوتبال در اين كشور تحويل داده مي شود. 
به گزارش رويترز، همكاري هاي انگليس با قطر 
محدود به جام جهاني نخواهد بود و اين همكاري 
قرار است براي سال هاي متوالي ادامه داشته باشد. 
گفته شده، قطر با 48 ميليارد دلار سرمايه گذاري 
در انگليس سومين شريك تجاري لندن در منطقه 
محسوب مي شود و اعلام آمادگي قطر براي ادامه 
سرمايه گذاري پس از برگزيت نشان دهنده اعتماد 

دوحه به اقتصاد بريتانيا است. 

 كشته شدن 22 داعشي
در ننگرهار

مقام هاي ننگرهار افغانستان گفته اند 22 عضو 
گروه تروريستي داعش طي حملات ارتش كشته 
و 11نفر ديگر دستگير شده اند. به گزارش ايرنا، 
نيروهاي ارتش به پايگاه داعش در »نازيان« در 
جنوبي ترين بخش استان ننگرهار و در مجاورت 
مرز مشترك با پاكستان حمله كرده اند. ننگرهار از 

مناطق ناآرام افغانستان به شمار مي رود. 

گروه جهان|چين در نمايشگاه هوايي در جنوب 
چين از يك مدل موش��ك جديد »مافوق صوت« 

رونمايي كرد. 
به گزارش گلوبال تايمز، اين موشك از موشك هاي 
مدل كروز مافوق صوت »اچ دي - 1« اس��ت كه 
مي تواند براي هدف قرار دادن ناوهاي هواپيمابر 
مورد اس��تفاده قرار گيرد و قدرت تخريبي بسيار 
بالايي دارد. موش��ك س��رعتي بي��ن 2.2 تا 3.5 
م��اخ دارد و مي تواند اهداف��ش را در فاصله 290 
كيلومتري هدف قرار دهد. موشك جديد مافوق 
صوت چين دو هزار و 200 كيلوگرم وزن دارد و تا 
15 كيلومتر توان ارتفاع گرفتن دارد و در روي دريا 
نيز تا 6 متر زيرسطحي حركت مي كند و در خلال 
5 دقيقه قابليت پرواز پيدا مي كند و 10ثانيه بعد از 
آن دومين فروند آماده پرتاب مي شود. اين موشك 
كه به »قاتل ناوهاي هواپيمابر« شهرت دارد براي 

صادرات ساخته شده است. 
اين موش��ك كه در ماه اكتبر با موفقيت آزمايش 
شده با موش��ك هاي براهموس ساخت مشترك 
هند و روس��يه برابري مي كند و مي تواند از روي 
كش��تي پرتاب ش��ود. در همين ح��ال جت هاي 
جنگن��ده جديد، ان��واع تجهيزات و تس��ليحات 
پيش��رفته هوايي، س��امانه هاي پهپ��ادي نوين، 
س��امانه هاي راداري و ديگر تجهيزات و مدلي از 
ايستگاه فضايي از جمله تجهيزاتي است كه در اين 
نمايش��گاه هوايي نمايش داده شده است. در اين 
نمايشگاه جت جنگنده جي20 رادارگريز چين از 
نسل هواپيماهاي رزمي جديد و مدلي از هواپيماي 

ترابري واي20 به نمايش گذاشته شده است. 

گروه جهان| با گذشت سه روز از پايان راي گيري 
و ش��مارش آراء انتخاب��ات مي��ان دوره كنگ��ره و 
فرمانداري هاي ايالات متحده، مديركل امور ايالتي 
فلوريدا شامگاه ش��نبه اعلام كرد آراء اخذ شده در 
اين ايالت بازش��ماري خواهند شد. قرار است نتايج 

بازشماري روز پنج شنبه اعلام شود.
به گزارش يورونيوز، بر اساس گزارشات غيررسمي 
درباره آراء ش��مارش ش��ده، ريك اس��كات، نامزد 
جمهوري خواه ب��راي ورود به مجلس س��نا از بيل 
نلس��ون، س��ناتور دموكرات با 12 هزار و 500 راي 
)0.15 درصد( پيشي  گرفته است. اختلاف آراء بين 
اندرو گيلم، نامزد دموكرات ها و ران دس��انتز، نامزد 
جمهوري خواهان براي فرمانداري اين ايالت 34 هزار 
راي يا 0.41 درصد اس��ت. بر اساس قوانين امريكا، 
اگر اختلاف آراء اخذ شده كمتر از 0.5درصد باشد، 
آراء بايد توسط ماشين بازشماري شوند.  سناتور بيل 
نلسون كه براي حفظ كرسي خود در سنا مي جنگد، 
اعلام كرده اس��ت كه از س��لامت انتخاب��ات و روند 
بازش��ماري آراء اطمينان حاصل خواهد كرد. ريك 
اسكات نامزد جمهورخواه و فرماندار در حال خروج 
فلوريدا روز ش��نبه با ادعاي پي��روزي در انتخابات، 
»فعالان اجتماعي با عقايد چپ« را متهم به دزديدن 
انتخابات به نفع بيل نلسون، سناتور دموكرات كرد. 
دونالد ترام��پ، رييس جمهوري امري��كا، كه براي 
شركت در مراسم صد سالگي پايان جنگ جهاني اول 
در پاريس به سر مي برد در توئيتي نوشت: »آنها سعي 
مي كنند دو انتخابات را در فلوريدا بدزدند. ما از نزديك 
آن را زيرنظر داريم.« ترامپ پيش از ترك واشنگتن 

گفته بود ريك اسكات را برنده انتخابات مي داند.

گروه جهان|رسانه صهيونيستي به نقل از نماينده 
امري��كا در خاورميانه گزارش دادند واش��نگتن به 
زودي طرح موسوم به »معامله قرن« را اعلام خواهد 
كرد. شبكه 10 تلويزيوني اسراييل به نقل از جيسون 
گرينبلات نوشته: »ما آماده ايم به زودي طرح صلح 

رييس جمهوري را منتشر كنيم.«
اين ديپلمات امريكايي گفته از دو طرف در اين طرح 
خواسته خواهد شد براي دستيابي به توافق امتيازاتي 
بدهند. گرينبلات تاكيد كرده هدف طرح صلح امريكا 
دس��تيابي به يك توافق دايم ميان فلسطيني ها و 
اسراييلي ها اس��ت. او گفته: »مطمئن هستيم كه 
اگر دو طرف موافقت كنند كه وارد مذاكرات شوند 
خواهند فهميد كه چرا ما به اين نتايجي كه در طرح 
صلح ارايه خواهد ش��د رس��يده ايم.« اين در حالي 
است كه پيش تر صائب عريقات دبير كميته اجرايي 
سازمان آزاديبخش فلس��طين، گفته بود: »دونالد 
ترامپ با تصميماتش عليه فلسطين، روند صلح را 
نابود كرده است.« عريقات هفته گذشته در كنفرانس 
امنيتي اردن گفته بود: »هيچ كش��ور عربي با طرح 
موسوم به معامله قرن موافقت نخواهد كرد.« براساس 
طرح معامله قرن، دولت فلسطين با مرزهاي موقت 
شامل نيمي از كرانه باختري و نوار غزه بدون قدس 
 اشغالي مي شود كه بررسي مساله پناهندگان را نيز 
در برمي گيرد. صهيونيس��ت ها سال هاست كه براي 
قدس طرح ه��اي درازمدتي در دس��ت اج��را دارند؛ 
مهم ترين طرح صهيونيست ها در اين راستا، ايجاد قدس 
بزرگ است. اش��غالگران قدس قصد دارند محله هاي 
فلسطيني نشين مثل شعفاط، كفرعقب و ابوديس را به 

شهرك هاي صهيونيست نشين الحاق كنند.

گروه جهان| س��همگين ترين آتش سوزي تاريخ 
كاليفرنيا بيش از 250 هزار نفر از ساكنان جنوب و 
شمال اين ايالت را به تخليه فوري منطقه وادار كرده 
است. بنابر آخرين گزارش نيويورك تايمز، تاكنون 
25 نفر جان خود را از دست داده اند و شمار قربانيان 
همچنان رو به افزايش است. از سرنوشت 35 نفر هم 
خبري در دست نيست.به گزارش بي بي سي، هزاران 
آتش نشان براي كنترل اين آتش سوزي ها دست به 
كار شده اند، اما وزش بادهاي شديد و سرعت سريع 
آتش شهرهايي چون پارادايس را به تلي از خاكستر 
بدل كرده اس��ت. در جنوب كاليفرنيا آتش ديگري 
هم به سوي منطقه ماليبو رفته است كه خانه هاي 
بس��يار لوكس هنرپيش��گان هاليوود در آنجا قرار 
دارد. آتش س��وزي وولزي كه حدود 28 هزار هكتار 
را تحت تاثير قرار داده، هفت نفر قرباني گرفته و در 
شهر تاوزند اوك، در ش��مال لس آنجلس هم آتش 
هزاران نفر را ناچار به تخليه فوري كرده است. مارك 
گيلاردوچي از دفتر فرمانداري ايالت گفته: »وسعت 
و شدت ويراني غيرقابل باور و بسيار ناراحت كننده 
اس��ت.« دونالد ترامپ، رييس جمهوري امريكا، كه 
براي حضور در مراسم يكصدمين سال پايان جنگ 
جهاني اول به پاريس رفته در واكنش به اين وضعيت 
فوق العاده در پرجمعيت ترين ايالت امريكا گفته از نظر 
او علت چنين ويراني گسترده اي »مديريت افتضاح« 
جنگل هاس��ت و تهديد كرده بودجه ه��اي فدرال 
كاليفرنيا در اين رابطه را قطع مي كند. هواشناسان 
هشدار داده اند كه وضعيت جدي ممكن است در چند 
روز آينده ادامه يابد و وزش بادهاي شديد مي تواند به 

شعله وري بيشتر آتش  سوزي بينجامد.

گروه جهان| هزاران نفر از مردم ايتاليا با برگزاري 
تظاهرات در شهر رم عليه سياست هاي ضد مهاجرتي 
دولت ائتلافي دس��ت ب��ه اعتراض زدند. س��ناي 
ايتاليا اخيرا فرماني را به تصويب رس��اند كه اخراج 
مهاجران و آوارگان از اين كشور را تسهيل مي كند. 
به گزارش دويچه وله، معترض��ان پلاكاردهايي را 
با ش��عارهايي از قبيل »جان سياه پوس��تان ارزش 
دارد« و »خوشامدگويي به همه« در دست داشتند. 
به گفته برگزاركنندگان، مردم از بيش از 50 ش��هر 
ايتاليا براي ش��ركت در اين تظاه��رات به رم آمده 
بودند تا نسبت به تشديد قوانين اعطاي پناهجويي 
اعتراض كنند. مجلس سناي ايتاليا اخيرا فرماني را 
به تصويب رساند كه به موجب آن اخراج مهاجران 
از اين كشور سهل تر ش��ده و اعطاي پناهجويي به 
دلايل انسان دوستانه عملا از ميان رفته است. دولت 
ايتاليا همچنين در نظر دارد در نحوه توزيع و اسكان 
پناهجويان تغييراتي اعمال كند. طبق اين فرمان 
بخش زيادي از پناهجويان در آينده در پناهگاه ها 
و مراكز بزرگ اس��كان داده مي شوند. از جمله مفاد 
جنجالي اين فرم��ان، مجاز بودن نيروهاي امنيتي 
به استفاده از سلاح ش��وك برقي و تسهيل تخليه 
ساختمان هايي است كه پناهجويان در آن سكونت 
دارند. همچنين پناهجوياني كه خطرناك ارزيابي 
شده اند، طي روندي سريع از كشور اخراج خواهند 
شد. كميسارياي عالي پناهندگان سازمان ملل متحد 
نسبت به تغييرات پيش بيني شده در سياست هاي 
دولت ايتاليا ابراز نگراني كرده است. فرمان تصويب 
ش��ده توس��ط مجلس س��نا بايد به تأييد مجلس 

نمايندگان نيز برسد.
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شكنجه،قتلوناپديدسازيخاشقجيازمنظرحقوقبينالملل

عربستان نمي تواند از بحران خاشقجي عبور كند

نيازمند قانون حمايت از افشاكنندگان فساد هستيم

جاويد منتظران|
مقدمه

جمال خاشقجي )روزنامه نگار منتقد عربستان(، دوم اكتبر 
)دهم مهرماه( پس ازآنكه به منظور انج��ام امور مربوط به 
ازدواجش به كنسولگري عربستان در استانبول وارد گرديد، 
ولي ديگر از آن خارج نگرديد. اين خبري بود كه واكنش هاي 
جهاني گسترده اي را در خصوص اين روزنامه نگار مطرح 
ايجاد نمود. تا اينكه س��رانجام پس از دو هفته، عربستان 
س��عودي در 19 اكتبر، مرگ او را در س��فارت اين كشور 
در استانبول تاييد كرد و بااين حال هرگونه دست داشتن 
مس��تقيم رژيم س��عودي را در اين ماجرا، رد نمود. طبق 
اعلام رياض، اين خبرنگار منتقد سعودي در پي درگيري 
فيزيكي با اش��خاص حاضر در كنس��ولگري كشته شده 
است و در پي اين اتفاق دادستان عربستان سعودي اعلام 
داشته است كه همه افراد مقصر در مرگ اين روزنامه نگار 
مخالف رژيم س��عودي را محاكمه و مورد بازخواست قرار 
مي دهد و بر اين اس��اس تاكن��ون 18 نفر در اين خصوص 
بازداشت شده اند. آنچه مشخص است، توضيحات عربستان 
درباره قتل خاشقجي موردپذيرش جامعه بين الملل نبوده 
و واكنش هاي منفي گسترده اي را به همراه داشته است تا 
جايي كه واكنش هاي انتقادآميزي حتي از سوي متحدين و 
دوستان اين حكومت مرتجع را نيز ايجاد نموده است.»باب 
كوركر«، ريي��س كميته روابط خارجي مجلس س��ناي 
امريكا خواستار مجازات عربستان در صورت اثبات نقش 
آن در اين جنايت ش��ده  اند، فرانسه با جديت قتل جمال 
خاشقجي را محكوم كرد و خواستار شفاف سازي در مورد 
شرايط مرگ خاشقجي و همه مس��وولان اين ماجرا شد. 
آنگلا مركل هم با جديت مرگ خاش��قجي را محكوم كرد 
و اطلاعات منتشرشده در مورد شرايط مرگ وي را ناكافي 
دانست. وزارت امور خارجه انگليس هم با انتشار بيانيه اي 
اعلام كرد اين اقدامي وحش��تناك است و عاملان آن بايد 
حس��اب پس بدهند . فدريكا موگريني مسوول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا هم خواستار تحقيقاتي كامل، معتبر و 
شفاف شد. علاوه براين دبيركل سازمان ملل متحد )آنتونيو 
گوترش(، در بيانيه 19 اكتبر، اظهار داشت كه از توضيحات 
رسمي مقامات عربستان در رابطه با مرگ خاشقجي، عميقاً 
آشفته است و خواستار بررسي شفاف موضوع  است. سازمان 
عفو بين الملل نيز در بيانيه اي به تاريخ 19 اكتبر، اظهارات 
عربس��تان را غيرقابل اعتماد خواند و از مقامات اين كشور 
خواس��ت تا بلافاصله بدن اين روزنامه نگار را براي بررسي 
بيش��تر به كارشناسان مستقل پزش��كي قانوني، تحويل 
دهند. آنچه مشخص است، رژيم سعودي به عنوان متهم 
اصلي اين جنايت است. براين اساس در اين يادداشت كه 
در»شمس«منتشر ش��ده، از منظر حقوق بين الملل، به 
بررسي قتل خاش��قجي، چگونگي انجام آنكه با شكنجه 
و سپس ناپديد سازي همراه بوده اس��ت، پرداخت شده و 
عواقب حقوقي بين المللي متوجه رژيم مرتجع عربستان 
سعودي و الزامات دستگاه ديپلماسي كشور در اين خصوص 

را تبيين كرده است.

  قتل فراقضايي خاشقجي
اعدام و قتل فراقضايي  عبارت  اس��ت  از  قتل هاي نامشروع 
و خودس��رانه اي  كه به دس��تور يك دولت و ب��ا رضايت او 
انجام مي گيرد. طبق تعري��ف م�ذكور، اين قتل ها  نتيجه  
سياست هاي هر سطح از حكومتي است كه  به منظور  حذف  
كردن  اشخاص  صورت مي گيرد. مفهوم فرا قضايي با مفاهيم 
غيرقانوني يا خلاف قانون  مترادف  است و بدين معناست كه  
عمل  موردنظر، صراحتاً از س��وي قانون ممنوع اعلام شده 
اس��ت. گاهي  مفهوم »فرا قضايي« با تعبير »خودسرانه يا 
دلبخواهانه « ياد مي ش��ود. دليل آن ، اين  است  كه تعبير 
»فرا قضايي« ريشه در اسناد حقوق بشري مانند م�يثاق 
بين المللي حقوق مدني و سياس��ي دارد. به موجب  ماده ٦ 
ميثاق، ح�ق ب�ر حيات يا منع محروم سازي خودسرانه از 
نعمت زندگي از  يك س��و  و تجويز قتل مجاز ازنظر قضايي 

)نظير مجازات اعدام( از س��وي ديگر، تعريف شده اس�ت . 
لذا شايد اعدامي كه ناقض حق بنيادين حيات باشد، همان 

اش�اره به »اعدام  خودسرانه يا دلبخواهي« باشد .
با اين تعريف و تبيين، قتل هاي هدفمندي كه در سرزمين 
كش��ورهاي ديگر  انجام  و علاوه ب��ر اينكه منجر به نق�ض 
حاكميت و حقوق ملي ك�شور ديگ�ري مي شود، موجب 
بروز چالش هاي ف�راوان���ي در حوزه ح�ق�وق بين الملل 
و نقض آن مي گردد، براين اس��اس )قتل خاشقجي(، كه 
صراحتاً از سوي قانون ممنوع اعلام شده است، از نوع اعدام 

فراقضايي بوده است.

  وضعيت حقوقي قتل فرا قضايي خاشقجي از 
منظر قواعد بين الملل

-  قتل خاشقجي به مثابه جنايت بين المللي
منظور از جنايت بين المللي عملي است كه به صورت جهاني 
مجرمانه شناخته شده است چنين جنايتي به نحو جدي 
نگراني بين المللي را دامن مي زند و به دلايل معتبر نمي توان 
رس��يدگي به آن را در صلاحيت انحصاري دولتي دانست 
كه در شرايط معمول بر آن جرم كنترل دارد. درواقع اينجا 
مساله صلاحيت جهاني مطرح هست. آنچه سبب مي شود 
تروريسم به عنوان جنايتي بين المللي موردبحث قرار گيرد 

و منشأ نگراني هاي بين المللي باشد: 
1 -آثار فرامرزي جرم؛ 

2 -نقض حقوق طبيعي و اخلاقي بشر و جريحه دار 
كردن وجدان بشري؛ 

3 -تهديد عليه صلح، امنيت و سعادت جهاني است.
بنابراين جرم انگاري تروريسم به نوعي حمايت از ارزش هاي 
مشتركي است كه براي جامعه بين المللي مهم تلقي مي شود. 
بنابراين ازآنجاكه وضعيت پرونده قتل خاشقجي، نشان از آثار 
فرامرزي جرم؛ نقض حقوق طبيعي و اخلاقي بشر و جريحه دار 
كردن وجدان بشري؛ و نيز تهديد عليه صلح، امنيت و سعادت 
جهاني دارد، براين اساس اطلاق جنايت بين المللي به آن كاملًا 
صحيح اس��ت، و براين اساس دادگاه هايي كه عليه جنايت 
بشري در جهان وجود دارند، مي توانند عليه عربستان وارد 
عمل شوند. درواقع اكنون كه پرونده قتل خاشقجي در مقابل 
ديد و سنجش افكار جهاني است، رفتار مدعيان حقوق بشر 
بيش از گذشته در معرض آزمون قرارگرفته و تنبيه دولت 
عربستان به عنوان رژيمي جنايت كار، به عنوان يك خواسته 

بين المللي پيگيري مي شود.
-قتل و ناپديد س�ازي خاش�قجي به مثابه جنايت 

عليه بشريت
بند اول ماده 7 اساسنامه ديوان بين المللي كيفري، 

ناظر بر جنايت نابودي  است 
طبق سند عناصر جنايات در مقايسه بابيان  بند دوم ماده 7 
از  نقطه نظر  عيني ، نابودي مستلزم آن   اس�ت  ك�ه م�رتكب 
موجب مرگ  يك يا  چند نفر ش��ود. جنايت  نابودي  شامل  
هر  موردي  است كه بطور  مستقيم  ي�ا غ�يرمستقيم ب�اعث 
مرگ  مي شود. علاوه براين ب�ند اول مادهء 7 اساسنامه ديوان 
بين المللي كيفري به ناپديدشدگي اجباري  به عنوان يكي از  
جنايات  عليه بشريت مي پردازد. يكي از جنايات عليه بشريت 
در كنوانسيون امريكايي ن�اپديدشدگي اج�باري  اشخاص  
مورخ  1994 است و خيلي زود به عنوان  يك  بخش از طرح 
كميسيون حقوق بين الملل  1996 درآمد. با پايان يافتن 
مذاكرات رم، ن�گاه  غ�الب اين شد كه ناپديدشدگي اجباري، 
تاكنون  فقط به محروميت  از  آزادي يا يك عمل  غ�يرانساني  
پرداخ�ته ك���ه بايد به عنوان يك جنايت عليه  بش��ريت 
مستقل قلمداد شود. مطابق بند دوم ماده 7 اساسنامه ديوان 
بين المللي كيفري، ناپديدشدگي  اجباري اشخاص به معني 
بازداشت، توقيف يا  آدم ربايي  ب�ا مجوز، حمايت يا رض�ايت 
ي�ك كشور يا يك س��ازمان بين المللي است كه همراه با 
محروميت از ارايه اطلاعات مربوط به شخص است. براين 
اساس، درصورتي كه عربستان، كماكان توضيحات دقيق 
و مستندي از چگونگي مرگ اين روزنامه نگار ارايه ندهد، 
اين مساله مي تواند مرتكب جرم ناپديدشدن اجباري شده 

باشد كه بر اساس مقدمه كنوانسيون بين المللي حمايت از 
تمامي اش��خاص در برابر ناپديدشدن اجباري، اين قتل از 
مصاديق جنايت عليه بشريت است كه قابل پيگرد حقوقي 

در دادگاه هاي بين المللي است.
-شكنجه خاشقجي به مثابه جنايت عليه بشريت

ش��كنجه  به عنوان  يكي از  جنايات عليه بشريت مشمول 
بند اول ماده 7 اساس��نامه ديوان بين المللي ك�يفري قرار 
مي گيرد. اين مقرره مبتني  بربند اول ماده 2 قانون شماره 10 
ش�وراي ك�نترل، بند  )و( ماده  5 اساسنامه  ديوان بين المللي 
كيفري ب�راي ي�وگسلاوي س�ابق و بند )و( ماده 3 اساسنامه 
ديوان بين المللي كيفري روآن�دا هس��ت. س��ند عناصر 
جنايات   علاوه  بر مفاد اساس��نامه چنين مقرر مي كند كه 
حتي ش�كنجه ي�ك نفر با تعريف  اين  ج�نايت  ان�طباق دارد.

به موجب اي�ن م�قرره، »شكنجه به معني ايراد عمدي درد 
ي�ا رن�ج جسمي  يا روحي بر متهمي است كه در بازداشت يا 
تحت كنترل اس�ت، به استثناء شكنجه نبايد شامل  درد  يا 
رن�جي گردد كه در ذات مجازات ق�انوني ي�ا لازمه آنهاست«. 
اين تعريف ن�اظر ب�ر ادبيات  كنوانس��يون شكنجه و ساير 
رفتارها و مجازات ظالمانه، غيرانساني يا تحقيرآميز مصوب 
10 دسامبر 1984 اس���ت. ام�ا  قائل به ارتباط روش هاي 
ش�كنجه ب�ا اه�دافي كه در اين ك�نوانسيون قيدشده، نيست. 
)4( معيار عيني شكنجه به عنوان يك جنايت  عليه  بشريت 
عبارت است از ايراد درد يا رن�ج ش�ديد جسمي يا روحي. 
اين م�عيار ، ع�نصر  اصلي  تعريف حقوق بش��ري شكنجه 
راهم تش��كيل مي دهد. به همين دليل است كه محاكم 
بين المللي  كيفري  براي نمونه به گزارش هاي كميته حقوق 
بشر س�ازمان م�لل متحد يا آراء دادگاه هاي  بين المللي  در  

خ�صوص ممنوعيت شكنجه توجه مي كنند.
بر اساس نمونه هاي صوتي و تصويري كه از صحنه قتل در 
داخل سفارت توسط سازمان اطلاعاتي تركيه ضبط شده 
است پس از ضرب و شتم، ابتدا انگشت هاي دست خاشقجي 
را قطع كردند سپس با تزريق دارو او را به حالت فلج درآوردند 
و درحالي كه كاملًا هوش��يار بود به قط��ع بازوهاي او با اره 
مخصوص بريدن اس��تخوان پرداختند و اين در حالي بود 
كه دكتر جلاد به حاضرين پيش��نهاد مي ك��رد كه براي 
نشنيدن ضجه هاي قرباني با استفاده از گوشي تلفن هاي 
خود موس��يقي گوش كنند و هركسي را كه كوچك ترين 
اعتراضي مي كرد تهديد به معامله اي مشابه مي كرد. صحنه 
اين قصابي را فريادهاي رييس سازمان امنيت سعودي كامل 

مي كرد كه از اسكايم داد مي كشيد كه “كله آن سگ را براي 
من بياوريد. “ با اين وضعيت، از آنجا كه در حقوق بين الملل 
شكنجه و ساير رفتارها و مجازات هاي بي رحمانه، غيرانساني 
و تحقيركننده بطور مطلق ممنوع هستند. اين ممنوعيت 
هنجاري بنيادين است و مطابق با معاهدات بين المللي و 
منطقه اي حقوق بشري، حتي در وضعيت هاي اضطراري 
كه حيات ملتي در معرض تهديد واقع مي شود، غيرقابل 
تعليق به شمار مي آيد، بعلاوه اينكه ممنوعيت شكنجه و ساير 
رفتارهاي بي رحمانه غيرانساني و تحقيركننده حتي در زمان 
بروز تهديدات تروريستي يا خطر ادعايي از سوي يك فرد 
براي امنيت دولت نيز همچنان به اعتبار خود باقي است. لذا 
مي توان گفت كه شكنجه خاشقجي كاملًا برخلاف مباني 
حقوق بين الملل بوده و مصداق جنايت بين المللي است و 
عاملين و دستوردهندگان آن بايد، بر اساس مباني حقوق 

بين الملل، مجازات و محكوم گردند.
-قتل خاشقجي و استفاده از زور در كشوري ديگر 

به مثابه نقض حقوق بين الملل
عمليات تحت كفالت ي�ا كنت�رل ي�ك دول�ت  خ�ارجي  در 
زم�ان ص�لح در حوزه سرزمين دولتي ديگر، باهدف قتل 
سياسي يك�  ره�بر  سياسي، اق�دامي غيرق�انوني و تجاوز 
تلقي  خواهد  شد. چنين  اقدامي  هم  موجب نقض مفاد منشور 
مي شود  و هم  مغ�اير ب�ا حقوق بين الملل عرفي خواهد بود. 
براين اساس  بديهي  اس��ت ك�ه ه�رگونه قت�ل سياس�ي 
مشمول  ممنوعيت اعلام شده از  سوي  سازمان ملل متحد 
عليه اس�تفاده  غيرق�انوني  از زور خواهد بود. تنها استثناي 
روشن بربند ٤ اصل ٢ منش��ور مل�ل متح�د  در خصوص  
ك�اربرد زور، دفاع مشروع ج�معي  و ف�ردي  بر اساس  اصل 
٥١ منشور  است  علاوه  بر آن، معاه�دات بين المللي معاص�ر 
ه�مانن�د م�نش�ور م�ل�ل م�تح�د، ك�نوانس�يون  ن�يويورك ، 
معاهدات اس��ترداد و... در اين خص��وص اتفاق نظر دارن�د 
ك�ه قت�ل سياس�ي اقدامي غيرقانوني بوده و توسط حقوق  
بين الملل  منع گرديده است. فلذا مي توان چن�ين عنوان 
داشت كه ح�قوق بين الملل  هر  نوع عمليات دولتي معطوف 
به قت�ل سياس�ي را در دوران صلح منع كرده و چنين  اقدامي  

استفاده  غيرقانوني از زور تلقي مي شود.
لذا قتل خاشقجي، در داخل ساختمان كنسولگري عربستان 
در استانبول كه منطقه اي تحت حاكميت قضايي عربستان 
است، منجر به نقض ماده 55 معاهده 1963 وين در روابط 
كنسولي و نيز ناديده گرفتن حق حاكميت كشور ميزبان 

گرديده است. بر اساس اين ماده، كليه اشخاصي كه از مزايا 
و مصونيت هاي ديپلماتيك بهره مند مي شوند، بدون آنكه 
به مزايا و مصونيت هاي آنان لطمه اي وارد آيد، مكلف اند كه 
قوانين و مقررات دولت پذيرنده را محترم شمرده و از مداخله 

در امور داخلي آن دولت، خودداري كنند.

  جمع بندي
گرچه عربستان سعودي توانسته است با پول و قراردادهاي 
تسليحاتي، از اتهام بحران يازده سپتامبر و نيز اتهام جنايت 
بين المللي و جنايت جنگي عليه مل��ت يمن، عبور كند، 
اما اكنون بسيار دش��وار اس��ت كه بتواند با پول، از بحران 
قتل روزنامه نگاري به نام خاش��قجي كه زماني از نزديكان 
خاندان سعودي نيز بود، عبور نمايد، چراكه اين موضوع و 
ابعاد گسترده رسانه اي اين قتل، اكنون به مساله اي جهاني 
تبديل شده است. اين جنايت همان گونه كه بيان گرديد، 
كاملًا برخلاف مباني حقوق بين الملل است و ديگر از دايره 
توجهات محافل بين المللي پنهان نخواهد ماند. به لحاظ 
حقوقي و به موجب منش��ور سازمان ملل، مجمع عمومي 
سازمان ملل مي توانند گروه تحقيقاتي و دادگاه ويژه اي براي 
بررسي اين قتل تشكيل دهد تا از احتمال استفاده دولت 
ترامپ يا ديگران از حق وتو در شوراي امنيت سازمان ملل 
جلوگيري شود و رژيم مرتجع عربستان را با عواقب حقوقي 
بين المللي اين قتل مواجه سازند. با توجه به اينكه دستگاه 
سياست خارجي كشورمان، در ابتدا سياست صبر و انتظار را 
در خصوص اين جنايت اتخاذ نمود و سپس بعد چند هفته 
اين جنايت را محكوم كرد. اكنون لازم اس��ت كه با اتخاذ 
مواضع حقوق بشري و حقوق بين المللي در مورد خاشقجي 
از حالت منفعل درآمده و از بستر و فضاي به وجود آمده براي 
نشان دادن جنايات آل سعود و آل خليفه در منطقه استفاده 
نمايد. براين اساس بر دستگاه ديپلماسي ما لازم است، از 
اين موقعيت به خوبي استفاده نمايد و با پرداختن به زواياي 
مختلف اين جنايات كه در اين يادداشت اشاره گرديد، مردم 
جهان را آگاه س��ازد كه قتل خاشقجي تنها يكي از هزاران 
جنايات آل س��عود است و اينگونه جنايات در يمن و ديگر 
كشورها هرلحظه تكرار مي شود و بدين گونه ضمن اينكه 
كارنامه منفي عربستان سعودي در حوزه حقوق بشر، حقوق 
بشردوستانه و حقوق بين الملل را به جهانيان نشان دهد، به 
آنها تفهيم نمايد كه بايد در برابر اين رژيم مرتجع و عقب مانده، 

ايستاد و از حقوق بين الملل و حقوق انسان ها دفاع كرد.

مشاور كميسيون شفافيت و مبارزه با فساد معاونت 
حقوقي رياست جمهوري، فساد را پديده اي خواند 
كه اف�راد حاض�ر در جامعه هم در ش�كل گيري و 
پيشرفت آن سهم دارند و هم از آن آسيب مي بينند. 
وي تصويب و اجراي قانون حمايت از افشاكنندگان 

فساد را راهكاري موثر در اين زمينه عنوان كرد.
از منظر »يحيي پروندي«، تحليلگر سياست گذاري 
و مش�اور مبارزه با فس�اد در كميسيون اجتماعي 
دولت، فساد همچون يك بيماري عفوني است كه 
همه افراد حاضر در جامعه هم ناقل آن هس�تند و 
هم قرباني آن. اما دولت براي مبارزه با فس�اد بايد 
پيشقدم شود و با افزايش اعتماد عمومي و شفافيت، 
برخي از اقدامات عملي و تكنيكي را دنبال كند. از 
جمله اينكه س�ازمان هاي دولتي نسبت به اتخاذ 
فراينده�اي اداري پيش�گيرانه و همچني�ن اخذ 
گواهي ها و ايزوهاي )ISO( مربوطه مكلف ش�وند. 

گفت وگوي ايرنا با وي در ادامه مي آيد: 

  فساد و مبارزه با آن در حوزه هاي مختلف، مساله 
روز كشور است. چه تعريفي از اين پديده داريد؟

پيش از شروع بحث براي فهم ماهيت فساد بهتر است از 
يك تمثيل استفاده كنيم. فساد مانند يك بيماري عفوني 
واگيردار است. كش��وري كه دچار فساد است، مانند يك 
فضاي بيمار اس��ت كه در آن همه اعضا هم ناقل بيماري 
هستند و هم قرباني آن. اين تمثيل از اين جهت اهميت 
دارد كه برخي گمان مي كنند در ش��رايط فس��اد، مردم 
قرباني هستند و دولت عامل اصلي فساد، در حالي كه در 
واقع چنين نيست. مردم و دولت هر دو درگير فساد هستند. 
همه افراد حاضر در جامعه هم در شكل گيري و پيشرفت 

فساد سهم دارند و هم از آن آسيب مي بينند. 
بعد از اين مقدمه مي توانيم فساد را تعريف كنيم. همه ما 

وقتي واژه فساد را مي شنويم ياد اختلاس و دزدي مي افتيم. 
اما فساد محدود به اين موارد نيست، وقتي براي كاري كه 
در عرض 10 روز مي تواند انجام شود، 20 روز زمان صرف 
مي ش��ود نيز با يك نوع فس��اد يا زمينه فرآيندي فسادزا 
مواجه هستيم. تعاريف زيادي از فساد ارايه شده است. اما 
رايج ترين تعريف اين است كه »فرد از قدرت و اختياري كه 
به او داده شده است در راستاي منافع شخصي سواستفاده 
كند.« اختلاس و مانند آن شكل هايي از فساد هستند، اما 
اشكال ديگري را نيز شامل مي شود. مثلا وقتي ناكارآمدي 
نظام اداري منجر به ترويج رش��وه مي شود هم با شكلي از 

فساد مواجه هستيم. 
  چه عواملي زمينه فساد را فراهم و آن را تشديد 

مي كند؟ 
آن چيزي كه باعث تش��ديد اين بيم��اري عفوني واگير 
مي شود از بين رفتن اعتماد عمومي است. وقتي مردم به اين 
باور برسند كه دولت درگير فساد است و هيچ اقدامي براي 
مبارزه با فساد انجام نمي شود، بيشتر به فساد روي مي  آورند. 
به زبان عاميانه مردم با خودشان مي گويند »دولتي ها كه 
مي خورند، ما هم بخوريم.« چنين نگرشي تعاملات مردم با 
دولت را فساد آلود مي كند، مردم از پرداخت ماليات، عوارض 

و ... شانه خالي مي كنند كه خود شكلي از فساد است. 
از طرف ديگر روابط و تعامل بين مردم نيز درگير فس��اد 
مي ش��ود. چرا ك��ه در چنين ش��رايطي افراد س��ودجو 
و منفعت طلب گمان مي كنند با پرداخت رشوه مي توانند 
از قانون بگريزند و با خيال راحت دست به كلاهبرداري و ... 
مي زنند. پس اولويت اول آوردن اعتماد عمومي به جامعه 
است. در فقدان اعتماد عمومي هم تعاملات مردم با دولت و 

هم تعاملات بين خود مردم آلوده به فساد مي شود. 
  دولت ها همواره مدعي مبارزه با فسادند و در اين 
زمينه اقدامات گوناگوني را س�امان مي دهند، اما 
بسياري از آنها موثر نيست. دولت چه طور مداخله 

خود را سامان دهد كه واقعاً موثر باشد؟
در رتبه بندي س��ال 2017 موسسه شفافيت بين الملل، 
كشور ما رتبه 130 از بين 180 كشور را دارد، يعني وضعيت 
شفافيت خيلي ضعيف بوده و فساد بالايي وجود دارد. پس 
هم دولت و هم مردم موظف به اتخاذ اقداماتي براي مبارزه 
با فسادند. وظيفه دولت در دو سطح استراتژيك و تكنيكي 
قابل بيان است. در سطح استراتژيك دولت علاوه بر تمركز 
بر مساله اعتماد عمومي بايد در پي افزايش شفافيت باشد و 
بعد از آن افرادي را براي مبارزه با فساد برگزيند كه خودشان 

مورد اعتماد مردم باشند. 
ثانيا بايد وجود فس��اد را بپذيرند و به آن اذعان كنند؛ اين 
مساله اعتماد عمومي را افزايش مي دهد. همچنين براي 
مبارزه با فساد روش هاي علمي و مورد اجماع جهاني وجود 
دارد كه افراد بايد آموزش هاي لازم را در اين زمينه ببينند و 

از رفتارهاي مديريتي سليقه اي پرهيز كنند. 
نكته ديگر آنكه نبايد شعارهاي نشدني در اين زمينه سر 
داد. مبارزه با فساد يك مبارزه قدم به قدم است. نمي توان 
يك ش��ب فساد را ريش��ه كن كرد. بايد مردم را نسبت به 
طولاني ب��ودن فرايند تغيير آگاه كرد. با فراهم آوردن اين 
مقدمات دولت مي تواند فعاليت هاي ضدفساد را تشويق 
كند و اقدامات عملي براي مبارزه با فساد سامان دهد. براي 
تشويق فعاليت هاي مبارزه با فساد، از جمله بر ملا كردن 
فساد، نيازمند بستر حقوقي مناسب هستيم. بايد قانون 
حمايت از افشا كنندگان فساد تصويب و اجرا شود. اينها 

اقدامات دولت در سطح استراتژيك است. 
  در س�طح تكنيكي و عملياتي دولت بايد به چه 

شكلي ورود كند؟
در اين س��طح دولت بايد سازمان هاي دولتي را نسبت به 
اتخاذ فرايندهاي اداري پيشگيرانه مكلف كند. به اين معنا 
ك��ه فرايندهاي اداري و دولتي بطوري بايد اصلاح ش��ود 
كه امكان فساد به حداقل خود كاهش يابد. براي اين كار 

ابزارهايي مثل مديريت فرآيندهاي سازماني )BPM( با 
رويكرد ضدفساد، بسيار كمك كننده است. 

به شرايط امروزي ما نگاه كنيد. مثلا در خصوص فسادهاي 
بانكي، ما فقط بعد از وقوع فساد و وقتي كه وام هاي كلان 
ميلياردي بدون پشتوانه به افراد اعطا شد، از آن مطلع شده 
و در مواردي با عوامل آن برخورد مي كنيم. در حالي كه اگر 
فرايند وام دهي و اعطاي امتيازات، يا مزايده ها و مناقصه ها از 
قبل به صورتي پيشگيرانه طراحي و اصلاح شده بود، اساساً 

امكان فساد و سواستفاده وجود نداشت. 
مهم تري��ن اص��لاح دولت ب��راي مبارزه با فس��اد همين 
»فرايندهاي سازماني اصلاح ش��ده« )BPM( است كه 
مبتني بر يك دانش تخصصي است و نقش پيش گيري دارد. 
دولت بايد سازمان ها را مكلف كند در بخش هايي كه امكان 
سواستفاده هس��ت، فرايندهاي سازماني را اصلاح كنند. 
دولت بايد سازمان هاي زير مجموعه خود را نسبت به اخذ 
گواهي ها و ايزوهاي )ISO( مربوطه مكلف كند. يك سري 
ايزوهاي بين المللي شناخته شده در اين زمينه وجود دارد. 
راه ديگراستفاده از ابزارهايي مانند دولت الكترونيك است 
كه ميزان مداخله انسان را در فرايندها كمتر مي كند و به 

افزايش شفافيت و كاهش فساد كمك مي كند.
  آيا علاوه بر دولت، مردم هم مي توانند براي كاهش 

فساد قدمي بردارند؟ 
مردم بايد از طريق نهادهاي مدني فعال ورود كنند. اشكال 
گوناگون فس��اد را آم��وزش دهند، وج��دان اجتماعي را 
برانگيزند و به مردم عادي راه هاي مبارزه با فساد را آموزش 
دهند. همچنين ما بستر اعتقادي بسيار خوبي در اين زمينه 
داريم كه به خوبي مي توان از آن استفاده كرد. در اين راه، 

جامعه مدني مي تواند بسيار كمك كننده باشد. 
  گسترش فساد چه پيامدهايي براي جامعه دارد؟ 
فس��اد هم پيامد منفي اقتص��ادي دارد هم پيامد منفي 
اجتماعي. پيامدهاي اقتصادي آنكه بس��يار روشن است. 

از جمله همه مي دانيم گس��ترش فساد منجر به كاهش 
سرمايه گذاري مي شود. مطالعات نش��ان داده يك واحد 
افزايش در فس��اد، 2.5 درصد س��رمايه گذاري را كاهش 
مي دهد. در خصوص فس��اد به پيامده��اي اجتماعي آن 
كمتر توجه مي شود در حالي كه فساد موجب تشديد فقر 
و نابرابري، تضعيف حاكميت قانون در ميان مردم و ضعيف 
شدن ثبات سياسي مي شود. همچنين طبق مطالعات انجام 
شده به ازاي افزايش يك واحد فساد، 5 درصد نرخ ثبت نام 
در مدارس كاهش مي يابد. يا با افزايش يك واحد فساد دو 

سال و نيم از اميد به زندگي افراد كاسته مي شود. 
  برخي معتقدند افشاي فساد و رسانه اي كردن آن 
به مبارزه با فساد كمك مي كند، در مقابل گروهي 
رسانه اي شدن مفاسد را باعث بي اعتمادي مردم به 
دولت مي دانند. با اين اوصاف آيا افشاگري در زمينه 

فساد مفيد است يا خير؟
بستگي دارد كه افشاي فس��اد از جانب چه كسي و با چه 
هدفي صورت گيرد. اگر بازيچه  رقابت و مبارزه هاي سياسي 
شود و از طرف نيروهاي سياسي براي از ميدان به در كردن 
رقبا مطرح شود )مانند آنچه بعضاً در مناظره هاي انتخاباتي 
شاهدش هستيم( به اعتماد عمومي ضربه مي زند. چون 
هدف مبارزه با فساد نيست. ولي زماني كه فسادي از سوي 
جامعه كشف و رسانه اي شود، با تيغ دولبه مواجه مي شويم. 
اگر به صورت قاطع و نظام مند با فس��اد كش��ف شده 
برخورد شود و برخوردها هم شفاف اطلاع رساني شود 
اعتماد عمومي را افزايش مي دهد. اما اگر فسادي كشف 
شد ولي خبر آن در رس��انه ها خاموش شد، به اعتماد 
عمومي ضربه مي زند. زماني كه فسادهاي افشا شده، 
لاپوشاني شوند يا مردم احس��اس كنند اراده اي براي 
برخورد با فساد وجود ندارد، اعتماد عمومي خدشه دار 
مي شود. اما اگر برخورد صورت پذيرد و آن هم رسانه اي 

شود، بسيار موثر خواهد بود. 
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نگران واردات نهاده دامي
 از امريكانيستيم

رييس انجمن صنايع خ��وراك دام با بيان اينكه 
نگراني در زمينه واردات نهاده هاي دامي از امريكا 
به كش��ور وجود ندارد، گفت: حجم اين واردات 
چش��مگير نبوده ضمن اينكه در حال رايزني با 
كشورهاي جايگزين هستيم. مجيد موافق قديري 
در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به هشدارهاي 
مطرح ش��ده درباره خريد سويا از امريكا با وجود 
آغاز تحريم ها، اظهارداشت: قيمت كنجاله سويا 
و دان��ه وارداتي از مبدا امري��كا، به دليل كيفيت 
بالاي محصولات، هميش��ه بالات��ر از اوكراين، 
برزيل وآرژانتين بوده به همين دليل تجار ايراني 
رغبت كمتري به واردات اين محصولات از امريكا 
داشتند. رييس انجمن صنايع خوراك دام، طيور 
و آبزيان ايران با بيان اينكه جنگ تجاري ايالات 
متحده و چين در اين زمينه به نفع ايران تمام شد، 
گفت: دليل اين ادعا هم اين است كه امريكا تعرفه 
صادراتي از چين دريافت مي كند و چين به سمت 
خريد از ديگر كشورها از جمله برزيل و آرژانتين 
رفت كه اين موضوع باعث بالا رفتن قيمت ديگر 
توليد كنندگان ش��ده اس��ت. قديري ادامه داد: 
بنابراي��ن در حال حاضر قيمت امريكا براي تجار 
ايراني مناسب تر اس��ت و در دوسال اخير واردات 
دانه از اين كشور بيشتر شده است. وي با اشاره به 
اينكه ميزان واردات انواع دانه هاي روغني در شش 
ماهه اول امسال 1.5ميليون تن به ارزش بيش از 
هفتصد و هشتاد و دو ميليون دلار بوده است، اضافه 
كرد: اين رقم نس��بت به مدت مشابه سال قبل از 
نظر وزن 35 درصد و از نظر ارزش 31 درصد رشد 
داشته است. وي ادامه داد: ميزان واردات دانه سويا 
يك ميليون و 465 هزار تن به ارزش ٧٠٥ ميليون 
دلار بوده كه نسبت به مدت مشابه سال قبل از نظر 
وزني 49 درصد رش��د و از نظر ارزش 54 درصد 
رشد داشته اس��ت. قديري افزود: ميزان واردات 
كنجاله سويا در شش ماهه اول امسال ٥٣٦ هزار 
تن به ارزش 2٣٩ ميليون دلار بوده كه نس��بت 
به مدت مشابه س��ال قبل 22 درصد از نظر وزن 
كاهش و از نظر ارزش 13 درصد كاهش داش��ته 
است. رييس انجمن صنايع خوراك دام، طيور و 
آبزيان ايران تصريح كرد: تحريم هاي جديد خللي 
در روند واردات انواع نهاده هاي دامي توليد خوراك 
دام و دانه سويا از امريكا و ديگر كشورهاي جهان 
نخواهد داش��ت. زيرا وزارت خزانه داري امريكا و 
وزارت امورخارجه امريكا در ١٢ اكتبر قانوني را 
وضع كردند كه واردات ايران در خصوص كالاهاي 

غذايي و دارويي از تحريم ها معاف شده است.
وي اضافه كرد: با اين حال نبايد فراموش كنيم كه 
تحريم هاي بانكي ايران ارتباطي به اين قانون ندارد 
و باعث افزايش قيمت تمام شده كالاها خواهد شد. 
ضمن اينكه اين افزايش قيمت شامل بيمه و حمل 
و نقل نيز خواهد بود. قديري با بيان اينكه چالش 
بعدي كه در حال حاضر فعالين اقتصادي را نگران 
كرده است عدم دسترسي به سيستم هاي بانكي 
بين المللي است، گفت: همچنين اين مساله كه 
كداميك از بانك ها قرار است با ايران كار كنند. زيرا 
بانك هايي كه تاكنون در ايران و با ايران فعاليت 
مي كردند در ليست تحريم ها قرار گرفته اند.  وي 
ادامه داد: سوال مهم ديگر اين است كه آيا اروپا و 
نظام مالي اس پي وي مي تواند جايگزيني براي 
سوئيفت باشد؟ قديري با اشاره به اينكه ما روي 
گزينه هاي ديگر به عنوان تامين كننده نهاده هاي 
دامي و دانه سويا در حال بررسي و رايزني هستيم، 
اضافه كرد: در حال حاضر جدي ترين گزينه ها كه 
طي چند روز گذشته مذاكراتي با آنها صورت گرفته 
روماني، اوكراين، هندوستان، استراليا و آفريقاي 

جنوبي هستند. 
وي افزود: اين كش��ورها تمايل خودشان را اعلام 
كرده اند و تا چند ماه آينده دام ها و طيور ايراني مزه 

ذرت و جو اين كشورها را خواهند چشيد.

سود قاچاق، گوشت بازار را 
آب كرد

رييس اتحاديه فروشندگان گوشت گوسفندي 
از كاهش عرضه گوش��ت قرمز در ب��ازار به دليل 
افزايش حجم قاچ��اق دام زنده خبر داد. عليرضا 
ملكي در گفت وگو با ايس��نا، اظه��ار كرد: وجود 
پديده قاچاق دام زنده در ش��رايط فعلي به دليل 
سودآوري بالاي آن در پي نوسانات نرخ ارز، عاملي 
شده تا عرضه گوشت تازه در بازار مصرف داخلي 
كاهش يابد. رييس اتحاديه فروشندگان گوشت 
گوسفندي با تاكيد بر اينكه قاچاق دام زنده كمبود 
در بازار داخلي را رقم خواهد زد، ادامه داد: بازار در 
حال حاضر آرامش هميشگي را ندارد و با پشت سر 
گذاشتن ماه هاي محرم و صفر و ورود به روزهاي 
سرد سال، ميزان تقاضا براي گوشت قرمز افزايش 
پيدا مي كند. وي با بيان اينكه تعداد زيادي دام به 
صورت قاچاق از غرب كشور به ويژه استان ايلام 
و كرمانشاه خارج مي شود، يادآور شد: به همين 
دليل امكان عرضه دام در بازار كاهش يافته و اين 
موضوع تا زماني كه بره تازه در اسفند ماه به بازار 
عرضه شود، ادامه خواهد داشت. به همين دليل 
پيش بيني مي كنيم كه در سه ماه آينده كاهش 

قيمتي در بازار گوشت قرمز تازه رخ ندهد.
ملكي در پاسخ به اين سوال كه آيا مشكل خريد 
دام عش��اير رفع ش��ده اس��ت، گفت: عشاير دام 
خود را به صورت گله عرض��ه مي كنند و اين در 
حالي است كه تمام گله براي مصرف شهر تهران 
مناسب نيست و عموما شهر تهران خواستار دام 
ممتاز است، اما با اين وجود دام عشاير خريد و در 
بازار عرضه مي شود. رييس اتحاديه فروشندگان 
گوشت گوسفندي يادآور شد: واحدهاي صنفي 
هر كيلو گوشت قرمز شقه بدون دنبه را به قيمت 
52 ت��ا 53 ه��زار تومان خريداري و با س��ود 10 

درصدي به مشتريان عرضه مي كنند.



خبر 9 كلان

در نشست بررسي آثار نوبليست هاي اقتصادي 2018 مطرح شد

بر اساس گزارش مركز آمار

رشد اقتصادي در گروي ايجاد انحصار براي صاحب علم

ميانگين تورم محصولات كشاورزي و دامي 65  درصد  شد

حسين جوشقاني استاد اقتصاد دانشگاه شريف در توضيح 
مساله مورد بررسي رومر نوبليست اقتصادي 2018 كه به 
موجب آن نوبل گرفته است مي گويد وي كه يك اقتصاد 
نهادگراس��ت معتقد بود عاملي كه در بلندمدت به رشد 
اقتصادي مي انجامد تكنولوژي است. تكنولوژي كه نهادها 
آن را تقويت مي كنند از طريق حمايت از تحقيق و و توسعه 

و ايجاد انحصار كوتاه مدت براي صاحب دانش.
به گزارش تعادل روز گذشته نشست بررسي آثار اقتصاددان 
نوبليست 2018 در دانشكده اقتصاد دانشگاه تهران برگزار 
ش��د. يكي از س��خنرانان اين نشس��ت تيمور رحماني، 
اقتصاددان بود كه چنين گفت: تا دهه 70 در بررسي هاي 
اقتصاد دان بيشتر به اين پرداخته مي شد كه چه چيز باعث 
ايجاد نوسان در اقتصاد مي شود؟ فريدمن در دهه 60 گفت 
سياست گذاران با سياست هاي پولي منشأ اصلي بي ثباتي 
و نوسانات در اقتصاد هستند و اين ويليام نوردهاوس بود 
كه اين نظريه را عميق تر كرد و به اين پرداخت كه چه چيز 
سبب مي شود سياست گذاران تعمدا سيكل تجاري ايجاد 
كنند؟ يا به عبارتي سياست گذار به اقداماتي متوسل شود 
كه در اقتصاد نوسان ايجاد كند. كار نوردهاوس يك جريان 

فكري قابل توجهي در هشتاد و نود ايجاد كرد. 
رحماني ادامه داد: اما در زمينه رشد كار اصلي او اين بوده 
است كه تلاش كرد نشان دهد باتوجه به محدوديت منابعي 
كه ما در محيط زيس��ت داريم و تاثي��ري كه فعاليتهاي 
اقتصادي مي توانند در تخريب محيط زيس��ت داش��ته 
باشند، سياست گذار چه تصميمي بايد درباره روبرو شدن 
با اين وضعيت بگيرد؟ آيا تخريب محيط زيس��ت عامل 
بازدارنده براي رشد اقتصادي خواهد بود؟ آيا لزومي دارد 
كه سياست گذاران باسياست هاي مالياتي محدوديت هاي 
لازم را براي انج��ام فعاليت هاي اقتصادي اعمال كنند يا 
خير؟ نوردهاوس در اين مورد بطور مش��خص بيان كرد 
درست است كه مراقبت هاي محيط زيستي كه از آلودگي 
محيط زيست جلوگيري مي كند عامل محدود كننده اي 
براي رشد اقتصادي نيست. نوردهاوس به اين سوال پاسخ 
مي دهد كه آيا سياست گذار لازم است كه براي جلوگيري 
از آلودگي اقدام كند يا خير؟ اگر انجام دهد چه مي ش��ود 
اگر نشود چه مي شود؟ او در نهايت از سياست گذاري براي 
حفظ محيط زيست حمايت مي كند.اين اقتصاد دان بيان 
كرد: اما درباره پل رومر نيز بايد اين توضيح را هم بدهم. در 
مدل هاي رشد اقتصادي به رشد تكنولوژي توجه مي شود. 
درباره علت و منش��أ و... آن صحبت بسياري نمي شد. تا 
اواس��ط دهه 80 نيز درباره آن كار جدي انجام نشده بود. 
يكي از دلايل آن اين بود كه در دهه 60 و 70 دنيا از نظر رشد 
اقتصادي در وضعيت خوبي قرار داشت و بعد از دهه 70 بود 
كه اقتصاددانان به نوسانات رشد اقتصادي به صورت جدي 
توجه كردند. در واقع انگيزه چنداني تا قبل دهه هشتاد براي 
بررسي ابعاد مختلف رشد وجود نداشت. همان زمان بود 
كه اقتصاددانان شروع كردند به بررسي چه چيزهايي رشد 

اقتصادي را كند مي كند، از كجا سرچشمه مي گيرد و... 
وي ادام��ه داد: همان زمان ها بود كه مقاله رومر در س��ال 
1986، لوكاس 1989و... منتشر شد. رومر در حوزه هاي 
مختلف رشد فعاليت كرده است ولي در زمينه تكنولوژي 
مشهور شد. آنچه باعث معروفيت او شد اين بود كه سعي 
كرد نشان دهد چگونه انگيزه هاي خصوصي عامل ايجاد 
تكنولوژي هس��تند و اين انگيزه هاي خصوصي مي تواند 
تحت تاثير سياس��ت گذار ق��رار گيرد؟ ب��ه عقيده رومر 
توليدكننده دانش بايد در بازار غير رقابتي فعاليت كند و 
اين نظر را در قالب رش��د درونزا مطرح كرد و گفت زماني 
كه توليد كننده دانش امكان قيمت گذاري و انحصار داشته 
باشد مي تواند زمينه براي بنگاه هاي اقتصادي ايجاد كند 
كه انگيزه توليددانش داشته باشند. مي شود گفت عمده 
كاري كه رومر انجام داد اين بود كه چگونه كه بنگاه هايي 
كه به دنبال كسب سود هستند حاضر مي شوند منابعي را 
به توليد دانش اختصاص دهند؟ همين منابعي كه آنها به 
توليد دانش اختصاص مي دهند منجر به رشد اقتصادي 
خواهد شد. البته بايد بگويم رومر جزو اقتصادداناني بود كه 
نظرش به مرور زمان عوض شد و بعد از اينكه به بانك جهاني 
و صندوق بين المللي پول وارد شد كلا شيوه خود را تغيير 
داد و اكنون بايد بگويم پل رومر بابت موضوعي نوبل گرفته 

است كه اكنون خود منتقد آن است.

در ادامه اين نشست جلسه پرس��ش و پاسخ برگزار شد. 
دراين بخش تيمور رحماني، در پاس��خ به سوالي درباره 
رقاب��ت در بازار دانش گفت: اگ��ر بخواهيم دانش قابليت 
فروش داشته باشد و بنگاه اقتصادي آن را توليد كند بايد 
در بازار رقابت ناقص باش��د. در اين چارچوب تكنولوژي 

بهتر رشد مي كند. 
س��خنران ديگر اين نشست حسين جوش��قاني استاد 
اقتصاد دانشگاه شريف بود كه بيشتر وقت سخنراني خود 
را به توضيح درب��اره كار پل رومر اختص��اص داد. وي در 
ابتداي سخنانش چنين توضيح داد: بهتر است به عقب تر 
برگرديم و براي بررس��ي مدل رش��د رومر به مدل رشد 

»سولو« برگرديم. 
اين اقتصاد دان توضيح داد: وي بحث خود را چنين آغاز 
ك��رد: در اقتصادكلان زمان ها را تقس��يم مي كنند يك 
كوتاه مدت كه به بازه هاي كوتاهي مي پردازد كه بانك ها 
بر مبن��اي آن روابط خود را تنظي��م مي كنند، ديگري 
بازه هاي ميان مدت هستند كه بازه هاي چند ساله است 
ك��ه چرخه هاي تجاري را بررس��ي مي كند نهايتا تا 10 
سال را كه بر ميناي آن نوسان اقتصادي كشورها بررسي 
مي ش��ود. همچنين بازه هاي بلندمدت هم هستند كه 

روندهاي 200 و 300 سال بررسي مي شود مثلا اينكه 
مستعمره هاي فلان كشور طي 200 سال چه مسيري را 
طي كردند؟ بايد بگويم كه حوزه مورد بررسي رومر هم 
بلندمدت بوده است. وي ادامه داد: قصه رشد درونزا رومر از 
دانش شروع شد. اينكه اگر دانشي توليد شود مي توان آن 
را به ديگران منتقل كرد. مثلا اگر مقاله اي نوشته شود همه 
مي توانند آن را بخوانند و از آن استفاده كنند براي اينكه 
مهارت و دانش جديد خلق شود. وقتي اثرات خارجي قرار 
است بررسي ش��ود در كدام حوزه وارد مي شود؟ اقتصاد 
خرد. در اقتصاد خرد شكست بازار مرحله اي است كه  در 
اقتصادنمي تواند تخصيص بهينه انجام شود و بحث اثرات 
خارجي مطرح مي شود. دو نوع اثر خارجي داريم يكي اثر 
مثبت و يكي اثر منفي. اثر مثبت چيست؟ از آنچه از آن به 
عنوان سرريز دانش ياد مي شود كه ديگران هم مي توانند 
از آن استفاده كنند. اثر منفي چيست؟ همين كه در بحث 
نوردهاوس مطرح شد. كه طبق آن اثر گازهاي گلخانه اي 
مطرح شد. با اين توضيح كه وقتي كسي گاز گلخانه اي 
توليد مي كند اين اقدام او منجر به آن مي شود كه آسيب 
آن به همه برس��د چرا كه گازگلخانه اي پخش مي شود. 
رومر مي گويد بايد در اينجا دولت دخالت كند و نمي شود 
ب��ازار را اينجا رها كرد. علم اقتصاد اكنون با اين مكانيزم 
پيشرفت مي كند كه فرضيه ها پيشرفت مي كنند. جالب 
اس��ت بدانيد كه رومر استاد دانشگاه شيكاگو است ولي 
اينجا از دخالت دولت حمايت مي كند. لازم است بگويم 
در مورد گاز هاي گلخانه اي اين نكته هم هست كه فقط 
يك كشور نمي تواند تصميم بگيرد بلكه بايد جامعه جهاني 
در آن مصمم باشد. اين اقتصادد ان بيان كرد: همانطور كه 
گفتم براي بررسي آثار رومر بهتر است به سولو برگرديم. 
سولو اولين كس��ي بود كه رشد نوكلاسيك ها را توسعه 
داد وبه خاطر آن جايزه نوبل گرفت. سولو در مدل رشد 
خود نشان مي دهد كه در اقتصادهاي مختلف دنيا مثل 
چين و امريكا پارامتري وجود دارد با عنوان مثلا تغييرات 
تكنولوژي كه آن هم در يك كشوري متفاوت از كشوري 
ديگر است. اين تغييرات تكنولوژيك نيز عاملي برونزاست. 
اما رومر بر خلاف سولو مي گويد اين بخش مهم است و 
اين ايده ها هس��تند كه باعث رشد اقتصادي مي شوند و 
اتفاقا درونزا هستند. لازم اس��ت دو خصوصيت كالا در 
اقتصاد را بررسي كنيد. يكي از اين خصوصيت ها قابليت 
و عدم قابليت استفاده از كالا براي افراد در صورت استفاده 
شخصي ديگر است. به اين معني كه مثلا وقتي شخصي 
از گوشي خود استفاده مي كند ديگران نمي توانند از آن 
استفاده كنن در مقابل خصوصيت ديگر كه امنيت است، 
امنيتي كه من دارم و از آن استفاده مي كنم نافي استفاده 
ديگري نيست. خصوصيت ديگر اين است كه استفاده 

يك كالا وقتي در تملك كسي در مي آيد مي تواند مورد 
تعرض كسي قرار بگيرد؟ چه دستگاهي آن را تضمين 
مي كند دستگاه قضا. با اين حال يكسري كالاها چنين 
خصوصيتي ندارند. مثل اكسيژن كه تحت تملك قرار 
نمي گيرند. نكته اين اس��ت كه بازار مي تواند قفط براي 

كالاهاي گروه اول قيمت تعيين كند.
وي ادامه داد: بحث رومر اين است كه دانش و علم مي تواند 
قابليت به تملك درآمدن داشته باشد اگر نهادهاي خوبي 
داشته باشيم. فرض كنيد داروي جديدي بخواهد توليد 
شود. مثلا داروي جديد ضدسرطان. اين كشف ميلياردها 
دلار هزينه دارد كه دانشمندان بتوانند آن را كشف كنند. 
ولي هزينه دومين داروي��ي از همان جنس خيلي اندك 
است. حالا مي توانيم دس��تگاه قضايي داشته باشيم كه 
كمك كنند آن دارو تا مدت ها در تملك و انحصار صاحب 
آن باشد. اينجا بحث ايده ها مطرح مي شود و حمايتي كه 
مي توان از آنها كرد تا افراد و بنگاه ها انگيزه بيشتري براي 
توليد آن داش��ته باشند.اين اقتصاد دان همچنين گفت: 
معمولا توليدات صنعتي به اين صورت اس��ت كه اولين 
خودرويي كه توليد مي شود هزينه آن بسيار زياد است ولي 
بعد هزينه هاي توليد ديگر سرشكن مي شود رومر مي گويد 

در مورد دانش هم همين است. رومر مي گويد براي اينكه 
برس��يم به اين وضعيت نياز به انحصار داريم كه كشف و 
اكتشاف هر بنگاهي تا مدتي به آن انحصار دارد. همين امر 
به زعم رومر كمك مي كند به پيشرفت اقتصاد كشور. اين 
نظريه براي اقتصاد ايران هم مورد توجه است. اگر به حقوق 
معنوي اهميت دهيم و به درس علم اقتصاد گوش دهيم 

مي توانيم به رشد پايدار برسيم.
جوشقاني همچنين بيان كرد: از س��ال 1200 تا 1700 
همه كشورها مثل هم بودند ولي فرق نمي كرد كه درانگولا 
زندگي مي كرديد يا اروپا. ام��ا از آن زمان به بعد برخي از 
كشورها بسيار رشد كردند چرا؟ اگر سير رشد اقتصادي 
كشورها را بررسي كنيم مي بينيم كه بعضا رشد اقتصادي 
يك كش��ور در يك بازه زماني 20 برابر ديگري بوده است 
سوال اين اس��ت كه در چه پروسه اي اين اتفاق مي افتد؟ 
چرا برخي كشورها كمتر رشد مي كنند؟ آيا سياست ها و 
نهادهايي وجود دارد كه در اين امر تاثيرگذار باشد؟ لوكاس 
مي گويد وقتي به رشد كشورها فكر مي كنيد درباره زندگي 
ميلياردها نفر فكر مي كنيد و به همين دليل بسيار مهم 
است اگر بشود پيش��نهادي به كشورها داد كه حتي نيم 
درصد به رشد اقتصادي كشورها كمك كند ميليون ها نفر 
از فقر نجات پيدا مي كنند.وي بار ديگر به مدل رشد سولو 
برگشت و توضيح داد: سولو س��عي كرد مدلي را توسعه 
دهد كه با واقعيت ها س��ازگار باش��د. فرض كنيم دولت 
وجود ندارد و هر چه كه توليد مي كنيم مصرف مي شود يا 
سرمايه گذاري براي توليد در آينده مي شود. و توليد هم 
تابعي اس��ت از وضعيت سرمايه و نيروي كار. تنها چيزي 
كه در پروس��ه رشد كشورها تاثيرگذار بوده است در كنار 
سرمايه و نيروي كار تكنولوژي است. سولو اين موضوع را 
چنين توضيح مي دهد كه نيروي كار با يك متغير برونزا 
است و اگر بخواهيم ببينيم طي مرور زمان موثر بودنش چه 
تغييري كرده مي بينيم كه موثر بودن بيشتر شده است و آن 
هم به خاطر حضور تكنولوژي است. مثلا اگر ياد مي گيريم 
سليكون چگونه كار مي كند همه مي توانند از آن استفاده 
كنند و به بهبود رشد مي انجامد. كاري كه سولو كرد و بابت 
آن نوبل گرفت اين بود كه گفت كشورها مي توانند بر مبناي 
اثر نيروي كار حاصل از بهبود تكنولوژي رش��د اقتصادي 
خود را افزايش دهند. اين استاد اقتصاد گفت: بحث ديگر 
سولو اين بود كه فرق نمي كند كشورها در چه مرحله اي از 
توسعه يافتگي هستند مهم اين است كه در يك بازه زماني 
كشورها به يك اندازه رشد مي كنند. مثلا اگر در يك بازه 
كوتاه مدت رشد اقتصادي امريكا بيشتر است و در همان 
بازه رشد كشور ديگري مثل ژاپن كمتر است ولي در زماني 
بلندمدت تر به هم مي رسند. البته مدل هايي بعد سولو آمد 
كه روند بسياري از كشورها را بررسي كرد و گفت چنين 
نيست و همه كشورها به هم نمي رسند ولي كشورهايي 
كه ويژگي مشترك دارند مثل كشورهايOECD ممكن 
است به هم برسند ولي خب دليل ندارد يك كشوري مثل 
غنا به امريكا برسد. رومر سعي كرد در مدل رشد خود چند 

مساله را دخيل كند.
 او در س��ال 1990 گفت ماده نواركاست را بررسي كنيد. 
100 س��ال پيش با آن فقط آتش درست مي كردند و در 
سال 1990 با آن نوار كاست درست شده خب اكنون كه 
ديگر كاربرد متفاوتي دارد خود نوار كاست از رده خارج شده 
است. رومر پيشرفت هاي تكنولوژي را ريشه رشد مي داند 
و از همه مهم تر بررسي مي كند انگيزه هاي دروني چگونه 

باعث ايجاد پيشرفت تكنولوژي مي شوند؟ 
وي ادامه داد: در توضيح مبسوط تر بايد بگويم در دهه 
60 و 70 ميلادي كه ش��وروي و امريكا ب��ا هم رقابت 
مي كردند، اقتصاد شوروي به ش��دت رشد مي كرده و 
سوال اين بوده كه رشد شوروي چگونه محقق مي شود 
كه از امريكا بيش��تر اس��ت؟ رومر مي گويد هرقدر هم 
انباشت سرمايه باشد اين رشد حدي دارد. بله انباشت 
س��رمايه به ويژه در اقتصاد كمتر توس��عه يافته اول به 
سرعت رش��د مي كند بعد متوقف مي شود ولي چيزي 
كه باعث مي شود رشد 50 و 60 ساله ايجاد شود. آنچه 
كه منجر شود اين نوع رش��د ايجاد شود انگيزه است و 
نهادهايي كه به دنيال ايجاد تحقيق و توسعه باشد كه 
لزوم��ا نه در بازار با اقتص��اد آزاد رخ مي دهد نه اقتصاد 

نوع شوروي.

بنابر آمارهاي اعلام شده در تابستان امسال 21 قلم از 
محصولات كشاورزي و دامي با افزايش قيمت مواجه 
ش��ده اند. عددي ك��ه بطور ميانگي��ن 6۴.38 درصد 
افزايش قيمت را نشان مي دهد؛ به عبارت ساده تر در 
تابستان سال جاري مجموع محصولات كشاورزي در 
ايران تورمي حدود 65 درصد را تجربه كردند. در اين 
مدت فقط يك محصول، پياز، با افزايش قيمت دست 
و پنجه نرم نكرد و مسيري معكوس ديگر محصولات 
را طي كرد به نحوي كه قيمت اين محصول كشاورزي 

در تابستان امسال كاهش 31 درصدي داشته است.
مطابق گزارش هاي مركز آمار، در بخش غلات در سه 
ماهه دوم سال ١٣٩٧، متوس��ط قيمت گندم هزار و 
298 تومان بوده كه نس��بت به فصل مشابه سال قبل 
معادل ١,١٥ درصد افزايش داشته و متوسط قيمت جو 
هزار و 215 تومان بوده كه نسبت به فصل تابستان سال 

قبل ٢٣.٤٣ درصد افزايش داشته است.
در بخش حبوبات در فصل تابس��تان امسال، متوسط 
قيمت نخود با ٢,٠٢ افزايش، پنج هزار و 36۴ تومان 
اعلام شد و متوسط قيمت عدس با ٣.١٨ درصد كاهش 
معادل پنج هزار و 611 تومان ب��ه ازاي هر كيلو بوده 
اس��ت.در بخش محصولات جاليزي نيز در اين مدت 
متوس��ط قيمت هندوانه 85۴ توم��ان، خربزه هزار و 
391 تومان و خيار هزار و 857 تومان ريال بوده است 
كه به ترتيب نسبت به فصل تابستان سال قبل معادل 

٢٢٦,٣٥، ١٣٨.١٦ و ٦٥.٣٣ درصد افزايش را نش��ان 
مي دهد. تورم سه رقمي هندوانه و خربزه در نوع خود 
كم سابقه محسوب مي شود به ويژه آنكه اين دو ميوه در 
سفره ايراني ها به ويژه در فصل تابستان جايگاه ويژه اي 
دارد. افزايش 226 درصدي هندوانه مي تواند به كاهش 
مصرف آن منجر شود ولي با توجه به مشكل بي آبي در 
كشور، چندان اتفاق بدي نيست، البته به شرطي كه 
صادرات آن هم متوقف شود. اما افزايش قيمت خربزه 
در شرايطي است كه اين ميوه بيشتر در مناطق نيمه 
كويري كشور كشت مي شود و از نظر مصرف آب قابل 
مقايسه با هندوانه نيست. در هر حال به نظر نمي رسد 
دولت به شكل تعمدي قيمت اين محصولات را بالاتر 
برده باشد و افزايش قيمت در اين بخش ناشي از تورم 

عمومي حاكم بر اقتصاد ايران بوده است.
همچنين در بخش سبزيجات، در سه ماهه دوم امسال، 
متوس��ط قيمت س��يب زميني هزار و 127 تومان و 
متوسط قيمت گوجه فرنگي هزار و 523 تومان بوده 
كه نسبت به فصل مشابه سال قبل به ترتيب ٨٩,٢٠ و 
١٩٧.٨٤ درصد افزايش داشته است. به علاوه متوسط 
قيمت پياز با ٣١.١١ درصد كاهش برابر 971 تومان 
بوده است. گوجه فرنگي و پياز از محصولاتي هستند 
كه بيشترين مصرف را در غذاهاي ايراني دارند و افزايش 
قيمت اين دو محصول مس��تقيما سفره غذايي اقشار 
فرودست را تحت الشعاع قرار مي دهند. هر چند كاهش 

قيمت پياز به درجه اي جلو افزايش قيمت مواد اوليه 
غذايي خانوارها را كاهش داد اما شدت افزايش قيمت 
سيب زميني و گوجه فرنگي به گونه اي بوده است كه 
احتمالا سرانه مصرف آن تغيير خواهد كرد. هر چند به 
دليل عدم جايگزيني براي اين دو محصول كشاورزي، 
به نظر نمي رسد كه نهايتا جايگزيني مناسب براي آنها 
پيدا ش��ود.در بخش محصولات علوفه اي در تابستان 
٩٧، متوسط قيمت يونجه هزار و 20۴ تومان و متوسط 
قيم��ت كاه 281 تومان بوده كه به ترتيب نس��بت به 
فصل مشابه سال قبل ٣٩,٠٢ و ٢٨.٩٠ درصد افزايش 
داشته است. با توجه به كار كرد اين دو محصول در تهيه 
گوشت به نظر مي رسد در آينده نزديك تورم اين دو بر 
افزايش قيمت گوشت قرمز اثرگذار باشد و قيمت آن را 

بالاتر از رقم فعلي ببرد. 
در بخش ميوه هاي هسته دار هم در سه ماهه دوم سال 
٩٧ متوسط قيمت زردآلو سه هزار و 206 تومان، هلو 
سه هزار و 26۴ تومان، آلبالو سه هزار و 809 تومان و 
گيلاس هش��ت هزار و 9۴0 تومان بوده كه به ترتيب 
نسبت به فصل مشابه سال قبل معادل ٣٦,٣٦، ٧٣.٥٨، 
٣١.٦٤ و ٩١.٣٨ درصد افزايش داشته است. درنتيجه 
تورم در اين بخش نيز نسبت به سال هاي گذشته بسيار 
بيشتر شده است.درباره ميوه هاي دانه دار نيز متوسط 
قيمت س��يب درختي دو هزار و 938 تومان بوده كه 
نسبت به فصل مشابه س��ال قبل 87 درصد افزايش 

و متوس��ط قيمت انگور دو هزار و 815 تومان بوده كه 
معادل ١٠٥.٢٨ درصد افزايش داشته است.

در بخش دامداري س��نتي هم در اين مدت متوسط 
قيمت يك كيلوگرم گوسفند و بره زنده 22 هزار و 79۴ 
تومان و متوسط قيمت يك كيلوگرم گاو پرواري زنده 
نوزده هزار و 692 تومان بوده كه به ترتيب نس��بت به 
فصل مشابه سال قبل ٤٢,٤٥ و ٤٥.٥٨ درصد افزايش 
داشته اس��ت.در بخش فرآورده هاي دامي سنتي در 
تابستان امسال، متوس��ط قيمت يك كيلوگرم شير 
گوسفند چهار هزار و 215 تومان و متوسط قيمت يك 
كيلوگرم ش��ير گاو هزار و ۴39 تومان بوده كه نسبت 
به فصل تابستان قبل به ترتيب معادل ٧,٢٨ و ٢٤.٩٩ 

درصد افزايش نشان مي دهد.
در بخ��ش هزينه خدمات مكانيزه، در س��ه ماهه دوم 
س��ال ٩٧، هزينه ش��خم زمين زراعي آبي 172 هزار 
و ۴۴9 تومان و هزينه ش��خم زمين زراعي ديم 1۴0 
هزار و 185 تومان بوده كه نسبت به فصل مشابه سال 
قبل به ترتيب ١٨,٨١ و ٢٩.٢٠ درصد افزايش داشته 
است. تورم اين بخش هر چند دو رقمي بوده اما نسبت 
به افزايش قيمت ميوه ها و محصولات نبوده و به نظر 
مي رسد در فصول بعدي تورم اين بخش روند فزاينده 
داشته باشد.همچنين در بخش دستمزد نيروي كار، 
در تابستان امسال، متوسط دستمزد كارگر ميوه چين 
مرد 57 هزار و 2۴1 تومان و متوسط دستمزد كارگر 

ميوه چين زن ۴2 هزار و 219 تومان بوده كه نسبت به 
فصل مشابه سال قبل به ترتيب ١٤,١٧ و ١٦.٤٤ درصد 

افزايش داشته است.
به علاوه، متوسط دستمزد كارگر تنك كار مرد 5۴ هزار 
و 275 تومان و متوسط دستمزد كارگر تنك كار زن ۴1 
هزار و 337 تومان بوده كه به ترتيب نسبت به تابستان 
٩٦ مع��ادل ١٣.٦٧ و ١٣.٢٥ درصد افزايش نش��ان 
مي دهد.گفتني است در بخش دستمزد نيروي كار در 
زمستان سال گذشته )1396( هزينه كارگر ميوه چين 
مرد ۴5 هزار و ۴۴8 تومان و هزينه كارگر ميوه چين 
زن 38 هزار و 57 تومان بوده كه نسبت به فصل مشابه 
سال قبل به ترتيب 0,02 و 0.15 درصد كاهش داشته 
است.همچنين هزينه كارگر تنك كار مرد 61 هزار و 
657 تومان و هزينه كارگر تنك كار زن 35 هزار و ۴3 
تومان بوده كه به ترتيب نس��بت به فصل مشابه سال 
قبل از خود 35.3 و 31.2 درصد افزايش را تجربه كرده 
است. البته با توجه به قانون كار كشور، به هيچ عنوان 
تبعيض يا تفاوت در پرداخت دستمزد به كارگران بر 
اساس جنسيت پذيرفته شده نيست اما به نظر مي آيد 
فعلا در بخش كشاورزي ايران، اين مهم چون گذشته 
بر جاي خود باقي است و زنان نيز از آن جايي كه بيشتر 
به خاطر كمك به همسر خود مشغول به كار مي شوند 
و مي خواهند كمك هزين��ه زندگي را تامين كنند به 

اين مهم تن داده اند.
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حمايت تركيه از برجام 
جنبه سياسي دارد

ايلن�ا| س��فير پيش��ين اي��ران در جمهوري 
آذربايج��ان اظه��ار ك��رد: مي ت��وان گفت اگر 
برجاميان نتوانند برج��ام را حفظ كنند، ايران 
مجبور به حل مش��كلات خود حداقل در قالب 
مذاكره ب��ا 1+5 خواهد بود. درح��ال حاضر با 
وجود حمايت هاي سياس��ي از برجام در سطح 
بين المللي، آثار اقتصادي اين حمايت قابل رويت 
نيست و امريكا درصدد اعمال مدل نفت در برابر 

غذا در رابطه با ايران است.
براي بررسي نقش دو كشور تركيه و آذربايجان، 
مواضع احتمالي و اماواگره��اي رابطه با ايران، 
گفت وگويي با افشار س��ليماني سفير پيشين 
اي��ران در آذربايج��ان، گفت وگويي ش��ده كه 

بخش هايي از آن در ذيل آمده است: 
- اگر اروپا، روس��يه و چي��ن نتوانند در رابطه با 
مسائل بانكي و فروش نفت ايران، مكانيز عملي، 
تعبيه و اجرايي كنند، آثار تحريم ها فراتر از آنچه 
كه تا امروز ش��اهد آن هستيم، خواهد بود. اين 
درحالي اس��ت كه حتي اگر اين مكانيزم جنبه 
عيني وعملي هم پيدا كند، آثار تحريم ها حداقل 

پنجاه درصد خواهد بود.
- مي توان گفت اگر برجامي��ان نتوانند برجام 
را حفظ كنند، ايران مجبور به حل مش��كلات 
خود حداقل در قالب مذاكره با 1+5 خواهد بود. 
درحال حاضر با وجود حمايت هاي سياس��ي از 
برجام در س��طح بين المللي، آثار اقتصادي اين 
حمايت قاب��ل رويت نيس��ت و امريكا درصدد 
اعمال مدل نفت در براب��ر غذا در رابطه با ايران 
است. به نظر مي رسد اگر پس از تشكيل كنگره 
جديد امريكا و درص��ورت نتيجه بخش نبودن 
تلاش هاي حاميان برجام، بهترين راهبرد براي 
ايران آن اس��ت كه اروپا و تا ح��دودي چين و 
روسيه ايران و امريكا را نسبت به ادامه مذاكرات 

در قالب 1+5 راضي كنند.
- چنانچه به سابقه نشست هاي سه جانبه ايران، 
آذربايجان و تركيه توجه كنيم، درخواهيم يافت 
كه عمدتا اين نشست ها بيشتر جنبه ديپلماتيك 
و رايزن��ي در زمينه هاي مختل��ف منطقه اي و 
بين المللي و تا حدودي دوجانبه داشته و منجر 
به پايه گذاري همكاري هاي س��ه جانبه عيني 
در زمينه ه��اي مختلف ازجمل��ه انرژي، حمل 
ونقل و تجارت، صنعت و مانند آن نش��ده است 
اين درحالي اس��ت كه همكاري هاي سه جانبه 
آذربايحان، گرجستان و تركيه در ابعاد سه جانبه 
در زمينه ه��اي ان��رژي و حمل ونق��ل بالعينه 
درقالب پروژه هاي مختلف قابل مشاهده است.

- هم اكن��ون پروژه خط لوله انتق��ال گاز تاپ و 
تاناپ نيز در دس��ت اجراس��ت كه با افتتاح آن 
پيوند آذربايجان و گرجستان از طريق تركيه با 
اروپا در زمينه انرژي برقرار و روابط آنها با يكديگر 
مس��تحكم تر خواهد شد و تركيه به عنوان يك 
كشور ترانزيت انرژي نقش بيشتري در منطقه و 
اروپا پيدا خواهد كرد. اين درحالي است كه ايران 
از كليه اين پروژه ها كنار گذاش��ته شده كه آثار 
منفي زيادي در زمينه هاي اقتصادي و امنيتي 

داشته و از اين پس نيز خواهد داشت.
- از حيث رواب��ط تجاري نيز، اي��ران در قفقاز 
جنوبي از تركيه عقب مانده اس��ت بطوري كه 
مراودات تجاري ايران با گرجستان و آذربايجان 
حدود يك شش��م همكاري هاي تجاري تركيه 
با اي��ن دو كش��ور اس��ت. درحالي كه س��طح 
همكاري هاي تج��اري تركي��ه و آذربايجان با 
گرجستان حداقل 2 ميليارد دلار و با آذربابجان 
حداقل 3 ميليارد دلار در س��ال اس��ت، سطح 
تجارت ايران با اين دو كشور به ترتيب حداكثر 
150 ميليون دلار و 300 ميليون دلار درسال 

است.
- در رابطه با حمايت دو كشور تركيه و آذربايجان 
از برجام به نظر مي رسد با توجه به ظرفيت هاي 
متفاوت دو كشور، دس��ت تركيه بازتر است اما 
اين حمايت ها در مجم��وع مانند حمايت اروپا 
از برجام، بيش��تر جنبه سياس��ي دارد تا جنبه 
عملياتي و اقتصادي، البته وضعيت كشورهاي 
همسايه به دليل نيازهاي متقابل اين كشورها 
نسبت به يكديگر قدري متفاوت است كه بيشتر 

به نفع اين كشورها تمام مي شود تا ايران.
- تركي��ه و آذربايجان )براي نخج��وان( به گاز 
ايران نياز دارند، از اين رو سعي مي كنند امريكا 
را در زمين��ه اين همكاري ها راض��ي كنند، اما 
در زمينه هايي كه نياز به ايران نداش��ته باشند 
و امريكا هم چراغ س��بز نشان ندهد، مجبور به 
رعايت تحريم ها مي شوند. اينكه چند روز پيش 
ط��رف تركيه اي از ارايه س��وخت به هواپيماي 
ايران امتناع نمود، نشان مي دهد كه تركيه قصد 
ندارد در شرايطي كه با امريكا در زمينه مسائل 
س��وريه، اس��ترداد فتح الله گولن و موارد ديگر 
داراي چالش اس��ت و هنوز پرونده بانك خلق 
تركيه در امريكا مفتوح است و اردوغان از ترامپ 
خواس��تار حل اين مشكل شده است، همچون 
دوره قبل، در دور زدن تحريم ها، ايران را ياري 
كن��د. هرچند مقام هاي تركي��ه اعلام كرده اند 
تحريم هاي امري��كا را اجرا نخواهند كرد، اما به 
نظر مي رس��د در مواردي مجبور به رعايت آن 

خواهند شد.
- در رابطه ب��ا آذربايجان هم به نظر مي رس��د 
با توجه به س��هم 10 درصدي ش��ركت ايراني 
در پروژه ش��اه دنيز يك، ني��از گازي و ترانزيت 
كالا خواهد توانس��ت معافيت لازم را از امريكا 
دريافت كند. در مجموع به نظر مي رس��د اين 
دو كشور تلاش خواهند كرد به منظور پرهيز از 
زيان هاي ناشي از عدم رعايت تحريم هاي امريكا، 
رويكردي متوازن را ب��راي همكاري با ايران در 
شرايط تحريم اتخاذ كنند تا رضايت نسبي ايران 

و رضايت بيشتر امريكا را جلب كنند.

   تيمور رحماني:
 كار نورده�اوس ي�ك جري�ان فك�ري قابل 
توجه�ي در هش�تاد و ن�ود ايجاد ك�رد.  كار 
اصلي او اين بوده اس�ت كه تلاش كرد نشان 
ده�د باتوجه به محدودي�ت منابعي كه ما در 
محيط زيست داريم و تاثيري كه فعاليتهاي 
اقتصادي مي توانند در تخريب محيط زيست 
داشته باشند، سياست گذار چه تصميمي بايد 
درباره روبرو شدن با اين وضعيت بگيرد؟ آيا 
تخريب محيط زيس�ت عامل بازدارنده براي 
رش�د اقتصادي خواهد بود؟ اي�ا لزومي دارد 
كه سياس�ت گذاران باسياست هاي مالياتي 
محدوديت هاي لازم را براي انجام فعاليت هاي 

اقتصادي اعمال كنند يا خير؟

برش

  حسن جوشقاني:
بحث رومر اين است كه دانش و علم مي تواند 
قابليت به تملك درآمدن داش�ته باش�د اگر 
نهادهاي خوبي داش�ته باش�يم. فرض كنيد 
داروي جديدي بخواهد توليد شود. مثلا داروي 
جديد ضدسرطان. اين كشف ميلياردها دلار 
هزينه دارد كه دانشمندان بتوانند آن را كشف 
كنند. ولي هزينه دومين دارويي از همان جنس 
خيلي اندك اس�ت. حالا مي توانند دستگاه 
قضايي داشته باشيم كه كمك كنند آن دارو تا 
مدت ها در تملك و انحصار صاحب آن باشد. 
اينجا بحث ايده ها مطرح مي شود و حمايتي 
كه مي توان از آنها كرد تا افراد و بنگاه ها انگيزه 

بيشتري براي توليد آن داشته باشند.

برش

پل رومرنوردهاوس



دانش و فن10اخبار

ضرورت ساماندهي پيامك و تماس هاي تبليغاتي

تهديد حريم خصوصي كاربران
گروه دانش و فن   

  پيامك هاي تبليغاتي همچنان براي كاربران ارسال 
مي ش��ود، پيامك هايي ك��ه وق��ت و بي وقت براي 
كاربران ارس��ال مي شود و در بيش��تر مواقع از آنها 
به عنوان پيامك هاي مزاحم ياد مي ش��ود، هرچند 
با گلايه كاربران دستورالعمل هايي از سوي وزارت 
ارتباطات براي كاهش پيامك هاي تبليغاتي در نظر 
گرفته شد و حتي س��امانه ۱۹۵ براي رسيدگي به 
اين پيامك ها راه اندازي شد و با آگاهي افراد نسبت 
به چگونگي غيرفعال ك��ردن اينگونه پيامك ها، از 
تعداد آنها و همچنين اعتراض ها كاسته شد. اما به 
نظر مي رس��د در حال حاضر پيامك هاي تبليغاتي 
جاي خود را به تماس هاي تبليغاتي داده اند .با وجود 
اين، ظاهرا كسب وكارها و شركت ها راه ديگري براي 
تبليغات ناخواسته خود پيدا كردند؛ بدين ترتيب كه 
تلفن شما زنگ مي خورد، گوشي خود را برمي داريد 
و با تعجب به جاي ش��نيدن صدايي آشنا يا فردي 
حقيقي، ي��ك پيام گوياي ضبط ش��ده ب��ه تبليغ 

محصول و خدمات يك شركت مي پردازد.
در دوره وزارت محم��ود واعظ��ي وزي��ر پيش��ين 
ارتباطات و فناوري اطلاعات و زماني كه اعتراض و 
گلايه مشتركان از پيامك هاي تبليغاتي بالا گرفت 
وي گفته ب��ود: »اين پيامك ها وق��ت و ذهن مردم 
را درگير مي كند و بر همين اس��اس م��ا هم با آنها 
موافق نيس��تيم چراكه اين روند جالبي نيست كه 
يك مشترك براي رسيدن به پيامك هاي شخصي 
چندي��ن پيامك را بگ��ردد تا ب��ه پيامك هاي خود 

برسد.«
از سوي ديگر آذري جهرمي در اين خصوص با اشاره 
به لزوم راهي براي تبليغات و بازاريابي كسب وكارها 
به نحوي كه مزاحمتي براي مشتركان ايجاد نكند، 
خاطرنشان كرد: كسب وكارهاي نوپا براي تبليغات 

خود يا بايد سراغ صداوس��يما بروند كه هزينه اش 
بالاست، يا تبليغات محيطي كه ميزان ديده شدنش 
كم اس��ت و تبليغات بعدي ظرفيت فضاي مجازي 
اس��ت كه اگر كانال مشروعي با چارچوب مشخص 
نداشته باشيم، ايجاد آفت خواهد كرد. از جمله سراغ 

مطالب غيراخلاقي مي روند.
وزي��ر ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات ب��ا تاكيد بر 
گس��ترش تلفن همراه ميان م��ردم به عنوان راهي 
ب��راي تبليغات بيان ك��رد: براي اي��ن موضوع بايد 
راهكارهاي قانوني و مش��روع با رضايت مش��ترك 
ايجاد كرد. به همين علت م��ا مصوبه اي را مبني بر 
اينكه مشترك قبل از دريافت پيامك خودش آن را 
انتخاب كند داشته ايم؛ ليستي از موضوعات پيامكي 
در اختيار مش��ترك قرار مي گيرد كه بايد نسبت به 
آن تماي��ل خود را به درياف��ت پيامك هايي كه نياز 

دارد اعلام كند.
آذري جهرمي با بيان اينكه بايد برخورد با كس��اني 
كه راهكارهاي قانوني پيامك هاي تبليغاتي را دور 
مي زنند تش��ديد كرد، درباره تماس هاي تبليغاتي 
نيز  توضيح داد: با اين كار كس��ب وكارها به س��مت 
تماس هاي تبليغاتي رفتن��د. بنابراين وقتي ما راه 
پيامك را مي بنديم آنها به س��مت صوت مي روند، 
بايد نظ��ام صحيح ايجاد كرد. امروز كس��ب وكارها 
مي توانن��د با مصوب��ه اي كه س��ازمان تنظيم ابلاغ 

مي كند از اپراتورها خدمات بگيرند.
وي ادام��ه داد: بر مبن��اي اين مصوبه، ما س��امانه 
تقاضاي دريافت پيامك تبليغاتي راه اندازي كرديم 
و براس��اس آن مش��ترك مي تواند با رضايت قبلي 
نسبت به دريافت پيامك هايي كه متقاضي آن است 
اقدام كند. با اين مصوبه، به زودي مش��كل دريافت 
پيامك هاي تبليغاتي ناخواسته براي مشترك حل 
خواهد ش��د و اين پيامك هاي سياه به پيامك هاي 

سفيد با رضايت مشترك تبديل مي شود. همچنين 
حس��ين فلاح جوشقاني ، رييس س��ازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي- با بيان اينكه اين كار 
اساس��ا خلاف است، چون به نوعي مزاحمت تلفني 
محسوب مي شود و مزاحت تلفني هم سال هاست 
كه خلاف است و قانون دارد، گفته بود: دستور داده  
شده همه مزاحمت هاي تلفني تبليغاتي كه توسط 

برخي از ش��هروندان گزارش ش��ده، مورد پيگيري 
قرار بگيرند. هيچ گونه مزاحمت هاي تبليغاتي براي 
شهروندان چه در قالب پيامك يا تلفني و اينكه روي 
نوار پاس��خگو، اينترنت را تبليغ كنند، به هيچ وجه 

براي ما قابل قبول نيست.
درنهايت، اگرچه به اذعان جوشقاني، با وجود عواملي 
از جمله راه اندازي س��امانه براي اعلام ش��كايت و 

انتخاب پيامك هاي تبليغاتي توس��ط مشتركان و 
مديريت و كنترل، »ممكن اس��ت هنوز به وضعيت 
ايده آل نرسيده باشيم« يا جلوگيري از اين تماس ها 
نياز به مصوبه جداگانه اي نداشته باشد، در شرايطي 
كه اين تماس ها هم چنان ادامه دارند، ش��ايد لازم 
اس��ت پيش از فراگيري تماس هاي تبليغاتي مانند 

پيامك ها، راهكار ديگري در نظر گرفته شود.

رواب�ط عموم�ي س�ازمان فن�اوري اطلاعات| 
معاون وزير ارتباطات گفت: ذخيره س��ازي داده هاي 
ش��هروندان غيرقانوني است و دس��تگاه هاي دولتي 
حق ذخيره سازي اين اطلاعات را طبق قانون ندارند.

امي��ر ناظم��ي در صفحه ش��خصي خود در ش��بكه 
اجتماعي توئيتر با اشاره به حفره امنيتي ايجاد شده 
در سامانه اي وابسته به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در روزهاي اخير كه اطلاعات كارت ملي بخش��ي از 
ايرانيان را قابل دسترس ساخت، نوشت: »سامانه اي 
وابس��ته به وزارت صمت، داراي ي��ك حفره امنيتي 
بوده كه اطلاع��ات كارت ملي بخش��ي از ايرانيان را 
قابل دسترس مي ساخته است. اين حفره توسط يك 
هموطن شناس��ايي و از طريق توئيتر اطلاع رس��اني 
مي شود. پس از آن با وي تماس گرفته شده، با دريافت 

آدرس سامانه، مشكل رفع مي شود.«
معاون وزير ارتباطات با اعلام درس هايي كه مي شود 
از اين اش��تباه گرفت، افزود: ذخيره سازي داده هاي 
شهروندان غيرقانوني است و به بهانه سرعت يا سخت 

بودن نمي توان از اصول حريم خصوصي عدول كرد.

وي ادامه داد: دستگاه هاي دولتي حق ذخيره سازي 
اين اطلاعات را طبق قان��ون ندارند و اين امر مطالبه 
عمومي است. مسوولان رده بالاي دولتي بايد مدافع 
حقوق شهروندان باشند. ناظمي با بيان اينكه امنيت 
برآمده از شهروندان مسووليت پذير است و شبكه هاي 
اجتماعي اصلي ترين راه ميانبر ميان شهروند و دولت 
اس��ت، تاكيد كرد: در اين اتفاق مش��اركت شهروند 
مسووليت پذير از طريق شبكه اجتماعي امكان پذير 
ش��د و وي از ش��بكه اجتماعي براي نقد و در همان 
حال تصحيح دولت بهره برد. رييس سازمان فناوري 
اطلاعات ايران با اش��اره به اينكه انتقاد نخستين گام 
براي تصحيح است و نبايد از شبكه اجتماعي ترسيد، 
خاطرنش��ان كرد: اصول اتصال ب��ه مركز تبادل داده 
ملي )NIX( براي تبادل داده ها طراحي شده و براي 

ذخيره سازي اطلاعات نيست.
وي ادامه داد: رعايت اصول دولت الكترونيك، امكان 
شفاف سازي را به دور از نقض حريم خصوصي مدنظر 
قرار داده است. براي راحتي خودمان نمي توانيم حريم 

شخصي مردم را در خطر قرار دهيم.

ورج| گوگل ديويد فينبرگ را به عنوان مسوول نظارت و 
كنترل بر ابتكارعمل هاي خود در حوزه خدمات بهداشت و 
سلامت استخدام كرده تا خدمات ارايه شده در اين بخش را 
سازماندهي و منظم كند. گوگل ديويد فينبرگ را به عنوان 
مسوول نظارت و كنترل بر ابتكارعمل هاي خود در حوزه 
خدمات بهداشت و سلامت استخدام كرده تا خدمات ارايه 
شده در اين بخش را سازماندهي و منظم كند. او قرار است 
همكاري نزديكي با س��اندراي پيچاي مديرعامل گوگل 
داشته باشد تا خدمات اين شركت در زمينه يادشده با دقت 

گسترش و توسعه يابند.
گوگل از مدتي قبل به توسعه خدمات خود در حوزه بهداشت 
و س��لامت علاقه نش��ان داده، اما اين تلاش ها پراكنده و 
بي نظ��م بوده و گروه هايي كه در اي��ن زمينه فعال بوده اند 
نيز سازماندهي مناس��بي نداشته اند. گروه هاي مذكور در 
چند زيرمجموعه شركت آلفابت متشكل از نست، وريلي، 
داليكو، ديپ مايند و گوگل فيت مشغول به كار بوده اند. در 
سال 2008، گوگل اجراي طرحي موسوم به گوگل هلث را 
آغاز كرد كه هدف از اجراي آن جمع آوري داده هاي پزشكي 
بيماران و ذخيره سازي آنها به منظور استفاده هاي گسترده تر 
بود. به دنبال اجراي اين طرح ارايه خدمات ديگري موسوم 
به گوگل فيت آغاز شد تا كاربران بتوانند براي فعاليت هاي 

ورزشي و حوزه سلامت و بهداشت خود برنامه ريزي كنند.
انتظار مي رود گ��وگل براي ارتقاي خدمات بهداش��ت و 
س��لامت خود از فناوري هاي هوش مصنوعي نيز كمك 
بگيرد و با برخي شركت هاي ديگر نيز همكاري كند. هرچند 
اطلاعات بيشتري در اين زمينه منتشر نشده است. يكي از 
فناوري هايي كه گوگل روي  آن كار مي كند دستيار ديجيتال 
پزشكي اس��ت كه در قالب آن از فناوري تشخيص صداي 

مبتني بر هوش مصنوعي است.

تك كرانچ| گروهي از هكرها و مجرمان س��ايبري 
موفق ش��دند ب��ه بي��ش از ۷00 هزار وب س��ايت و 
پلت فرم اس��تخراج ارزهاي ديجيتال��ي رمزنگاري 
ش��ده نفوذ يابن��د و بيت كوين به س��رقت ببرند. به 
تازگ��ي ماتيوس فاو ب��ه عنوان يك��ي از محققان و 
پژوهشگران فعال در شركت امنيتي ESET دريافته 
و اعلام كرده  كه هكرها و مجرمان سايبري در هفته 
گذشته توانس��ته اند به بيش از ۷00 هزار وب سايت 
و پلت فرم مخصوص اس��تخراج ارزهاي ديجيتالي 
رمزنگاري شده نفوذ پيدا كرده و بعد از دسترسي به 
آن، بيت كوين هاي موجود در آن را به سرقت ببرند.

از آنجا كه اين روزها تب استخراج ارزهاي ديجيتالي 
رمزنگاري ش��ده در كش��ورهاي مختلف جهان بالا 
گرفته اس��ت، كارب��ران و هكرهاي بس��ياري نيز از 
ابررايانه هاي��ي كه پردازن��ده و كارت گرافيك هاي 
بسيار قدرتمندي دارند، براي استخراج و ماينينگ 
ارزهاي مجازي استفاده مي كنند و در اين طريق هم 

درآمدهاي هنگفتي را كسب مي كنند.
پژوهش��گران فعال در موسس��ه تحقيقاتي گوگل 
آنالتيكس نيز به تازگي در گزارش��ي جداگانه اعلام 
كرده اند ك��ه هكرها با انتش��ار بداف��زار مخصوص 
پلتفرم ارزهاي ديجيتالي توانسته اند وب سايت هاي 
بسياري را آلوده كنند كه در نتيجه، كاربران بسياري 
تحت تاثير اين بدافزار قرار گرفته و بيت كوين هاي 

خود را از دست داده اند.
گفته مي شود اين وب س��ايت و پلت فرم هاي مورد 
حمله هكرها از محبوبيت و اس��تقبال مناس��بي از 
سوي كاربران ارزهاي ديجيتالي رمزپايه برخوردار 
بوده است، بنابراين حملات سايبري و بدافزاري اين 

هكرها در مقياس گسترده اي صورت گرفته است.
طي چند س��ال اخير ارزهاي ديجيتالي رمزنگاري 
ش��ده بس��ياري هم چون بيت كوين، مونرو، ريپل و 
اتريوم از محبوبيت و استقبال بي نظيري برخوردار 
شده و كاربران بسياري در جهان به دنبال استخراج 
و تبديل پول هاي خود به ارزهاي ديجيتالي هستند؛ 
چراكه اين روزها بسياري از افراد با خريد و استخراج 

اين ارز توانسته اند به پول زيادي دست پيدا كنند.

پي سي ورلد| افزايش بي رويه مصرف برق در يكي از 
مدارس چين، دست مدير مدرسه اي كه بطور مخفيانه 
با رايانه خود ارزهاي ديجيتالي رمزنگاري شده استخراج 

مي كرد را رو كرد.
از آنجا كه اين روزها تب اس��تخراج ارزهاي ديجيتالي 
رمزنگاري شده در كشورهاي مختلف جهان بالا گرفته 
است، كاربران و هكرهاي بسياري نيز از ابررايانه هايي كه 
پردازنده و كارت گرافيك هاي بسيار قدرتمندي دارند، 
براي اس��تخراج و ماينينگ ارزهاي مجازي استفاده 
مي كنند و در اين طريق ه��م درآمدهاي هنگفتي را 

كسب مي كنند.
پس از آنكه بسياري از مسوولان فعال در يكي از مدارس 
چين از ميزان بسيار بالاي قبض برق شكايت كردند، 
مشخص شد كه مدير مدرسه به صورت كاملا مخفيانه 
با بهره گيري از يكي از رايانه هاي مستقر در دفتر كار خود 
به استخراج و ماينينگ ارزهاي ديجيتالي رمزنگاري 
شده مشغول بوده است و از آنجايي كه پروسه ماينينگ 
اين ارزهاي مجازي نيازمند سخت افزارهاي قدرتمند 
و در نتيجه مصرف برق بسيار بالاست، قبض برق اين 
مدرسه به ميزان قابل ملاحظه و ناگهاني افزايش يافته 
بود. همچنين پس از بررس��ي و تحقيقات انجام شده 
مشخص شد كه اين مدير مدرسه به مدت يكسال به 
همين كار مشغول بوده و در مواقعي كه كسي در دفتر 
كار وي حضور نداشته، به استخراج ارزهاي ديجيتالي 

توسط رايانه خود اقدام مي كرده است.
 براساس گفته هاي تحليلگران، زماني كه بيت كوين در 
سال 200۹ براي نخستين بار در بازارهاي جهاني ظهور 
پيدا ك��رد، ارزش آن حتي از يك دلار هم كمتر بود اما 
در ماه هاي گذشته حتي تا مرز 20 هزار دلار هم رسيد. 
درواقع، فناوري بيت كوين  كه يك پول رمزنگاري شده 
است، اين امكان را به كاربران مي دهد كه بدون نياز به 
هيچ بانكي مبادلات مالي خود را انجام دهند و همچنين 

هويت طرفين معامله نيز ناشناس باقي مي ماند.
يكي از دلايلي كه بس��ياري از كشورها به خصوص در 
ابتداي آغاز به كار ارزهاي مجازي نظير بيت كوين، نقل 
و انتقالات پول از اين طريق را ممنوع اعلام كرده بودند، 
همين ناشناس بودن مبدا و مقصد مبادلات پولي است.

روابط عموم�ي وزارت ارتباطات| مع��اون وزير 
ارتباطات گفت: ارتباط سامانه همتا، گمرك و نيروي 
انتظامي برقرار ش��ده و گوشي هاي تلفن همراه بعد از 
اربعين )8 آبان( با ش��ماره گذرنامه و شماره مسافري 

وارد شوند.
حسين فلاح جوشقاني رييس سازمان تنظيم مقررات 
و ارتباطات راديويي درباره اجراي طرح رجيس��تري 
خاطرنش��ان كرد: در اجراي طرح رجيستري، وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات مسووليت كميته راهبردي 
اين ط��رح را به عه��ده دارد كه در دو فاز س��اماندهي 
گوشي هاي تلفن همراه و ساماندهي تبلت ها اجرايي 
شده است. فلاح جوشقاني با بيان اينكه توجه بيشتر 
ما به فاز نخست اين طرح بود تصريح كرد: فاز نخست 
اين طرح براي جلوگيري از قاچاق گوشي تلفن همراه 
اجرا شد، البته وزارت ارتباطات براي اجراي مرحله دوم 
رجيستري كه مربوط به تبلت ها مي شود آمادگي كامل 
در حوزه فني دارد اما ملاحظاتي در حوزه بازار وجود دارد 

كه اجراي آن را تعويق انداخته است.
معاون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اش��اره به 
اينكه متولي تامين گوشي تلفن همراه در بازار وزارت 
ارتباطات نيس��ت اظهار كرد: وزارت صنعت، معدن و 
تجارت متولي تامين گوش��ي در بازار است، بنابراين 
موضوع تامين ارز گوش��ي هاي تلفن همراه در حوزه 
وظايف ما نيست، اما برخي سوءاستفاده ها و مشكلات 
قضايي هنگام تخصيص ارز ب��ا قيمت 4200 توماني 
صورت گرفت كه منجر شد تا تعداد زيادي گوشي در 
گمرك باقي بماند كه براي رفع اين موضوع پيگيري هاي 

لازم را انجام مي دهيم.
رييس رگولاتوري درباره نحوه اتصال گمرك، وزارت 
صمت و ارتباطات با يكديگر توضيح داد: سامانه همتا اين 
سه نهاد را به هم متصل كرده است، اين سامانه زيرنظر ما 
نيست اما از قابليت هاي آن در اجراي طرح رجيستري 
استفاده ش��ده است. فلاح جوش��قاني با اشاره به رفع 
مشكلات فني در حوزه اتصال برخط اين سامانه ها بيان 
كرد: ارتباط سامانه همتا، گمرك و نيروي انتظامي برقرار 
شده است تا گوشي هاي تلفن همراه بعد از اربعين )8 

آبان( با شماره گذرنامه و شماره مسافري وارد شوند.

ورج| گوگل تاييد كرده اس��ت كه استفاده كاربران از تم 
تاريك و شبانه در برنامه هاي مختلف به افزايش عمر مفيد 

باتري گوشي هاي هوشمند آنها كمك خواهد كرد.
با توجه به آنكه طي چند ماه اخير شاهد عرضه حالت تاريك 
و ش��بانه )Dark Mode( براي سرويس و نرم افزارهاي 
موبايلي نظير يوتيوب، اندرويد مسيجز و واتس اپ بوديم، 
حالا به نظر مي رسد كه شركت گوگل به عنوان توسعه دهنده 
اصلي سيستم عامل موبايلي اندرويد نيز تاييد و اعلام كرده 
است اس��تفاده كاربران از تم تاريك و ش��بانه در برنامه و 
اپليكيشن هاي مورد اس��تفاده خود تا حد زيادي از اتلاف 
انرژي در باتري گوشي جلوگيري به عمل آورده و به افزايش 

عمر مفيد باتري آن كمك بسزايي خواهد كرد.
 تم تاريك و شبانه مخصوص استفاده كاربران در شب هنگام 
و مواقعي كه نور محيط پيرامون آن كم است و به كاربران اين 
امكان را مي دهد تا چشمان خود را از آسيب نور زياد صفحه 
نمايش و رنگ سفيد پس زمينه برنامه هاي مختلف مصون 
بدارند. همانطور كه از نام حالت شبانه و تاريك مشخص است، 
اين تم براي آن دسته از افرادي كه با حالت خودكار و معمول 
شبكه هاي اجتماعي كه پس زمينه سفيد و روشني دارد، 
مشكل دارند و جزو آن دسته از كاربراني اند كه بيشتر هنگام 
ش��ب و تاريكي محيط از اينترنت و گوشي هاي هوشمند 
استفاده مي كنند، بسيار كاربردي خواهد بود و چشمان آنها 

را كمتر اذيت خواهد كرد.
بسياري از شبكه هاي اجتماعي و برنامه هاي كاربردي اخيرا 
اعلام كرده اند كه با انتشار و دريافت نسخه هاي به روزرساني، 
كاربران قادر خواهند بود جديدترين نسخه به روزرساني شده 
 )dark mode( آن را دريافت و نصب كنند تا از تم تاريك
برنامه هاي موردنظر بهره مند شده و به افزايش طول عمر 

باتري گوشي هاي اندرويدي خود كمك كنند.

مهر| رييس سازمان فضايي ايران از ايجاد 4 پارك 
گردش��گري فضاي��ي در مناطق كويري كاش��ان، 
دامغان، قشم و كرمان با هدف كشف اسرار خلقت 

و جذب توريست فضايي خبر داد.
مرتضي براري با اش��اره ب��ه برنامه هاي س��ازمان 
فضايي ايران براي جذب توريست فضايي با توجه 
به جاذبه هاي جغرافيايي كش��ور كه شباهت هايي 
به منظومه شمس��ي و اجرام فضاي��ي دارند، گفت: 
موضوع ايجاد پارك گردشگري فضايي در يك سري 
از نقاط جغرافيايي كشور در دستور كار قرار داديم.
وي گفت: اين پارك ها در نقاطي مانند تپه مريخي 
دامغان، دره ستارگان قشم و گندم بريانك كرمان 
كه مورد توج��ه جامعه فضايي قرار گرفته اس��ت 
طرح ريزي شده و حتي ناسا اين مناطق را به عنوان 
مهم تري��ن نقاطي ثبت كرده كه ش��بيه كره مريخ 

هستند.
معاون وزير ارتباطات با تاكيد براينكه از ظرفيت هاي 
كشور در اين حوزه بايد براي جذب توريست فضايي 
استفاده كرد، افزود: در همين حال راه اندازي پارك 

توس��عه فناوري نجوم در كاشان نيز در دستور كار 
قرار گرفته است.

براري با بيان اينكه كش��ورهاي دنيا درحال خلق 
اقتصاد از ظرفيت هاي فضايي خود هس��تند، ادامه 
داد: ما نيز تيمي در اين جهت راه اندازي كرديم و با 

جديت اين هدف را پيش مي بريم.
رييس س��ازمان فضايي ايران با اشاره به راه اندازي 
پ��ارك توس��عه فناوري نج��وم در كاش��ان گفت: 
برآوردها نش��ان مي دهد كه كاش��ان در ۶ ماه اول 
سال، 4.۵ ميليون توريست جذب مي كند و اقتصاد 
روز اين ش��هر فعال اس��ت؛ با توجه به اينكه ش��ب 

پرس��تاره اي در كاش��ان داريم، مي توانيم با جذب 
توريست فضايي، اقتصاد شب اين شهر را نيز زنده 
كنيم. وي توضيح داد: علاقه من��دي مردم به علم 
نجوم و اكتش��افات فضايي كاملا آش��كار اس��ت و 
براي مثال هم اكنون پارك گردش��گري فضايي در 
فرانسه از برج ايفل نيز بيشتر بازديد دارد. به همين 
دليل كش��ورهاي مختلف با توج��ه به ظرفيت ها و 
پتانس��يل هايي كه دارند به سمت موضوع توريسم 

فضايي حركت كرده اند.
براري كش��ف اس��رار خلقت و آش��نايي م��ردم با 
اكتشافات فضايي، نجوم و اجرام آسماني در مناطق 
كويري كش��ور را از جمله اهداف اجراي اين طرح 
عنوان ك��رد و گفت: در اين زمينه چند پيش��نهاد 

سرمايه گذاري خارجي نيز داشته ايم.
معاون وزير ارتباطات با اش��اره ب��ه وجود بيش از 
۱۵0 منجم ايراني در امريكا و اروپا گفت: به دنبال 
برگزاري كارگاه بين المللي نج��وم با هدف جذب 
اين منجمان در كش��ور و دعوت به همكاري از آنها 

هستيم.

دستگاه هاي دولتي حق ذخيره   اطلاعات شهروندان را ندارند

 سازماندهي خدمات سلامت 
و بهداشت گوگل 

هك ۷۰۰ هزار پلت فرم 
ارز ديجيتالي 

استخراج مخفيانه ارزهاي 
ديجيتالي توسط يك مدير 

آغاز اجراي رجيستري 
موبايل مسافري با پاسپورت

افزايش عمر باتري گوشي هاي 
اندرويدي با يك قابليت 
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رويداد

كاربر فضا

نارضايتي زائران اربعين 
از نرخ مكالمات

ايسپا| بررس��ي هاي صورت گرفته گوياي آن 
اس��ت كه بالغ بر ۷0 درصد زائ��ران عراق كه در 
نظرسنجي  ايس��پا ش��ركت كرده اند، از قيمت 

مكالمات خود در ايام اربعين رضايت نداشته اند.
 مركز افكارس��نجي دانش��جويان اي��ران براي 
چهارمين سال پياپي اقدام به اجراي نظرسنجي 
از زائران و شركت كنندگان در پياده روي اربعين 
حسيني كرده اس��ت. اين نظرسنجي از افرادي 
صورت گرفته كه براي ورود به كش��ور مرزهاي 
زميني شامل شلمچه، چزابه و مهران را انتخاب 
كرده اند. نظرسنجي اربعيني ايسپا با حجم نمونه 
۱4۹۱ نف��ر بين روزهاي ۶ تا ۱۱ آبان ماه س��ال 
۱۳۹۷ با همكاي شعب ايسپا در استان هاي ايلام 
و خوزستان عملياتي شده است و نتايج آن به مرور 

زمان منتشر مي شود.
يكي از محورهاي مورد بررسي اين نظرسنجي 
نحوه و ميزان استفاده از سيم كارت هاي داخلي 
يا عراقي بوده اس��ت. مطابق نظرسنجي مذكور 
۷۵.۳درصد زائران از سيم كارت ايراني استفاده 
كرده اند و 2۱.8درصد اعلام كرده اند كه س��يم 

كارت عراقي تهيه كرده اند.
از مي��ان اين جمعي��ت ۷8.۱ درص��د از قيمت 
مكالم��ات راضي نبوده ان��د و ۱۹.۶ درصد اعلام 
رضايت كردند. نوع مصرف س��يم كارت داخلي 
علي رغم تأكيدات مس��وولان مبني بر استفاده 
از سيم كارت هاي عراقي صورت پذيرفته است. 
در بخش ديگ��ري از نظرس��نجي ۵۷.۹ درصد 
پاسخگويان مشكل عمده خويش را گران بودن 
س��فر اعلام كرده اند در حالي ك��ه اين گزينه در 
س��ال هاي گذشته درصد بس��يار متفاوتي را به 

خويش اختصاص داده بود.

موشك الكترون
 ۶ ماهواره به مدار زمين برد

اسپيس|يك موشك الكترون، متعلق به شركت 
راكت لب ۶ ماهواره را به ارتفاع ۵00 كيلومتري در 
مدار زمين برد. شركت »راكت لب« بطور رسمي 
فعاليت خ��ود را آغاز كرد. در همين راس��تا يك 
موشك الكترون اين شركت ۶ ماهواره كوچك را 
به ارتفاع ۵00 كيلومتري در مدار زمين برد. اين 
موش��ك از نيوزلند پرتاب شد.  ۶ ماهواره مذكور 
به شركت هاي »اسپاير گلوبال تيواك«، »فليت 
اسپيس تكنولوژيز« و »برنامه آيروين كيوب ست

STEM «تعلق دارند. راك��ت لب تصميم دارد 
س��فرهاي فضايي را به دفعات بيشتر و با هزينه 

مناسب تر انجام دهد.

افزايش شكايت كاربران از 
كيفيت پايين محصولات اپل

رويترز|اپل اعلام كرده است با توجه به افزايش 
شكايات كاربران از نقص فني موجود در برخي از 
گوش��ي هاي آيفون ۱0 )ايكس( و مك بوك پرو 
۱۳اينچي، آنها را به صورت رايگان تعمير خواهد 
كرد. با توجه به آنكه سال گذشته گوشي هوشمند 
آيف��ون ۱0 )ايكس( در جريان مراس��م و رويداد 
رونمايي از محصولات جديد اپل توسط اين شركت 
امريكايي معرفي شد، كاربران بسياري از اين گوشي 
هوشمند استقبال بي نظيري كردند و آمار فروش 
آن را به ميزان قابل توجهي افزايش دادند به گونه اي 
كه هم اكنون خيل عظيمي از كاربران و طرفداران 
گوش��ي هاي آيفون اين محص��ول را خريداري و 
استفاده كرده اند. با توجه به اينكه اين محصول از 
قيمت نسبتا بالايي در مقايسه با ساير گوشي هاي 
هوشمند برخوردار شده است، كاربران نيز توقع 
بالايي از كيفيت آن دارند. بنابراين به نظر مي رسد 
كه با مشكل مواجه ش��دن اين گوشي براي شان 
سنگين تمام شده و س��ر و صداي آنها را درآورده 
است. نقص فني و مش��كل موجود در آيفون ۱0 
)ايكس( صداي بسياري از كاربران آن را درآورده 
است و موجب شده است كه اپل اعلام كند تعمير 
رايگان اين محص��ول را برعهده بگيرد و از تمامي 
صاحبان و دارندگان آيفون ۱0 )ايكس( و مك بوك 
پرو ۱۳ اينچي كه با مشكل مواجه است، درخواست 
كند كه هرچه سريع تر به نمايندگي هاي رسمي و 
مجاز اپل در كشورهاي خود مراجعه كرده و نقص 

فني گوشي خود را برطرف كنند.

حذف مجدد ميليون ها كاربر 
قلابي از توئيتر

آس�ين ايج|توئيتر كه به ش��دت براي حذف 
كاربران قلابي از اين شبكه اجتماعي تحت فشار 
است، در روزهاي گذشته مجددا ميليون ها حساب 
كاربري را حذف كرده است. توئيتر يك بار در ماه 
جولاي نيز با بررسي حساب هاي كاربري مشكوك 
در اين شبكه اجتماعي صدها هزار حساب كاربري 
را پاك كرد كه اين امر موجب كاهش قابل توجه 
فالوئرهاي برخي اش��خاص مشهور شد. اين امر 
به اعتراض برخي از اين كاربران هم انجاميد و از 
جمله دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا مدتي 
قبل رويداد مذكور را توطئه توئيتر بر عليه خود 
قلمداد كرد. توئيتر اين بار بدون اطلاع رس��اني 
قبلي ب��راي حذف شناس��ه هاي كاربري قلابي 
اقدام ك��رد. به دنبال اين اقدام يكي از چهره هاي 
مشهور دنياي موسيقي در امريكا 8۶۱ هزار فالوئر 
خود را از دست داد. همچنين 2.4 ميليون نفر از 
فالوئرهاي خود توئيتر هم به خاطر همين اقدام از 
دست رفتند. به نظر مي رسد برخي شخصيت هاي 
مشهور نيز كه با خريد فالوئرهاي قلابي به دنبال 
محبوب نشان دادن خودشان هستند از اقدامات 
اينچنيني توئيتر متضرر ش��وند و از سوي ديگر 
ميزان حاميان و علاقه مندان واقعي آنها در دنياي 

مجازي مشخص شود.
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نايب رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون ايران مطرح كرد

عضو هيات رييسه اتاق تعاون مطرح كرد

مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي سيستان و بلوچستان:

بخشتعاونراهكاراصليعبورازتحريمها

ظرفيت هاي بخش تعاون در توسعه زيرساخت ها با رويكرد مشاركت عمومي -  خصوصي

فرصت فعال كردن بخش مردمي اقتصاد  در تحريم ها
مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي استان زنجان مطرح كرد

نقش خوشه هاي صنعتي در رونق اقتصادي

مرحله جديد توزيع سبد كالا  آغاز شد

گروه بنگاه ها|
نايب رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون ايران گفت: 
راهي ك��ه مي توان از طريق آن تحريم ها را دور زد تنها 
و تنها حمايت از توليد با كيفيت داخلي و قابل رقابت 
در بازارهاي جهاني است. دولتمردان ما با منابعي كه 

در اختيار دارند در بخش توليد سرمايه گذاري كنند.
 به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون 
ايران، ارسلان قاسمي در خصوص تاثير تحريم هاي 
امريكا بر اقتصاد كش��ور و راه ح��ل برون رفت از اين 
ش��رايط اظهار ك��رد: ما باي��د از چند زاوي��ه به اين 
تحريم ها نگاه كنيم كه يكي از اين مباحث اين است 
ك��ه موثرترين طرف تحريم ما امريكا اس��ت و ما در 
۴۰ س��ال پس از انقلاب همواره توسط امريكايي ها 
تحريم بوده ايم و مساله جديدي نيست اما تفاوت آن 
با دفعات قبل اين است كه دولت امريكا تحريم هاي 
امسال را با چاشني خبري همراه كرده و جو تبليغاتي 

سنگيني براي آن ايجاد كرده است.
 او افزود: اين تحريم ها را اگر با تحريم هاي قبل مقايسه 
كنيم، در تحريم هاي قبل هم پيمانان امريكا بيش��تر 
كشورهاي دنيا بودند و ما تنها بوديم اما در حال حاضر 
تنها چند كشور محدود با امريكا همكاري مي كنند كه 
شامل رژيم آل س��عود، رژيم صهيونيستي، بحرين و 
امارات هستند و ما و باقي دنيا در يك طرف قرار داريم.

 قاسمي در ادامه تصريح كرد: دولت امريكا اصرار دارد كه 
با اين تحريم ها قصد وارد كردن فشار به دولت و حكومت 
ايران را دارد درحالي كه اين فشار به مردم ايران منتقل 
مي شود و با ادعاي دولت امريكا همخواني ندارد اما چه 

كاري مي شود انجام داد؟

  راهكار برون رفت از چالش تحريم ها
نايب رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون ايران 
با اش��اره به راه حل ب��رون رفت از ش��رايط پيچيده 

تحريم اذعان داش��ت: به نظر من؛ به عنوان بخشي 
از بدن��ه توليد و صادرات كش��ور، راهي كه مي توان 
از طريق آن تحريم ه��ا را دور زد تنها و تنها حمايت 
از توليد با كيفيت داخلي و قابل رقابت در بازارهاي 
جهاني اس��ت. دولتمردان ما با منابعي كه در اختيار 
دارن��د در بخش توليد س��رمايه گذاري كنند. ما در 
شرايط جنگي هس��تيم و سيستم بانكي، حكومت، 
قوه قضاييه، مجل��س و دولت بايد در اين ش��رايط 

پشت هم باشند.
 او افزود: اگر اين اتفاق بيفتد و از توليد داخل حمايت 
كنيم، مي توانيم با ركورد مقابله كنيم، ايجاد اشتغال 
كنيم و تورم را كاهش دهيم. ما در بخش كشاورزي 
مزيت هاي بس��يار زيادي داريم و دنيا به بس��ياري 
از محص��ولات كش��اورزي ما ني��از دارد و در برخي 
محصولات كشاورزي در دنيا رتبه هاي اول تا چهارم 
جهاني را داريم كه شامل انار، خرما، زعفران، پسته، 
زردآلو و خاويار مي ش��ود اما نباي��د اين محصولات 
را در ش��رايط فعل��ي به صورت خ��ام وارد بازارهاي 

جهاني كنيم.
 قاسمي در ادامه تصريح كرد: بايد توليد، فرآوري اين 
محصولات و بهبود بسته بندي را در داخل كشور ايجاد 
كنيم تا به توليد رونق دهيم. ما در بحث تكنولوژي هاي 
دنيا در صنايع و بخش كش��اورزي از كشورهاي ديگر 
عقب نيستيم اما به درستي از آن استفاده نمي كنيم. ما 
اين تحريم ها را با رونق توليد مي توانيم به يك فرصت 
بي بدي��ل تبديل كنيم و عم��لا مي توانيم تحريم ها را 
شكس��ت دهيم. اما مشكل ما اين اس��ت كه در داخل 
كشور به جو رواني كه امريكا و هم پيمانانش به دنبال آن 

هستند، دامن مي زنند.

  تصميم گيري در شرايط سخت
 نايب رييس كميسيون كشاورزي اتاق تعاون ايران در 

رابطه با تصميم گيري در شرايط سخت گفت: بسياري 
از اين افراد در داخل كه باعث اين جو رواني ش��ده اند 
از روي ناآگاهي اي��ن كار را مي كنند و نمي دانند چه 
تبعاتي براي كشور خواهد داشت. ما از قواي سه گانه 
مي خواهيم از توليد حمايت ويژه كنند. در ش��رايط 
سخت بايد تصميمات سخت و عاقلانه گرفت. براي 
غلبه بر تحريم ها در بخ��ش خصوصي و به خصوص 

بخش تعاون ما خود را براي تصميمات سخت تجهيز 
كرده ايم اما اي��ن تصميمات س��خت را نمي توان به 
تنهايي اجرايي كرد و دولت و بخش خصوصي بايد با 

هم در اين عرصه قدم بردارند.
 قاسمي با تاكيد بر شرايط سخت تحريم و تغيير رويه 
در سيستم اقتصادي كشور خاطرنشان كرد: سيستم 
بانكي ما بايد از برج عاج خود پايين بيايند و ش��رايط 

كشور را مساعد كنند. سيس��تم بازار سرمايه ما بايد 
تصميمات سخت بگيرد و شركت هاي خصولتي ما بايد 
در واگذاري ها تجديدنظر كنند و به يك جراحي پردرد 
و خونريزي در اقتصاد كش��ور نياز داريم تا تحريم ها 
نتوانند اقتصاد كشور را از پا دربياورند اما اگر تنها حرف 
زده شود فش��ار تحريم ها به مردم منتقل مي شود و 

بنگاه هاي اقتصادي دچار مشكل خواهند شد.

 بخ��ش تعاون��ي را مي توان 
يك بخ��ش خصوصي نظام 
مند و جامع��ه محور قلمداد 
كرد كه علاوه بر حفظ منافع 
فردي اعضا، منافع گروه و در 
نهايت جامعه را مدنظر قرار 
مي دهد. متأسفانه تعاوني ها 
در مقوله مشاركت عمومي – 
خصوصي تاكنون آنطور كه 
بايد و ش��ايد به بازي گرفته نشده اند و اكثر اينگونه 
امور به ش��ركتهاي با مالكيت خصوصي واگذار شده 

است.
رشد و توس��عه اقتصادي كش��ورها در گرو اجراي 
پروژه هاي مختلف زيرس��اختي و خدماتي بوده و 
افزاي��ش كارايي و كيفيت اراي��ه خدمات از جمله 
اهداف اصلي آنها به شمار مي رود. محدوديت منابع 
بودجه اي دولت ه��ا براي تامين مال��ي پروژه هاي 
بزرگ همچني��ن تقاضاي زياد موج��ود در زمينه 
س��رمايه گذاري در اين پروژه ها كش��ورها را برآن 
داش��ته تا تم��ام ت��لاش خ��ود را در بهره گيري از 
مشاركت فعال بخش هاي غير دولتي و ايجاد فضاي 
رقابتي مناسب براي فعاليت آنها به كاربندند كه اين 
تلاش��ها در قالب مشاركتهاي عمومي – خصوصي 
متبل��ور ش��ده و موجب تس��ريع در روند توس��عه 
اقتصادي كش��ورها ش��ده است. س��رمايه گذاري 
مش��اركتي بخش ه��اي عموم��ي و خصوصي، به 
سرمايه گذاري هايي اطلاق مي شود كه در آنها، يكي 
از نهادهاي دولت محلي يا مركزي، با مشاركت يك 
يا چند نهاد غيردولتي )اعم از خصوصي و تعاوني(، 
فعاليت ه��اي تأمين مالي، س��اخت و بهره برداري 
پ��روژه را بر عه��ده مي گيرند و درآمدهاي ناش��ي 

از راه اندازي پ��روژه نيز بر مبناي نحوه مش��اركت 
طرفين و توافقات صورت گرفته ميان شركا تقسيم 

مي شود.
با توجه به كمب��ود منابع مال��ي دولت هاي ملي و 
محلي و ناكارايي بخش دولتي در اجراي پروژه هاي 
مختلف و بهره برداري از آنها، استفاده از منابع مالي، 
تخص��ص، بهره وري و خلاقي��ت بخش خصوصي، 
جهت انجام وظايف بخش دولتي و افزايش س��طح 
عمومي رفاه جامعه، اجتناب ناپذير اس��ت. بر اين 
اس��اس كشورهاي توس��عه يافته و در حال توسعه 
به صورت روزافزوني از روش هاي گوناگون مبتني 
بر مش��اركت بخش عمومي و خصوصي اس��تفاده 
مي كنند. گستردگي روزافزون نيازهاي توسعه اي و 
چالش جدي دولت ها در تامين و اجراي پروژه هايي 
توس��عه اي اس��تفاده از رهيافت مشاركت عمومي 
خصوص��ي )ppp( را نه يك انتخ��اب بلكه به يك 

الزام تبديل كرده است.
در واقع در جايي كه مخارج بالاي دولت ها تكافوي 
س��رمايه گذاري كافي در ارايه خدمات عمومي را 
نمي دهد، ظرفيت پايين بخش عمومي، س��اختار 
حاكميتي ضعيف، فقدان انگيزش كافي براي ايجاد 
كارايي و ناكامي در افزاي��ش كارآفريني به عنوان 
مشكلات اساس��ي در اين زمينه به شمار مي روند. 
در اين ميان مدل هاي متنوع مشاركت عمومي – 
خصوصي علاوه بر فراهم نمودن منابع جديد مالي، 
مي توانند فناوري، تخصص، مس��ووليت پذيري و 
پيشرفت زمان بندي شده پروژه  را به همراه داشته 
باشند. ظرفيتهاي بخش تعاون به عنوان يك بخش 
خصوصي نظام مند و جامعه محور تاكنون در مقوله 
مشاركت عمومي – خصوصي كمتر مورد توجه قرار 
گرفته است. اين در حالي است كه اين بخش داراي 

توانمندي و ظرفيتهاي بالايي بوده و در عين حال 
در بسياري از موارد كه بخش هاي دولتي و خصوصي 
به دليل فقدان توجيه اقتصادي لازم يا س��ود اوري 
اندك تمايل به حض��ور و س��رمايه گذاري ندارند 
داري مزيت نسبي بوده و ارحجيت دارد. تجربيات 
جلب مشاركت مردمي در پروژه هاي توسعه اي در 
كشور هاي مختلف نشان دهنده آن است كه با بسيج 
توانمندي هاي مردمي در قالب تشكل ها و به ويژه 
تعاوني ها مي توان ضمن تحقق جنبه هاي س��خت 
افزاري توس��عه؛ تحقق اهداف اجتماعي و انساني 
فرايند توسعه نيز ش��اهد بود. آمارتياسن در كتاب 
توس��عه به مثابه آزادي مي گويد اگر توس��عه براي 
مردم اس��ت پس بايد با مسووليت پذيري و توسط 

آنان صورت گيرد والا سرابي بيش نيست.

  مش�اركت عموم�ي - خصوصي رهيافتي 
كارآمد ولي مغفول در بخش تعاوني

بخش تعاوني را مي توان يك بخش خصوصي نظام 
مند و جامعه محور قلمداد كرد كه علاوه بر حفظ 
منافع فردي اعضا، منافع گروه و در نهايت جامعه 
را مدنظر قرار مي دهد. متأسفانه تعاوني ها در مقوله 
مش��اركت عمومي – خصوصي تاكنون آنطور كه 
بايد و شايد به بازي گرفته نشده اند و اكثر اينگونه 
امور به شركتهاي با مالكيت خصوصي واگذار شده 
است. در حالي كه بر اس��اس مستندات و تجارب 
كافي مل��ي و بين المللي؛ تعاوني ه��ا مي توانند به 
خوبي انواع سرمايه هاي مورد نياز براي يك توسعه 
متوازن و پايدار را فراهم كنند. تجربه بس��ياري از 
كشورها در بخش تعاون بيانگر اين واقعيت است 
كه يك��ي از ويژگيه��اي اصلي اين بخ��ش، اتكاء 
منابع مالي و سرمايه اي تعاوني به اعضاء است كه 

براساس اصول همكاري و همياري شكل مي گيرد 
و بهتري��ن رويه ب��راي جمع آوري س��رمايه هاي 
كوچك و متوسط به ش��كل مشاركتي است. آمار 
و ارقام نقدينگي در دس��ت مردم كه عمده آن نيز 
نقدينگي هاي خرد و متوس��ط در دس��ت انبوهي 
از خانواده ه��اي ايراني بوده و اين در حالي اس��ت 
كه ش��يوه تعاوني بستر مناسبي است كه مي توان 
با بهره گي��ري از آن منابع س��رمايه گذاري بخش 
دولتي را با س��رمايه هاي محدود اما متنوع آحاد 
جامعه ادغام كرده و با ترويج فرهنگ مش��اركت 
نرخ سرمايه گذاري در اقتصاد و به تبع آن نرخ رشد 

توليد و اشتغال را افزايش داد.

  نمونه هايي از مشاركت عمومي –  تعاوني 
در جهان

از مش��اركت هاي عمومي – خصوصي در زمينه ها 
و مقاصد بس��ياري همچون ايجاد زير س��اختهاي 
فيزيكي، توليد و توزيع برق، آب و فاضلاب، خطوط 
لول��ه، بيمارس��تان ها، مدرسه س��ازي و امكانات 
آموزشي، استاديوم ها، كنترل آلودگي هوا، خطوط 
ريلي سيس��تم هاي مبتني بر فن��اوري اطلاعات، 
خانه س��ازي تا ارايه خدمات بهداشتي و اجتماعي 

استفاده مي شود.
نمونه هاي بس��ياري از تجارب موفق به كارگيري 
تعاوني ها در تامين نيازهاي زيربنايي جوامع وجود 
دارد كه از جمله آنه��ا مي توان به مواردي از قبيل 
تعاوني هاي تامين آب در بوليوي، تعاوني س��ازي 
ش��ركت هاي آب رس��اني در انگلس��تان و ول��ز، 
برق رساني روس��تايي در بنگلادش و تعاوني هاي 
بهداش��ت و رف��اه اجتماعي در برزي��ل و ژاپن نام 
برد. خوش��بختانه در اي��ران در زمينه بهره مندي 

از ظرفيته��اي بخش تعاوني در توس��عه و عمران 
زيرس��اختهاي ش��هري با تصويب قانون تشكيل 
تعاونيهاي توس��عه و عمران شهرس��تاني فرصت 
مناسبي براي توسعه مش��اركت عمومي و تعاوني 
ايجاد شده است. در ماده يك قانون فوق الذكر هدف 
از تشكيل اين تعاوني ها؛ ت�سريع در رشد و توسعه 
شهرستان ها، هداي�ت منابع مردم�ي به بخش هاي 
توليدي، بسترسازي براي ورود بخش هاي تعاوني و 
خصوصي به فعاليتهاي اقتصادي و انجام طرح هايي 
ك��ه به دليل افزون��ه زا )رانت زا( ب��ودن آن، امكان 
واگذاري به بخ��ش خصوصي وجود ن��دارد، ذكر 
شده اس��ت. به نظر مي رس��د اين قبيل تعاوني ها 
مي توانند زمينه مناس��بي براي توسعه مشاركت 
عمومي - تعاوني ايجاد كنند چرا كه ذاتا مي توانند 
يكي از دغدغه هاي مس��وولان در واگذاري بدون 
ش��ائبه پروژه هاي بزرگ عمراني را از بين برده و با 
توجه به انتفاع عموم مردم از مزايا و س��ود حاصله 
از اجراي اين قبيل پروژه ها در ارايه تس��هيلات و 
كمك هاي بلاعوض ويارانه و …نيز با طيب خاطر 

بيشتري عمل كنند.
براي حضور گسترده تر و افزايش سهم بخش تعاون 
با توجه به گس��تردگي تعاوني ها در سراسر كشور، 
استفاده از رويكرد مشاركت عمومي – خصوصي در 
بخش تعاون مي تواند علاوه بر تامين نياز واحدهاي 
تولي��دي تعاوني در بخش ه��اي مختلف صنعت، 
معدن، كش��اورزي، مس��كن مهر و ش��هرك هاي 
ايجاد شده يا در دست احداث تعاوني ها ي مسكن، 
تعاونيهاي بهداشتي و درماني از قبيل بيمارستانها، 
در مانگاه ها و….در تامين نياز س��اير بخش هاي 
توليدي كشور و شهركهاي صنعتي نقش موثر تري 

ايفاء كند.

يك فعال بخش تعاون از آمادگي اين بخش براي 
توزيع نظام مند كالا در زم��ان تحريم خبر داد و 
گفت: تحريم ه��اي فعلي را بايد براي رونق توليد 
داخل براي نيازهاي داخلي و همچنين با نگاه به 

صادرات يك فرصت تلقي كرد.
 محمد جليليان، عضو هيات رييس��ه اتاق تعاون 
ايران و مديرعامل اتحاديه فرهنگيان، تحريم هاي 
فعل��ي را بزرگ تري��ن فرصت براي اس��تفاده از 
ظرفيت ه��اي بخش مردمي اقتصاد برش��مرد و 
گفت: بخش تعاون با تجربه اي كه در تامين توزيع 
و توليد كالاها دارد مي تواند در شرايط تحريم هاي 

جديد از آشفتگي بازار جلوگيري كند.
او با اشاره به اين واقعيت كه تحريم ها را مي توان 
ه��م به عنوان يك فرص��ت و هم ب��ه عنوان يك 
تهديد تلقي كرد و گفت: تحريم هاي فعلي را بايد 
براي رونق توليد داخل ب��راي نيازهاي داخلي و 
همچنين با نگاه به صادرات يك فرصت تلقي كرد.

اين فعال بخش تعاون با اشاره به اينكه اين بخش 
زنجيره تامين تولي��د و توزيع را در اختيار دارد و 
مي توان از اين زنجيره به هم پيوسته در راستاي 
به حداقل رس��اندن تاثير تحريم ها استفاده كرد، 
گفت: ما در تجربه پيش��ين تحريم يعني از سال 
۸۹ تا ۹۲ يعني مقطعي كه ايران تحريم شوراي 
امنيت بود، به راحتي توانس��تيم از ظرفيت هاي 
اين بخش اس��تفاده كني��م ام��روز تحريم هاي 

امريكا مطرح اس��ت و گرچه بسياري از كشورها 
از امريكا حرف شنوي دارند اما اوضاع ما شبيه به 
تحريم هاي گذشته نيست و به مراتب بهتر است.

او با اش��اره به حض��ور ش��ركت هاي خارجي در 
نمايش��گاه هاي بين المللي كه در اي��ران برگزار 
مي ش��ود آن را به عنوان شاخصي در عدم انزواي 
ايران برش��مرد و گف��ت: بايد به ش��رايط جديد 

صادرات محور نگاه كنيم، از همين نقطه مي توانيم 
از فرصت هاي به وجود آمده استفاده كنيم.

به گزارش فارس، مديرعامل اتحاديه فرهنگيان 
اعلام آمادگي ك��رد كه بخش تع��اون در زمينه 
توزيع نظام مند مي تواند در شرايط تحريم براي 
جلوگيري از اختلال در توزي��ع و كمبود كالا به 

دولت كمك كند.

زنجان| مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي استان 
زنجان از شناسايي شش بخش صنعتي و گردشگري 
در استان زنجان براي تشكيل خوشه خبر داد و گفت: 
تشكيل خوشه و توسعه آنها مي تواند نقش مهمي در 

رونق اقتصادي و برطرف كردن مشكلات ايفا كند.
به گزارش ايلنا، ايرج احمدي با اش��اره به ايجاد مركز 
طراحي كفش اظهار داشت: با همكاري خوشه كفش 
هيدج، س��ايت تخصصي طراحي و مدلسازي كفش 
در هيدج راه اندازي شده اس��ت كه علاوه بر برگزاري 
دوره هاي تخصصي مدل س��ازي، خدمات مشاوره به 
متقاضيان ارايه مي شود. او با اشاره به اينكه خوشه هاي 

شناسايي شده در استان زنجان شامل فرش دستباف، 
كفش، روي، چاقو، مسگري و گردشگري است ابراز كرد: 
حمايت از تشكيل خوشه هاي صنعتي جزو اولويت هاي 
شركت شهركهاي صنعتي استان است و در اين راستا 
تاكنون 3 خوشه روي، فرش دستباف و كفش هيدج 
تشكيل گرديده اند كه دو خوشه روي و فرش دستباف 
به سرانجام رسيده است و خوشه كفش هيدج نيز سال 

آخر فعاليت خود را سپري مي كند.
او  بيان كرد: خوش��ه فرش دس��تباف زنجان كارهاي 
مهمي در تحول اين صنعت در استان انجام داده و هم 

اينك به ذي نفعان تحويل داده شده است.

 سيستان و بلوچستان| در شرايطي كه رييس جمهور از 
آغاز طرح توزيع سبد كالاهاي اساسي خبر داده بود؛ اظهارات 
مديران اجرايي نشان مي دهد كه توزيع اين سبد حمايتي 
از استان سيستان و بلوچس��تان آغاز شده است. مديركل 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي اس��تان سيستان و بلوچستان 
گفت: مرحله جديد توزيع سبد كالا ويژه مددجويان نهاد هاي 
حمايتي همزمان با سراسر كشور در سيستان و بلوچستان 
آغاز شد. مهرداد جهانديده در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران، 
گفت: در اين دوره ۱3۰ هزار و ۲۰۰ خانوار تحت پوش��ش 

نهاد هاي حمايتي مشمول دريافت سبد كالا هستند. او گفت: 
از اين تعداد ۹۱ هزار خانوار متعلق به كميته امداد حضرت 
امام خميني )ره( و مابقي مددجويان بهزيستي و موردي 
بهزيستي هستند. او ارزش مادي اين سبد غذايي را براي 
خانوار يك نفره ۱۰۰ هزار تومان، خانوار دو نفره ۱۵۰ هزار 
تومان، خانوار 3 نفره ۲۰۰ هزار تومان، خانوار ۴ نفره ۲۵۰ هزار 
تومان و خانوار ۵ نفر به بالا 3۰۰ هزار تومان اعلام كرد و افزود: 
مشمولان مي توانند به تناسب اعتبار اختصاص يافته در 
كارت يارانه سرپرست خانوار نسبت به دريافت آن اقدام كنند.
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23 ميليارد تومان براي 
زلزله زدگان جمع شده است

كرمانشاه| استاندار كرمانشاه درباره پولهايي كه 
افراد مشهور براي كمك به زلزله زدگان كرمانشاه 
جمع كرده اند، گفت: كل پولي كه دوستان براي 
زلزل��ه زدگان جم��ع آوري كرده اند ح��دود ۲3 
ميليارد تومان است كه چيزي در حدود ۹۸ درصد 
در اختيار 3 نفر از اين دوستان يعني علي دايي، 
نرگس كلباسي و صادق زيبا كلام است و انصافا 

اين دوستان در كرمانشاه حضور دارند.
بازون��د در ادامه اف��زود: ي��ك قراردادهايي را با 
بنياد مس��كن منعقد كرديم كه بنياد مس��كن 
يك درصدي از كار را با پول انجام مي دهد و اين 
دوستان كسري هاي اين موارد را جبران مي كنند. 
اين دوس��تان كاملا با بنياد مس��كن هماهنگ 
هستند و در حال انجام كار هستند. خانم كلباسي 
و آقاي دايي بالاي س��ركار هس��تند و خودشان 
نظارت مي كنند. بازوند گفت: ما نه تنها تا به حال 
هيچ اطلاعي از عملكرد و فعاليت آنان نداريم بلكه 
اصلا ليس��تي از اين افراد نيز در دست ما نيست. 
بطور مثال هيچ اطلاعي درب��اره عملكرد خانم 
نيكي كريمي و پول هايي كه جمع كردند، نداريم.

بنادر مسافري بندرعباس، قشم 
و هرمز تعطيل شد

بندرعباس| به علت وزش باد ش��ديد و مواج 
بودن دريا، بنادر مس��افري بندرعباس، قش��م و 
هرمز تعطيل شد. حميدرضا محمدحسيني مدير 
اداره بنادر و دريانوردي شهيد باهنر و بنادر شرق 
هرمزگان گفت: رفت و آمد شناور هاي مسافري 
در اين بنادر تا مساعد شدن شرايط جوي متوقف 
شده است.  مدير اداره بنادر و دريانوردي شهيد 
باهنر و بنادر شرق هرمزگان گفت: در اين مدت 
مسافران براي سفر به قشم مي توانند از مسير بندر 

پهل خمير به بندر لافت قشم رفت و آمد كنند.

درگيري خونين طرفداران 
استقلال و پرسپوليس

ايلام|  درگيري طرفداران استقلال و پرسپوليس 
در ش��هر زرنه ايوان در استان ايلام منجر به قتل مرد 
جوان شد. شب يكش��نبه در بخش زرنه شهرستان 
ايوان در استان ايلام بعد از بازي پرسپوليس در فينال 
ليگ قهرمانان آس��يا، درگيري طرفداران استقلال 
و پرس��پوليس منجر به قتل يك هوادار فوتبال شد. 
براساس اين گزارش در در گيري مسلحانه مرد جواني 
به نام ج. م كشته ش��د. علت اين قتل توسط عوامل 

عوامل قضايي در دست بررسي است.

واگذاري ۱2هزار واحد  
درسرپل ذهاب

كرمانش�اه| ۱۲هزار واحد مسكوني و تجاري 
تعميري همزمان با س��الروز زلزله كرمانشاه در 

شهرستان سرپل ذهاب به مالكان واگذار شد.
رييس ستاد بازسازي بنياد مسكن انقلاب اسلامي 
استان اصفهان گفت: پس از زلزله، اين ستاد در 
كوتاه ترين زمان در شهرس��تان س��رپل ذهاب 
مستقر ش��د و تعمير و بازس��ازي ۱۲هزار واحد 

مسكوني و تجاري را آغاز كرد.
حمي��د ديمويي اف��زود: واحده��اي تعميري، 
واحدهايي هس��تند كه آسيب جدي نديده اند و 

در كوتاه مدت تعمير و قابل استفاده مي شوند.
او گفت: پس از تكميل پرونده مالكان، هزار و ده 
ميليارد ريال تسهيلات بانكي و ۱۱۰ميليارد ريال 
ب��لا عوض پرداخت و با ب��ه كارگيري روش هاي 
اس��تحكام مقررات و آيين نامه ملي ساختمان 
واحدهاي مسكوني-تجاري تعمير و بازسازي شد.

كلاهبردار ميلياردي 
در چنگال قانون

گرگان|رييس كل دادگستري استان از دستگيري 
كلاهبردار ميلي��اردي در گرگان خب��ر داد و گفت: 
اين فرد ب��ا فريب مردم بي��ش از ۱۲ ميليارد تومان 
كلاهبرداري كرد. هادي هاش��ميان افزود: متهم در 
يكي از خيابان هاي گرگان اقدام به راه اندازي فروشگاه 
خري��د و فروش لوازم الكتريكي ك��رده بود و با وعده 
سرمايه گذاري و سود زياد، افراد را به سرمايه گذاري 
ترغيب مي كرد. وي افزود: متاس��فانه حدود 7۰ نفر 
فريب وعده واهي س��ود فراوان را خوردند و بيش از 
۱۲ ميليارد تومان از پ��ول خود را در  اختيار اين فرد 
قرار دادند. هاشميان با اشاره به اينكه اين فرد بعد از 
اين كلاهبرداري متواري شده بود گفت: افرادي كه 
به اين شكل از آنها كلاهبرداري شده است به شعبه 
اول بازپرسي دادسراي عمومي و انقلاب شهرستان 
گرگان مراجعه كنند تا به شكايت آنها رسيدگي شود.

شهردار جديد يزد انتخاب شد
يزد| بالاخره پس از هفته ها رايزني و گفت وگو 
دومين شهردار شهر ميراث جهاني يزد در دوره 

شوراي پنجم انتخاب و معرفي شد.
بعد از استعفاي شهردار قبلي يزد حدود يك ماه 
قبل، اعضاي ش��وراي شهر يزد به دنبال انتخاب 
ش��هردار جديد بودند. آنچه در جلسات مختلف 
گفته شد، ليستي از ۲3 گزينه به پيشنهاد اعضاي 
شورا تشكيل و سپس در مراحل مختلف، نفرات 

اين ليست حذف تا اينكه به دو نفر محدود شد.
علي مقدس زاده، شهردار پيشين يكي از مناطق 
ته��ران و معاون فعل��ي اس��تانداري اصفهان و 
همچنين مجبي فرهمند، معاون فعلي شهرسازي 

شهرداري يزد از گزينه نهايي بودند.
با انصراف ديرهنگام مقدس زاده، اعضاي شوراي 
شهر خيلي راحت بر سر فرهمند توافق كردند و 
هر يازده عضو شوراي شهر به او راي اعتماد دادند.

ديدگاه

 غلامحسين حسيني نيا
 دانشيار دانشكده كارآفريني 

دانشگاه تهران 



اقتصاد اجتماعي12اخبار

آمار پيوند عضو از اهداكنندگان زنده كاهش يافته است

بطحايي: 

چشم انتظار اهداي عضو

آموزش و پرورش سنگ بناي توسعه پايدار است 

يك سال بعد از فاجعه زلزله و احوال بهداشت و درمان كرمانشاهيان

10 ه��زار نف��ر در ليس��ت انتنظ��ار پيون��د عض��و در 
بيمارستان هاي كشور هس��تند و هر روز 10 نفر از آنان 
به دليل نرس��يدن عضو پيوندي جان خود را از دس��ت 
مي دهند، اين در حالي است كه روزانه 1۴ نفر ديگر به اين 
ليست اضافه مي شوند، چنين وضعيتي در حالي است كه 
به گفته سرپرست مركز مديريت پيوند وزارت بهداشت، 
آمار پيوند از اهداكنندگان زنده كاهش يافته اس��ت، در 
حالي كه در مقاب��ل هنوز هم بازار دلال��ي اعضاي بدن 
داغ است و قانون هم راه حل مناسبي براي مقابله با اين 
وضعيت ندارد. درحال حاضر 60 درصد عمل هاي پيوند 
عضو از بيماران مرگ مغزي انجام مي ش��ود، ۴0 درصد 
پيوند نيز از اهداكنندگان زن��ده و 5 درصد هم از اقوام و 
وابستگان درجه يك افراد صورت مي گيرد كه مقايسه 
اين آمار با تعداد افرادي كه در انتظار پيوند عضو هستند، 
حكايت از آن دارد كه ميزان اعضاي پيوندي، جوابگوي 
افراد در ليست انتظار نيست، با اين وجود در حالي كه هر 
سه ساعت،  يه نفر به دليل نبود عضو پيوندي جان خود را 
از دست مي دهد، برخي نمايندگان مجلس معتقدند بايد 

كنترل بر پيوند عضو بيش از گذشته شود.

  خريد و فروش كبد غيرممكن است
با وج��ود آنكه تبليغ��ات خريد و ف��روش اعضاي بدن 
سال هاست در سطح شهر به چشم مي خورد و آگهي هاي 
چاپي و دست نويس فروش كليه و قرنيه و كبد به خصوص 
بر ديوار ساختمان هاي نزديك به بيمارستان ها جا خوش 
كرده است، اما سرپرس��ت مركز مديريت پيوند وزارت 
بهداشت معتقد است خريد و فروش اعضاي بدن در ايران 
ك��م بوده و حتي خريد و فروش كبد غيرممكن اس��ت. 
مهدي ش��ادنوش درباره اين موضوع بيان كرد: “ پيوند 
قله علم پزشكي دنيا است و بايد از هجمه هاي تبليغاتي 
و مس��ائل مختلف مصون بماند. پيوند مي تواند مسائل 
و مش��كلات عديده اي را از خانواده ها بكاهد و به همين 
دليل بايد در محيطي سالم و دقيق رخ دهد. پيوند كبد 
حرف بسيار جديدي در علم پزشكي است، به همين دليل 
خريد و فروش كبد س��خت و غيرممكن است، بنابراين 
اين اتفاق بسيار نادر و محدود است. در مجموع خريد و 

فروش كبد در كشور ما امكان پذير نيست.«
او افزود: “ كس��اني كه به مباحثي مث��ل خريد و فروش 
اعضا دامن مي زنند، بدانند كه با س��لامت مردم شوخي 
مي كنند. هر فرآيند طبيعي كه در دنيا اتفاق مي افتد با 

درصدي خطا روبرو است و به همين دليل در حوزه پيوند 
هم اين امكان وجود دارد، اما نه به وخامتي كه در خصوص 
آن صحبت مي شود. ضمن اينكه خريد و فروش اعضا به 
 خصوص كليه به ش��دت روندي كاهش��ي داشته است. 
با وجود اين تبليغات مسموم، افراد را در ارتباط با انجام 
پيوند محتاط تر كرده اس��ت. در واقع شرايط به گونه اي 
شده كه همه عوامل دست به دست يكديگر مي دهند تا 
ديد منفي نسبت به پيوند و اهدا گسترش يابد. برهمين 
اساس آمار پيوند از اهدا كنندگان زنده كاهش يافته است، 
بطوري كه در ملاقات با بيماران شنيده ام؛ آنهايي كه اين 
عمل را انجام داده اند، دوست ندارند ذكر كنند، پيوند كليه 
انجام داده اند و عمده ترين دليل آن هم تبليغاتي است كه 

به شكل منفي شكل انجام مي شود.«
شادنوش گفت: »قانونگذاران بايد قوانيني وضع كنند كه 
افراد جرات نكنند، ب��راي فروش كليه آگهي دهند و در 
مجموع اقدامي در اين زمينه انجام بدهند، البته برخي 
از اين اقدامات براي مشوش كردن اذهان است، چرا كه 
دشمن از طرق مختلف درصدد برهم زدن آرامش جامعه 
ماست. اين در حالي است كه هزاران نفر چشم به راه پيوند 
كليه در كشور هس��تند. وظيفه حاكميت اين است كه 
مكانيزم هايي براي جلوگيري از سوءاستفاده تعبيه كند 
و در كش��ور نيز اين اتفاق در حال رخ دادن است، اما اين 
اقدامات تبليغاتي به گونه اي شكل گرفته كه با وجود آمار 
بالاي پيوند كليه از دهنده زنده در گذشته، اين آمار رو به 
كاهش رفته و آم��ار پيوند از مرگ مغزي را افزايش داده  
است. البته امروز به آمار نسبتا مناسبي بين پيوند اعضا به 

صورت زنده و مرگ مغزي رسيده ايم.«

  دولت دست واسطه ها را كوتاه كند
 اظهارات ش��ادنوش در حالي اس��ت كه محمدحسين 
قرباني، عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي 
اسلامي درباره اين موضوع بيان كرد: » اينكه در شرايط 
كنوني آم��ار اهداكنندگان عضو كاهش يافته اس��ت با 
عملكرد مسوولان ارتباط دارد، چرا كه اين اقدام جديدي 
است كه در كشور صورت مي گيرد، و اين در حالي است 
كه در گذشته زير ساخت لازم در حوزه پزشكي نيز براي 
آن وجود نداشت كه با پيشرفت فضاي علمي كشور بستر 

لازم براي رفع موانعي كه وجود داشت، فراهم شد.«
او درباره اظهارنظر برخي مبني بر اينكه برخورد با خريد و 
فروش كليه باعث كاهش آمار اهداي اين عضو به بيماران 

شده است، افزود: “ اين اقدام خوبي نيست كه فردي به 
دليل مشكلات اقتصادي عضوي از بدن خود را در ازاي 
دريافت مبلغي معامله كند، چرا كه اين اقدام هم از نظر 
قانوني و هم شرعي داراي اشكال است، بنابراين بايد در 
ابتدا حاكميت عدالت اقتصادي را در جامعه حاكم كند 
تا هيچ فردي به دليل تامين معيشت خانواده اش ناچار 
به فروش كليه خود نشود. هم اكنون بايد با فرهنگسازي 
س��عي ش��ود كه نياز اين بخش از طريق اهداي عضو 
بيماران مرگ مغزي برطرف شود، ضمن اينكه اين امري 
بلامانع اس��ت كه نزديكان بيمار نيز براي اهداي كليه 
خود به بيمار اقدام كنند.مسوولان بايد تلاش كنند تا از 
ايجاد فضاهاي زيرزميني بدون رعايت ملزومات پزشكي 
براي فروش كليه كه در گذشته گزارش هايي از اين نوع 
تخلفات به ما رسيده بود و خريد و فروش كليه از طريق 

فضاي مجازي ممانعت به عمل آيد.«

از طرف ديگر بشير خالقي، عضو كميسيون بهداشت و 
درمان مجلس شوراي اسلامي معتقد است تعداد بيماران 
كليوي نيازمند عضو، بيشتر از اهداكنندگان است بنابراين 
مسوولان براي كوتاه كردن دست واسطه ها بايد مبلغي را 

براي پرداخت به اهداكنندگان تعيين كنند. 
او درباره اين موضوع بيان كرد: » بيش��تر اهداكنندگان 
كنوني عضو، يا از اقوام نزديك بيم��اران بوده يا افرادي 
هستند كه براي دريافت مبالغي به منظور رفع مشكلات 
مالي كه دارند به اين امر مبادرت مي ورزند. كاهش آمار 
اهداكنندگان عض��و در مقابل افزايش تعداد متقاضيان 
انج��ام عمل پيون��د نگران كننده اس��ت و مي طلبد كه 
مسوولان با پرداخت بخشي از هزينه ها از اهداكنندگان 
حمايت كنند ت��ا افراد براي مش��اركت در اي��ن اقدام 

حيات بخش پيشگام شوند.«
او افزود: » مشاركت افراد زنده در اهداي كليه از اهميت 

بسزايي برخوردار اس��ت، چرا كه اين عضو نمي تواند 
جايگزين ديگري داشته باشد يا دارو نيست كه بتوانيم 
آن را از كش��ور ديگري وارد كنيم و بايد نياز اين بخش 
از طريق اقدام داوطلبانه افراد تامين شود. تامين كليه 
مورد نياز بيماران تنه��ا از طريق بيماران مرگ مغزي 
هم امكانپذير نيست، چرا كه مگر چه تعداد دچار مرگ 
مغزي مي شوند كه خانواده آنها هم مجوز اهداي عضو 
آنها را بدهن��د، بنابراين كليه اهدا ش��ده به اين روش 
پاسخگوي نياز بيماران نيست. البته مسوولان بايد با در 
نظر گرفتن مبالغي براي افرادي كه اقدام به اهداي عضو 
مي كنند، دست واسطه ها را قطع كنند، چرا كه پيوسته 
افرادي روي ديوار انجمن حمايت از بيماران كليوي و 
بيمارستان هايي كه داراي بخش دياليز هستند، شماره 
تماس خود را مي نويسند تا در ازاي دريافت پول، كليه 

خود را بفروشند.«

آموزش و پرورش در بسياري از كشورهاي توسعه يافته، 
اولويت نخست برنامه ريزي و بودجه اي است. برخي از 
كشورهاي اروپايي بيشترين بودجه وزارتخانه ها را به 
وزارتخانه آموزش تخصيص مي دهند و اين بودجه را 
نه هزينه، بلكه س��رمايه گذاري مي دانند. اما آموزش 
و پرورش در ايران به س��ختي جزو اولويت هاي مياني 
دولت ها بوده است. البته وزير آموزش و پرورش با اين 
روند موافق نيست. او تاكيد دارد كه آموزش و پرورش 
به عنوان سنگ بناي پيشرفت و توسعه پايدار، نقشي 
كلي��دي در تفاهم و برقراري صل��ح بين ملت ها بازي 

كرده و مي كند.
محمد بطحايي گفت: آموزش و پرورش در ديدگاه ما 
سنگ بناي پيشرفت وتوس��عه پايدار است و چنانچه 
از كيفيت متناسب و س��ازگار با شرايط و نياز هاي روز 
نيز برخوردار باشد، نقشي كليدي در برقراي تفاهم و 
صلح بين ملت ها دارد و ما در وزارت آموزش و پرورش 
مي كوشيم تا معيارها و استانداردهاي كيفيت را افزايش 
داده و نظام آموزش��ي را از نظر كميت و كيفيت ارتقاء 
دهيم. بطحايي افزود: هم اينك نظام آموزش��ي ما ۹۹ 
درصد كودكان سنين مدرس��ه اي را در دوره ابتدايي 

تحت پوشش دارد و نرخ جذب آن در دوره دبيرستان 
نيز به بيش از ۸5 درصد رسيده است و توانسته ايم ۹6 
درصد دختران سنين مدرسه را به آموزش جذب كنيم 
و نسبت برابري جنسيتي را در اين زمينه به حدود ۴۹ 

به 51 درصد برساينم. رييس شوراي سياست گذاري 
كميسيون ملي آيسسكو در جمهوري اسلامي ايران 
افزود: اين تلاش ها اكنون موجب ش��ده تا جمهوري 
اس��لامي ايران در رتبه بندي يونسكو جزو كشورهاي 

برخوردار از آموزش ابتدايي جهاني به شمار ايد. بطحايي 
 يكي ديگر از افتخ��ارات وزارت آم��وزش و پرورش را 
نام نويس��ي و آموزش كودكان و نوج��وان پناهنده در 
سنين مدرسه عنوان كرد و گفت: از ۴ دهه پيش تاكنون 
پذيراي هزاران كودك پناهنده در مدراس خود بوده و 
افزون بر آموزش، خدمات بهداشتي و كمك هزينه اي 

نيز براي آنها فراهم آورده ايم.
وي گفت: اين كودكان كه بيش��تر آنه��ا به دليل قرار 
گرفتن در شرايط ناگوار جنگ و ناامني، از بيماري ها و 
نارسايي هاي جسمي و رواني رنج مي بردند، با همكاري 
دو وزارت خانه آموزش و پرورش و بهداش��ت و درمان 
از خدمات آموزش��ي، بهداش��تي و درماني برخوردار 

مي شوند.
وزير آم��وزش و پ��رورش كمك هاي س��ازمان هاي 
بين المللي را در خصوص آم��وزش كودكان پناهنده 
بسيار ناچيز دانست و گفت: هر ساله بيش از ۴00 هزار 
نفر و در س��ال جاري نيز بيش از 500 هزار دانش آموز 
پناهنده، زير پوش��ش خدمات آموزش��ي و بهداشتي 
جمهوري اس��لامي ايران بوده و انعكاس اين اقدام نيز 
از سوي سازمان هاي بين المللي چندان مناسب نبوده 

است.بطحايي گفت: ما اين كودكان را بيگانه تصور نكرده 
و همچون فرزندان خود و س��اير شهروندان ايراني در 
مدارس تحت آموزش قرار داديم و به دستور مقام معظم 
رهبري هيچ كودك پناهنده اي را حتي بدون مدارك 
پناهندگي از تحصيل محروم نكرده ايم و اين موجب 
افتخار ما است كه شمار قابل توجهي از دانش آموختگان 
و كارشناس��ان افغانستاني كه در كش��ور خود و ساير 
كشور ها خدمت مي كنند، دانش آموخته ايران هستند.

وي گفت: هم اكنون كش��ور ما برخلاف نظر و موافقت 
جامعه بين المللي مورد شديدترين و بي رحمانه ترين 
تحريم هاي غيرقانوني و يكجانب��ه امريكا قرار گرفته 
و از بس��ياري از حقوق خود در عرصه هاي بين المللي 
محروم شده و اين در حالي است كه كشور ما همواره در 
راه استقلال و عدم وابستگي خود ثابت قدم بوده و هرگز 

در برابر ستمگري و زورگويي سر فرود نياورده است.
بطحاي��ي اف��زود: در وزارت آم��وزش و پ��رورش نيز 
مي كوشيم تا با وجود دشواري ها و آثار سوء تحريم ها، 
در راه دستيابي به اهداف خود با تلاش و پشتكار پيش 
رويم و با ياري پروردگار خواهيم توانست بر دشواري ها 

و موانع پيش رو پيروز شويم.

فاجعه زلزله كرمانش��اه نه تنها خانه هاي مسكوني، بلكه 
اماكني چون برخي بيمارستان ها و مراكز بهداشتي را هم 
تخريب كرد، اما حالا با گذشت يكسال از اين حادثه تلخ، 
ش��روعي دوباره مي بينيم براي زندگي و بيمارستان ها و 
درمانگاه هايي كه اس��توارتر از گذش��ته آماده خدمت به 

هموطنان مان شده اند.
۳65 روز پيش بود؛ ش��امگاه يك شنبه ۲1 آبان ماه ۹6 و 
زلزله اي ۷٫۳ ريش��تري كه كرمانش��اه را لرزاند و ايران را 
عزادار كرد. كانون زمين لرزه پنج كيلومتري ش��هر ازگله 
كرمانشاه بود و ۳۲ كيلومتري حومه حلبچه عراق. ابعاد 
حادثه گسترده بود؛ بطوري كه متاسفانه بيش از ۹00 تن 
مصدوم شدند و چند صد تن نيز جان باختند. بيشترين 
آمار كشته ها و زخمي ها به شهرهاي قصر شيرين، سرپل 

ذهاب و ثلاث باباجاني تعلق داشت.
همچنين ب��ر اثر اي��ن زلزله بس��ياري از من��ازل دچار 
خسارت هاي مالي شديد شدند و مراكز درماني شهرهاي 
قصرشيرين، اسلام آباد و بيمارستان تازه ساز سرپل ذهاب 
نيز يا آسيب ديده يا تخريب شدند. بحث مهم در روزهاي 
ابتدايي بعد از زلزله، ارايه خدمات درماني و رسيدگي به 
مصدوم��ان حادثه بود و در مرحله بع��دي نيز با توجه به 
آغاز فصل سرد سال و آبگرفتگي چادرهاي زلزله زدگان، 
بايد فكري به حال وضعيت بهداشتي آنها و پيشگيري از 
بيماري ها مي شد. در فصل سرد س��ال با توجه به بارش 
باران و برف خطر بيماري هاي تنفسي و همچنين آنفلوآنزا 
نگراني ها را تش��ديد مي كرد. در فصل گرما نيز با توجه به 
انبوه نخاله هاي ساختماني و نبود زيرساخت مناسب براي 
دفع فاضلاب خطر اپيدمي بيماري هايي نظير سالك و ... 
زلزله زدگان چادر نش��ين را تهديد مي كرد. خوشبختانه 
به دنبال پيش بيني هاي ص��ورت گرفته و اقدامات انجام 

ش��ده در حوزه بهداش��ت و همچنين بهداشت محيط و 
آب آشاميدني و بنابر اعلام وزارت بهداشت، تاكنون هيچ 
بيماري در مناطق زلزله زده ش��يوع پيدا نكرده و فراگير 
نشده است. در عين حال پس از مدتي هم امكانات درماني 

در بيمارستان هاي آسيب ديده از سر گرفته شد.
همزمان با س��الگرد زلزله كرمانشاه، مش��روح اقدامات 
بهداشتي و درماني انجام ش��ده در مناطق زلزله زده را با 
دكتر طيب قديمي – نماينده تام الاختيار وزير بهداشت 
در مناطق زلزله زده به گفت وگو نشستيم كه در پي مي آيد: 

  بهداشت و درمان در كانكس
طيب قديمي درباره آخرين اقدامات انجام شده در حوزه 
بهداشت و درمان مناطق زلزله كرمانشاه به ايسنا گفت: ما 
در حوزه خدمات بهداشتي و درماني در مناطق زلزله زده 
دو موضوع جدا را داريم؛ يكي بحث ارايه خدمات بهداشتي 
و درماني و ديگري بحث فضاهاي بهداشتي و درماني است. 
درباره ارايه خدمات بهداشتي و درماني بايد گفت كه در 
مناطق زلزله زده شش روز بعد از زلزله از نظر ارايه خدمات 
فعال به وضعيت قبل بازگش��تيم. گرچه اين خدمات در 
داخل كانكس ارايه مي ش��د اما به وضعيت قبل از زلزله 

بازگشتيم.
او افزود: همچنين تا 16 آذر س��ال ۹6 هم ارايه خدمات 
درماني توسط بيمارستان هاي صحرايي مستقر در منطقه 
از سر گرفته ش��د. از اين تاريخ به بعد نيز يك بيمارستان 
موقت با ظرفيتي بيش از بيمارستان قبلي راه اندازي شد؛ 
بطوري كه بيمارستاني كه قبل از زلزله در شهر ارايه خدمت 
مي داد، حدود 50 تخت و با ضريب اشغال 5۳ درصد بود، 
اما ما يك بيمارستان موقت 6۴ تختي راه اندازي كرديم كه 
خدمات تا به امروز در آن ارايه مي شود. در ساير شهرهاي 

كرمانش��اه نيز تا 16 آذر ۹6 ارايه خدمات مان به وضعيت 
پيش از زلزله بازگشت؛ به ويژه در شهرستان سر پل ذهاب.

نماينده تام الاختيار وزير بهداشت در مناطق زلزله زده 
با اش��اره به وضعيت فضاهاي ارايه خدمات بهداشتي و 
درماني در اين مناطق گفت: بعد از زلزله ابتدا فضاهايي 
كه آس��يب خيلي جدي نديده بودند و تخريب نش��ده 
بودند را با آنهايي كه آس��يب جدي داش��تند، تفكيك 
كرديم. حدود 1۹0 واحد وجود داشت كه آسيب جدي 
نديده بودند كه آنها را تا ارديبهش��ت م��اه ۹۷ تعمير 
كرديم و ارايه خدمات بهداشتي و درماني به فضاهاي 

قبلي خودشان بازگشتند.

 تحويل 30 خانه بهداشت تا پايان آبان
وي افزود: در عين حال يك س��ري از فضاها هم نياز به 
تخريب يا مقاوم سازي داش��تند؛ بطوري كه ۴5 خانه 
بهداش��ت در اين مناطق نياز به احداث مجدد داشتند 
كه توس��ط خيرين احداث آنها از آذر ماه سال گذشته 
آغاز شد و تا پايان آبان ماه سال جاري ۳0 خانه بهداشت 
تحويل داده ش��ده و به بهره برداري مي رسند و خيرين 
متعهد شدند كه مابقي آنها را تا پايان سال تحويل دهند. 
قديمي ادامه داد: همچنين هفت مركز جامع سلامت 
در اين مناط��ق نيز نياز به احداث مجدد داش��تند كه 
تعدادي از خيرين احداث آنها را قبول كردند و قرار بود 
كه همزمان با خانه هاي بهداشت آنها را تحويل دهند، 
اما با توجه به ش��رايطي كه در ح��وزه تامين مصالح و 
هزينه هاي آنها در كشور رخ داد و به فضاهاي بيشتري 
براي احداث نياز داش��تند، نتوانس��تند همه آنها را به 
بهره برداري برس��انند و دو واحد از اين مراكز امسال به 
بهره برداري مي رس��د و مابقي تا پايان بهار سال ۹۸ به 

بهره برداري مي رس��د، البته اين موضوع به اين معني 
نيس��ت كه خدمات ارايه نمي ش��ود بلكه خدمات اين 
مراكز داخل كانكس يا ساختمان هاي جنبي كه از قبل 

وجود داشته ارايه مي شود.

 سرانجام بيمارستان هاي
 آسيب ديده كرمانشاه چه شد؟

وي با اشاره به وضعيت بيمارستان هاي مناطق زلزله زده 
گفت: ما در س��ه شهر شاهد آسيب بيمارستان ها بوديم؛ 
بيمارستان شهرستان قصر شيرين نياز به تعمير و بازسازي 
داش��ت كه خوش بختانه تعمير آن به اتمام رسيد و ارايه 
خدمات در آن قطع نشد و در حال حاضر هم انجام مي شود 
و تعميراتش كه در حد هتلينگ بود نيز به پايان رس��يده 
است. در شهرس��تان سرپل ذهاب به دليل آسيب جدي 
بيمارستان، بيمارستان موقتي را راه اندازي كرديم؛ از طرفي 
بيمارستان آسيب ديده با هزينه وزارت بهداشت و دانشگاه 
علوم پزشكي كرمانشاه به عنوان مجري، مقاوم سازي كاملا 
فني و مهندسي آنكه همه آيتم هاي زلزله هم در آن لحاظ 
شده نيز آغاز شد و ابتداي آذر ماه به بهره برداري مي رسد 
و ارايه خدمات از بيمارس��تان موقت به اين بيمارس��تان 

منتقل خواهد شد.
نماينده تام الاختيار وزير بهداش��ت در مناطق زلزله زده 
كرمانش��اه افزود: از طرفي در شهرستان سر پل ذهاب به 
همت خيرين كاش��ان فضاي بيمارستاني 50 تختي در 
جنب همين بيمارس��تان به ظرفيت تخت هايش اضافه 
خواهد شد كه احداث آن آغاز شده و در مرحله فونداسيون 
اس��ت. طبق برنامه ريزي خيرين اين فض��اي درماني در 
فاصله حداكثر دو سال تحويل داده خواهد شد و 50 تخت 

به ظرفيت شهرستان سرپل ذهاب اضافه خواهد شد.

 ابهام درباره وضعيت 
بيمارستان آسيب ديده اسلام آباد

وي همچنين گفت: در شهرس��تان اسلام آباد نيز شاهد 
آسيب بيمارستاني بوديم كه مجري ساختش وزارت راه و 
شهرسازي بود، اما هنوز از نظر تخريب يا مقاوم سازي آن 
به ما چيزي را بطور قطعي اعلام نكرده اند و نگفته اند كه به 
چه روشي مي خواهند درباره اين بيمارستان اقدام كنند. 
البته در اين مدت وزارت بهداشت دو اقدام را در اين شهر 
انجام داد؛ يكي اينكه ارايه خدمات در بيمارس��تان قبلي 
ادامه يافت؛ بطوري كه با يكس��ري اقدامات تعميراتي در 
هتلينگ توانس��تيم ارايه خدم��ات را در آن ادامه دهيم. 
علاوه بر اين به همت خيرين مجمع بانك هاي خصوصي و 
بانك ملل احداث يك بيمارستان ۹6 تختخوابي را در يك 
فضاي جديد تقبل كردند كه بعد از انجام اقدامات تملك 
و ثبت زمين آن از سوي دانشگاه علوم پزشكي كرمانشاه، 
در ش��هريور ماه تحويل خيرين داده شد و در حال حاضر 
گودبرداري آن تمام شده و منتظريم تا در آينده فونداسيون 
آن را آغاز كنند. قديمي درباره وضعيت آب آشاميدني و 
بهداشت محيط مناطق زلزله زده گفت: به هر حال وزارت 
بهداشت با همت همه سازمان هايي كه به لحاظ رسالت 
كاري شان مكلف بودند در بحث بهداشت محيط، مديريت 
فاضلاب و جمع آوري نخاله هاي ساختماني كمك كنند، 
برنامه ريزي هايش را آغاز كرد. اينكه در طي فصل گرما و 
در بهار ش��اهد طغيان هيچ اپيدمي نبوديم به اين معني 
است كه تلاش بي وقفه اي در اين مناطق انجام شده است 
و همه نهادها كمك كردند و خوشبختانه مباحث مربوط 
به بهداشت محيط كه مي توانس��ت خطري براي شيوع 
بيماري هاي منتقله از آب و مرتبط با محيط باشد، مديريت 

شد و شاهد طغيان هيچ بيماري  نبوديم.
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دودستگي سمپادي ها
آزمون ورودي مدارس تيزهوشان پايه هفتم در سال 
جاري با حواشي و اعتراضاتي دال بر استاندارد نبودن 
سوالات هوش طراحي شده همراه بود اما در نهايت 

1۴ هزار و ۸00 نفر وارد مدارس سمپاد شدند.
شانزدهم بهمن ماه 1۳۹6 شوراي آموزش و پرورش 
با مصوبه اي دس��تور حذف كتب كمك آموزشي و 
آزمون هاي زائد از مدارس ابتدايي را صادر كرد. وزير 
آموزش و پرورش در همان زمان اعلام كرد كه مدارس 
دوره اول س��مپاد هم حذف مي شوند و جداسازي 
استعدادهاي برتر در مدارس خاص در دوره متوسطه 
دوم انجام خواهد شد تا به اين ترتيب دانش آموزان 
بتوانند با فراغ بال و بدون نگراني و هيجانات كاذب 
آزمون، شش سال اول ابتدايي و سه سال متوسطه 

اول را به آساني پشت سر بگذرانند.
از همان زمان اعتراض خانواده ها بالا گرفت و بسياري 
از والدين از اين تصميم زودهنگام و ناگهاني متعجب 
شده و مدام اين پرسش را مطرح مي كردند كه چرا 
درست سه ماه مانده به برگزاري آزمون، اين مصوبه 
اعلام ش��د و تكليف آنها كه چند سال تلاش كرده و 
براي اين آزمون با هزينه هاي گزاف آماده بودند چه 
مي شود؟ از سوي ديگر برخي منتقدان اين طرح هم 
حذف مدارس سمپاد دوره اول متوسطه را مخل روند 
كشف و هدايت استعدادهاي برتر و نخبه دانستند. 
در نهايت ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي اجازه نداد 
آموزش و پرورش مدارس سمپاد دوره اول را منحل 
كند و به اين ترتيب تنها با حذف آزمون ها موافقت 
كرد.س��رانجام ابتداي خرداد ماه و پس از س��ه ماه 
كشمكش در ميان مراجع تصميم گير، عمادي رييس 
مركز سنجش آموزش و پرورش از برگزاري آزمون 
ورودي مدارس سمپاد در پايه هفتم به شيوه سوابق 
تحصيلي و سنجش هوش و استعداد دانش آموختگان 

پايه ششم ابتدايي در دهه سوم تيرماه خبر داد.
در نهايت آزمون برگزار ش��د؛ آزموني پر حاش��يه. 
دانش آموزان بسياري مدعي بودند قبلا تست ها را در 
مدارس و موسسات چندين مرتبه كار كرده بودند. 
سوالات تست هوش »ريون« به عنوان سوالات آزمون 
ورودي انتخاب ش��ده بود كه انتقادات بس��ياري به 
همراه داشت. هرچند قدمي، رييس سازمان آموزش 
و پرورش استثنايي معتقد بود تست ريون، تستي 
استاندارد در سطح جهان است و اشكالي بر آن وارد 
نيست. فاطمه مهاجراني، رييس مركز ملي پرورش 
استعدادهاي درخش��ان و باش��گاه دانش پژوهان 
جوان در گفت وگو با ايس��نا، درباره كيفيت و سطح 
دانش آموزان ورودي امسال به مدارس تيزهوشان و 
نحوه گزينش در سال آتي اظهار كرد: پس از برگزاري 
آزمون و اعلام نتايج در نهايت 1۴ هزار و ۸00 نفر وارد 

مدارس تيزهوشان دوره اول متوسطه شدند.
او اف��زود: گزارش ه��اي دريافت��ي از اس��تان ها و 
بازديدهاي مدارس حاكي از بيشتر شدن دودستگي 
دانش آموزان است. در مدارس گفته مي شود بچه ها 
امسال دو دسته هستند، برخي خيلي خوب و حتي 
از سال هاي قبل بهترند و برخي بسيار ضعيف اند، در 
حالي كه سال هاي قبل يكدستي بيشتر بود. رييس 
مركز ملي پرورش استعدادهاي درخشان و باشگاه 
دانش پژوهان جوان درباره اعتراضات بس��ياري كه 
به استاندارد نبودن آزمون ورودي پايه هفتم وارد بود 
گفت: اين موضوع كه تست خوب است يا بد، محل 
مناقشه بود اما به هر حال آزموني بود كه برگزار شد 
و به اتمام رس��يد. مهاجراني ادامه داد: اميدواريم با 
تدابيري كه وزارتخانه دارد و وظايفي كه ما به عهده 
داري��م بتوانيم اين كار را بهتر انج��ام دهيم. اگر كار 
بدرس��تي صورت گيرد مي توانيم با يك ارزشيابي 
تكويني مداوم به سمت حذف كنكور حركت كنيم. او 
در پاسخ به اينكه با توجه به نتايج آزمون، برنامه دومي 
براي غربالگري مجدد دانش آموزان در مدارس انجام 
نشد اظهار كرد: انجام غربالگري مجدد در روال كاري 
ما نبود. ضمن آنكه امس��ال فرصت ما كم بود. نتايج 
بسيار دير يعني ۲1 شهريور اعلام و ۲۴ شهريور ثبت 
نام انجام شد و پس از آن مراسم عزاداري و ايام تاسوعاو 
عاشوراي حسيني را داشتيم و فرصتي براي كار فراهم 
بود. علاوه بر اين جامعه هم نمي پذيرفت كه دوباره 
بخواهيم غربالگري كنيم. رييس مركز ملي پرورش 
استعدادهاي درخشان و باشگاه دانش پژوهان جوان 
افزود: ولي براي سال آينده روش هاي جايگزيني كه 

هوش چندگانه را بسنجد طراحي مي كنيم. 

 ورود سامانه بارشي جديد
به كشور

مديركل پيش بيني و هش��دار س��ريع س��ازمان 
هواشناسي ضمن اشاره به تداوم بارش ها در كشور 
از ورود س��امانه بارش��ي جديد به كش��ور طي روز 

چهارشنبه بيست و سوم آبان خبر داد.
احد وظيفه افزود: سامانه بارش��ي جديد روزهاي 
چهارش��نبه و پنج شنبه  در نيمه غربي كشور فعال 
خواهد بود. همچنين به تدريج دامنه فعاليت آن به 

شرق كشور نيز گسترش مي يابد.
مديركل پيش بيني و هش��دار س��ريع س��ازمان 
هواشناس��ي با اشاره به اينكه طي امروز و فردا ۲1 و 
۲۲ آبان ماه در سواحل درياي خزر هوا ابري خواهد 
بود، اظهار كرد: طي اين روزها بارش پراكنده باران 
و وزش باد براي بخش هايي از ش��مال غرب كشور، 
زنجان، قزوين، البرز، شمال سمنان، خراسان رضوي 
و خراس��ان جنوبي پيش بيني مي ش��ود. مديركل 
پيش بيني و هشدار سريع سازمان هواشناسي ادامه  
داد: طي روزهاي دوشنبه و سه شنبه )۲1 و ۲۲ آبان 
ماه( كاهش نسبي دما بين چهار تا شش درجه در 
استان هاي ساحلي درياي خزر و شمال شرق كشور 
انتظار مي رود همچنين طي اين مدت بارش برف 

در ارتفاعات البرز دور از انتظار نيست.
او با اش��اره به اينكه به سبب ش��كل گيري ابرهاي 
همرفتي غرب و مناطق مركزي خليج فارس به ويژه  
سواحل خوزستان و بوشهر طي سه روز آينده مواج 
خواهد بود، گفت : از بعد ازظهر امروز ۲1 آبان ماه و 
روز سه شنبه ۲۲ آبان ماه به سبب وزش باد شديد 

شرق خليج فارس مواج مي شود.
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آخوندي و حناچي در راند آخر

تهرانشهريبرايهمه پيگيرتشكيلدولتمحلي

گروه راه و شهرسازي|آزاده كاري |
روز گذش��ته 4 كانديداي تصدي ش��هرداري ش��هر 
تهران با حضور در صحن شورا برنامه هاي خود را ارايه 
كردند. البته رسول كشت پور يكي ديگر از كانديداها 
به دليل مش��خص نبودن وضعيت بازنشستگي اش از 
كانديداتوري بطور مكتوب انصراف داد و4 نامزد ديگر 
كه قبلا براي ترتيب صحبت كردن آنها قرعه كش��ي 
ش��ده بود، به بيان ديدگاه ها و برنامه هاي خود درباره 
شهر پرداختند. سيدكامل تقوي نژاد، پيروز حناچي، 
عب��اس آخوندي و غلامرضا انص��اري به ترتيب چهار 
نامزدي بودند كه در صحن شورا صحبت كردند و بعد 
از صحبت ه��اي آنها اعضاي ش��ورا راي گيري كرده و 
عباس آخوندي با 16 راي و پيروز حناچي با 11 راي به 
دور نهايي انتخاب شهردار راه يافتند. فردا نيز شهردار 
تهران از بين اين دو نفر مشخص مي شود. سيدكامل 
تقوي ن��ژاد 10 راي و غلامرضا انصاري نيز 3 راي را به 

خود اختصاص دادند.
به گ��زارش »تعادل«، س��يدكامل تقوي ن��ژاد اولين 
نامزدي بود كه به ارايه برنامه هاي خود پرداخت. تقوي 
نژاد ابتدا آماري از مش��كلات و چالش هاي پيش روي 
ش��هرداري ارايه كرد و با بيان اينكه اكنون مشكلات 
مالي مهم ترين چالش شهرداري تهران است، با اشاره 
به كس��ري بودجه گفت: براي فائق آمدن بر كس��ري 
بودجه 20 تا 40 درصدي شهرداري تهران كه دامنه اي 
از 3.400 ميليارد تومان تا حدود 7 هزار  ميليارد تومان 
در س��ال جاري خواهد داشت و نيز تامين مالي پايدار 
شهر از تجربه سازمان امور مالياتي براي قانوني كردن 
وضع عوارض محلي و استفاده حداكثري از اين ماليات 
محلي ب��ا همكاري و همراهي مجمع اميد و ش��وراي 
عالي استان ها بهره خواهم گرفت تا درآمدهاي پايدار 
ش��هرداري ها احياء و براي اداره ش��هر قابل اتكا باشد، 
به نحوي كه س��هم درآمدهاي پايدار از 27 درصد در 
منابع بودجه سال جاري، به 40 درصد در تهران 1400 

افزايش يابد.
وي ادامه داد: براي اين منظور به روز رساني و ساماندهي 
مجدد نرخ هاي پايه قيمت منطقه اي املاك را با كمك 
ش��وراي ش��هر به نحوي اجرايي خواهم ك��رد كه در 

سال آخر برنامه سوم به نس��بت قابل قبولي از قيمت 
كارشناسي روز برس��د و براي پيگيري افزايش سهم 
كلان شهرها از ماليات بر ارزش افزوده در تبصره هاي 
بودجه س��ال 1398 كش��ور تلاش خواهم كرد، براي 
متناسب سازي عوارض كسب و پيشه با عارضه اي كه 
اصناف براي شهر ايجاد مي كنند، لايحه اي در راستاي 
رسته بندي اصناف به ش��ورا ارايه خواهم داد و از توان 
اتحاديه هاي اصناف براي افزايش ميزان وصول پذيري 
عوارض كسب و پيش��ه، عوارض پسماند و ... استفاده 

مي نمايم. 
او با بيان اينكه تجربه ام در اداره بانك سپه را چراغ راهي 
خواهم كرد براي احياي اعتبار مالي شهرداري تهران 
نزد شبكه بانكي و نقش آفريني فعال شهرداري تهران 
در اداره موثر و مطلوب بانك شهر و به وضعيت موجود 
اداره اين بانك با سرعت پايان خواهم داد، گفت: به جاي 
استفاده صرف از قدرت تس��هيلات دهي بانك شهر، 
براي ورود ش��هرداري ها به بازار س��رمايه و استفاده از 
ظرفيت هاي تامين مالي مبتني بر صكوك، صندوق هاي 
سرمايه گذاري زمين و ساختمان، پروژه و ديگر ابزارهاي 
مالي از بانك شهر بيشترين بهره و استفاده را خواهم برد.

او با اش��اره ب��ه اينكه مس��اله بدهي ه��اي دولت به 
شهرداري و هزينه هاي شهروندي دولت را درخلال 
حضورم در جلس��ات هيات دول��ت پيگيري خواهم 
كرد تا بدهي 12 تا 16 هزار ميليارد توماني دولت به 
شهرداري تعيين تكليف شود،  تاكيد كرد: از ظرفيت 
پيش بيني شده در بودجه سنواتي كل كشور به منظور 
تهاتر بدهي هاي بانكي شهرداري با مطالبات شهرداري 
از دولت حداكثر استفاده را خواهم كرد و زمينه هاي 
تاسيس صندوق توسعه ش��هر تهران به عنوان نهاد 
تامين مالي مشترك دولت و شهرداري براي توسعه 
شهر را با پيگيري ارايه لايحه دولت به مجلس شوراي 

اسلامي فراهم خواهم كرد. 
او همچنين با اش��اره ب��ه اينكه پرداخ��ت مطالبات 
راس��تي آزمايي ش��ده پيمانكاران نبايد به هيچ وجه 
متوقف شود، عنوان كرد: تعهدات شهرداري تهران در 
قبال بدهي هاي برجاي مانده از دوره قبل را با استفاده 
از ظرفيت ه��اي بودجه غير نقد، ابزاره��اي مالي بازار 

سرمايه با تاكيد بر بازار بدهي مورد توجه قرار خواهم داد. 
ب��ه گفته وي، ب��راي تكميل و بهره ب��رداري از همه 
پروژه هاي در دس��ت اجراي ش��هرداري به بيش از 
50 هزار ميلي��ارد تومان اعتبار نياز اس��ت و تامين 
اين منابع به تنهايي از سوي شهرداري امكان پذير 
نخواهد بود، بر همين اس��اس، پالاي��ش و ارزيابي 
پروژه هاي نيمه تمام و در دست تكميل را در دستور 
كار قرار خواه��م داد و تمام مناب��ع را براي تكميل 
و بهره ب��رداري از پروژه ه��اي با پيش��رفت فيزيكي 
بالاي 70 درصد و پروژه هايي كه گرهي را بگش��ايد 
يا ظرفي��ت جديد اقتصادي در ش��هر خلق مي كند 
را فراهم خواه��م كرد و پروژه ه��اي قابل واگذاري 

به بخش خصوصي را به كم��ك روش هاي مختلف 
مشاركت عمومي – خصوصي از چرخه تصدي گري 
شهرداري خارج خواهم كرد، تا در تعامل و همراهي 
با سرمايه گذاران، فعالان اقتصادي و تامين كنندگان 
زمينه رش��د اقتصادي پايدار و جذاب براي تهران را 

فراهم كنيم.
غلامرضا انصاري نيز كه موفق به كس��ب 3 راي شده 
در تشريح برنامه هاي خود آورد: در كوتاه مدت تعامل 
ب��ا بانك ها، تعامل با دس��تگاه هاي دولت��ي، در ميان 
مدت تعامل با اصناف، تعامل با ارگان ها و سازمان ها و 
همچنين توسعه مبلمان شهري را در دستوركار قرار 
خواهم داد و در بلندمدت ني��ز اجراي قانون مديريت 

پسماند، توسعه حمل و نقل ريلي، زنده كردن شب هاي 
تهران و ... را پيگيري خواهم كرد.

وي با بيان اينكه معتقدم كه ش��فافيت سرلوحه امور 
بايد قرار گيرد، گفت: با بارگذاري املاك بزرگ مقياس 
و بارگذاري ام��لاك بانك ها مي تواني��م از كمك آنها 

بهره مند شويم. 
اين كانديداي شهرداري تهران با بيان اينكه بسترسازي 
و توانمندس��ازي اجتماعي، هوشمند سازي، توسعه 
زيرساخت هاي شهري و جلب مشاركت بخش عمومي 
و خصوصي راهكار اصلي حل مش��كلات است، افزود: 
بافت فرس��وده يك سرمايه است و بايد تلاش كنيم تا 

هويت شهري مان بازسازي شود.

پيروز حناچي كه با كس��ب 11 راي به دور دوم انتخاب ش��هردار راه 
يافته است نيز در تشريح برنامه هاي خود با بيان اينكه برنامه هاي من 
با ش��عار تهران شهري براي همه تدوين ش��ده است، گفت: اقداماتي 
كه براي تهران به عنوان ش��هري براي همه انجام مي ش��ود موجب 
پايداري، زيست پذيري، كاهش آلايندگي آب و هوا و از ميان برداشتن 
عرصه هاي ناپايدار ش��هري، ايجاد عدالت و برخورداري از خدمات و 

كاهش ترافيك است.
اين نامزد تصدي پست شهرداري تهران عنوان كرد: در ارز يابي هاي 
انجام شده چالش هاي آلودگي هوا، آلودگي آب، عدم توازن منطقه اي، 
وجود ترافيك، عدم عدالت و برخورداري از خدمات شهر، عدم توجه 
به بافت فرس��وده به عنوان اصلي ترين چالش هاي ش��هر مورد توجه 

بوده است.
وي با اش��اره به چالش هاي آلودگي هوا و آلودگي آب در شهر تهران 
گفت: مهم ترين برنامه ام در اين حوزه، كاهش آلودگي ناش��ي از تردد 
وسايط نقليه، تكميل شبكه فاضلاب، هدايت و بهره برداري از آب هاي 
سطحي و احياي قنات هاس��ت.در حوزه رفع چالش ترافيك و ايجاد 
نظام دسترسي مناسب هم بايد گفت در حال حاضر سهم حمل و نقل 

عمومي تا 19درصد است كه اين عدد بايد به 25 درصد افزايش يابد.
او با بيان اينكه احياي رود دره هاي تهران و استفاده از تكنولوژي هاي 
نوين بازيافت از جمله راه حل هايي اس��ت ك��ه در برنامه خود در نظر 
گرفته ام، تصريح كرد: مناسب سازي شهر براي گروه هاي خاص، زنان 
و كودكان از جمله محورهاي پيشنهادي اين برنامه است.همچنين 
توانبخشي فعاليت س��تادهاي بازآفريني و پيگيري تحقق آيين نامه 
اجرايي برنامه ملي بازآفريني ش��هري از ديگ��ر موضوعات مطرح در 

برنامه به شمار مي رود.
حناچي با بيان اينكه ايجاد درآمدهاي مالي و پايدار محوري ترين چالش 
اين دوره شوراي شهر است، عنوان كرد: بايد برنامه  اي تدوين كرد كه 
با استفاده از سيستم هاي تشويقي ميزان مشاركت مردم در پرداخت 
عوارض افزايش يابد.كاهش سهم درآمد عوارض ناشي از صدور پروانه 
و تدوين ساز و كار مناسبي دريافت عوارض عمومي متناسب با ميزان 

بهره برداري از مواهب شهر از جمله برنامه هاي بنده است.
به گفته وي، مديريت هماهنگ در ساماندهي بافت تاريخي، بهره برداري 
از ظرفيت هاي اكولوژيك شهر تهران، تدوين ساز و كارهاي مناسب 
صدور جواز بهره برداري و مرمت، به رسميت شناختن حوزه بهسازي 
و مرمت در بافت تاريخي شهر تهران در تمام برنامه ها نيز مورد توجه 

قرار گرفته است.
او با بيان اينكه نبايد تهران را تبديل به شهري مختص خودروها كنيم، 
عنوان كرد: اين شهر بايد زيبنده كساني باشد كه در آن زندگي مي كنند. 
ما مي توانيم با استفاده از ابزارهاي جديد به عنوان مثال پاركينگ هاي 
هوش��مند براي ش��هرداري تهران درآمدزايي كنيم و سالانه 3500 
ميليارد ري��ال به ش��هر برگردانيم.توس��عه حمل و نق��ل عمومي، 
پياده محوري، هوشمندسازي، بهره برداري از پاركينگ هاي عمومي، 
ترويج نظام توسعه محله اي از موضوعاتي است كه دنبال خواهيم كرد.

وي يادآور ش��د: چالش بعدي ما بافت فرس��وده شهري و عرصه هاي 
ناكارآمد است كه بايد در اين زمينه دولت نيز به وظايف خود عمل كند 
و بهسازي و نوسازي بافت هاي فرسوده آغاز شود و از خلاقيت و معماري 
پايدار در بافت هاي فرسوده بهره گيري شود. بعضا بافت تاريخي را از 
طريق طرح تفصيلي از بين مي بريم و نمي توان بخش��ي از بافت هاي 

تاريخي را تخريب و بخشي ديگر را نگاه داشت.
نامزد شهرداري تهران، با اشاره به اينكه شهر يك موجود كاملا متناسب 
اس��ت و نبايد ناهنجار رشد كند، گفت: در حال حاضر ما استقرار 4.5 
ميليون نفر در شهر تهران خارج از محدوده قانوني را داريم.ساماندهي 
سكونت گاه هاي غير رسمي با همكاري استانداري البرز يكي ديگر از 
طرح هاي ماس��ت و اين طرح را زماني كه در شوراي عالي شهرسازي 
بوديم، ابلاغ كرده ايم. برنامه هايي ني��ز در خصوص درآمدهاي مالي 
پايدار در ش��هر تهران داريم. تهراني ها در پرداخت عوارض ش��هري 
مشاركت كمي دارند. در حال حاضر سهم درآمد شهرداري از صدور 

پروانه كاهش يافته است و بايد ديگر حوزه هاي درآمدي در شهرداري 
تهران شناسانده شوند.

حناچي افزود: ما چالش هاي جدي در كس��ب و كارهاي دانش بنيان 
داريم. فقدان س��ازوكار مناسب بهره گيري شركت ها، عدم مشاركت 
بخش خصوصي، حمايت از استارت  آپ ها و كارآفرينان نيز از موضوعاتي 
است كه بايد به آن توجه كرد. همچنين فقدان نقشه خطرپذيري مبتني 
بر حوادث از چالش هاي اصلي تهران است و به دنبال تهيه برنامه مركز 

ديده بان شهر تهران هستيم.
نامزد شهرداري تهران تصريح كرد: حريم گسل هاي تهران شناسايي 
شده اند و اينكه چه اقداماتي نبايد انجام شود، مشخص شده است. ما 

در حال حاضر چالش مديريت بحران را داريم.

پاسخهايحناچيبهپرسشها
اعضاي شوراي ش��هر تهران پس از ارايه برنامه توسط پيروز حناچي 

سوالات خود را از وي مطرح كردند.
بعد از اتمام صحبت هاي حناچي اعضاي شورا سوالات خود را مطرح كردند 
و او به اين سوالات پاسخ داد. كانديداي تصدي پست شهرداري تهران درباره 
ساماندهي وضعيت پسماند در پايتخت گفت: تفكيك پسماند از مبدا و 
آموزش و روش اصولي جمع آوري زباله ها بايد در دس��تور كار قرار گيرد. 
شيوه فعلي جمع آوري پسماند مايه وهن همه است. توليد زباله بايد كاهش 

پيدا كند و تفكيك از مبدا را از خانه ها شروع كنيم.
حناچي با بيان اينكه كنترل كردن و رص��د را در دوره جديد در همه 
حوزه ها پيگيري مي كنم، عنوان كرد: عادت دارم وقتي كاري را به عهده 
من مي گذارند آن را جدي پيگيري كنم و قبل از س��اير دستگاه هاي 
نظارتي خود ما هستيم كه بايد كنترل و رصد را انجام دهيم. از 20 سال 
گذشته تا امروز با شهرداري ها از شهر كوچك تا كلان شهر همكاري 
داشتم، اما نگاهم نسبت به شهرداري تهران قبل و پس از ورودم كاملا 

متفاوت شده است.
وي ادامه داد: توان انجام اين را دارم كه بدنه شهرداري را براي رسيدن 
به يك هدف بزرگ و مش��ترك تهييج كنم و البته درصد كمي از اين 

بدنه دنبال مسائل حاشيه اي هستند.
تغيير رويكرد از برج باغ به خانه باغ موضوع ديگري بود كه حناچي به آن 
اشاره كرد و در ادامه درباره بحران تاب آوري در پايتخت گفت: پادگان 
06 با ارزش ترين پادگان كشور است كه هم مي توان آن را به تهديد و هم 
فرصت تبديل كرد. با تلاش هاي انجام شده و تقويت زير ساخت ها، 35 
هكتار معادل پارك ملت را به سهم فضاي سبز پايتخت از اين پادگان 

اضافه كرديم و اين ناشي از همكاري شهرداري و نيروهاي مسلح بود.
وي منطقه 22 را عامل وهن در تمام دوره هاي ش��هرداري دانس��ت 
و گفت: مس��ير قانوني براي رفع معضلات اين منطقه انجام ش��ده و 
دوشنبه در كميسيون ماده 5 و پس از آن در كميسيون عالي معماري و 
شهرسازي به تصويب خواهيم رساند.حذف امضاي طلايي از حوزه هاي 
شهرس��ازي موضوع ديگري بود كه حناچي به آن اشاره كرد و گفت: 
امضاي طلايي موضوعي بود كه به بدنه آسيب وارد مي كرد به همين 
دليل به معاونان شهرس��ازي مناطق تفويض اختيار شد، البته تلاش 
شده تا در همين راستا فرآيند صدور پروانه به سه ماه كاهش پيدا كند.

عباس آخوندي نيز كه بعد از راي گيري بيش��ترين آراي اعضاي شوراي 
شهرتهران را به خود اختصاص داد،  سومين نفري بود كه به بيان ديدگاه ها 
و برنامه هاي خود پرداخت. او با بيان اينكه اگر بپذيريم شهر يك سازمان 
اجتماعي است پس اين سازمان نياز به يك نظام حكمروايي با استقلال 
نسبي دارد، گفت: نظام ايران نياز به نياز حكمروايي شهري دارد و يكي از 
دلايل كيفيت پايين زندگي شهري در ايران اين است كه بحث حكمروايي 
شهري هنوز پذيرفته است.در ايران ما يك دولت مركزي داريم و مفهومي 
به نام دولت محلي وجود ندارد و نياز است از مديريت شهري به سمت نظام 

حكمروايي شهري حركت كنيم.
اين نامزد تصدي شهرداري تهران گفت: دولت متمركز در ايران مي خواهد 
برنامه عدم تمركز را اجرا كند و نتيجه برعكس مي شود چرا كه بايد هويت 
مستقل شهري براي ايجاد عدم تمركز در ايران اجرا شود. منافع جمعي 
شهري بايد در راستاي منافع ملي باشد اما بايد در نظر داشت كه قطعا منافع 
شهري كاشان با تهران متفاوت است. بحث رقابت شهري موتور محركه 
در كشورهاي جهان است يعني اينكه شهرها مي توانند منافع خودشان را 
دنبال كنند.متاسفانه در ايران متفاوت بودن منافع شهري را به رسميت 
نشناخته ايم و مي توان گفت كه خلق مزيت هاي رقابتي از بين رفته است.

وي تصريح كرد: منافع شهري را كسي بايد توليد كند و اين وظيفه حكومت 
محلي اس��ت كه با صلاحيت قانوني و ظرفيت هاي مالي و اجتماعي و... 
منافع شهر را تعريف كند. تعريف منفعت عمومي شهر با هزينه هاي مادي، 
اجتماعي و سياسي همراه است و خلق منبع مستقل بحث مهمي به شمار 
مي رود كه در ايران مغفول مانده است. استقلال حداقلي براي حكمروايي 
مستقل شهري لازم است و چون اين در ايران مورد قبول نبوده مديريت 

شهري جايگزين شده است.
آخوندي با تاكيد بر اينكه ايجاد دولت محلي به معناي ستيز با دولت نيست 
و در ايران اين موضوع به صورت خوبي تعريف نش��ده است، تصريح كرد: 
مفهوم استقلال شهري به معني پيشتازي نيست و بايد نظامي پاسخگو به 
شهروندان و دولت پاسخگو باشد.رويكرد من ارتقاي شهرداري تهران به 
دولت محلي اما پاسخگو به دولت و شهروندان تهراني است كه ياراي رقابت 

با شهرهاي بزرگ منطقه را داشته باشد.
آخوندي با اش��اره به اينكه از نظر من چالش زيست پذيري و حمل و نقل 
چالش هاي مهم در سطح ملي و سطح تهران هستند، عنوان كرد كه رفع 
اين چالش ها راهكارهاي متعددي دارد از جمله بازآفريني شهري كه راهكار 
بسيار مهمي است. بازآفريني به مفهوم اجراي چند پروژه بزرگ شهري در 
چند محله نيست بلكه منظور از آن بازآفريني تمام محله شهر تهران است.
در واقع شهرداري تهران بايد به ستاد بازآفريني شهري تهران تبديل شود و 
براي هر محله برنامه جامع اقدام مشترك در حوزه بازآفريني داشته باشيم.
اين نامزد تصدي پست شهرداري تهران افزود: در بحث بازآفريني شهري 
بايد به سمت تقويت شوراياري ها برويم و شهرداري را به يك سازمان براي 

سازماندهي اجتماعي تمام محله هاي شهر تهران تبديل كنيم.
وي يكپارچگي را اصلي ترين موضوع حمل و نقل عنوان كرد و گفت: بايد 
در حمل و نقل درون شهري و برون شهري نوع يكپارچگي را ايجاد كنيم.
ورود روزانه 500 هزار خودرو در تهران موجب آلودگي هوا و اتلاف زمان 
شهروندان مي شود .واقعيت اين اس��ت كه نمي توان تردد و حمل و نقل 
حاشيه شهر تهران را نديده گرفت و حومه تهران را از تهران جدا كرد بلكه 

بايد نظام يكپارچه براي حمل و نقل تدوين كرد.
نامزد تصدي پست شهرداري تهران آلودگي هوا را چالش ديگر پايتخت 
عنوان كرد و گفت: مي توان در مصرف انرژي كه هم اكنون 65 درصد مصرف 
انرژي را مسكن و حمل و نقل به خود اختصاص داده، صرفه جويي كرد و 
با كمك دولت ميزان صرفه جويي از محل حمل و نقل را براي رفع معضل 

ترافيك و آلودگي استفاده كرد.

واكنششورابهبرنامههايآخوندي
اعضاي ش��وراي شهر تهران پس از سخنان آخوندي پرسش هاي خود را 

از وي مطرح كردند.
محمد سالاري با بيان اينكه شما موضوع حكمروايي شهري و حتي انحلال 
فرمانداري ها و الحاق آن به شهرداري ها را مطرح كرديد، گفت: منتقدان 

ش��ما در جامعه مطرح كردند كه شما قصد س��تيز با دولت را داريد.وي 
همچنين با اشاره به انتقادهايي كه در چند هفته اخير نسبت به آخوندي 
مطرح است، گفت: اين هجمه ها ما را به ياد آيت الله هاشمي مي انداخت 
كه در هر رقابتي مورد تخريب مخالفان قرار مي گرفت.سالاري همچنين 
در خصوص نگراني هاي برخي نسبت به ارتباط آخوندي با حاكميت نيز 

اشاره كرد و خواستار توضيح وي در اين ارتباط شد.
نژادبهرام در ادامه به موضوع نگاه آخوندي به مساله شهروندي اشاره كرد و 
ناهيد خداكرمي به پيامك هايي كه در اين چند روز به اعضاي شورا ارسال 

شده و اعلام كردند با انتخاب آخوندي اصلاحات را بدبخت نكنيد.
خداكرمي در ادامه با بيان اينكه تمام بغض هاي فروريخته همه قوا در اين 
مدت به سمت مديريت شهري نش��انه رفته و همه انتظارات از مديريت 

شهري است، گفت: فشارها در اين مدت افزايش پيدا كرده است.
آخوندي در پاسخ به پرسش اعضاي شورا گفت: بحث مالي در شهرداري 
تهران بحث مهمي است. آخرين اسناد حسابرسي در شهرداري مربوط به 
سال 92 است و به تازگي حسابرسي هاي سال 93 تهيه شده كه اين نشان 

از بي انضباطي مالي گسترده در شهرداري دارد.
وي با بيان اينكه درآمد تهران متكي به شهرفروشي است كه اين مشكلي 
جدي است، گفت: هرچند هرچه مي خواسته اند فروخته اند و چيزي براي 
فروش باقي نمانده است. گرفتاري در سطح شهر زياد است و به نظر مي آيد 
همانطور كه به دنبال دولت محلي هس��تيم، بايد نظام ماليه محلي را نيز 
ايجاد كنيم.او در اين رابطه پيشنهاد داد براي بازنگري و تحول استراتژيك 
در اين حوزه مشاور بين المللي بگيريم و يك بازنگري كلي بر اين حوزه با 

استفاده از تجربه هاي جهاني انجام دهيم.
آخوندي در خصوص بازنگري در ساختار شهرداري نيز گفت: نظام سازمان 
شهرداري نياز به بازنگري با استفاده از مشاوران بين المللي دارد.وي تاكيد كرد: 

من هيچگاه تيمي نداشته ام و اعتقادم به مديريت راهبردي سازماني است.
آخوندي در خصوص ساير حاشيه ها و رابطه با دولت و رابطه با شورا گفت: 
اعتقاد اصلي من حاكميت قانون است و معتقدم در اين رابطه قانون همه 
مسائل را حل و فصل مي كند. اگر ما نخواهيم به صورت شعاري به موضوع 
حاكميت قانون بپردازيم، تمامي اين روابط در قانون تعريف شده است و ما 

بايد به اصل قانون پايبند باشيم.
آخوندي در خصوص چالش هايي كه عنوان مي شود با رسانه ها دارد، گفت: 
ما يك رسانه داريم و يك ضد رسانه. ضد رسانه اي كه به نهادهاي مالي و 
بانك هايي متصل است و مي تواند آنچنان جنگ رواني ايجاد كند كه حتي 

اصلاح طلبان را نيز به ترديد وادار كند.
وي در خصوص شائبه مالي نيز گفت: فردي كه سر سوزني مشكل و چالش 
مالي داشته باشد نمي تواند طي 5 سال 5 بار از مجلس راي اعتماد بگيرد.

آخوندي در خصوص درگيري كه در حاشيه يكي از مراسم داشت، توضيح 
داد: زماني كه هواپيماي نو وارد تهران شده و باز هم از من پرسيده مي شود 
اين هواپيما آيا نو است، چه مي توان گفت؟ جز اينكه اين رسانه نيست و 

ضد رسانه است.
وي با اشاره به پيامك هايي كه همين شبكه ضد رسانه به نمايندگان مجلس 
در روزهاي استيضاح ارسال مي شد، گفت: اين مراكز هم قدرت دارند و هم 
پول. اما من خودم را فردي رسانه اي مي دانم و معتقدم بدون رسانه تحقق 

دموكراسي امكانپذير نيست.
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پروازچارترازصنعتهوايي
حذفنميشود

در حالي كه اسفندماه سال گذشته، رييس سازمان 
هواپيمايي كش��وري از حذف پروازهاي چارتري 
در آينده نزديك خبرداده ب��ود، »علي عابدزاده« 
در گفت وگوي��ي اعلام كرد ك��ه پروازهاي چارتر 
بطور كامل از صنعت حم��ل و نقل هوايي حذف 
نمي شوند، بلكه بايد در زمان خود از اين سيستم 

فروش استفاده شود.
البته طي ماه هاي اخير هم بارها دادستان تهران و 
دادستان كل كشور از سازمان هواپيمايي كشوري 
درخواس��ت كردن��د كه ش��رايط را ب��راي حذف 
پروازهاي چارتري فراهم كند اما به نظر مي رسد، 
اين س��ازمان برنامه اي براي اج��راي اين تصميم 
ندارد اگرچه پيش بيني مي ش��د كه با ممنوعيت 
فروش بليت هاي چارتري در تعطيلات پايان صفر، 
سازمان هواپيمايي كشوري تلاش دارد تا گام هايي 
در راس��تاي حذف پروازهاي چارتري بردارد اما با 
اظهارنظر تازه عابدزاده، نبايد فعلا در انتظار حذف 
اين نوع از پروازها باشيم. او در گفت وگو با ايرنا علت 
عدم حذف پروازهاي چارتري را توسعه گردشگري 
معرفي مي كند و مي گوي��د: بخش كمي از بليت 
پروازه��اي هوايي ش��ركت هاي ايراني به صورت 
چارتري عرضه مي ش��ود و قرار اس��ت 4 شركت 
داخلي كه 20 درصد بليت هاي چارتري را عرضه 
مي كنند، در چند ماه آينده ش��بكه فروش خود را 

ساماندهي كنند.
معاون وزير راه و شهرسازي مي افزايد: به شركت هاي 
هوايي اعلام ش��ده كه پروازهاي چارتري خود را 
ابط��ال يا كمتر كنند، اما اي��ن روش فروش بليت 
همچنان در سيس��تم فروش شركت هاي هوايي 
ادامه خواهد داش��ت. رييس سازمان هواپيمايي 
كش��وري بيان مي كنند: براي توسعه گردشگري 
در  كشور به خصوص در مناطق آزاد قشم و كيش 
و فروش بليت هاي چارتري اهميت زيادي دارد و 
همچنان عرضه بليت چارتري براي س��فر به اين 

مناطق ادامه خواهد داشت.
ناگفته نماند كه در عرضه بليت به ش��كل چارتر، 
آژانس هاي مسافرتي بليت مسيرهاي پرتردد كه در 
تمام فصول مسافران زيادي دارد را به صورت عمده 
خريداري مي كنند. بلي��ت چارتر قابل خريداري 
از شركت هاي هواپيمايي نيس��ت، بلكه اين نوع 
بليت ها را تنها مي توان از آژانس ها و شركت هاي 
چارتركننده خريداري ك��رد. به دليل رزرو عمده 
بليت ها از قبل و فروش آنها به مسافران در آينده، 
بهاي اين بليت ها را شركت هاي چارتركننده تعيين 
مي كنند و تعيين قيمت ها در اختيار شركت هاي 

هواپيمايي نيست.

   تلاش براي عرضه بليت با نرخ نيمايي
موضوع ديگري كه ايرلاين ها از مردادماه سال جاري 
با آن درگير هستند حذف شركت هاي هواپيمايي 
از ليست دريافت كنندگان ارز دولتي و مشكلات 
پس از آن يعني اختصاص ارز از سامانه سنا و اهمال 
بانك مركزي در ارايه ارز نيمايي بود، البته مديران 
عامل شركت هاي هواپيمايي براي حل اين مشكل 
توافق كردند كه نرخ بليت هواپيما را براساس نرخ 
سامانه نيما محاسبه كنند. آنها مي گويند كه بانك 
مركزي هي��چ ارزي از نيما به آنها تخصيص نداده 
اما بانك مركزي با رد اين موضوع گفته قرار است 
ارز مورد نياز براي تمامي درخواست هاي دريافتي 
از ش��ركت هاي هوايي در اسرع وقت مورد بررسي 
ق��رار گيرد و از محل مناب��ع ارزي بانك مركزي يا 
از طريق سامانه نظام يكپارچه ارزي )نيما( تاييد 
ش��ود. عابدزاده در همين ارتباط با اشاره به عرضه 
بليت با قيمت مناسب به مس��افران و هموطنان 
در س��فرهاي داخل��ي مي گويد: تاكيد س��ازمان 
هواپيمايي كشوري، استفاده شركت هاي هوايي 

از ارز سامانه نيما است تا قيمت ها متعادل باشد.

اجرايمصوبهجديدنرخ
حملونقلجادهاي،ازماهآينده

معاون س��ازمان راهداري و حم��ل و نقل جاده اي 
كشور گفت: مصوبه جديد محاس��به نرخ حمل و 
نقل جاده اي بر اساس تن بر كيلومتر تا يك ماه ديگر 
اجرايي مي شود. به گزارش تسنيم، داريوش اماني 
افزود: اين مصوبه ابهاماتي دارد كه در حال بررسي 

و رفع آنها هستيم.
او گف��ت: در بحث اضاف��ه دريافت كميس��يون از 
رانندگان با هزار و 850 شركت متخلف برخورد شده 
است و 230 شركت حمل و نقل تعطيلي يك تا چند 
ماهه داش��ته اند. معاون سازمان راهداري و حمل و 
نقل جاده اي كشور، گسترش شركت هاي تعاوني در 
زمينه حمل بار را از جمله سياست هاي اين سازمان 
اعلام كرد و افزود: هم اكنون 170 شركت تعاوني در 
اين زمينه در كش��ور در حال فعاليت هستند. دبير 
اتحاديه سراسري انجمن هاي صنفي كاميون داران 
كشور هم در اين زمينه گفت: محاسبه نرخ حمل بار 
در جاده ها بر اساس تن بر كيلومتر از خواسته هاي 
اصلي كاميون داران است كه تصويب شده اما هنوز 
اجرايي نش��ده اس��ت. احمد كريمي افزود: در اين 
محاسبه جديد همه ش��اخص ها ديده شده و مورد 
توافق رانندگان كاميون قرار گرفته است. او گفت: 
نرخ كميسيون بر اساس قانون درصدي از كرايه حمل 
است كه برخي شركت ها با تخلف، تا 50درصد حق 
كميسيون دريافت مي كنند. كريمي، نبود لاستيك 
در بازار و قيمت بالاي آن را از جمله مشكلات كاميون 
داران دانس��ت و اف��زود: در حالي كه 8 ماه از س��ال 
گذشته است تنها 2 حلقه لاستيك به خودروهاي 
سنگين حمل بار تحويل شده در حالي كه هر خودرو 
نياز به تعوي��ض 6 حلقه لاس��تيك دارد. اين مقام 
مسوول گفت: لاستيك خودروهاي سنگين تا 3 برابر 
قيمت دولتي در بازار موجود است و رانندگان مجبور 
به تهيه آن هستند. كريمي افزود: اين در حالي است 
كه قيمت برخي قطعات خودروهاي باري سنگين 

تا 6 برابر افزايش يافته است.
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بااصلاحاساسنامهسازمانحمايتمصرفكنندگانوتوليدكنندگانرخميدهد

شيوهبازچرخانيارزهايحاصلازصادراتتغييرميكند

جبرانزيانمصرفكنندگان

نسخه دوم ارز صادراتي در راه است

تعادل|
»حال كيفيت خوب نيست.« اين يك هشداري است كه 
توليد و توسعه اقتصادي كشور را نشانه مي گيرد. اما چرا مردم 
از كيفيت كالاها و خدمات در كشور چندان راضي نيستند؛ 
اين پرسشي است كه متوليان كيفيت درصدد پاسخگويي به 
آن برآمدند. رييس انجمن مديريت كيفيت ايران روز گذشته 
در جمع خبرنگاران تاكيد كرد كه براي توسعه كيفيت در دو 
سطح زيرساخت  لازم است؛ يكي در سطح خرد كه سطح 
بنگاه است و ديگري در سطح كلان شامل زيرساخت هاي 
قانوني و اقداماتي است كه نهادهاي حاكميتي بايد انجام 
بدهند ت��ا به ص��ورت يكپارچه استانداردس��ازي مدنظر 
قرار بگي��رد. از اين منظر، اجراي قانون تقويت و توس��عه 
استاندارد مي تواند يكي از ابزارهاي توسعه كيفيت باشد. 
در همين راستا، تغيير و بازنگري اساسنامه سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان در دستور كار قرار گرفته 
تا سطح كارايي و اثرگذاري اين س��ازمان افزايش يابد. اما 
يكي از اقدامات مهمي كه قرار است با تغيير اساسنامه اين 
سازمان صورت پذيرد، جبران زيان مصرف كنندگاني است 
كه متضرر شدند. اين در شرايطي است كه در حال حاضر اگر 
مصرف كننده زيان ببيند و طرف مقابل جريمه شود، جريمه 
به حساب خزانه واريز مي شود؛ اما با اصلاح اساسنامه جريمه 
ناشي از بي كيفيتي توليد ديگر به خزانه واريز نمي شود، بلكه 

به جيب مصرف كننده برمي گردد. 

 تغيير اساسنامه به نفع مصرف كنندگان
»حقوق مصرف كنندگان« تنها چيزي است كه اين روزها 
كاملا ناديده گرفته شده؛ چراكه آنها ناگزير از خريد كالاهاي 
گراني هس��تند كه از نظر كيفيت نيز سطح خوبي ندارند؛ 
از پايين آمدن حجم محصولات به نس��بت گرم درج شده 
برروي پاكت آنها گرفته تا گراني روز افزوني كه در هر دقيقه 
متفاوت اس��ت! در اين ميان دو سازمان مسوول رسيدگي 
به حقوق مصرف كنندگاني هس��تند ك��ه تاكنون تلاش 
جدي ازسوي آنان صورت نگرفته است. »سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان« و »سازمان تعزيرات 
حكومتي« قراراست از منافع مصرف كنندگاني حمايت 
كنند كه هر روز شاهد افزايش بي رويه قيمت ها والبته كاهش 
كيفيت آنان هستند. اين درحالي است كه ناكارآمدي برخي 
از اين سازمان ها چون سازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان كه اين روزها صداي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت را نيز درآورده است. معاون وزير صنعت، معدن و 
تجارت عملكرد نامناسب سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان را در اساس��نامه نوشته شده در 50 سال 
پيش جست وجو مي كند در حالي كه بررسي اساسنامه فعلي 
اين سازمان گوياي قوانين شفافي است كه تاكنون اجرايي 
نش��ده اند! چندي پيش بود كه سيدمحمود نوابي، ارتقاء 
سطح كارايي و تاثيرگذاري هر چه بيشتر سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان را در گرو اصلاح اساسنامه 
اين سازمان مطرح كرد. البته با تاييد وزير پيشين صنعت 
مقرر شده اساسنامه سازمان حمايت مصرف كنندگان و 

توليدكنندگان اصلاح شود. به اين منظور هم متني تحت 
عنوان »اساسنامه پيشنهادي« در تاريخ 21 شهريور امسال 
منتشر شده است. در اين اساسنامه نام سازمان به »سازمان 
نظ��ارت و حمايت مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان« 
تغيير يافته است. آنچه در متن اين اساسنامه پيشنهادي 
ديده مي شود، گسترده تر شدن حدود اختيارات و وظايف 
سازمان مذكور است. از طرفي ايرادهاي نگارشي و مفهومي 
اساسنامه مذكور موجب شده كه اين متن، به عنوان يك 
متن قانوني قابل قبول نباشد. متن اساسنامه پيشنهادي 
داراي 5 فصل و 21 ماده اس��ت. در فصل نخست به كليات 
اشاره شده اس��ت. در اين فصل، به تغيير نام سازمان اشاره 
شده است. براساس متن پيشنهادي، نام سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان به »س��ازمان نظارت 
و حمايت مصرف كنن��دگان و توليدكنن��دگان« تغيير 
مي يابد. فصل دوم اما، اهداف س��ازمان را مورد اشاره قرار 
مي دهد. اهداف س��ازمان مذكور، سه محور »تنظيم بازار 
كالا و خدمات«، »حمايت از تولي��د و خدمات داخلي« و 
»حمايت از حقوق مصرف كنندگان« را ش��امل مي شود. 
در فصل سوم، وظايف و ماموريت هاي سازمان آورده شده 
كه در 28 بند توضيح داده شده است. در برخي از بندهاي 
اين فصل روي پيگيري و احقاق حقوق مصرف كننده تاكيد 
دارد. به عنوان مثال در بند چهاردهم آمده است؛ پيشنهاد 
برنامه هاي لازم مربوط به تقليل يا حذف تدريجي ضرر و 
زيان كالاهاي مورد حمايت ارايه شود. در بند هفدهم نيز بر 
ارايه پيشنهاد مناطق نيازمند حمايت و نحوه عمل به منظور 
حمايت از مصرف كنندگان و توليدكنندگان در مواردي كه 
كالا يا خدماتي در مناطق معيني از كشور نياز به حمايت 
داشته باشد، تاكيد دارد. بند بيست و سوم نيز به دريافت و 
رسيدگي به شكايات اشخاص حقيقي و حقوقي و در صورت 
نياز انعكاس به سازمان تعزيرات حكومتي و مراجع قضايي 
اشاره مي كند. اما در فصل چهارم در 6 بند به اختيارات اين 
سازمان و اركان آن اشاره ش��ده و فصل پنجم نيز به ساير 

مقررات اشاره دارد.

  پيش شرط هاي توسعه كيفيت
در همين راستا روز گذشته نشست خبري انجمن مديريت 
كيفيت ايران، به مناسبت بزرگداشت روز ملي كيفيت برگزار 
شد. رييس انجمن مديريت كيفيت ايران در ابتداي نشست 
به بازنگري اساس��نامه سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان اش��اره كرد و گف��ت: در حال حاضر اگر 
مصرف كننده زي��ان ببيند و طرف مقابل جريمه ش��ود، 
جريمه به حساب خزانه واريز مي شود؛ اين  در حالي است كه 
طبق اصلاحيه اساسنامه سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان و قانون جديد اس��تاندارد، س��ازوكاري 
مشخص شده، كه مصرف كننده متضرر مي تواند از طريق 
اين سازوكار هزينه هاي خود را دريافت كند. اميدواريم در 
بازنگري اين اساسنامه به موضوع كيفيت نيز توجه شود.

فرزين انتصاريان گفت: كيفيت در ايران به عنوان مهم ترين 
عامل توسعه اقتصادي كشور است كه البته گلايه هايي را نيز 

در اين راستا در پي داشته است؛ اما در طول سال هاي گذشته 
 تلاش هايي را براي ارتقاي كيفيت انجام داده ايم. با وجود اين 
در سطح بنگاه ها و توليدكنندگان نيز بايد زيرساختهاي 
لازم براي اين موضوع فراهم شود. انتصاريان افزود: البته در 
سطح كلان هم نياز به فراهم شدن زيرساخت هاي كيفيت 
داريم؛ به اين معنا كه استانداردسازي بايد مدنظر قرار گيرد.، 
چراكه زيرساخت هاي كيفيت در كشور جاري نيست، ضمن 
اينكه شناخت نياز به يك استاندارد بايد مدنظر قرار گرفته 
و اصلاحاتي نيز روي نظارت بر شيوه استانداردسازي انجام 
گيرد. به گفته انتصاريان، در اين راستا قانون تقويت و توسعه 
اس��تاندارد مصوب و ابلاغ شده اس��ت كه مي تواند يكي از 
ابزارهاي توسعه كيفيت باشد.به گفته او، در بخش استاندارد 
كالاهاي صادراتي در كشوري مانند تركيه با مشكل مواجه 
هستيم؛ بطوري كه صادرات ما به تركيه به دليل اينكه نظام 
استانداردسازي اين كشور هماهنگ با استانداردهاي اروپا 
است، نيازمند داش��تن گواهينامه CE است كه مورد نظر 
اتحاديه اروپاست و گرفتن گواهينامه CE بسيار كار پيچيده 
و سختي است و در نتيجه ما با يك ترمز بسيار بزرگي براي 
صادرات به تركيه برخورد مي كنيم و صادرات به اين كشور 
در حد صادرات به كشوري اروپايي مثل آلمان از لحاظ رعايت 
مقررات استاندارد است. به گفته رييس انجمن مديريت 
كيفيت ايران، برخي از كشورهاي هم جوار ايران از جمله 
آذربايجان هم براي تعيين استانداردهاي خود رويكرد نوين 
استانداردسازي دارند و از آنجا كه نظام استانداردسازي ما با 

آنها فاصله دارد و داراي معيارهاي متفاوتي با هم هستيم، 
در عم��ل توليد كنندگان و صادركنندگان ما به مش��كل 
برمي خورند كه اميدواريم با استقرار قانون تقويت و توسعه 

استاندارد اين مشكلات برطرف شود.

 خلأ قانوني در حوزه كيفيت
از ديگر س��و، نايب رييس انجمن مديريت كيفيت ايران 
گفت: يكي از مواردي كه در قانون جديد به آن تصريح شده 
و سازمان رامسوول اجرا ونظارت بر آن شناخته، موضوع 
بسيار پيچيده و حساس كيفيت كالاها و خدمات توليدي، 
وارداتي و صادراتي و رعايت حقوق مصرف كنندگان است 
كه در قانون قبلي و ساختار فعلي سازمان وجود نداشته 
است. فرشيد شكرخدايي افزود: اين موضوع قطعا وظايف 
و مسووليت هاي جديد و بس��يار جدي را براي سازمان 
ملي استاندارد به وجود مي آورد كه در ساختار جديد بايد 
سازوكار مش��خصي براي آن پيش بيني گردد. بنابراين 
تصريح به كفايت س��اختار موجود س��ازمان براي انجام 
اينگونه وظايف و مسووليت ها كه در جريان مذاكرات با 
همكاران آن معاونت مطرح شده، پاسخگوي اين بخش از 
وظايف سازمان نيست. او با اشاره به اينكه ۴0 تا 50 سال 
با روش ها و معياره��اي نوين كيفيتي دنيا فاصله داريم، 
تأكيد كرد: روش انجام كار در دنيا حوزه كيفيت نسبت 
به گذشته تغييرات اساسي داشته است اما در ايران شاهد 

اتفاق چنين رويدادي نبوده ايم. 

  سنجش اثربخشي نظام استاندارد
از آن س��و، عضو هيات مديره انجمن مديريت كيفيت 
ايران نيز در اين نشست گفت: تاكنون انجمن مديريت 
كيفيت در زمينه توسعه زيرساخت هاي كيفيت براي 
بهتر شدن وضعيت س��ازمان ها اقدامات گسترده اي 
انجام داده كه از جمله اين اقدامات مي توان به معرفي 
استانداردهاي مديريت كيفيت، كمك به سازمان ها 
براي اينكه بهتر بتوانند موقعيت خودشان را شناسايي 
كنند و نيز طراحي مدل ارزيابي ملي كيفيت و برگزاري 
15 دوره جايزه ملي كيفيت اش��اره كرد كه در زمينه 
گسترش بهبود ساختار س��ازمان ها به مديريت آنها، 
انجام شد. حس��ن فروزان فرد در ادامه سخنان خود 
افزود: بايد ميزان اثربخشي نظامات موجود استاندارد 
را س��نجيد و از آن غافل نشد. ما امروز براي بهسازي و 
اصلاح امور به سازمان استاندارد مشاوره مي دهيم. ما 
مسير بهبود را براي ش��ركت ها ترسيم كرده و به آنها 
نكاتي كه مي توانند بهبود ش��رايط را داش��ته باشند، 
بس��يار هوش��مندانه ارايه مي دهيم. به گفته فروزان 
فر، اس��تاندارد هاي پژوهش محور يكي از موضوعاتي 
است كه در قانون جديد استاندارد به آن پرداخته شده 
است. در اين زمينه، قانون جديد به جايگاه پژوهشگاه 
استاندارد و آزمايش��گاه هاي س��ازمان نيز به عنوان 
واحد هاي اجرايي اصلي اشاره داشته و وظايف بسيار 

گسترده اي را براي آنها تعيين نموده است. 

تعادل| 
»شيوه بازگشت ارزهاي حاصل از صادرات به كشور بار ديگر 
دستخوش تغيير مي شود.« اين خبر را سياست گذارپولي 
كشور اعلام كرد، كه البته هنوز جزئياتي در مورد چند و چون 
آن منتشر نشده اس��ت. آنچه از سخنان عبدالناصر همتي 
استنباط مي شود اينكه در بخشنامه جديد، قرار است بخش 
خصوصي ارز بيشتري را از طريق سامانه نيما به چرخه تجاري 
كشور بازگرداند. اين تغيير در شرايطي صورت مي گيرد، كه 
فعالان اقتصادي، همين حالا هم نسبت به اجراي سياست 
پيمان سپاري ارزي انتقاداتي جدي دارند. از مهم ترين اين 
انتقادات، ميزان ارز عرضه شده توسط بخش خصوصي در 
سامانه نيما است، كه در مقايسه با عرضه ارز توسط شركت هاي 
دولتي و نيمه دولتي، رقمي ناچيزي را در بر مي گيرد. بطوريكه 
مطابق آمارها، در 7 ماه نخست سال جاري در حالي حدود 31 
ميليارد دلار ارز براي واردات كالاها و خدمات تامين شده، كه 
بيش از 23 ميليارد دلار آن توسط بانك مركزي و كمتر از 7 

ميليارد دلار آن توسط صادركنندگان غيرنفتي و از طريق 
سامانه نيما تامين شده است. اما ديگر انتقاد بخش خصوصي به 
شيوه كنوني اجراي سياست پيمان سپاري ارزي، تعيين »نرخ 
پايه صادراتي« است. به گفته آنها، نرخ اقلام صادراتي، عمدتا  
بالا تعيين شده وهمين امر سبب افزايش تعهدات ارزي فعالان 
حوزه تجارت شده است. »لزوم صادرات در قالب غيرريالي« 
هم ديگر موضوعي اس��ت كه قرار است در بخشنامه جديد 
پيمان سپاري ارزي گنجانده شود و البته بخش خصوصي باز 
هم به آن اعتراض خواهد كرد. كنار گذاشتن ريال از چرخه 
صادراتي، صدور كالا به كشورهايي مانند عراق را كه اكنون 
به نخستين مقصد صادراتي ايران بدل شده اند، در هاله اي از 

ابهام فرو خواهد برد.

  بخشنامه جديد در انتظار صادرات كنندگان 
پيمان سپاري ارزي يا بازگشت ارزهاي حاصل از صادرات 
به چرخه تجاري كشور قرار است بار ديگر دستخوش تغيير 

شود و البته اكنون بخش خصوصي به دنبال آن است كه از 
اين قاعده مستثني شود. روز شنبه، رييس كل بانك مركزي 
از تغيير قريب الوقوع تمهيدات بازگشت ارز صادراتي به چرخه 
اقتصاد خبر داد و البته از بيان جزئيات بيشتر در اين مورد 
خودداري كرد. عبدالناصر همتي در جمع استانداران كشور، 
همچنين از افزايش ميزان ارز دريافتي از بخش خصوصي، 
از طريق س��امانه نيما خبر داد و اين در حالي اس��ت بخش 
خصوصي، همين حالا هم نسبت به اجراي پيمان سپاري 
ارز معترض است. همتي به وجود 16 استان مرزي در كشور 
اشاره كرد و افزايش صادرات به 15 كشور همسايه را به شرط 
رعايت مواردي شاه كليد توسعه اقتصاد كشور در شرايط فعلي 
خواند. بر اساس آمارها، صادرات غيرنفتي ايران در هفت ماه 
اول سال جاري به حدود 27 ميليارد دلار رسيده و نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، حدود 13 درصد رشد داشته است. 
اين رشد را البته مي توان معلول افزايش ارزش دلاري اقلام 
موجود در سبد صادراتي ايران دانست اما هر چه كه باشد، 
افزايش ميزان ارز بازگشتي به كشور، نيازمند تغيير در شيوه 
اجراي سياست پيمان سپاري ارزي است. از ديگر سو به گفته 
رييس كل بانك مركزي، در همين بازه زماني، براي واردات 
كالاها و خدمات حدود 31 ميليارد دلار ارز تامين شده است 
كه بيش از 23 ميليارد دلار آن توسط بانك مركزي و كمتر از 
7 ميليارد دلار آن توسط صادركنندگان غيرنفتي و از طريق 
سامانه نيما تامين ش��ده است. اين در حالي است كه از اين 
ميزان ارز تأمين شده، تاكنون حدود 10 ميليارد دلار براي 
كالاهاي اساسي و دارو و تجهيزات پزشكي اختصاص يافته 
است. مديريت جديد بانك مركزي البته به دنبال همسويي 
بيشتر براي جهت دهي به بازگشت ارزهاي حاصل از صادرات 
است، چرا كه سكاندار اين نهاد، خواستار ايجاد هماهنگي بين 
بانك مركزي و وزارتخانه هاي كشور، صنعت، معدن و تجارت 
و البته جهاد كشاورزي، براي مديريت صادرات در استان هاي 
مرزي است. سياست گذارپولي همچنين صادرات ريالي را 
به مثابه خروج سرمايه از كش��ور دانست. به اين ترتيب، به 
نظر ميرسد به زودي بايد شاهد تغيير در شيوه صادرات به 
كش��ورهاي عراق و افغانستان بود كه روي هم رفته، حدود 
30 درصد از صادرات كشور را به خود اختصاص مي دهند 
اما بخش عمده اي از صادرات ايران به اين كش��ورها، بر پايه 

ريال انجام مي گيرد.

   فرصتي براي بخش خصوصي 
فش��ار بانك مركزي براي افزايش ارز صادراتي عرضه شده 
توس��ط بخش خصوصي اما در حالي صورت مي گيرد كه 
فعالان اين بخش انتقاداتي جدي به اجراي سياست پيمان 
سپاري ارزي دارند. اصلي ترين انتقاد بخش خصوصي در اين 
زمينه آن است كه در مقايسه با شركت هاي دولتي و شبه 

دولتي، صادرات اين بخش آن قدر زياد نيس��ت كه لزومي 
براي بازگشت ارزهاي صادراتي آن وجود داشته باشد. يكي 
ديگر از انتقادات بخش خصوصي به اجراي سياست پيمان 
سپاري ارزي، شيوه نرخ گذاري در گمركات كشور، يا »نرخ 
پايه صادراتي« است. قيمت كالاهاي صادراتي توسط بخش 
خصوصي كه بر خلاف نفت و بسياري از كالاهاي پتروشيمي، 
عمدتاً قيمت هاي جهاني نداش��ته و از نظام قيمت گذاري 
محلي پيروي مي كنند، توس��ط گمركات كش��ور تعيين 
مي شوند. بر اين اساس، به صورت طبيعي، اين گمرك كشور 
است كه تعيين مي كند صادرات كالاهاي مختلف توليد شده 
توسط بخش خصوصي، بايد چه ميزان ارز وارد كشور كند. 
اعتراض بخش خصوصي اما اين است كه قيمت اين كالاها 
در بسياري از موارد، در بالاترين سطح تعيين مي شود و به اين 
ترتيب، بخش خصوصي انگيزه صادرات را از دست مي دهد. 
بهادر احراميان، عضو انجمن توليدكنندگان فولاد ايران و 
از اعضاي اتاق بازرگاني ايران، چندي پيش در گفت وگو با 
»تعادل« گفته بود فولاد صادراتي ايران بر اساس بالاترين 
نرخ در جهان قيمت گذاري مي شود و همين موضوع موجب 
مي شود حاشيه سود آنها پايين بيايد. به گفته احراميان، به 
اين ترتيب ممكن اس��ت انگيزه صادرات فولاد يا صادرات 
س��اير كالاهاي مشابه توس��ط بخش خصوصي، به شدت 
افت كند.پيمان س��پاري ارزي در قال��ب ارزهاي جهاني و 
منطقه اي و نه در قال��ب ريال اما احتمالا محل ديگر انتقاد 
جدي بخش خصوصي به بخش��نامه ارزي جديد خواهد 
بود. فعالان بخش خصوصي معتقدند پيمان سپاري ارزي 
در مورد كشورهايي مانند عراق و افغانستان نبايد اجرايي 
شود؛ چراكه به عنوان نمونه، افزايش بي سابقه صادرات ايران 
به عراق، معلول عدم سخت گيري در مورد بازگشت دلار به 
كشور بوده و اگر اين فرآيند تغيير كند، صادرات به اين كشور 
هم دچار افت مي ش��ود. اين در حالي است كه در ماه هاي 
اخير، عراق به دومين مقصد صادرات��ي ايران پس از چين 
بدل شده و حتي احتمال دارد تا پايان سال، جايگاه سنتي 
چين به عنوان نخستين مقصد صادرات كالاهاي ايراني را 
تصاحب كند. از ديگر سو اما به دنبال اظهارات اخير رييس 
كل بانك مركزي درباره انجام تغييراتي در نحوه برگشت ارز 
حاصل از صادرات، نايب رييس اتاق بازرگاني ايران خواستار 
آن شد كه ارز صادراتي بخش خصوصي، در اختيار فعالان 
اين بخش قرار بگيرد و به شكل عمومي عرضه نشود. حسين 
س��لاح ورزي گفت: ارز حاصل از صادرات بخش خصوصي 
بايد به دليل حجم كم نقدينگي، در اختيار خود اين بخش 
قرار بگيرد. از طرفي نرخ هاي پايه صادراتي هم بايد اصلاح 
شود. به گزارش ايسنا، سلاح ورزي ادامه داد: پيشنهاد ما اين 
است كه در وهله اول بخش خصوصي از فرآيند فعلي براي 
بازگشت ارز حاصل از صادرات و در واقع پيمان سپاري هاي 
ارزي مستثني شود چرا كه با توجه به اينكه ميزان نقدينگي و 
سرمايه بخش خصوصي محدود است، امكان برگشت ارز به 
صورتي كه تاكنون ابلاغ شده، وجود ندارد. نايب رييس اتاق 
بازرگاني ايران ادامه داد: اين در حالي است كه بايد اجازه داد 

كه ارز حاصل از صادرات بخش خصوصي و اظهارنامه هاي 
آن، در ساز وكار بازار و بين خود فعالان بخش خصوصي واگذار 
شود و صادركنندگان با يك قيمت توافقي ارز خود را عرضه 
كرده و بفروشند. در اين زمينه دولت مي تواند از ارز حاصل از 
فروش نفت كه با نرخ دولتي ۴200 تومان به فروش مي رسد، 
استفاده كرده و به كالاهاي اساسي تخصيص دهد. علاوه  بر 
اين دولت مي تواند روي ارز حاصل از فروش پتروشيمي ها 

نيز سرمايه گذاري كند.

 ليستي كه   فربه تر شد
تلاش براي افزايش ميزان ارزهاي صادراتي بازگشتي به كشور 
اما در حالي صورت مي گيرد كه دولت به تازگي تعهدات ارزي 
خود را نيز افزايش داده است. تازه ترين رويداد در اين زمينه، 
افزودن 8 رديف تعرفه جديد به فهرست دريافت كنندگان دلار 
۴200 توماني است و به اين ترتيب، به نظر مي رسد همپاي 
افزايش ورودي ارز صادراتي، مخارج ارزي دولت هم افزايش 
پيدا كرده است. در طول سه ماه گذشته اما فهرست كالاهاي 
مش��مول دريافت ارز دولتي چندين بار به روز شده است و 
البته هر بار هم برخي از اقلام اضافه ش��ده به اين فهرست، با 
ابهاماتي رو به رو بوده اند.بر اس��اس فهرست جديد، اقلامي 
مانند »برومورسيدم يا پتاسيم«، »كربنات هاي پتاسيم«، 
»هگزامتلين دي آمين و ام��لاح آن«، »كودهاي معدني يا 
شيميايي داراي سه عنصر حاصل خيز كننده ازت، فسفر و 
پتاس��يم«، »فرآورده هايي براي عمل آوردن مواد نساجي، 
چرم پوست هاي نرم يا ساير مواد« نيز مشمول دريافت ارز 
دولتي شده اند. از ديگر سو اما دو كد تعرفه اي ديگر با عنوان 
»س��اير« و يك كد با نام »نوع تزريقي يا فش��اري« در اين 
فهرست ديده مي شود كه كاملا ابهام برانگيز است و مشخص 
نيست دقيقا به چه گروه كالايي اش��اره دارد. اضافه شدن 8 
قلم جديد براي استفاده از ارز يارانه اي در حالي اتفاق افتاده 
كه در هفته هاي اخير دامنه اين فهرس��ت محدود شده بود 
و مطابق دس��تور وزارت صنعت، 7 رديف تعرفه كالا شامل 
»پودر كاكائو، فريت هاي شيشه اي، ليبل ها، مداد و مداد رنگي 
با مغزي داراي غلاف سخت، چسباننده هاي بر پايه كائوچو و 
پليمرها« و برخي رديف هاي تعرفه اي از »محصولات معدني« 
و »محصولات شيميايي و سلولزي« مي شدند به دليل امكان 
تهيه و توليد آنها در داخل از ليست كالاهاي گروه اول خارج 
شدند. پيش از اين اقدام هم در اواخر شهريور 75 قلم كالا از 
سوي وزير وقت صنعت، معدن و تجارت به كالاهاي اساسي 
مشمول دلار ۴200 توماني اضافه شده بود. در رويدادي ديگر 
اما گمرك كشور 59 رديف كد تعرفه كالايي را از پرداخت مابه 
التفاوت نرخ ارز معاف اعلام كرد. در اين فهرست هم مشابه 
فهرست 8 كالايي كه به تازگي مشمول دريافت ارز دولتي 
شده اند، نوعي آشفتگي به چشم مي خورد و باز هم عبارت 
»ساير«، بدون اشاره به كد تعرفه هاي خاص، به دفعات به چشم 
مي خورد. از جمله اقلام مورد اشاره در اين فهرست، مي توان 
به »نيترات س��ديم«، »جوجه يكروزه گوشتي بوقلمون«، 
»كودهاي ميكرو معدني« و »شمع هاي جرقه زن« اشاره كرد. 
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 افزايش صادرات ايران
به آفريقا

استقبال از ايده هاي معدني 

 مكانيزم اروپا
براي تجارت با ايران

شاتا|مديركل دفتر عربي آفريقايي سازمان توسعه 
تجارت از افزاي��ش 17 درصدي ص��ادرات ايران به 
آفريقا در نيمه نخست س��ال 1397 خبر داد. فرزاد 
پيلتن در اين باره گفت: صادرات ايران به كشورهاي 
آفريقايي در 6 ماهه اول سال جاري به 397 ميليون 
دلار رس��يد كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
نش��ان دهنده افزايش 17 درصدي اس��ت. او افزود: 
مقاص��د اصلي صادرات��ي ايران به ق��اره آفريقا طي 
دوره مذكور ش��امل كش��ورهاي »مصر«، »كنيا«، 
»سودان«، »آفريقاي جنوبي«، »تونس«، »مغرب«، 
»موزامبيك«، »تانزانيا«، »جيبوتي« و »سومالي« 
بوده اس��ت. به گفته مديركل دفتر عربي آفريقايي 
سازمان توسعه تجارت، مهم ترين كالاهاي صادراتي 
ايران به قاره آفريقا شامل »آهن و فولاد«، »قير و نفت«، 
»گاز مايع«، »محصولات ش��يميايي«، »سيمان«، 
 »خميرهاي غذايي«، »بيس��كويت و ش��كلات«، 
»كف پوش«، »پارافين«، »وازلين«، »روغن موتور« 

و »كشمش« است.

ش�اتا|وزير صنعت،  معدن و تجارت گفت: بخش 
معدن ظرفيت بس��يار بزرگ و بي بديلي اس��ت كه 
مي تواند در توسعه اقتصاد ملي نقش موثر و فعال ايفا 
كند. رضا رحماني در مراسم توديع و معارفه »رييس 
سازمان مهندسي معدن« اظهار كرد: براي تفويض 
اختي��ار در حوزه معدن هي��چ محدوديتي نداريم و 
آماده ايم كه براي انجام بهتر امور نس��بت به تفويض 
اختيار به استان ها، تشكل ها و نظام مهندسي معدن 
اقدام كنيم تا همه پاي كار باشند و درتصميم گيري ها 
شريك شوند. رحماني با اشاره به ابلاغ نقشه راه معدن 
گفت: با اين نقشه راه كار مبنايي شروع شده و بايد از 
امروز فعاليت توس��عه اي را آغاز كنيم و باور دارم كه 

انقلاب معدني امكان پذير است. 
او اظهار كرد: از فعالان بخش معدن ايده مي خواهيم 
و اگر شكوفايي بخش معدن با اصلاح زير ساخت ها، 
توسعه اكتشاف يا با ايده هاي جديد تر امكان پذير است.

در اين مراس��م همچنين رييس جديد س��ازمان 
نظام مهندس��ي معدن با تشريح محورهاي كاري 
خود گفت: هدف ما كمك به وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در بخش ه��اي حاكميتي كه نمي توان 
به بخش خصوصي واگذار كرد اس��ت و به عنوان 
ب��ازوي وزارتخانه در اجراي ام��ور حاكميتي قدم 
برمي داريم. داريوش اسماعيلي با تاكيد بر كمك 
به حضور بيش از پيش بخش خصوصي در صحنه 
فعاليت هاي معدني و بازرسي ها، نظارت، آموزش و 
پژوهش افزود: مي توان بخش قابل توجهي از1700 
هزارميليارد تومان نقدينگي كشور به بخش معدن 

كشيده شود و در اين زمينه سرمايه گذاري كرد.

تسنيم|رييس اتاق مش��ترك ايران و عراق گفت: 
حتي اگر طرح اروپا انجام هم نشود، مشكلي در فروش 
نفت ايران و تهيه كالا وجود ندارد؛ هرچند نمي توانيم 
اثر تحريم ها را ناديده بگيريم. يحيي آل اسحاق با اشاره 
به مكانيزم اروپا براي تجارت با ايران گفت: اين موضوع 
از زواياي مختلف قابل بررسي است؛ مساله نخست 
آن اس��ت كه امريكا فكر مي كرد مي تواند در برنامه 
تحريمي كه عليه ايران ايجاد كرده يك انسجامي را 
عليه ايران ايجاد كند، اما شاهد بوديم با آغاز تحريم ها 
بعضي از كشورهاي اروپايي ابراز تأسف كردند و اين 
يعني مي خواهند برجام باقي بماند و از تصميم امريكا 
تبعيت نمي كنند. اين مس��اله قطعا يك شكس��ت 
براي تحريم هاي امريكا است. همچنين اين موضوع 
براي ايران نيز موفقيت محس��وب مي شود. او افزود: 
 اگر كشوري بخواهد كش��ور ديگري را تحريم كند،
11 شرط لازم است و يكي از اين شروط آن است كه 
تحريم كننده بتواند كل دنيا را وادار كند كه كالايي به 
كشور تحريم شونده وارد نشود يا تحريم شونده نتواند 
آن كالا را جايگزي��ن كند، بنابراين يك اصل تحريم 
توسط امريكا انجام نشده است و از اين جهت يك اقدام 
مثبت در اين زمينه صورت گرفته است. رييس اتاق 
مشترك ايران و عراق درباره وضعيت تجارت ايران در 
آينده و در دوران تحريم ها بيان كرد: يكي از موارد قابل 

بررسي نوع خريد نفت از ايران است. 



كوتاه از دنياي انرژي 15 انرژي

در دومين عرضه نفت خام سبك ايران در بورس انرژي چه گذشت؟ 

فروش 44 ميليون دلاري نفت در بورس 
گروه انرژي|

نفت خام ديروز براي دومين بار در بورس عرضه 
شد و در حالي كه در دور نخست در روز 6 آبان 28 
درصد از حجم عرضه به فروش رسيده بود ديروز 
تمام 700 هزار بشكه عرضه شده با قيمت 64.97 
سنت به فروش رفت. ارزش كل اين عرضه طبق 
اعلام بورس انرژي 6 هزار و 500 ميليارد ريال بوده 
است. 3 خريدار كه هر كدام به ترتيب 7 محموله 
35 هزار بشكه اى، 7 محموله 35 هزار بشكه اي 
و 6 محموله 35 هزار بشكه اي را خريداري كردند 
مجم�وع خريد كه 44 ميلي�ون و 800 هزار دلار 

ارزش داشت رقم زدند. 

در ساعت 14:30 دقيقه ديروز سفارش فروش 700هزار 
بشكه نفت خام سبك ايران از سوي كارگزاري خبرگان 
سهم روي رينگ بين الملل بورس انرژي گذاشته شد. 
قيمت پايه اي كه در اطلاعيه ش��ركت ملي نفت براي 
اين عرضه اعلام ش��ده بود 71 دلار و 59 سنت بود كه 
»تعادل« در گزارش روز گذشته خود پيش بيني كرد با 
توجه به روند نزولي بهاي نفت خام در بازارهاي جهاني، 
قيمتي كه در روز يك ش��نبه مورد توافق قرار گيرد با 
اين عدد فاصله قابل توجهي داشته باشد. در نهايت نيز 
همين اتفاق رخ داده و 700 هزار بش��كه نفت خام در 
قالب 3 س��فارش خريد كه 2 مورد هر كدام 240 هزار 
بشكه و يك مورد 210 هزار بشكه وزن داشت با قيمت 

64.97 دلار در هر بشكه به فروش رفت. 
در حالي كه در روز 6 آبان ماه حجم كلي سفارشي كه 
براي عرضه 1 ميليون بشكه اي گذاشته شده بود 350 
هزار بشكه بوده و در نهايت نيز 280 هزار بشكه به فروش 
رفت در عرضه روز گذش��ته پس از حدود 30 دقيقه از 
ش��روع عرضه 3 سفارش كه مجموعا 700 هزاربشكه 
وزن داشتند گذاشته شد. قيمتي كه در ابتدا از سوي 
اين متقاضيان گذاشته شد 3 نرخ 57.34 دلار، 56.21 
دلار و 54.85 دلار بود. در اين مرحله شركت ملي نفت 
قيمت پايه خ��ود را از 71.19 دلار به 67.1 دلار در هر 
بشكه افزايش داد. پس از گذشته 10 دقيقه متقاضيان 
پيش��نهاد قيمت خود را مقداري افزايش دادند و اين 
نرخ ها به ترتيب به 60.25 دلار، 59.74 دلار و 59.12 
دلار افزايش يافت. در اين مرحله بار ديگر شركت ملي 
نفت قيمت پيشنهادي خود را كاهش داد و به 65.22 
دلار در هر بشكه رساند. در نهايت همانطور كه در دور 
پيشين پس از 20 دقيقه نوبت به اعلام نرخ پيشنهادي 
فروشنده كه در واقع مدير امور بين الملل شركت ملي 

نفت است رسيد اين بار نيز در همين زمان نرخ اعلامي 
از سوي فروشنده روي تابلو معاملات قرار گرفت. اين 
نرخ 64.97 دلار در هر بشكه بود. در نهايت خريداران 
با اين نرخ توافق كرده و براي نخستين بار تمام نفتي كه 
در بورس عرضه شد به فروش رفت.   بهاي نفت خام در 
روزهاي اخير افت شديدي را تجربه كرد. در حالي كه 
قيمت نفت خام برنت در ماه پيشين به ركوردهاي بالاي 
4 سال اخير دست پيدا كرده بود با مشخص شدن اينكه 
8 كشور خريدار نفت ايران از تحريم امريكا معاف هستند 
روندي نزولي را آغاز كرد. در آخرين معاملات روز جمعه 
بهاي نفت خام برنت به 70 دلار نزديك شد كه از نرخ 
پايه اعلام شده در اطلاعيه شركت ملي نفت ايران در 
خصوص عرضه نفت در بورس در 20 آبان ماه نيز كمتر 
بود. از سويي همانطور كه پيش تر نيز اعلام شده بود، 
معامله گ��ران نفت خام، محموله هاي خ��ود را در بازه 
زماني به ترتيب 30 روزه و 60 روزه تحويل مي گيرند، 
روند نزولي قيمت طلاي سياه احتمالا باعث مي شود 
بهاي نفت تا حدود 1 ماه و 2 ماه ديگر به كمتر از 70 دلار 
برسد. به همين دليل قيمتي كه ديروز مورد معامله قرار 

گرفت قيمت دور از ذهني محسوب نمي شود. 
قراردادهاي آتي خريد نفت در روزهاي انتهايي هفته، 
روند نزولي را ادامه دادند تا ريزش قيمت 21 درصدي 
را از ابتداي ماه اكتبر براي نفت خام به ثبت برس��انند. 
آخرين قيمت معاملاتي برنت كه امروز معاملات هفتگي 
آن از سر گرفته مي شود معادل 70 دلار و 18 سنت بوده 
اس��ت كه افتي 67 صدم درصدي نسبت به روز قبل از 
آن را نشان مي دهد.  شيوه تس��ويه معامله به صورت 
شرايطي بوده و 20 درصد ارزش معامله به صورت ريالي 
و 80 درصد ارزش معامله به صورت ارزي تسويه خواهد 
شد. موعد تحويل محموله متناسب با شرايط مندرج 
در اطلاعيه عرضه نفت خام سبك كه در سايت بورس 
انرژي ايران موجود است در بازه زماني 20 آذرماه تا 20 

دي ماه سال جاري است
سيد علي حسيني مديرعامل بورس انرژي ديروز پس 
از انجام اين معامله عنوان ك��رد: »از مزاياي انجام اين 
معام��لات مي توان به كاهش ريس��ك نكول تعهدات 
طرفين معامله با اس��تفاده از خدمات ات��اق پاياپاي، 
كاهش هزينه هاي معاملاتي براي مشتريان در مقايسه با 
هزينه هاي قراردادي معامله در خارج از بورس، شفافيت 
در قيمت قراردادها و برخورداري از چارچوب مقرراتي 
جامع در حوزه معاملات و تسويه معاملات اشاره كرد.« 
وي ابراز اميدواري كرد با حمايت روزافزون واحدهاي 
مربوط��ه در مجموعه وزارت نفت و تداوم مش��اركت 

خريداران اين محصول در بورس انرژي ايران، ش��اهد 
رش��د و رونق روزافزون در بورس انرژي ايران باشيم و 
بازار فروش نفت خام صادراتي و اس��تمرار عرضه اين 
محصول استراتژيك ضمن افزايش شفافيت و كارايي، 
بتواند فرصت هاي جديدي براي حضور فعالان بخش 
خصوصي داخلي و خارجي در بازار انرژي ايران فراهم 
كند ميان عرضه نخس��ت نفت در بورس و عرضه روز 
گذشته 14 روز فاصله قرار داشت، گمانه زني ها نشان 
مي داد در صورت موفقيت آميز بودن ساز و كار معامله، 
روند عرضه با فواصل دو هفته اي ادامه پيدا خواهد كرد. 

  حواشي بر سر نحوه تسويه
در حالي كه شركت ملي نفت مدت زمان تسويه براي 
معام��لات را از 50 روز ب��ه 60 روز افزايش داد برخي 
رسانه هاي جريان تندرو در ايران موجي را در راستاي 
اين آغاز كرده اند كه شركت ملي نفت پذيراي تسويه به 
شكل فقط ريالي باشد. تاكنون طبق اطلاعيه ها بايد 80 
درصد تسويه ارزي و 20 درصد ريالي صورت مي گرفت. 

مصوبه اي كه نحوه تسويه را به صورت 80 درصد ارزي 
20 درصد ريالي تعيين كرده اس��ت مصوبه ش��وراي 
عالي هماهنگي اقتصادي است. اين شورا كه متشكل 
از سران سه قوه اس��ت در راستاي بيانات رهبر انقلاب 
مبني بر پيگيري ترتيبات ش��كلي در سطح سران سه 
قوه درباره مس��ائل اقتصادي پايه گذاري ش��د. كليت 
موضوع عرضه نفت در بورس نيز به دنبال توافق در اين 
شورا عملياتي شد و بيژن زنگنه وزير نفت در نخستين 
اطلاع رساني در اين خصوص عنوان كرد كه »سران سه 
قوه« بر سر ورود نفت به بورس توافق كرده اند.  سيد علي 
حسيني مديرعامل بورس انرژي مهر ماه امسال و پيش 
از انجام نخس��تين عرضه گفته بود: يكي از مسائلي كه 
تصميم گيري درباره عرضه نف��ت در بورس را طولاني 
كرده است، ضرورت همكاري بانك مركزي و بانك هاي 
عامل بابتِ ارايه راه حل هاي ممكن و مش��اركت در امر 
نقل و انتقال و تس��ويه وجوه اس��ت كه انتظار مي رود 
پيگيري هايي كه توسط شركت ملي نفت ايران، شركت 
سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و بورس انرژي ايران 

در حال انجام است، منجر به نتيجه شود. شركت ملي 
نفت تا همين جا انعطاف قابل توجهي را به ويژه در زمينه 
پوشش ريسك ناشي از نوسان قيمت معاملات نشان 
داده اس��ت. ديروز نيز علي فياضي - كارشناس ارشد 
بازاريابي نفت خام به ايسنا گفته است: »شركت ملي نفت 
به عنوان عرضه كننده نفت از اينكه بخش خصوصي وارد 
اين عرصه شده، بسيار خوشحال است و سعي مي كند به 
عنوان عرضه كننده انعطاف بيشتري در اين حوزه انجام 
دهد. قطعا اين فرايند ادامه دار خواهد بود.«  او همچنين 
در خص��وص اينكه آي��ا اطلاعي از نح��وه چانه زني 
خريداران بورس��ي نفت براي صادرات محموله هاي 
خريداري ش��ده دارد يا نه گفته است: »شركت ملي 
نفت عرضه كننده است و اينكه چانه زني خريداران در 
بورس با خريداران نهايي به چه صورت خواهد بود، در 
حوزه اين شركت نيست اما بررسي اين عرضه حاكي 
اس��ت كه اين روند مثبت بوده و ما بازخورد خوبي از 
بخش خصوصي گرفته ايم و اگر رضايت ادامه داشته 

باشد، اين روند ادامه پيدا خواهد كرد.« 
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 معامله نفت و برق 
عراق و عربستان

ايرنا|ثام��ر الغضب��ان وزير نفت ع��راق و همتاي 
عربس��تاني او خال��د الفال��ح روز ش��نبه در بغداد، 
همكاري در بخش نفت و انرژي را بررس��ي كردند. 
بر اس��اس گ��زارش وزارت نفت ع��راق، دو طرف 
بر هم��كاري در زمينه ه��اي نفت، ب��رق، صنعت 
پتروشيمي و سرمايه گذاري در بخش گاز و مشاركت 
شركت هاي س��عودي از جمله ش��ركت آرامكو و 
س��ابك در طرح هاي عراق و نيز ضرورت شتاب در 
اجراي��ي كردن تفاهم هاي پيش��ين تاكيد كردند. 
هماهنگي در زمينه برگزاري نشس��ت آتي اوپك 
در وين و همچنين روند ثبات بازار و قيمت جهاني 
نفت از ديگر محورهاي مذاكرات وزاري نفت عراق 
و عربستان بود.  وزير سعودي در اين ديدار با اشاره 
به امنيت و ثبات ايجاد شده در عراق پس از پيروزي 
بر )گروهك تروريستي تكفيري( داعش، شرايط در 
اين كشور را براي سرمايه گذاري خارجي از جمله 
شركت هاي سعودي و نيز انجام كار مشترك ميان هر 
دو بخش دولتي و خصوصي تشويق كننده دانست.  
الفالح همچنين اذعان كرد كه عراق به عنوان يكي 
از بنيانگذاران سازمان كشورهاي صادركننده نفت 
اوپك و از توليدكنندگان بزرگ نفتي، نقش مهمي 

در اين سازمان ايفا مي كند.

رايزني عربستان براي كاهش 
توليد اوپك

ايس�نا| رويترز به نق��ل از دو منب��ع آگاه خبر داد 
عربستان سعودي در حال مذاكره با اوپك و متحدان 
اين گروه درباره پيشنهاد كاهش روزانه يك ميليون 
بشكه اي توليد نفت اس��ت. اين منابع اظهار كردند 
اين مذاكرات هنوز نهايي نشده و به كاهش صادرات 
ايران بستگي دارد. يكي از اين منابع گفت: يك بحث 
كلي در اين باره وجود دارد اما سوال اين است كه چه 
ميزان عرضه بايد كاهش داده شود. نفت برنت حدود 
19 درصد و و وس��ت تگزاس اينترمديت امريكا 20 
درصد از اوج قيمتش در اكتبر كاهش يافته اس��ت. 
هر دو قيمت پايه هفته گذشته براي پنجمين هفته 
متوالي به كاهش هفتگي تن دادند. كميته نظارتي 
مشترك وزيران اوپك و غيراوپك كه رياست آن در 
دست عربستان سعودي و روسيه است، روز يك شنبه 
براي ارزيابي وضعيت بازار، در ابوظبي ديدار خواهند 
كرد. نشست بعدي اوپك ششم دسامبر در وين برگزار 
مي شود. اين گروه در 23 ژوئن موافقت كرده بودند 
توليدشان را مجموعا يك ميليون بشكه در روز از سطح 
توليد ماه مه، افزايش دهند و با جبران افت توليد برخي 
از كشورها، نرخ پايبندي به توافق كاهش توليد را به 

100 درصد بازگردانند. 

آخرين وضعيت  بارش هاي 
كشور

ايسنا|براس��اس آخرين آمار مي��زان بارندگي در 
كشور، وضعيت بارش ها مطلوب شده به گونه اي كه 
نسبت به ميانگين دوره هاي مشابه درازمدت 77.7 
درصد و نسبت به دوره مشابه سال آبي گذشته 209 
درصد شاهد افزايش بارندگي ها هستيم. طي مدت 
اول مهر تا 18 آبان ميزان بارندگي ها به گونه اي بود كه 
در ش��ش حوزه اصلي آبريز كشور هيچ گونه كاهش 
بارندگي را شاهد نيستيم و در تمام حوزه ها وضعيت 
بارش ها نسبت به سال آبي گذشته بهبود يافته است؛ 
به گونه اي كه در حوزه درياي خزر 12.1 ميلي متر، در 
حوزه خليج فارس و درياي عمان 48.3 ميلي متر، در 
حوزه درياچه اروميه 20.1 ميلي متر، در حوزه فلات 
مركزي 14.1 ميلي متر، مرزي شرقي 7.3 ميلي متر 
و در حوزه قره قوم 37.7 ميلي متر افزايش بارندگي را 
شاهد هستيم. بطور كلي بايد گفت كه در شش حوزه 
اصلي كشور ميزان بارش ها نسبت به سال آبي گذشته 
23.2 ميلي متر افزايش داشته است كه اين اعداد بيانگر 

وضعيت مطلوب بارندگي ها در كشور است.
البته بايد به اين مساله نيز توجه كرد كه ١١ سال است 
كه كشور با خشكسالي دست به گريبان بوده، در اين 
مدت بارش از 250 ميلي متر در دوره هاي گذش��ته 
ب��ه 200 ميلي متر كاهش يافته اس��ت؛ همچنين 
سال گذشته با 171 ميلي متر بارش جريان آب هاي 
سطحي در كش��ور به كم ترين ميزان رسيد و سال 
1396 ش��اهد كاه��ش 50 درصدي جري��ان روان 

آب هاي سطحي در كشور بوديم.

عضو كميسيون انرژي: 

روس نفت به دنبال گسترش فعاليت در شمال عراق است

دولت براي فروش نفت برنامه كامل دارد 

چشم غول نفتي روسيه به دنبال نفت و گاز اقليم 
اويل پرايس|ترجمه:  عليرضا كياني|

جاي��ي ك��ه برخي فق��ط مش��كلات و س��ختي ها را 
مي بينند، برخي ديگر ب��ه دنبال فرصت ها مي گردند. 
باارزش ترين محصول صادراتي روسيه نفت و گاز است 
و توليد كنندگان اصل��ي اين محصولات نيز به ترتيب 
ش��ركت هاي روس نفت و گس پروم هس��تند. تسلط 
شركت  گس پروم بر بازار گاز اروپا، باعث شده تا پس از 
بحران اوكراين و تجاوز اين كشور به كريمه، اين شركت 
به عنصري اساس��ي در جعبه ابزار ديپلماتيك مسكو 
بدل شود. موقعيت روس نفت اما آنقدر خطير نيست و 
از همين رو هم اين شركت در چندين كشور و در چند 
قاره جهان مشغول فعاليت است. تاثير اين قراردادها 
مي تواند تاثير زيادي روي بازار انرژي جهاني و سياست  

داخلي در روسيه داشته باشد. 
يكي از مناطقي كه به خصوص مورد توجه ايگور سچين، 
ريي��س روس نفت قرار دارد، ش��مال ع��راق و منطقه 
كردستان است. روس نفت چندين قرارداد مهم در اين 
منطقه منعقد كرده است تا جايگاه خود را در كردستان 
عراق مستحكم كند. با شروع مقدمات براي استخراج 
نفت، بغداد از فعاليت هاي روس نفت در اين قس��مت از 

خاك عراق ابراز نارضايتي كرده است. 

  روس نفت در مقام عامل توازن
روس نفت، به عنوان بزرگ ترين توليدكننده نفت روسيه، 
شركت بسيار با ارزشي است. سچين روابط بسيار نزديكي 
با ولاديمير پوتين، رييس جمهور روس��يه دارد و دولت 
روسيه نيز صاحب اندكي بيش از 50 درصد سهام اين 
شركت است )سهام دولت روسيه در اين شركت دقيقا 
برابر با 50.00000001 درصد است( . از همين رو هم، 
كرملين فش��ار چنداني روي روس نفت نمي آورد. اين 
بدان معنا نيست كه روس نفت شركتي تجاري نيست 
بلكه به اين معناست كه در روس نفت، سياست  خارجي 
مسكو در نظر گرفته مي شود. در كل، غول انرژي روسي 
روي خط باريكي ميان منافع ملي روسيه و فرصت هاي 
تجاري خود گام بر مي دارد.  براي يك شركت معمولي، 
انجام اين مهم كاري دشوار خواهد بود، اما، حمايت هاي 
دولت روسيه از روس نفت مزيتي است كه اين شركت 
در برابر رقبا از آن بهره مند اس��ت. روس نفت 6 ميليارد 
دلار به ونزوئلا قرض داده اس��ت و در عوض آن ممكن 
است صاحب پالايشگاه هاي تگزاسي شود كه هم اكنون 
در تملك ش��ركت  ملي نفت ونزوئلا، پي دي وي  اس اي، 
قرار دارد. اين پالايش��گاه ها وثيقه اي است كه بر اساس 
آنها ونزوئلا از غول روسي پول استقراض كرده است. در 

آن س��وي دنيا و در هند، روس نفت 13 ميليارد دلار در 
پالايشگاهي  سرمايه گذاري كرد كه آرامكو عربستان نيز 
به آن چشم داشت. در اين پروژه، روس نفت براي تقويت 
روابط روسيه-هند، مجبور ش��د تا بيش از قيمت بازار 
هزينه كند تا رقيب خود در اين پروژه را از سر راه كنار بزند.

 آشكار است كه قرارداد روس نفت با اقليم كردستان عراق 
بيشترين عايدي سياس��ي و مالي بالقوه را براي مسكو 
به همراه دارد. رفراندوم اس��تقلال كردس��تان در پاييز 
2017 به يك رسوايي سياسي بدل شد. در نتيجه بحران 
سياسي كه در پي رفراندوم ايجاد شد، بغداد كنترل بخش 
عمده اي از ميدان نفتي كركوك را به دست آورد و اميد 
كردستان براي استقلال را كور كرد. در اوج بحران، زمان 
كه وزير خارجه ايالات متحده، ركس تيلرس��ون تلاش 
مي كرد تا تنش ها را كاهش دهد، ايگور سچين مشغول 
مذاكره بر سر تصاحب خط لوله كركوك-جيحان بود. 

سچين در فكر كاهش تنش ها نبود و حتي در نامه اي به 
بغداد اعلام ك��رد كه در اين منازعه از كرد هاي حمايت  
مي كند كه اين امر به عنوان نشاني از »بيشتر بودن منافع 
گسترش همكاري ها ميان روسيه و كردستان« تعبير 
ش��د. در تاييد اين نكته، همين بس كه قرارداد تفويض 
كنترل روي خط لوله و چندين ميدان نفتي در 20 اكتبر 

ايلنا|  عضو كميسيون انرژي مجلس گفت: امريكا به اين 
نتيجه رسيده كه رساندن صادرات نفت به صفر و قول هايي 
كه عربس��تان مبني بر توان مديريت بازار به امريكا داده، 
امكانپذير نيست. علي بختيار درباره راه هاي جديد دور زدن 
تحريم هاي نفتي اظهار داشت: بعد از خروج امريكا از برجام 
با تعاملي كه كميسيون انرژي مجلس با بخش هاي مختلف 
دولت داشته، راهكارهايي را پيش بيني كرده و اجازه هايي به 
دولت و وزارت نفت براي فروش نفت داده و نگران اين موضوع 
نيستيم كه بتوانند صادرات ما را به صفر برسانند. وي افزود: 
امريكا مي خواست براي 13 آبان شوكي به جهان وارد كند 
كه نفت ايران به صفر مي رسد اما اكنون مي بينيم كه بعضا با 
رشد صادرات هم به بعضي كشورها مواجهيم، ضمن اينكه 
راهكارهايي مثل عرضه در بورس انرژي را تجربه مي كنيم 
كه يك پرستيژ ملي براي ما است.  وي خاطرنشان كرد: براي 
وصول پول نفت نيز همه تمهيداتي اتخاذ شده و پكيج كاملي 
در اختيار دولت قرار دارد كه مي تواند نسبت به صادرت اقدام 
كند و اقدامات امريكا را خنثي مي كند.  بختياري يادآور شد: 
اينكه اجازه داده ش��د تعدادي از كشورها نسبت به خريد 
نفت از ايران معاف شوند حاصل اين است كه امريكا به اين 
نتيجه رسيده كه امكان رساندن صادرات به صفر امكان پذير 
نيست و قول هايي كه عربستان مبني بر توان مديريت بازار 
به امريكا داده، امكانپذير نيست. بختيار گفت: امريكا تصور 
مي كرد مي تواند نفت ايران را صفر كند با تك تك كشورهاي 

واردكننده از ايران مذاكره و به همه بانك هاي طرف حساب 
ايران مراجعه كرد و گفت نبايد با ايران كار كنند، اما اكنون 
تيرشان به س��نگ خورده و مجبور شده برخي كشورها و 
پالايشگاه ها را براي مدتي از تحريم معاف كند، ما براي بعد از 
شرايط زمستان و سرما هم سناريوهاي جديدي پيش بيني 
كرديم و راهكار داشته و آنها را به روز كنيم و در اين زمينه هم 
كميسيون انرژي طرح هاي جديد ارايه مي دهد. وي بيان 
كرد: حتما راهكارهايي غير از عوض كردن پرچم ها و خاموش 
كردن رادارها براي دور زدن تحريم ها داريم و تمهيداتي براي 

بخش حمل و نقل، بيمه و نقل و انتقال پول انديشيده ايم. اين 
عضو كميسيون انرژي تاكيد كرد: امريكا جنگ اقتصادي 
دارد ما هم بايد اتاق جنگ داشته باشيم، به كل دنيا نشان 
داده ايم اهل تعامل هستيم، با امريكا هم سر يك ميز نشستيم 
و برجام را امضا كرديم، اما آنها به تعهداتشان عمل نكردند 
و از برجام خارج ش��ده و جنگ اقتصادي را شروع كردند. 
بنابراين ايران هم در اين جنگ عقب نشيني نمي كند، همانند 
زمان دفاع مقدس با انسجام ملي، طراحي هاي هدفمند و 

هوشمندانه ايستادگي مي كند تا پيروز شود.

2017 و در اوج آشوب هاي پس از انتخابات منعقد شدند.

  ضعف ها و فرصت هاي عراق
بغداد با هر توافقي كه حكومت كردستان بدون رضايت 
پارلمان امضا كند مخالف است. روس نفت اما بر اساس 
قرارداد تقسيم قدرت ميان اربيل و دولت مركزي، حق 
خود مي داند تا با كردها وارد معامله شود. ديدار ميان وزير 
نفت عراق، جبار اللعيبي و و دستيار ارشد سچين، ديديه 
كاسيميرو در بغداد در ماه آوريل هم نشانه اي از تساهل 

دولت مركزي تعبير شد. 
بغداد با وجود اكراه در مورد گسترش روابط اربيل-مسكو، 
ترجيح داد تا روابط مثبت خود با روسيه را به چند دليل 
حفظ كند. در وهله اول، مسكو در سال هاي اخير موقعيت 
بسيار قدرتمندي در خاورميانه پيدا كرده است و موفق 
شده تا به تمامي بازيگران قدرت در منطقه نزديك شود. 
ايجاد مركز اطلاعات و همكاري ها در سپتامبر 2015 
توسط كشورهاي روسيه، ايران، عراق و سوريه در بغداد 
براي هماهنگي اقدامات نظامي عليه داعش كه به عنوان 
بستري براي همكاري نيز عمل مي كند، نشاني از اين امر 
است. علاوه بر اين، عراق بعد از هند، دومين واردكننده 

بزرگ تسليحات از روسيه است.
از نقطه نظر استراتژيك، روابط بغداد با مسكو، عنصري 
مهم و لازم در ايجاد توازن در موازنه قدرت ميان 2 بازيگر 
مهم صحنه سياسي عراق يعني ايران و ايالات متحده 
است. در واقع، با اينكه مسكو نه مانند واشنگتن مي تواند 
كمك ها و حمايت هاي مالي يا سياسي را به سمت بغداد 

سرازير كند و نه مانند همسايه اين كشور يعني تهران، از 
فرهنگ و دين مشتركي برخوردار است؛ اما مي تواند در 

صورت لزوم توازن استراتژيك را برقرار سازد. 

  چراغ سبز مسكو
در كنار نفت، گاز طبيعي نيز امكان اين را دارد كه موضوع 
بحث روس نفت و دولت كردستان عراق باشد. يك خط 
لوله جديد مي تواند منابع جديد انرژي را به سوي تركيه 
و اروپا گسيل كند. در روس��يه، گس پروم از انحصار در 
زمينه انتقال گاز از طريق خط لوله برخوردار اس��ت. باز 
شدن بازار گاز عراق مي تواند سهم بازار گاز گس پروم در 
تركيه و اروپا را تهديد كند. مسكو در موارد بسياري براي 
تحكيم موقعيت غول گازي روسي در برابر خط لوله هاي 
جايگزين وارد عمل ش��ده است.  با وجود اين، كرملين 
درباره بحث انتقال گاز كردس��تان سكوت پيشه كرده 
است. موضع مسكو در اين موضوع ممكن است به منظور 
حداكثر ساختن عايدي مالي و افزايش يا حداقل حفظ 
نفوذ سياسي در اروپا اتخاذ شده باشد. باز شدن »كريدور 
دوم گازي تحت كنترل روسيه« آن هم از عراق احتمالا 
به ضرر سهم گس پروم از بازار تمام شود. به علاوه، اقليم 
كردستان نيز به احتمال زياد ترجيح مي دهد روس نفت 
در ساخت و بهره برداري از خط لوله چرا كه اين شركت 
در گذشته نيز س��ابقه حمايت از استان شمالي عراق را 
داشته است؛ آن همزماني كه ديگر كشورها و شركت ها 
از كرد ها فاصله مي گرفتند. اما آنچه اهميت دارد، منافع 

مسكو است و نه الزاما گس پروم.
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عكسروز

چهرهروز

رابرت دنيرو: آگهي تسليت مرگ من آماده است
»رابرت دنيرو« بازيگر 75 ساله هاليوود در گفت وگويي كوتاه با گاردين درباره مرگش گفته است: ايده اي ندارم كه روي سنگ قبرم چه چيزي 
مي نويس��ند اما درباره اينكه آگهي تسليت مرگ من چه خواهد بود خيلي كنجكاوم. يك بار با فردي ملاقات كردم كه آگهي تسليت براي 
نيويورك تايمز مي نوشت و به من گفت براي بسيار از افراد مهم از قبل آگهي تسليت نوشته و آماده كرده است و من نيز يكي از آنها هستم. 
ظاهرا اين آگهي هاي تسليت آماده انتشار هستند و با برخي اطلاعات لحظه آخري تكميل مي شوند.  »رابرت دنيرو«  علاوه بر كسب جايزه 
اسكار براي بازي در فيلم »پدرخوانده« و »گاو خشمگين« جوايز بهترين بازيگر مرد جوايز گلدن، شير طلاي افتخاري جشنواره ونيز، جايزه 

يك عمر دستاورد سينمايي جشنواره سن سباستين، مشاركت چشمگير در صنعت سينما را از كارلووي واري و ... نيز دريافت كرده است.

ايستگاه

»جنگ سرد« پيشتازي مي كند
س��ي و يكمين دوره جوايز فيلم اروپا 
نامزدهاي خود را روز شنبه ۱۰ نوامبر 
اعلام ك��رد. به گ��زارش ايندي واير، 
در حالي فهرس��ت نامزدهاي جوايز 
فيلم اروپا سال ۲۰۱۸ روز شنبه ۱۰ 
نوامبر اعلام ش��د ك��ه فيلم »جنگ 
س��رد« س��اخته پاوو پاوليكوفسكي 

صدرنشين نامزدهاي اين دوره لقب گرفت. »جنگ سرد« كه داستان يك رابطه 
عاشقانه بدفرجام در اواخر دهه 5۰ و اوايل دهه ۶۰ ميلادي در اروپا را روايت مي كند 
به عنوان فيلم ارايه ش��ده كشور لهستان به اسكار بهترين فيلم خارجي زبان نيز 
شناخته مي شود. »جنگ سرد« با 5 نامزدي در راس اميدداران جوايز فيلم اروپا 
امسال قرار گرفت. پس از اين عاشقانه سياه و سفيد محصول لهستان، فيلم هاي 
»داگمن« ساخته متئو گارونه، »شاد مثل لازارو« به كارگرداني آليس رورواچر و 

»مرز« ساخته علي عباسي كارگردان ايراني قرار دارند.
در س��ال هاي اخير فيلم هاي »ايدا«، »زيباي بزرگ« و »عشق« پس از بردن اين 
جايزه موفق به كس��ب جايزه اسكار بهترين فيلم خارجي زبان نيز شده اند. سال 
گذشته فيلم »ميدان« به كارگرداني روبن اوستلوند جايزه بهترين فيلم اروپا را از 
آن خود كرد. مراسم جوايز فيلم اروپاي امسال، ۱5 دسامبر ۲۰۱۸ در شهر سويا 
اسپانيا برگزار مي ش��ود. بهترين فيلم هاي اروپايي به اين شرح بودند: »مرز« به 
كارگرداني علي عباسي، محصول سوئد و دانمارك، »جنگ سرد« به كارگرداني پاوو 
پاوليكوفسكي، محصول لهستان، بريتانيا و فرانسه، »داگمن« به كارگرداني متئو 
گارونه، محصول ايتاليا و فرانسه، »دختر« به كارگرداني لوكاس دونات، محصول 
بلژيك و هلند، »شاد مثل لازارو« به كارگرداني آليس رورواچر، محصول ايتاليا، 

فرانسه، آلمان و سوييس.

بازارهنر

نمايش فيلم مسعود بهارلو شش سال بعد از ساخت

آثار هنرمندان خودآموخته به آلباني مي رود

پيكر »مامان اتي« تشييع شد

اولين س��اخته بلند س��ينمايي مس��عود بهارلو 
ش��ش س��ال بعد از س��اخت، به زودي در گروه 
هنر و تجربه اكران خواهد ش��د. فيلم سينمايي 
»جيوه« به كارگرداني و تهيه كنندگي مسعود 
بهارلو محصول سال ۱۳۹۱ است. فيلمبرداري 
»جيوه« در بهارِ س��الِ ۹۰ در تهران و كرج آغاز 
ش��د و پروسه س��اختِ آن تا س��الِ ۹۱ به طول 
انجاميد و قرار است، زمستان امسال پس از شش 
سال در گروه سينمايي هنر و تجربه به نمايش 
عمومي در بيايد. شيما نيك پور، روشنك گرامي، 
مقداد اسلامي، نازنين شيخي، محمد عمراني، 
مالك س��راج، ماني باغباني، مه��دي ايل بيگي، 
مهراد مهركيش، نادر پورمهين، مسعود بهارلو، 
تيمور طالبي، صفرعلي مهدوي، اعظم آخوندتبار 
و هس��تي مهدوي و س��ودابه بيضايي بازيگران 
فيلم »جيوه« هستند. كارگردان فيلم سينمايي 
»جيوه« علاوه بر فعالي��ت در عرصه مطبوعات 
و نق��د، برنامه ري��زي و دس��تياري كارگردان و 
انتخاب بازيگر در س��ينما را ب��ا كارگردان هايي 
همچون س��يامك شايقي، رس��ول ملاقلي پور، 
مهدي كرم پور، عباس رافعي، دكتر علي رفيعي، 
علي عطشاني، محسن دامادي، سپيده فارسي، 

س��ينا عطاييان و  پوري��ا آذربايجاني در كارنامه 
كاري خ��ود دارد و چن��د نمايش را ب��ه عنوانِ 
تهيه كنن��ده و كارگ��ردان، روي صحن��ه تئاتر 
برده است. س��اخت بيش از ۱۰۰ تيزر تبليغاتي 
براي تلويزي��ون و همچنين، ده فيل��م كوتاه از 
جمله »سفر«، »چرخه«، »اينسرت«، »كيل«، 
»تهوع«، »سينما ترامادوله«، »مرثيه براي ژاله و 
قاتل اش«، »سرخر«، »آنتي تِز« و »پرگار« بخش 
ديگري از فعاليت هاي هنري وي بوده است.  در 
خلاصه داس��تان فيلم آمده است: »شبنم، پس 
از س��ه س��ال حبسِ بي ملاقاتي، از زندان آزاد 
مي ش��ود... ردي از ش��وهر و فرزندِ كوچك اش 
نمي يابد... او، حالا، مي تواند ب��راي يافتنِ آنها، 

ابرشهرِ تهران را زير و زِبر كند...؟« 

ب��ه گفت��ه عب��اس عزت��ي، پنجمين جش��نواره 
هنرمن��دان خودآموخته ايران ب��ا ارايه ۲۶5 اثر و 
ايجاد تعاملات بين المللي رويكرد متفاوتي نسبت 

به دوره هاي پيشين خواهد داشت.
عل��ي عزت��ي سرپرس��ت انجم��ن هنرمن��دان 
خودآموخت��ه اي��ران درباره پنجمين جش��نواره 
هنرمندان خودآموخته ايران به مهر گفت: در اين 
دوره جشنواره، ۶۰ هنرمند خودآموخته آثار خود 
را در حوزه حجم و نقاشي از اواسط آذرماه در موزه 

ملي ايران ارايه خواهند كرد.
او اف��زود: در كن��ار نماي��ش آث��ار هنرمن��دان 
خودآموخته، هر روز كمپين هاي مختلف فرهنگي 
هنري و ورك ش��اپ هايي در زمين��ه رويكردها و 
دستاوردهاي اين هنرمندان برگزار خواهد شد و 
جلسات گفتمان با استادان هنر در قالب پنل هايي 
در جشنواره برگزار خواهد شد. سرپرست انجمن 
هنرمن��دان خودآموخت��ه ايران بيان ك��رد: ما با 
نمايش آثار هنرمندان اقوام مختلف، هم سعي در 
معرفي هنر بومي داري��م و هم مي خواهيم زمينه 

درآمدزايي براي هنرمندان را فراهم كنيم. 
او ادام��ه داد: در اي��ن جش��نواره ۶۰ هنرمن��د 
خودآموخته از سراسر كشور ۲۶5 اثر را در بخش 
غرب��ي تالار همايش هاي موزه مل��ي ايران عرضه 

خواهند كرد.
عزتي با اش��اره به اينك��ه مراس��م افتتاحيه اين 
جشنواره با حضور سفراي كشورهاي مختلف در 

موزه مل��ي ايران برپا مي ش��ود، درباره خروجي و 
ماحصل اين تعامل ه��اي بين المللي تصريح كرد: 
ما با مسوولان فرهنگي و هنري كشورهاي آلباني 
و فرانس��ه گفت وگوهاي��ي داش��ته ايم و با حضور 
هنرمنداني از اين كشورها در تهران و بازديد از آثار 
جشنواره، براي تعامل بيشتر برنامه ريزي خواهيم 
كرد. البته س��فيران كش��ورهاي هلند، آفريقاي 
جنوبي، كره جنوبي، هن��د، ويتنام، كويت نيز در 
مراس��م افتتاحيه حضور خواهند داشت كه قطعا 
اين حضور اتفاقات متفاوت��ي را رقم خواهد زد. او 
در پايان تاكيد كرد: با حضور سفيران كشورهاي 
مختلف در زمينه تدارك جشنواره هاي مشترك 
به واسطه تعاملات بين المللي وارد عمل و گفت وگو 
خواهيم ش��د كه اين تعامل ب��ا حضور هنرمندان 
خودآموخت��ه و نماي��ش آثارش��ان از آلباني آغاز 
مي شود و در طول سه ماه به فرانسه ختم مي شود. 
در حال حاضر مباحث نظري و گفتماني اين امر، 

در دست برنامه ريزي است. 

مراس��م تش��ييع احترام س��ادات حبيبيان مادر 
عليرضا داوودنژاد كارگردان س��ينما و معروف به 

»مامان اتي« سينما صبح ديروز برگزار شد. 
عليرضا داوودنژاد كارگردان س��ينما درباره مراسم 
احترام سادات حبيبيان كه به »مامان اتي« سينما 
شهرت داشت به مهر گفت: پيكر مادرم صبح ديروز 
۲۰ آبان ماه از مقابل منزلش تشييع شد. وي در پايان 
عنوان كرد: مراس��م ختم مادرم سه شنبه از ساعت 
۱۲ تا ۳۰: ۱۳ در مسجد الرسول واقع در ميدان كاج 
سعادت آباد برگزار مي شود. احترام سادات حبيبيان 
معروف به »مامان اتي« صبح روز گذش��ته ۱۹ آبان 
ماه به دليل كهولت سن و پس از يك دوره ۱5 روزه 
بستري در سي سي يو بيمارستان قائم كرج دارفاني 

را وداع گفت.
او به دليل بازي در فيلم »مصائب شيرين« برنده 

س��يمرغ بلورين بهترين بازيگر نقش دوم زن در 
هفدهمين دوره جشنواره فيلم فجر شد و پس از 
آن در فيلم هاي بهشت از آن تو )۱۳7۹(، بچه هاي 
ب��د )۱۳7۹(، دختري در قف��س )۱۳۸۱(، هوو 
)۱۳۸۴(، مرهم )۱۳۸۹( و كلاس هنرپيش��گي 
)۱۳۹۰( ب��ه كارگرداني داوودن��ژاد ايفاي نقش 

كرده بود. 

میراثنامه

كاوش و خواناسازي كاروانسراي زكي خاني زرقان
مديركل ميراث فرهنگي فارس گفت: 
كاوش و خواناس��ازي كاروانس��راي 
زكي خاني زرقان با مجوز پژوهشكده 
باستان شناسي كشور و نظارت اداره 
كل ميراث فرهنگي فارس انجام شد.

 مصي��ب امي��ري گف��ت: كاوش 
كاروانسراي ثبتي زكي خاني زرقان، با 

هدف خوانا سازي و زيبا سازي و با تامين اعتبار ۱5۰ ميليون ريالي از سوي شهرداري 
زرقان، از ابتداي مهر ماه آغاز و ۱۸ آبان ماه جاري به اتمام رسيد. اين مقام مسوول 
افزود: اين كارونسرا  متعلق به دوران صفويه و با ش��ماره ۱۶۰۴۰ در سال ۸5 در 

فهرست آثار ملي كشور به ثبت رسيده است .
اميري خاطرنشان كرد: با توجه به توافق ها، قرار است كاربري اين كاروانسرا توسط 
شورا و شهرداري زرقان به فرهنگي تغيير كرده و در اختيار عموم مردم قرار گيرد. 
سرپرست كارگاه كاوش كاروانسراي زكي خان نيز گفت: اين كاروانسرا در تملك 

شهرداري زرقان و كاربري آن پايانه حمل و نقل عمومي است.
اكبر عزيزي اضافه كرد: پس از تصميم و مكاتبه شهرداري مبني تغيير كاربري و 
زيباسازي اين محل براي استفاده عمومي، مجوز كاوش اين بناي تاريخي از سوي 
پژوهشكده باستان شناسي كشور صادر شد. عزيزي ادامه داد: عكس هاي هوايي 
سال ۴5 نشان مي دهد كه بخش هاي شمالي و شرقي اين كاروانسرا باقي بوده است 
اما متاسفانه ۱۲ سال پيش، شهردار وقت با توجيه متولي نداشتن مكان، اقدام به 
تخريب بخش ش��رقي كرده و آن را آسفالت مي كند. او اضافه كرد: تيم كاوش در 
اين فصل با ايجاد چند ترانش��ه، از باقي بودن بخش هايي از پي مطلع شدند كه با 
تامين اعتبار فصل بعد، عمليات آوار برداري و احياي بيش از ۹۰ درصد اين بخش 

ممكن خواهد بود.

تاريخنگاري

اعلام موجوديت جبهه ملي 
بيست و يكم آبان ۱۳۲۸، جبهه ملي به رهبري محمد مصدق اعلام موجوديت كرد. جبهه 
ملي ايران در سال ۱۳۲۸ توسط سياستمداراني از قبيل محمد مصدق، حسين فاطمي و 
كريم سنجابي تأسيس شد و به پيش نهاد دكتر حسين فاطمي، ملي شدن صنعت نفت 
ايران را مطرح كرد. در ۲۹ اسفند ۱۳۲۹ ملي شدن صنعت نفت مراحل نهايي تصويب خود 
را طي كرد و در ارديبهشت ۱۳۳۰، محمد مصدق تشكيل دولت داد و هياتي را به رياست 
مهدي بازرگان براي اجراي ملي شدن نفت راهي شركت نفت كرد. مصدق در زمان دولت 
خود تا حد امكان تلاش كرد تا قدرت محمدرضا شاه پهلوي را كاهش دهد و مشروطه را اجرا 
كند. سرانجام در جريان كودتاي ۲۸ مرداد، دولت دكتر مصدق سقوط كرد و مصدق به سه 
سال زندان محكوم شد. بعد از آن به دستور محمدرضا شاه پهلوي، مصدق به احمدآبادتبعيد 

گرديد و تا پايان عمر خود در آن جا تحت نظر بود.
بعد از كودتاي ۲۸ مرداد، چندتن از ياران مصدق به رهبري س��يد رضا زنجاني، نهضت 
مقاومت ملي را تش��كيل دادند. بعد از شكس��ت نهضت مقاومت ملي، در سال ۱۳۳۹، 
فعاليت هاي جبهه ملي تحت عنوان جبهه ملي دوم توسط الله يار صالح، كريم سنجابي، 
غلامحس��ين صديقي، باقر كاظمي و … مجدداً شروع شد و در راه برقراري مشروطه و 
آرمان هاي مصدق تلاش كرد تا اينكه رهبران آن دستگيرشده و با توجه به مشكلات پيش 
آمده و عدم اتفاق نظر با دكتر مصدق در شيوه اداره جبهه ملي الله يار صالح سياست صبر و 
انتظار را اعلام و جبهه ملي دوم تعطيل شد. در پي اين تعطيلي مصدق در حالي كه در تبعيد 
بود، دستور داد تا جبهه ملي سوم توسط احزاب نهضت آزادي، جامعه سوسياليست ها، 

حزب ملت ايران و حزب مردم ايران، تشكيل شود و خودش رهبري آن را برعهده بگيرد كه 
با مرگ مصدق، هرگز تشكيل نشد. 

جبهه ملي در سال ۱۳5۶ تحت رهبري كريم سنجابي مجدداً احيا شد .پس از پيروزي 
انقلاب، مهدي بازرگان به عنوان نخست وزير دولت موقت انقلاب ايران تشكيل كابينه داد 

و بيشتر اعضاي كابينه او اعضاي جبهه ملي و نهضت آزادي بودند. 

كیوسك

استعفاي 4  وزير دولت 
انگلستان 

  ساندي تايمز
روزنامه »ساندي تايمز« 
از احتم��ال اس��تعفاي ۴ 
وزير ديگر در كابينه دولت 
لندن خب��ر داد. اين وزرا 
همگي از طرفداران ماندن 
در اتحاديه اروپا هستند- 
امري كه نشان از افزايش 
فشار همه جانبه بر »ترزا 

مي« نخست وزير انگليس دارد. در گزارش اين روزنامه 
آمده است: اتحاديه با طرح پيشنهادي ترزا مي مبني بر 
ايجاد سازوكار مستقلي كه بر خروج انگليس از هرگونه 
توافق كوتاه مدت گمركي ميان لندن-بروكسل نظارت 
كند؛ مخالفت كرده  است. مي به دنبال نهايي كردن 
جزييات توافق برگزيت است حال آنكه مذاكرات به 
دليل اختلاف نظر طرفين درخصوص مرز ايرلند به 
بن بست خورده است. درهمين راستا، مي پيشنهاد 
عقد توافق گمركي كوتاه مدت را مطرح كرد حال آنكه 
طرفداران جدايي از اتحاديه اروپا مي گويند حق پايان 
دادن به اين توافق بايد به انگليس واگذار ش��ود تا به 
اين  ترتيب، از بابت قطع وابستگي لندن به بروكسل 
اطمينان حاصل شود. مي اين هفته با وزراي كابينه 
خود ديدار خواهد كرد. اين درحالي اس��ت كه »جو 
جانسون« وزير حمل و نقل انگليس نيز كه از حاميان 
اتحاديه اروپا بود روز جمعه اس��تعفا داد و اعلام كرد: 
طرح ترزا مي باعث دوپاره شدن انگليس شده و كشور 
را در معرض بزرگ ترين بحران بعد از جنگ جهاني 
دوم قرار مي دهد. طرح مورد نظر ترزا مي براي خروج 
از اتحاديه اروپا كه به طرح »چكرز« معروف ش��ده، 
پيش از اين نيز با مخالفت چهره هاي محافظه كار از 
جمله »بوريس جانسون«، وزير خارجه سابق انگليس 
مواجه شده بود و برخي از مخالفان با غيرقابل قبول 
خواندن اين طرح، خواستار خروج انگليس از اتحاديه 
اروپا بدون هيچ توافقي ش��ده اند. اين درحالي است 
كه »ليام فاكس« وزير تجارت انگليس ديروز شنبه 
در اظهاراتي هشدار داد كه لندن ممكن است نتواند 
درخصوص برگزيت به توافق با اتحاديه اروپا دست 
يابد. وزير تجارت انگليس در اين باره اعلام كرد: هنوز 
مس��ائل مهمي در اين باره باقي مانده كه درباره آن 
توافقي صورت نگرفته است؛ لذا پايان سختي را براي 

مذاكرات پيش رو داريم.

  واشنگتن پست
روزنامه واشنگتن پست در 
گزارشي پيرامون تصميم 
امريكا مبني بر س��وخت 
نرساندن به هواپيماهاي 
ائتلاف شركت كننده در 
جنگ يم��ن در گزارش 
خود نوشت: هرچند اين 
تصميم با استقبال مبارزان 

يمني روبرو شده اس��ت؛ اما اين تصميم نمي تواند 
جلوي جنگ يمن را بگيرد. در بخش��ي از گزارش 
اين روزنامه آمده است: “ اين اقدام امريكا مطلقا روند 
جنگ يمن را تغيير نخواهد داد. بحران بشري يمن رو 
به پيشرفت است و اكنون بيش از ۱۴ ميليون يمني 
كه بيش از نيمي از جمعيت اين كش��ور را تشكيل 
 مي دهند، در آستانه قحطي و گرسنگي قرار دارند.

امري��كا و انگلي��س و س��اير قدرت ه��اي غرب��ي؛ 
نيروهاي ائت��لاف را در زمينه هاي اطلاع رس��اني، 
حماي��ت لجس��تيكي و ف��روش ميليارده��ا دلار 
اس��لحه ياري مي رس��انند و اكثر اين س��لاح هاي 
فروخت��ه ش��ده در يم��ن ك��ه فقيرترين كش��ور 
 خاورميان��ه اس��ت؛ ب��ه كار گرفته ش��ده اس��ت.

عربستان سعودي جمعه گذش��ته مدعي شد كه 
خ��ودش از وزارت دفاع امريكا ' پنتاگون' خواس��ته 
است سوخت رساني هوايي به هواپيماهاي جنگي 

سعودي را قطع كند .

بررسي كاهش درآمدهاي مالياتي در كشورها 

گروهگوناگون|
 امروزه فرار مالياتي به مساله جدي و قابل 
توجه در اغلب كشورها تبديل شده است. 
شكل گيري و گسترش پديده فرار مالياتي 
عوامل متعددي دارد كه مي توان زمينه آن را در مسائل 
جمعيتي، اجتماعي و اقتصادي جست وجو كرد. طبق 
نظر بس��ياري از كارشناس��ان اقتصادي اين معضل را 
مي توان با فرهنگ س��ازي، تدوين قوانين موثر و بهبود 
كاركردهاي دس��تگاه مالياتي كشورها تا حد مطلوبي 
برطرف كرد. طبق تعريف، هر تلاش غيرقانوني به جهت 
پرداخت نكردن ماليات، فرار مالياتي شناخته مي شود. 
اين فرار ممكن است صورت هاي مختلفي داشته باشد 
كه در نهايت منجر به پرداخت نكردن ماليات يا پرداخت 
ناقص آن مي ش��ود. از آنجا كه پرداخت ماليات يكي از 
مباحث مهم اقتصادي در تمام كشورها به حساب مي آيد 
و ابزاري براي تامين هزينه هاي جاري و عمراني دولت ها 
است، فرار مالياتي مي تواند خسارات بسياري به اقتصاد 

كشورها وارد كند. 
طبق گزارش هاي به دست آمده، سالانه اقتصاد جهاني، 
ميلياردها دلار درآمد خود را به واسطه فرارهاي مالياتي 
از دست مي دهد. با توجه به تازه ترين مقاله منتشر شده، 
امريكا از كشورهايي است كه سالانه بيشترين خسارت 
را از فرار مالياتي مي بيند. اين مقاله در حالي منتشر شده، 
كه در ساير گزارش ها امريكا در زمينه جمع آوري و وصول 
ماليات، به عنوان يكي از بهترين نظام هاي مالياتي معرفي 
شده اس��ت. در اين كش��ور، پرداخت ماليات براساس 
گزارش داوطلبانه ماليات دهندگان در مورد درآمدشان 
است. طبق قوانين مالياتي در اين كشور ماليات دهندگان 
موظف هستند گزارش صحيحي از درآمد خود به ادارات 
مالياتي ارايه دهند. با اين حال مس��اله فرار مالياتي در 
امريكا، موضوعي مهم و قابل توجه اس��ت. طبق ساير 
گزارش هاي به دست آمده، شهروندان امريكايي سالانه 
درآمد خود را درصدي كمتر از واقعيت گزارش مي دهند 
كه بر اين اساس، درآمد مالياتي اين كشور با خسارت و 
كاهش بسياري روبرو مي شود. آن طور كه در اين مقاله 
مشخص شده، اين كش��ور س��الانه در حدود ۱۸۸.۸ 
ميليارد دلار با كاهش درآمد مالياتي روبرو بوده كه اين 
مبلغ معادل ۱.۱۳ درصد از توليد ناخالص داخلي اين 

كشور برآورد شده است. 
چين نيز از ديگر كشورهايي است كه با تمام تلاش هاي 
صورت گرفته در راستاي قانونمند كردن نظام مالياتي، 
سالانه بخش��ي از درآمد مالياتي خود را به دليل فرار از 

پرداخت ماليات از دست مي دهد. 
آنطور كه در گزارش ها به دست آمده، در سال هاي اخير، 

دولت چين تلاش هاي بسياري براي اصلاح قانون ماليات 
ب��ر ارزش افزوده و افزايش درآمد مالياتي كرده اس��ت. 
همچنين براي مقابله با تجارت هاي مرزي، سيس��تم 
مالياتي جديدي را براي واردات وضع كرده است. با اين 
حال، در اين كشور، طبق آخرين گزارش هاي به دست 
آمده، سالانه در حدود ۶۶.۸ ميليارد دلار از درآمد مالياتي 

به واسطه فرار از پرداخت ماليات از دست مي رود. 
ژاپن و هند نيز از ديگر كشورهايي هستند فرار مالياتي 
خسارت هايي به اقتصادشان وارد كرده كه سالانه بخشي 

از درآمد مالياتي خود را از دست مي دهند. 
آنطور كه در اين بررس��ي آمده در ژاپن، س��الانه حدود 
۴۶.۸ ميليارد دلار از درآمد مالياتي از دست مي رود كه 
اين مبلغ در هند در ح��دود ۴۱.۲ ميليارد دلار برآورد 
ش��ده است. در س��اير گزارش ها گفته شده كه بيش از 
نيمي از درآمدهاي دولت  هند از محل دريافت ماليات 

تامين مي شود. 
طبق گزارش صندوق بين المللي پول، كشورهاي عضو 
سازمان همكاري و توسعه اقتصادي حدود ۲ تا ۳ درصد 
از كل درآمد مالياتي س��الانه خود را از دست مي دهند 
كه اي��ن درصد كاهش درآمد مالياتي در كش��ورهايي 
كه درآمد پايين تري دارند، بيش��تر است. در ادامه، نام 
كشورهاي فرانسه و آلمان نيز به چشم مي خورد. فرانسه 
سالانه نزديك به ۱۹.۸ ميليارد از درآمد خود را به دليل 
فرارهاي مالياتي از دست مي دهد. همچنين آنطور كه در 
گزارش ها آمده، آلمان از كشورهايي است كه فعاليت هاي 
بسياري براي مقابله با فرار مالياتي دارد. با اين حال كاهش  
درآمد ناشي از فرار مالياتي در اين كشور سالانه در حدود 

۱5 ميليارد دلار برآورد شده است. 

در استراليا و اسپانيا، ميزان از دست دادن درآمد مالياتي 
سالانه مبلغي كمتر از ۱۰ ميليارد دلار برآورد شده است. 
در ميان كشورهاي مورد بررسي، كره جنوبي و بريتانيا 
سالانه كمترين ميزان از درآمد مالياتي خود را از دست 
مي دهند. آنطور ك��ه در گزارش ها آمده، كره جنوبي و 
بريتانيا، سالانه در حدود ۱.۱ ميليارد از درآمد مالياتي 
خود را بر اثر فرار مالياتي شهروندان از دست مي دهند. 
در سال هاي اخير در اين دو كشور، برنامه هاي بسياري 
در جهت ريش��ه كن كردن فرار مالياتي ارايه ش��ده كه 
منجر به جلوگيري از كاهش درآمد مالياتي شده است. 
در بريتانيا نيز در س��ال هاي اخير به دليل افزايش فرار 
از ماليات، قوانيني از س��وي اداره خزانه داري پيشنهاد 
شده كه طبق آن، هيچ حسابدار يا مشاوري نمي تواند به 
مشمولين مالياتي راه حل براي فرار از ماليات ارايه دهد 
و در صورت اين كار، در ح��دود ۱۰۰ درصد از رقم فرار 

مالياتي، جريمه خواهند شد. 
طبق نظر كارشناس��ان، دلايل اصلي ف��رار مالياتي در 
كشورها يكس��ان اس��ت. همچنين افزايش نرخ هاي 
مالياتي ضمن آنكه انگيزه هاي سرمايه گذاري را كاهش 
مي دهد، زمينه لازم براي اجتناب از پرداخت ماليات و 
فرار مالياتي را نيز فراهم مي آورد.  از مهم ترين پيامدهاي 
فرار مالياتي، بي عدالتي اقتصادي و اجتماعي است. در 
واقع فرار از پرداخت ماليات مي تواند توان رقابت اقتصادي 
را به نفع فراريان مالياتي تغيير مي دهد. همچنين يكي 
ديگر از پيامدهاي فرار مالياتي، تشديد و گسترش همين 
پديده است. به دليل تاثير رفتار اجتماعي افراد بر يكديگر، 
اگر فرار مالياتي كنترل نشده و كاهش نيابد به تدريج به 

مقبوليت عمومي آن منجر خواهد شد. 

امريكايي ها؛ پيشتازان فرار مالياتي 

آمارنامه
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